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حذفآسیاییها
شاهکارحذفشدهها

فولاد و سپاهان در روز قرعه کشی ليگ قهرمانان از جام حذفی حذف شدند 
 

اما پرسپوليس که از آسيا حذف شده بود با بهترين نمايش اين فصلش صعود کرد
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مسکرمان

2نمایندهایراندرلیــگقهرمانانآســیا،دقیقادرروز

قرعهکشیلیگقهرمانانازجامحذفیایرانکناررفتند!

ایندرحالیبودکهپرســپولیسِحذفشدهازآسیابدون

اینکهدغدغهقرعهکشیلیگقهرمانانراداشتهباشددر

فولادشــهربهتریننمایشاینفصلخودشراارائهدادو

ذوبآهنرابا3گلحذفکرد.کلا4مســابقهایکهدیروز

ازمرحلهیکهشــتمنهاییجامحذفیایرانبرگزارشدبا
اتفاقاتبسیارجالبیهمراهبود.

بهترینپرسپولیسفصل

پرسپولیسکهدربازیهایلیگخیلیسختبهگلمیرسید

وهوادارانشرابرایبــازیحذفیدرزمینحریفاصفهانی

نگرانکردهبود،خیلیســادهوراحتذوبآهنرابا3گل

شکستدادوبهیکچهارمنهاییرسید.ایننتیجهیادآور

پیروزی3برصفردرزمانگابریلکالدرونهمبود.هرچند

تیمکالدرونباتاکتیکدفاعوضدحملهدرفولادشــهربه

3گلرســیداماتیمیحییدیروزصاحبتوپومیدانهم

بود.وحیدامیریدرنیمهاولگلنخستتیمشرابهزیبایی

زدومهدیعبدیدرنیمهدوم2گلزدوبهزعمگزارشــگر

اصفهانیهت تریککرد!نکتهمهماینبازیدرخششعبدی

واحســانپهلواندرترکیباصلیسرخپوشانبودکههر

دویآنهابهاجباردرجمع11بازیکناصلیقرارگرفتهبودند!

ایندوبازیکنکهگلمحمدیاعتقادیبهقراردادنآنهادر

ترکیباصلینداشتوبهخاطرمصدومیتآلکثیروعالیشاه

فیکسشدهبودند،نمایشدرخشانیدرفولادشهرداشتندو

پرسپولیسبادرخششآنهاوالبتههمکاریزیبایسیامک

وترابیرویگلسومبهقاطعانهترینبرداینفصلشمقابل

یکتیملیگبرتریرســید.2بازیکنتاجیکستانیهمدر

اینبازیبالاخرهبهمیدانرفتندتاشایددربازیهایآینده
بتوانندباریازدوشتیمبردارند.دستاورد
اینمسابقهبرایسرخپوشانخیلیبیشتر

ازصعودبهمرحلهبعدیبودوروحیهتیمرابرایبازگشتبه
لیگتاحدزیادیبالابرد.
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حتیبهیكنفرویزاندهند
بهآمریکانمیرویم

علیرضا دبیر در نشست خبری پیرامون حواشی اخیر گفت: 

دیدار با آمریكا  دوستانه است، آن را سیاسی نكنید
با ابتلای دسته جمعی آبی ها به کرونا، بازی امروز آنها در جام حذفی برگزار نمی شود  

بازی هفته آینده مقابل هوادار هم وضعیت نامشخصی دارد  
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 قهرماني رئال در سوپرجام کلي

آمار و رکورد جدید ثبت کرد

استقلال-پیکان

صفحه17

یادداشت
پرویز سروري؛ رئیس شوراي عالي استان ها

 حل مشکلات شهرها
از طریق ارتباط با قواي سه گانه

  در سال۹۹ نرخ ازدواج   برخلاف چندسال گذشته  ، 5درصد صعودی شد
  در 6  ماهه نخســت  ســال 1400  نرخ ازدواج، همچنــان صعودی ماند
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گرافیك: علیرضا بهرامی

5استان دارای كمترين و بيشترين ازدحام خانوار 
براســاس یك مطالعه 8.2درصد از خانوارهــای ایرانی ازدحام خانــوار را تجربه 
می كنند. ازدحــام بیش از حــد خانــوار زمانی اتفــاق می افتد كه بیــش از 2نفر 
در یك خانــواده یك اتــاق خــواب دارند. تراكــم خانــوار، شــاخصی از وضعیت 
اقتصادی-اجتماعی ضعیف و وضعیت استرس زا همراه با مرگ ومیر بالاست.

 مقایسه ایران و سایر كشورهای دنیا به لحاظ تراكم خانوار 
»چند درصد خانوارها از تراكم جمعیت رنج می برند؟«

 5استان دارای كمترین ازدحام خانوار 
»چه میزان خانوارها در این استان ها از تراكم بالای جمعیت رنج می برند؟«

 5استان دارای بیشترین ازدحام خانوار 
»چه میزان خانوارها در این استان ها از تراكم بالای جمعیت رنج می برند؟«
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  بالاتریــن ازدحــام جمعیــت: شهرســتان های نزدیــك بــه مرزهــای 
جنوب غربی، جنوب و غرب ایران، نیكشهر، واقع در سیستان و بلوچستان، 

دارای بالاترین نسبت تراكم خانوار معرفی شده اند.

  پایین تریــن ازدحــام جمعیــت:  شهرســتان های واقع در اطراف ســواحل 
دریای خزر و نزدیك كویر مركزی ایران

شاخص های ثروت خانوار )دسترسی به تلویزیون، رادیو، یخچال، تلفن همراه، رایانه شخصی، 
اینترنت، ماشین ظرفشویی، ماشین لباسشویی، سیستم گرمایش و سرمایش مركزی، برق، 

گاز، آب آشامیدنی، سرویس بهداشتی و حمام، مساحت سطح خانه و نوع ساختار خانه(
Journal of Preventive Medicine and Public Health - منابع: ایسنا

عوامل اصلی و تعیین كننده تراكم و شلوغی خانوار

 درآمد سالانه میانگین سنی  سكونت روستاییتعداد مردان در خانوار

شوراي عالي استان ها شورایي قوي دست است و به نظر 
مي رسد قبل از هر اقدامي مهم ترین كاري كه باید انجام 
شود، ایجاد تعاملات منطقي و مثبت بین قوای ســه گانه مقننه، مجریه و قضاییه 
است؛ چراكه شوراها به نوعي ركن چهارم مدیریت كشور هستند و مي توانند نقش 
خود را در مردمي كردن تصمیمات كشور ایفا كنند؛ نقشي كه امروز قدري نمایشي 
شده و آنطور كه باید و شاید ایفا نمي شود و به نظر مي رسد شوراها هنوز جایگاه شان 
را در جامعه پیدا نکرده اند. چندین نکته در احیاي فعالیت ها و ایفاي نقش سازنده 
شوراي عالي استان ها وجود دارد. اول اینکه شوراي عالي استان ها وظیفه دارد نظام 
مســائل كشــور را احصا و موضوعات ملي را از طریق مجلس، دولت و قوه قضاییه 
پیگیري و حل كند تا دچار مشکل نشــویم. نکته دیگر كه باید مدنظر قرار گیرد و 
قطعا اهمیت زیادي هم دارد، آموزش 126هزار جامعه شورایي است. اعضاي شوراها 
وارد یك مجموعه پرخطري مي شوند و باید تصمیمات مهمي بگیرند كه بعضا نبود 
علم و آگاهي كافي از موضوع باعث مي شــود تصمیمات گرفته شده مشکلاتي در 

شهرها ایجاد كند. 
نکته ســوم، تعامل خوب و سازنده شوراي عالي اســتان ها با جامعه شورایي اعم از 
شوراي استان ها، شهرستان ها، بخشداري ها و روستاها قطعا در رسیدن به اهداف 
مطلوب و سازنده اســت. مورد دیگري هم كه مي توان به آن اشاره كرد جمع آوري 
مجموعه فعالیت شورایي كشور و به روزرساني آنهاست. به عنوان نمونه مي توان از 
ســامانه جامع مصوبات تهران نام برد كه امروز یك ظرفیت بزرگ و مهم محسوب 
مي شــود كه مي توان با به روز كــردن اطلاعات از آن به عنوان یك الگو در كشــور 
بهره برداري و زمینه دسترسي جامعه كارشناسي كشور در حوزه مدیریت شهري 
را فراهم كرد. علاوه بر این اقدامات، ارتباط شــوراي عالي استان ها با قواي سه گانه 
از این  حیث كه مي تواند منجر به رفع مشکلات در بخش هاي مختلف كشور شود، 

اهمیت دارد. 
هنوز ارتباط شوراي عالي استان ها با شهرستان ها و جامعه شورایي پر از ابهام است. 
مشخص نیست ارتباط این شورا با دولت باید چگونه باشــد؟ در سایه این ارتباط 
و برابر آنچه در قانون پیش بیني شــده، دولت باید برنامه بودجه را به شوراي عالي 
استان ها بدهد، اما این كار انجام نمي شــود. البته نه اینکه دولت نمي خواهد، بلکه 
وجود ابهامات و بي توجهي در دوره هاي گذشــته به مطالبات قانوني سبب ایجاد 
چنین فاصله هایي شده است؛ بنابراین شوراي عالي استان ها باید ارتقا یابد و باردیگر 
وظایف و عملکرد آن براي دولت تعریف و تبیین شــود؛ چراكه وقتي دولت بداند 

شوراي عالي استان ها روي مطالبات خود به صورت عادلانه و 
عاقلانه ایستاده، حتما رابطه متقابل خوبي برقرار مي شود و 

با شرایطي كه امروز در دولت وجود دارد چشم انداز خوبي براي ایجاد ارتباط مؤثر و 
سازنده پیش بیني مي شود. 
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ســفر رئيس جمهور به مسكو از نظر 
راهبــردي از چه ميزان اهميت در پيشــبرد 
سياســت  خارجي جمهوري  اســامي ايران 

برخوردار است؟
اين سفر از جنبه برداشتن گام هاي مؤثر در زمينه 
ائتلاف ســازي با قدرت هاي رقيب ايالات متحده 
و همچنين پيشبرد سياســت »نگاه به شرق« از 
سوي جمهوري اسلامي ايران از اهميت راهبردي 
بالايي برخوردار است. ماهيت ساختاري حاكم بر 
نظام  بين الملل در شرايط كنوني چنين ايجاب 
مي كند كه كشورهايي مانند ايران، روسيه و چين 
بيش  از پيش به  دنبال حركت درمسير مقابله با 

يكجانبه گرايي ايالات متحده باشــند. سفر 
رئيس جمهور به روسيه نيز در اين 

راستا قابل تحليل است.
در شرايط كنوني 
چه ضرورت هايي پيگيري 
سياست »نگاه به شرق« را 
در سياست  خارجي ايران 

گريزناپذير كرده است؟
بايــد  زمينــه  درايــن 
كــه  داشــت  درنظــر 
سيــــاست  خــــارجي 

جمهوري اســلامي ايــران 
از اوايل دهه1390به ســمت 

گرايــش بــه شــرق معطوف 
شــده  و در اين حوزه گام هايي 
برداشــته شده  اســت. در واقع 
سياســت گرايش به شــرق را 

مي توان واكنشي نســبت به تهديدها و فشارهاي 
گســترده و فزاينده اي دانســت كه ايالات متحده 
آمريكا در ســال هاي اخير در تقابل بــا ايران وارد 
كرده  است. بنابراين مي توان اينگونه اظهاركرد كه 
چنين رويكردي با هدف ارتقاي سطح قابليت هاي 
اقتصادي و راهبــردي ايران اتخاذ شده اســت. از 
سوي ديگر ضرورت هاي ساختار روابط بين الملل 
چنيــن الگويي از كنــش رفتاري را 

اجتناب ناپذير مي كند.
ايــن كنش بــر چه 

مبنايي اتفاق مي افتد؟
در واقــع هرگاه ســاختار قدرت 
به ســوي كنش تعاملــي بازيگران 
پيش  برود، سياست  جهاني، 
»متعادل«، »متوازن« 
و »همكاري جويانه« 
مي شود؛ درحالي كه 
اگــر زمينــه براي 
ي  شكـل گيـــــر
نه هــــايي  نشـــا
از يكجانبه گرايــي 
و هژمونيك گرايي 
توسط  بين المللي 
يك قــدرت بزرگ 
جهاني فراهم شــود، 
موقعيــت بــراي ظهور 
قطب هــا و قدرت هــاي 
جديد فراهم خواهد شــد. 
در اين شرايط تقابل گرايي 

ايالات متحــده، به عنوان بازيگر هژمــون، زمينه 
اتخاذ رويكرد گرايش به شــرق در روابط خارجي 
جمهوري اســلامي ايــران را به وجــود آورد. در 
چنين شرايطي است كه روسيه و چين نيز محور 
اصلي تلاش هــا و فعاليت هاي خــود را مقابله با 
ايالات متحده آمريكا از طريق ائتلاف سازي متوازن 
فراهم آورده  و مي كوشــند در اين مسير گام هاي 

مؤثرتري بردارند.
در موقعيت فعلــي راهبرد »نگاه به 
شرق« تا چه اندازه مي تواند راهگشاي مشكات 

و چالش هاي پيش روي ايران باشد؟
پاسخ دادن به اين سؤال نيازمند درك اين واقعيت 
است كه رفتار كشورها در ساختار نظام بين الملل، 
تابعي از معادله كنش ساختاري و همچنين الگوي 
رفتاري ساير بازيگران محسوب مي شود. به طوركلي 
نقش يابي ايران از اين جهت داراي اهميت اســت 
كه بدانيم در شــرايطي قــرار گرفته ايم كه زمينه 
براي اعمال فشــارهاي اقتصادي و راهبردي عليه 
كشورمان به وجود آمده  است و ايران تلاش دارد از 
طريق گسترش همكاري هاي دوجانبه يا چندجانبه 
با كشورهايي ازجمله روسيه و چين، سطح رقابت ها 
و همكاري هــاي اقتصــادي و راهبــردي خود را 
متعادل كند. در چنين وضعيتي طبيعي است كه 
جمهوري اسلامي ايران به سوي چندجانبه گرايي 
گرايش داشته باشــد تا از اين طريق، امكان مقابله 
با سياســت هاي هژمونيك ايالات متحده آمريكا را 

به وجود آورد.
ايران، روسيه و چين در شرايط كنوني 
قادر به تشكيل يك بلوك »قدرت شرقي« در 

برابر هژموني آمريكا خواهند بود؟
سياستي كه تصميم سازان ايالات متحده در سال ها 
و بلكه دهه هــاي اخير اتخاذ كرده اند، گســترش 
زمينه هاي موجود براي همكاري ســاير كشورها 
براي خروج از زير ســايه يكجانبه گرايی آمريكا را 
اجتناب ناپذير كرده  اســت. اگرچه ايالات متحده 
آمريكا همچنان از نظر برخورداري از توانايي هاي 
اقتصادي و نظامي، يك »قدرت بزرگ« محسوب 
مي شود، اما بايد درنظر داشت كه چين و روسيه را 
نيز بايد كشورهاي درحال ظهوري دانست كه قادر 
خواهند بود در سيســتم موازنه قدرت در ساختار 
نظام بين الملل تأثير فزاينده اي داشــته باشند. با 
توجه به اين موضوع، همكاري روســيه و چين با 
جمهوري اســلامي ايران بخشي از ضرورت معادله 
قدرت هاي بزرگ بــا يكديگر خواهد بــود. دراين 
ميان ايران نيز تلاش دارد تا كنش تعاملي خود را 
به ســوي عبور از هژموني آمريكايي قرار دهد و در 
اين مســير گام هاي همكاري جويانه با كشورهاي 
منطقه، ازجمله روســيه و چين بــردارد. بنابراين 
مي توان اينگونه درنظر گرفت كه ساختار هژمونيك 
نظام بين الملل، تشــكيل محوري بــراي مقابله با 
يكجانبه گرايي آمريكا با حضور قدرت هاي شرقي 

را ناگزير كرده است.
راهبرد »نگاه به شرق« چالش هايي 

هم براي ايران به  همراه خواهد داشت؟
بايد درنظر داشت كه به طوركلي چندجانبه گرايي 
در ســاختار هژمونيك نظام بين الملل هميشــه 
منجر بــه كاهش چالش هــا و مشــكلات پيش 
 روي كشــورهايي ازجمله ايران خواهد شد. به هر 

ميزاني كه جمهوري اسلامي ايران روابط خود را با 
كشورهاي مختلف ارتقا دهد، به همان ميزان قادر 
خواهد بود تا انتظارات نهفتــه خود را تأمين كند؛ 
بنابراين فرايند موجود به گونه اي اســت كه داراي 
چالش هاي محــدودي خواهد بــود. اين موضوع 
درحالي اســت كه مزايا و پيامدهاي اقتصادي آن 
نسبتا گســترده تر از محدوديت ها و چالش هايي 
است كه درصورت مشــاركت در چنين راهبردي، 

گريبانگير كشور خواهد شد.
با توجه بــه نظم كنونــي حاكم بر 
ساختار نظام بين الملل، اين گزاره كه گسترش 
رابطه ايران با چين و روســيه را به مثابه مقابله 
با »هژمــون مداخله گر« به كمــك »هژمون 
بي تفــاوت« يــا »منفعل« مي دانــد، چقدر 

قابل پذيرش است؟
نكته نخست اين است كه اصولا در شرايط كنوني 
چين و روســيه در موقعيت هژمونيك قرار ندارند؛ 
بنابراين اين گــزاره با توجه بــه وضعيت موجود، 
چندان قابل اعتنا نيســت. نكته دوم اين است كه 
روسيه و چين را بايد كشورهايي دانست كه سطح 
مشخصي از آسيب پذيري سياسي و اقتصادي دارند 
و درعين حال از تأثيرگذاري بين المللي بالايي نيز 
در ساختار نظام جهاني برخوردارند. با توجه به اين 
نكته مي توان گفت كه اين دو كشور تلاش مي كنند 
زمينه مناسب براي روندســازي در زمينه كسب 
قدرت اقتصــادي و تحرك سياســي و بين المللي 
خود را فراهم كنند. از سوي ديگر، همكاري ايران 
با اين كشــورها را نيز بايد درهمين راستا تفسير 
كرد. معتقد نيســتم كه چين و روسيه را مي توان 
قدرت هاي »بي تفاوت« يا »منفعل« دانست، بلكه 
آنها تمايل دارند از موقعيت ها و ابزار در دســترس 
خود براي تثبيت قدرت اقتصادي و سياسي شــان 
بهره بگيرند و سطح تأثيرگذاري خود را در سياست  

جهاني افزايش دهند.
پيشبرد سياست »نگاه به شرق« چه 

تأثيري بر مذاكرات وين خواهد گذاشت ؟
معتقدم كه نبايد خيلي به دنبال پيوند وثيقي ميان 
سياست »نگاه به شــرق« و »مذاكرات وين« بود، 
چراكه گفت وگوهاي هســته اي ايران و 1+4 كه 
در وين جريان دارد، از موضوع و ماهيت متفاوتي 
برخوردار اســت كه نمي تواند پيوند مستقيمي با 
اتخاذ سياست نگاه به شــرق از سوي ايران داشته 
باشــد. آمريكا و اروپايي ها به تنهايي مي توانند بر 
روند مذاكــرات جاري در وين تأثيرگذار باشــند؛ 
درحالي كــه در اين عرصه روابــط بيش از هرچيز 
ماهيــت اقتصــادي دارد و ايــران مي كوشــد با 
بهره گيري از يك سياســت  اقتصادي منســجم، 
براي  گذار از محدوديت هاي به وجود آمده ناشي از 

تحريم ها استفاده كند.

دولت سيزدهم ريل انتخاب استانداران را اصاح كرد
تركيب نمايندگان عالي دولت در استان ها يك گام 

تا تكميــل نهايي فاصله دارد. دولت ســيزدهم به دولت
فاصله 5ماه پس از تشكيل كابينه براي 30استاندار 
از هيأت وزيران رأي اعتماد گرفته است و تنها استاندار كرمان از 
دولت سابق مسئوليت خود را ادامه داده است. تدبير دولت براي 
جلوگيري از تغييرات شتابزده، ادامه فعاليت استاندار كرمان در 
جريان حوادث برخي مناطق جنوبي كشور را رقم زده و با استعفاي 
او موافقت نشده اســت. مطالبات براي اســتقرار هرچه سريع تر 
مديران استاني همسو با برنامه و طرح شعارهاي »دولت مردمي« 
طي ماه هاي اخير رايزني هاي فشرده استاني براي معرفي نفرات 
جديد استانداري ها را به همراه داشت. رويكرد تحولي رئيس دولت 
سيزدهم در اداره اجرايي كشور همسو با طرح ضرورت مديريت 
انقلابي و جهادي مشــكلات كشــور مطرح شــده بود و معرفي 

استانداران تازه نفس در مدت كوتاه را اجتناب ناپذير مي كرد.
انتصاب استانداران دولت سيزدهم با 2رويكرد حداكثري انتخاب 
مديران بومي و از بدنه وزارت كشور بوده است. استانداران دولت 
سيزدهم بيشترين سوابق را در اين وزارتخانه سياسي داشته اند 
و از مديريت هاي متوســط و رده بالاي بخش هــاي مختلف اين 
وزارتخانه به جايگاه اســتانداري رســيده اند. معدود چهره هاي 
خارج از اين چارچوب نيز با سابقه اجرايي مشخص و آشنا به امور 
استان ها بوده اند. برخي استانداران از فرمانداري ها و برخي ديگر از 
معاونت هاي استانداري ها انتخاب شدند و برخي نيز از وزراي كابينه 

دولت هاي نهم و دهم هستند.
در اين فرايند انتخاب، فشــارهاي خارج از وزارت كشور كمترين 
نقش را در معرفي استانداران بر مبناي سهم جريانات و گروه هاي 
قدرت حتي از درون دولت داشــتند و اصل بــر مبناي انتخاب 
»استاندار مردمي« بوده است. ضرورت حمايت مردم از استاندار و 
حمايت حداكثري گروه هاي اجتماعي در شهرستان هاي ذي نفوذ 
نيز نقش مؤثري در اين انتخاب ها داشــته اند. داشــتن سلامت 
اقتصادي، عقلانيت انقلابي، كارآمدي، قانونمداري، پيشــرفت 
اقتصادي استان، تقويت مشاركت همه جانبه استان و مردم داري، 
مهم ترين كليدواژه ها و شاخص هاي مدنظر اين وزارتخانه در دوره 

جديد و براي انتخاب استانداران بوده اند تا به گفته احمد وحيدي، 
وزير كشور به ايجاد »وفاق« و »توسعه« استان ها بينجامد.

اگر در دولت ســابق رويه انتخاب استانداران مبتني بر اختصاص 
صندلي استانداري ها به چهره ها و ياران سياسي جامانده از قدرت و 
مبتني بر »توصيه« غالب شده بود، در دوره جديد توجه حداكثري 
به شــاخص ها لحاظ شده اســت. رويكردهاي مبتني بر تسهيم 
جايگاه اســتانداري ها بين حلقه ياران در عمل منجر به استفاده 
از نيروهاي بازنشسته اي شد كه در نيمه راه دولت دوازدهم با يك 
اجبار قانوني نصف آنها مجبور به اســتعفا شدند. هم اكنون سن 
استانداران معرفي شده در دولت ســيزدهم كاهش محسوسي 
داشته و از عدد سني 60سال و بالاتر به محدوده 50سال نزديك تر 
شده است. بسياري از استانداران متولد دهه30 دولت سابق جاي 
خود را به اســتانداران متولدين دهه40، 50 و حتي 60 داده اند. 
انتخاب جوان ترين استانداران ادوار گذشته رياست جمهوري در 
دولت سيزدهم و براي استانداري تهران رقم خورد و تابوي معرفي 
چهره هاي جوان تر براي اين مناصب را شكست. انتخاب استانداران 
در اكثر ادوار سياسي مناقشه تقســيم كرسي ها بين جناح هاي 
سياســي را تشــديد مي كرد و منجر به ايجاد توقع در گروه هاي 
مختلف قدرت مي شــد. در دوره جديد شاخص هاي مديريتي و 
حداكثر همسويي با مطالبات دولت اولويت اصلي را پيدا كرده اند 
و كمتر جاي تعارفي براي تخصيص كرســي ها باقي گذاشته اند. 
به احتمال زياد استانداراني كه رويكردهاي تحولي و مطالبه اصلي 
دولت در مديريت جهادي، انقلابي و تســريع در پيشبرد برنامه 
استان ها را بر دوش مي كشند دوره همكاري طولاني تري با دولت 
سيزدهم خواهند داشت و مشمول جابه جايي هاي مكرر و تحولات 
آني در مديريت هاي ارشد اجرايي دولت هاي سابق نخواهند شد. 
در اين قاعده انتصاب استانداران نظامي و همكاري دولت سيزدهم 
با آنان نيز بر مبناي شاخص هاي دولت سيزدهم تنظيم شده است؛ 
انتصاباتي كه به گفته وحيدي، وزير كشور به درخواست »مردم، 
نخبگان و نمايندگان استان ها در مجلس« صورت گرفته است، ولي 
در نهايت از همان شروط رئيسي در مديريت فراجناحي استان ها 

پيروي خواهد كرد.

يادداشت

ايران و روسيه؛ حوزه هاي متكثر همكاري

روابط  ايران و روسيه همواره از ظرفيت ها 
و قابليت هاي مهمي بــراي تقويت ثبات 
و صلح در عرصــه منطقــه اي و جهاني 

برخوردار است. بديهي است كه اين اهميت راهبردي از مسير تقويت 
آگاهانه و مسلط بر روابط دوجانبه و چندجانبه عبور مي كند. معنايابي 
براساس مدل ايراني از شاخص هاي عمده و خاصي پيروي مي كند؛ نگاه 
ايراني به مناسبات 2كشور با تأكيد بر »قدرت« و »استقلال« و داشتن 
يك نگاه منسجم و پيوســته در جهت منافع  ملي و اهداف مشترك 

2كشور تحقق مي يابد.
 امروزه با گذشــت زمان، اهميت خروج از رفتار پراگماتيســتي براي 
نخبگان روســي در تعامل با ايران به عنوان يك اصل مطرح مي شود 
و بازي با تناســب ها را تبديل به امتداد مؤثر بر مبناي يك سياســت 
برد-برد كرده است كه بايد آن  را در كيفيت اصلاح و تقويت برنامه اي 
كه هم اكنون در حال تمديد عمــر دوباره خود اســت، منظور كرد. 
امروزه در فدراسيون روسيه درك از ايران اسلامي بايد به سمت يك 
درك جامع و ســازنده ميل پيدا كند و برخي از جريان هايي كه صرفا 
براساس دگماتيسم و مشكل در برداشت از اهميت و جايگاه ايران در 
دستگاه هاي اجرايي روسيه شكل گرفته است، نياز به تصحيح و اصلاح 
ساختاري دارد.  نگاه آينده دار براي تقويت چندجانبه گرايي و رسيدن 
به يك توانمندي تركيبي، الزام هاي جديد و روبه جلويي را مي طلبد. از 
اين منظر هركدام از حوزه هايي كه در عرصه مناسبات اقتصادي مطرح 
است، اعم از انرژي، مالي، بانكي، تجاري و همچنين عرصه هاي جديد 
صنعتي با داشتن حوزه هاي ثالث، مي تواند نويدبخش تصاعد مهمي در 
همكاري هاي طرفين محسوب شود. جدا از نگاه چشم انداز به مناسبات 
ضروري است  زيرساخت هاي لازم كريدور شمال - جنوب تقويت شود. 
ازسوي ديگر، همكاري هاي نظامي 2كشور با هدف بازدارندگي فعال 
در برابر ابعاد جديدي از تروريسم، قابليت همكاري گسترده اي دارد و 
تقويت همكاري هاي 2كشور در حوزه هوافضا و برنامه هاي مشترك 
در حوزه توليد و ســاخت ماهواره و ايجاد نوآوري در اين حوزه يكي از 
شاخص هاي مهم بعد از همكاري هاي سنتي  به شمار مي رود كه از زمان 
رژيم گذشته در حوزه صنايع استراتژيك از قبيل ذوب آهن و سپس در 
دوره جمهوري اسلامي ايران درخصوص نيروگاه هسته اي بوشهر شكل 
گرفت و مي تواند وارد عرصه مهم تر هوافضا شود. شخص ولاديمير پوتين 
نه صرفا در قامت رئيس جمهور، بلكه به عنوان يك استراتژيست مي تواند 
نقش  تعيين كننده اي در تقويت همكاري هاي متقابل داشــته باشد. 
اين موضوع صرفا به همكاري با نگاه آسيايي معطوف نمي شود، بلكه 
با توجه به نقش گسترده شركت هاي بزرگ اروپايي كه در پروژه هاي 
مختلف با طرف هاي روسي همكاري مي كنند، مي تواند در پلتفرم هاي 
اقتصادي جديد سه جانبه تقويت شود. اين همكاري ها امروزه در حوزه 
فرآورده هاي انرژي كم و بيش مشهود است، اما براي رسيدن به نقطه 

مطلوب، نيازمند انعطاف هوشمندانه ايران، روسيه و اروپا هستيم.

 فرهاد كليني
كارشناس  ارشد مسائل استراتژيك

ابراهيم متقي با اشاره به گسترش روابط راهبردي ايران با روسيه و چين تأكيد كرد

ائتلافسازیبرایمقابلهبايكجانبهگرايیآمريكا
سفر سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهور كشورمان به روسيه 
از جنبه هاي مختلف سياسي، اقتصادي و... از اهميت ويژه اي 
برخوردار است و مي تواند دستاوردهاي فراواني براي اقتصاد 
كشور نيز به همراه داشته باشــد، اما آنچه بيش  از هر چيز در 
روزهاي اخير مورد توجه كارشناسان و تحليلگران بين المللي 
قرار گرفته، پيشبرد راهبرد »نگاه به شرق« از سوي جمهوري 

 اسامي در ماه هاي اخير است.
پس  از آغاز به  كار دولت سيزدهم، رويكرد ملموسي در سياست  
خارجي دولت مورد توجه قرار گرفته  است كه گسترش تعامات 
و همكاري هاي منطقه اي را در دســتور كار دارد. اين راهبرد 

تاش دارد با عبور از اتكاي يكجانبه و پررنگ به كشــورهاي 
غربي و تمركز بر اين حوزه، به افزايش همكاري هاي دوجانبه 
و چندجانبه با كشــورهاي همســايه و همچنين قدرت هاي 

منطقه اي بپردازد.
برهمين اســاس در ماه هاي اخير مســئولان بلندپايه دولت 
و همچنيــن ديپلمات هاي كشــورمان توجه ويــژه اي به 
پيشبرد سياست »نگاه به شــرق« داشته اند و سفر اخير وزير 
امورخارجه كشورمان به چين و سفر رئيس جمهور به مسكو 
نيز دراين راستا قابل  تفسير است. اين موضوع درحالي  است 
كه كارشناســان معتقدند جمهوري اســامي ايران در كنار 

پيشبرد مذاكرات با غرب در وين، در اين حوزه متمركز نشده و 
با گام برداشتن در مسير توسعه تعامات منطقه اي، مي كوشد 
به  مصاف يكجانبه گرايي ايالات متحــده برود. ابراهيم متقي، 
اســتاد روابط بين الملل و عضو هيأت  علمي دانشگاه تهران 
معتقد است: سياســت گرايش به شرق واكنش منطقي ايران 
نسبت به تهديدها و فشارهاي گســترده و فزاينده اي است 
كه ايالات متحده آمريكا در ســال هاي اخير بر كشورمان در 
حوزه هاي مختلف وارد كرده  اســت و مي تواند ارتقاي سطح 
»قابليت هاي اقتصادي« و »راهبردي« ايران را به همراه داشته 

باشد. گفت وگوي همشهري با متقي را در ادامه مي خوانيد.

مذاكرات در مرحله تبديل »توافق« به »سند«
بسياري از پرانتزهاي اختلافي در زمينه »رفع تحريم ها« و »فعاليت هاي هسته اي« بسته شده و 

كار روي نحوه »اجرا« و »توالي« توافق احتمالي كه طولاني ترين مرحله است، ادامه دارد 
از صبح ديروز و با بازگشت روساي هيأت هاي مذاكره كننده 

سياست 
جمهوري اســلامي ايران و 1+4 به وين، هشتمين دور از خارجی

مذاكرات كميسيون برجام با سرعت بيشتري از سر گرفته 
شد و پس  از برگزاري جلسات كارگروه هاي كارشناسي در روزهاي اخير، 

رايزني ها وارد مرحله حساس تر و سخت تري شده  است.
ديروز علي باقري كني، رئيس هيأت  مذاكره كننده كشورمان، درحالي پس 
 از 2روز حضور در تهران به وين بازگشت كه جلسات كارگروه رفع تحريم 
و ترتيبات اجرايي )كارگروه سوم( در روزهاي اخير با حضور كارشناسان 
ايران و گروه1+4 تشكيل و از صبح دوشــنبه نيز برگزاري نشست هاي 
رسمي مذاكره كننده ارشد هسته اي ايران و تيم همراه با نمايندگان 4+1 

و هماهنگ كننده اتحاديه اروپا برگزار شد.

طولاني ترين مرحله
از وين خبر مي رسد كه مذاكرات در حساس ترين مرحله خود قرار دارد و 
همه طرف هاي حاضر بر چگونگي تبديل اصول توافق شده به »كلمات« 
و »سند« متمركز شده اند. همچنين گفته مي شود بسياري از پرانتزهاي 
اختلافي در زمينه »رفع تحريم ها« و »فعاليت هاي هسته اي« بسته شده 
و كار روي ضميمه ســوم درباره نحوه »اجرا« و »توالي« توافق احتمالي 
به صورت متمركزتري ادامه دارد و ديپلمات ها مي كوشــند با ســرعت 
بيشتري اختلاف هاي موجود در اين زمينه را كاهش دهند و همه چيز را 

براي توافق نهايي آماده كنند.
اين درحالي است كه موضوع »توالي« از طولاني ترين و سخت ترين مراحل 
مذاكرات هسته اي به حساب مي آيد؛ چراكه براساس آن جمهوري اسلامي 
ايران و ايالات متحده آمريكا بايد مشخص كنند براي اجراي كامل توافق 
هسته اي چه اقدام هايي انجام مي دهند و بحث و تبادل نظر درباره جزئيات 
اين موضوع ادامه دارد. ديپلمات هاي ايراني حاضر در وين از نخســتين 
روزهاي آغاز مذاكرات همواره بر اين موضــوع تأكيد كرده اند كه يكي 
از اساسي ترين مطالبات جمهوري اســلامي، راستي آزمايي اقدام هايي 
اســت كه طرف هاي مقابل بايد در قبال احياي توافق هسته اي2015 
انجام دهند؛ بنابراين بحث بر سر تدابير اجرايي توافق يكي از سخت ترين 
مراحل گفت وگوها در وين به شمار مي رود. ازسوي ديگر اين موضوع در 
روزهاي اخير دستمايه فشارها و حاشــيه پردازي هاي بسياري ازسوي 
مقام هاي اروپايي و آمريكايي شده اســت و تــلاش كرده اند با تأكيد بر 
موضوع »كمبود زمان«، مذاكره كنندگان كشــورمان را تحت فشار قرار 
دهند. مشاور امنيت ملي كاخ سفيد در گفت وگو با شبكه »سي.بي.اس« با 
تكرار تلويحي تهديدهاي اخير مقام هاي كاخ سفيد، ضمن انتقاد از تصميم 
دولت قبلي ايالات متحده براي خروج از توافق هسته اي2015، تأكيد كرد: 

»ديپلماسي بهترين راه  حل وفصل  مسئله هسته اي ايران است.«
جيك ساليوان در پاسخ به اين سؤال كه آيا زمان براي احياي برجام بسيار 
كم است، عنوان كرد: »در اين زمينه به 2موضوع اشاره مي كنم؛ نخست 
اينكه سياست ما صريح است و در ممانعت از دستيابي ايران به هرگونه 
سلاح هسته اي مصمم هستيم و دوم اينكه بر اين عقيده ايم كه ديپلماسي، 

بهترين راه انجام دادن اين كار است، اما زمان دارد كم مي شود.«

واكنش ايران به ادعاهاي آمريكا
ازسوي ديگر سخنگوي وزارت امورخارجه ديروز در جريان نشست  خبري 

با رسانه ها، به ادعاهاي اخير مقام هاي آمريكايي واكنش نشان داد و به آنها 
توصيه كرد همه تلاش خود را به كار بگيرند تا »پلانA« به نتيجه برسد؛ 

چراكه »پلان B« براي هيچ كشوري جذابيت ندارد.
سعيد خطيب زاده تأكيد كرد: »وزير امورخارجه آمريكا بهتر از هر كسي 
 »B دارد و شايد »پلان »B مي داند كه هر كشوري براي خودش »پلان
ايران براي آنها جذابيت نداشته باشد.« وي درباره برخي ضرب الاجل هاي 
ســاختگي براي مذاكرات نيز گفت: »رئيس جمهور فعلي آمريكا، تيم 
سياست خارجي اين كشور و مذاكره كنندگان آنها مي دانند كه اگر امروز 
برجام زنده است، اين موضوع به خاطر ايران است، نه آمريكايي كه از برجام 
خارج شد و همه تلاش خود را به كار گرفت تا برجام از بين برود؛ مادامي 
كه در رفتار آنها تغييري نبينيم، نمي توانيم بگوييم به نقطه اي رسيده ايم 

كه توافق »پايدار« و »قابل اتكا« در دسترس ماست.«
سخنگوي وزارت امورخارجه كشــورمان درباره پيشرفت هاي حاصل 
شده در وين نيز معتقد است بسياري از جدول ها و ستون هاي جداول در 
مذاكرات وين آماده و بخشي از پرانتزها نيز پاكسازي شده و آنچه باقي 
مانده، مربوط به موضوع هاي مهم و تصميم هاي سياسي خاص است كه 

واشنگتن بايد تصميم خود را بگيرد و اعلام كند.
از ســخنان خطيــب زاده چنين برمي آيد كــه اكنون تــوپ در زمين 
ايالات متحده است و آنها بايد با ازسرگيري مذاكرات در وين، پس از 2روز 
وقفه، تصميم هاي خاص سياسي خود را درباره مسائل باقي مانده و رفع 
تحريم ها اعلام كنند؛ اقدامي كه اگر محقق شود، گفت وگوها با سرعت 
خوبي ادامه مي يابد و مي توان گفت درحال حركت به توافقي قابل اتكا 

و پايدار است.

نقش چين در مذاكرات وين
در اين ميان اما وزير امورخارجه كشــورمان نيز در گفت وگو با شــبكه 
چيني »سي جي تي ان« به طرح موضوع »وقت كشي ايران در مذاكرات« 
واكنش نشان داد و گفت: »ايران وقت كشي نمي كند يا تلاش نمي كند 
مذاكرات را از مسير اصلي اش خارج كند. ما پيشنهادهاي سازنده، مؤثر و 
واقع بينانه اي را پاي ميز مذاكرات در وين مطرح كرده ايم. همكارم آقاي 
باقري و هيأتي از كارشناسان ارشد ايراني به صورت فشرده روي پيشبرد 

اين طرح ها كار مي كنند.«
حسين اميرعبداللهيان به نقش چين در مذاكرات وين نيز اشاره و تأكيد 
كرد كه اين كشور نقش ســازنده و معقولي در مذاكرات توافق هسته اي 

داشته اســت؛ به ويژه در مذاكرات اخير در وين كه با هدف لغو تحريم ها 
عليه كشور پيگيري مي شود. وي همچنين گفت: »چين در اين مذاكرات، 
هميشه با تحريم هاي يكجانبه و بي رحمانه اعمال شده ازسوي آمريكا بر 
كشورهايي ازجمله ايران مخالف بوده و رويه زورگويانه آمريكا را محكوم 
كرده است.« وزير امورخارجه كشــورمان معتقد است چين و روسيه از 
برنامه سازنده ايران حمايت مي كنند، اما كشورهاي غربي ازجمله آمريكا، 

تاكنون هيچ طرح جديدي كه راهگشاي مذاكرات باشد، ارائه نكرده اند.

نقدي: از كاه مشكات انقاب، كوه مي سازند
معاون هماهنگ  كننده سپاه در جشنواره ترجمان فتح كه در موزه انقلاب اســلامي و دفاع مقدس برگزار شد، با اشاره به 

تبليغات دشمنان عليه ايران، گفت: دشمنان از كاه، كوه مي سازند. از يك ماجراي كوچك در يك شهر دور افتاده در ايران دفاعی
كوه مي سازند و در رسانه ها مثل بمب خبري مي تركانند. زماني من گفتم از كاه كوه مي سازند اما آنها گاهي از هيچ، كوه 
مي سازند. گاهي اراذل و اوباش را كه چندين نفر را كشته و ظلم كرده به عنوان يك مبارز سياسي مطرح مي كنند و گاهي كسي اصلا كشته 
نشده مي  گويند او را كشتند و بعد آن را خبر يك رسانه ها مي كنند. سردار محمدرضا نقدي تصريح كرد: اغلب كساني كه ايران را نديده اند 
و فقط از مسير اين رسانه ها ايران را شناخته اند، وقتي به ايران مي آيند تعجب مي كنند كه ما درباره ايران چه فكر مي كرديم. دشمنان با 
رسانه ها نمي گذارند كه اين حقايق نوراني اسلام  و  واقعيت هاي جامعه ما به دنيا برسد، بنابراين ما بايد در اين زمينه همت مضاعف داشته 
باشيم. به همين دليل است كه رهبر معظم انقلاب در اين زمينه از نهضت ترجمه صحبت مي كنند. نقدي گفت: در دفاع مقدس اگر فقط 
مي خواستند نظامي ها بجنگند مطلقا اين پيروزي هاي بزرگ حاصل نمي شد. همه مردم پاي كار آمدند بنابراين حقايق اسلام و دفاع مقدس 
را بايد به جهان نشر داد كه انجام اين  مهم نيازمند تلاش دســتگاه هاي مختلف با همراهي مردم عزيز و بصير است. او با بيان اينكه براي 
كمك به نهضت ترجمه آثار دفاع مقدس، سپاه و بســيج با ســاماندهي ظرفيت هاي مردمي به ميدان خواهد آمد، گفت: بايد به حوزه 
دفاع مقدس و صدور پيام انقلاب به جهان بيشتر مبادرت ورزيد؛ زيرا امروز انقلاب اسلامي و رهبر معظم انقلاب در دنيا طرفداران بي شماري 
دارند و بايد به اين طرفداران نقش بيشتري داده شود؛ به عنوان مثال زماني كه در بوسني حضور داشتيم، مسلمانان آنجا نوار هاي سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامي را به همراه داشتند. اختتاميه جشنواره ملي ترجمان فتح با موضوع ترجمه و تأليف ادبيات مقاومت در باغ موزه 

انقلاب اسلامي به زبان هاي زنده دنيا برگزار شد و در اين مراسم برگزيدگان جشنواره معرفي شدند. 

سياست خارجي ايران در مسير 
همسايه گرايي

نشســت خبري ديروز ســخنگوي وزارت امورخارجه 
كشورمان با رســانه ها، عاوه بر تشريح آخرين وضعيت 
پيشرفت گفت وگوهاي هسته اي در وين، طيف وسيعي از 
موضوع هاي مطرح در حوزه سياســت خارجي كشورمان 
را دربرمي گرفت. از سفر آتي رئيس جمهور كشورمان به 
روسيه تا دستاوردهاي ســفر وزيرامورخارجه به چين، 
موضوعاتي بود كه ســعيد خطيب زاده به تشــريح آنها 
پرداخت. در ادامه مهم ترين محورهاي مطرح شده در اين 

نشست را مي خوانيد.
    سفر رئيس جمهور به مسكو به دعوت مكرر رئيس جمهور 
روسيه انجام مي شود و دكتر رئيسي در اين سفر ماقات 
مفصلي با همتاي خود خواهد داشــت. همچنين بررسي 
موضوع هاي مختلفي در حوزه هاي فرهنگي، سياســي، 
اقتصادي، تكنولوژيكي، مردمي و بسياري از موضوع هاي 

ديگر در دستور كار است.
   در ماقات چند ســاعته و تفصيلي وزير امورخارجه 
كشورمان با همتاي چيني خود، مهم ترين توافق هايي كه 
صورت گرفت به اين انجاميد كه هر دو طرف رســما اعام 
كنند اجرايي شــدن توافق ها آغاز شده و فكر مي كنم كه 

نتايج اين را هر دو ملت به زودي خواهند ديد.
    جمهوري اسامي ايران آمادگي گشايش سفارت خود 
را در عربستان دارد و اين بستگي به طرف سعودي دارد كه 
چه اقدام هاي عملي انجام دهد. تمام تمهيدات را خواهيم 
انديشيد كه اين مسير به سمت اجرايي شدن برود. تمركز بر 
آغاز فعاليت نمايندگي ايران نزد سازمان همكاري اسامي 

در جده است و ديپلمات هاي ما ويزا  گرفته اند.
    »همسايه گرايي« به عنوان سياســت قطعي دولت، 
موضوعي است كه در چند ماه گذشته در فرمول هاي مختلف 
پيگيري و گفت وگوها انجام شده است. در حوزه خليج فارس 
سفرهاي وزير امورخارجه، گفت وگوهاي تلفني و رايزني هاي 
انجام شده مختلف، سفر برخي مقام هاي حوزه خليج فارس 
و كشورهاي منطقه را داشــته ايم و همه اين اقدام ها در 
راســتاي ايجاد ترتيبات فراگير در اين منطقه به صورت 

چندجانبه است.
    ديدار احمد مســعود با سرپرســت وزارت خارجه 
افغانستان در تهران در ادامه ابتكار ايران براي گفت وگوهاي 
بين الافغاني بوده است. ما فقط تسهيل كننده گفت وگوهای 
هستيم و آنچه به ما گزارش شده، حاكي از گفت وگوهای 

جدي است.
    اينكــه آمريكا در ميان گفت وگوهــاي وين اقدام به 
گروگانگيري مي كند، مخالف آن چيزي است كه در وين 
اتفاق مي افتد. ما نســبت به اينگونــه گروگانگيري ها و 
بازداشت كاشاني، شهروند ايراني در آمريكا با اتهام هاي 

واهي و دلايل سياسي، همواره اعتراض كرده ايم.
    درباره تبادل زندانيان بين تهران و لندن و مسائل مرتبط 
در اين زمينه، منتظر تصميم هاي لندن هســتيم تا آنچه 

توافق شده، اجرايي شود.
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ایجاد زیست بوم شاد و تفریحی 
در محلات

محمدحسن جعفرزاده، سرپرست اداره 
كل فرهنگی شهرداری تهران: ایجاد نشاط 
اجتماعی نیاز به برنامه ریزی در حوزه های 
مختلف دارد. در بخش مناسبت ها تلاش 
می كنیم بــا اســتفاده از ظرفیت های 
موجود در محلات و مناطق، از یك ســو 
برنامه های پیش بینی شده تقویت شوند 
و از ســوی دیگر لحظات شاد و مفرحی 
برای شهروندان خلق كنیم. احیای سنت 
گذشتگان هم سبب حس نشاط می شود 
و ازاین رو قصد داریم با مشــاركت اقوام 
مختلفی كه در پایتخت ســاكن هستند، 
آداب  و رســوم خاص مانند جشن گندم، 
جشن انار ، جشن برنج و... را احیا كنیم. 
بازی های بومی و محلی، مسابقات متنوع 
ورزشی و فكری هم در لیست برنامه های 
نشاط اجتماعی قرار دارد كه در قالب طرح 
زیست بوم شادی و تفریح در محلات اجرا 

می شوند.

پایتخت رنگ می گیرد 

مجید قادری آذر، معاون فرهنگی و هنرهای 
شهری سازمان زیباســازی شهر تهران: 
در پایتخت همواره در آثار اكران شده از 
رنگ های تیره مانند قهوه ای و خاكستری 
استفاده می شد تا در برابر آلودگی هوا كمتر 
دچار تخریب شوند. مدیریت شهری در این 
دوره قصد دارد از هنر اسلامی - ایرانی و 
رنگ های شادی چون فیروزه ای كه بیانگر 
فرهنگ ایرانی و اخرایی كه نماد خورشید 
است استفاده كند تا زمینه ساز انتقال حس 
خوب به شــهروندان شود. همچنین قرار 
است با مشــاركت هنرمندان آثار فاخر و 
چشم نواز و البته متناسب باهویت ایرانی 
اسلامی خلق و در شهر اكران شوند. اقدام 
مهم دیگر این است كه برای اولین بار طرح 
روشن شدن شــب های تهران با استفاده 
از نور و المان های نوری در خیابان آزادی 

اجرایی می شود.

 این روزها همه خودروهایی كه 
در بزرگــراه حكیم )شــهید گزارش

همدانــی( حد فاصــل بلوار 
اردســتانی تا ایران خودرو تردد می كنند، با 
چالش روبه رو هســتند. ســرقت بزرگ از 
اتصالات پل  وردآورد یا R11 بزرگراه حكیم 
بیشتر از 10روز است كه این مسیر را مسدود 
كرده تا ترافیك شدید در برخی از ساعات روز، 
اهالی منطقه22 را با دردســر مواجه كند. 
مسدودشدن این مسیر كوتاه، شهروندان را 
مجبور كرده تا بلوار اردستانی را دور زده و به آن 
ســوی ایران خودرو هدایت شوند. زیرا عبور 
خودروها از روی پل وردآورد احتمال ریزش 
پل را به همراه دارد و شهرداری تهران برای 
ایمن نگه داشتن این محدوده و حفظ جان 
مردم مجبور به مسدودكردن حد فاصل بلوار 
اردستانی تا ایران خودرو شــده است. بعد از 
استعلام روابط  عمومی معاون فنی و عمرانی 
شــهرداری تهــران از كارگاه R11 تقاطع 
اردستانی و ایران خودرو، اعلام شد كه نیاز به 
بررسی بیشتری است. با این حال گزارش های 
اولیه نشان می دهد كه حجم موارد سرقتی 

بالاست و احتمالا عملیات عمرانی برای ترمیم 
پل تا پایان ســال به طول می انجامد. البته 
معاونت فنی و عمرانی پیگیری های لازم را 
انجــام می دهد تا میــزان ســرقت و زمان 

بازگشایی پل وردآورد مشخص شود.
بخشی از پل وردآورد از روی رودخانه چیتگر 
عبور می كند و ســرقت اتصالات درست در 
همان نقطه صورت گرفته و به نظر می رسد 
رودخانه مسیر سرقت را هموار كرده است. 
یكی از اهالی منطقه22 درباره مسدودشدن 
این مسیر می گوید: »صفحه های فلزی پل 
وردآورد كه سرقت شده، روی رودخانه قرار 
دارد و همین مسئله برای اهالی بلوار اردستانی 
ایجاد مزاحمت كرده است، زیرا دوربرگردانی 
در اینجا قرار دارد و خودروهای اتوبان حكیم از 
این دوربرگردان استفاده می كنند. در ساعات 
صبح كل این محدوده مسدود و سبب ایجاد 

ترافیك شدید شده است.« 

سرقت دیوار صوتی و دریچه فاضلاب
ســرقت از اموال شــهرداری تهران موضوع 
جدیدی نیست و سال هاست این اتفاق رخ 
می دهد. آخرین ســرقت در هفته گذشته 
روی داد كه سارقین تجهیزات دوربین های 
كنترل ترافیك و سرعت را سرقت می كردند. 

پنجشنبه گذشته یكی از 3سارق دستگیر 
شــد و گفت كه تجهیزات را بــه مالخر 
می فروختند. فرد دستگیرشــده درباره 
شیوه سرقت گفته اســت:  من به همراه 
دوستم ســوار بر خودرو می شدیم و در 
اتوبان با سرعت بالا حركت می كردیم. هر 
دوربینی كه عكس نمی گرفت و مشكل 
فنی داشت را شناســایی كرده و آن را با 
كمان اره سرقت می كردیم. معمولا شبی 

یك یا دو سرقت انجام می دادیم.« 
این فرد انگیزه خود را از سرقت تجهیزات 
دوربین های كنترل ترافیك و سرعت، 

تهیه لباس های گران قمیت عنوان كرده است. 
البته پیش از این نیز تجهیرات دوربین های 
كنترل ترافیك و سرعت به سرقت رفته است؛ 
درست همانند سرقت دریچه های فاضلاب و 

دیوارهای صوتی.

2هزار و 100سرقت در 6ماه
به نظر می رسد سرقت از اموال شهری تهران 
رو به افزایش است و این موضوع را می توان از 
آمار سرقت دریچه  فاضلاب 6ماهه امسال و 
12ماه سال99 متوجه شــد. در شهر تهران 
طی 6 ماهه سال1400 بیشــتر از 2هزار و 
100مورد سرقت دریچه فلزی صورت گرفته 

است؛ درحالی كه كل سال99 تعداد سرقت 
دریچه ها 2هزار و ۸00مورد بود. بدین ترتیب 
روند سرقت دریچه های فاضلاب رو به افزایش 
است و تنها در یك منطقه شهر تهران سرقت 
دریچه های فاضلاب در 7ماهه سال1400 
بیشتر از مجموع 2سال گذشته بوده است. 
یكی از دلایل سرقت دریچه  فاضلاب افزایش 
قیمت آن عنوان شده است، درحالی كه نبود 
این دریچه ها امكان آسیب و خطر جانی برای 
عابران، ماشین ها و موتورها را افزایش داده و 
با ایجاد حفره ها می تواند تصادفات غیرقابل 
پیش بینی را نیز در پی داشــته باشــد.  ماه 

گذشــته سردار 
حسین رحیمی، 
فرمانده انتظامی 
تهــران بــزرگ 
گفت: »این موارد 
جزو سرقت های خرد محسوب شده و پلیس 
نیز به طور جد با آن برخورد می كند. مواردی 
مربوط به سرقت دریچه های فاضلاب، سرقت 
برخی از قطعات و اجزای حاشیه خیابان ها 
و... ازجمله مواردی اســت كه پلیس به طور 
ویژه با آن برخورد كرده و اتفاقا مســئولان 
و دســتگاه های مربوطه نیز می دانند كه در 
همین زمینه صدها مجرم و سارق دستگیر 
شــده اند.« او ادامه داد: »متأسفانه بخشی 
از این موارد بلافاصله پس از ســرقت ذوب 
می شوند مانند سیم های برق، دریچه های 
فاضلاب و... امــا در مواردی هم پلیس با این 

موارد برخورد كــرده و آنها را از ســارقان یا 
مالخران پس گرفته اســت ضمن اینكه ما با 
مالخران این اقلام نیز برخورد خواهیم كرد.«  
یكی دیگر از ســرقت های اموال شهرداری 
تهران به دیوارهای صوتی برمی گردد. یكی از 
دلایل از بین رفتن دیوار صوتی تصادفات است 
ولی دلیل عمده آن، سرقت محسوب می شود. 
سرقت دیوارهای صوتی بزرگراه صدر و بزرگراه 
شهید صیاد شیرازی بسیار اتفاق افتاده است. 
در مجموع 16هزار و 4۵0متر طول در قالب 
3قســمت 3، ۵ و 6 متری دیــوار صوتی در 
شــهر تهران وجود دارد، اما از میزان سرقت 
آن اطلاعی در دسترس نیست. جالب اینكه 
برای نصب 2هزار و 790متــر دیوار صوتی 
به حدود 17میلیــارد تومان منابع مالی نیاز 
است و سرقت آن هزینه بسیاری روی دست 

شهرداری تهران می گذارد.

  شادی و نشاط بخشی از سرمایه های 
اجتماعی هستند كه از یكسو سبب گپ

ارتقای كیفیت زندگی شهروندان و از 
سوی دیگر موجب پویایی شهر می شوند. با توجه  به 
تغییر سبك زندگی در گذر زمان و كم توجهی به 
نیازهای فردی چون تفریح و شادی از یك سو و 
تأثیر برخی عوامل مانند اپیدمی كرونا، از سوی 
دیگر سبب شــده امروز ایجاد و افزایش نشاط 
اجتماعی در جوامع به یك ضرورت تبدیل شود. 
براساس آمارهای ســال 2021كه توسط چندین 
مؤسسه بین المللی باتوجه  به شاخص های رفاه، 
آسودگی ذهنی، احساسات مردم، كیفیت زندگی، 
میزان لبخند، امید به زندگی و... منتشر شده است، 
از میان 149كشور هدف، ایران رتبه 118را دارد و 
بالاتر از كشورهای لبنان، هند، اوگاندا، تونس و 
اتیوپی، قرار گرفته اســت. ازاین رو ایجاد نشاط 
اجتماعی و افزایش حــال خوب مردم به دغدغه 
مدیریت شــهری تبدیل شده اســت و به گفته 
سخنگوی شورای شهر تهران داشتن حال خوب و 
بانشاط می تواند به رشد فردی و اجتماعی جامعه 
كمك كند. علیرضا نادعلی در گفت وگو با همشهری 
نتایج نشاط اجتماعی و حال خوب شهروندان را 

تشریح كرده است كه در ادامه می خوانید.

آیا می پذیرد امروز جامعه بیش از هر 
چیز دیگر نیاز به نشــاط اجتماعی و حال خوب 

دارد؟
قطعاً همینطور است و برای تحقق این مهم باید در 
حوزه های مختلف فرهنگی - اجتماعی و زیباسازی 
برنامه ریزی كرد و از ظرفیت های هنری و فرهنگی 
شهر و مشــاركت مردم در اجرای تئاتر، موسیقی، 

هنرهای تجسمی و... بهره  برد.
به كرات از برنامه های متنوع در راستای ایجاد نشاط 
اجتماعی حرف زده می شــود اما تا كنــون اقدامی 
صورت نگرفته و ازاین رو به نظر می رســد مسئولان 

فقط شعار می دهند.
موضوعی را كه عنوان كردید، می پذیرم اما وقتی مدام 
از یك طرح، برنامه و اقدام صحبت می شــود نشان 
می دهد كه موضوع اهمیت دارد. تكرار مسائل مربوط 

به نشاط اجتماعی بیانگر آن است كه جامعه به این 
حال خوب و نهضت امیدآفرینی نیاز دارد. سازمان 
زیباسازی در روزهای اخیر با یك ابتكار جذاب تصاویر 
مادران شهدا را روی بیلبوردهای شهری اكران كرد و 
همین اقدام نشان می دهد كمی از فضای شعارزدگی 
فاصله گرفته ایم و قرار است برای خوب شدن حال 

شهر و شهروندان اقدامات خلاق تری انجام شود.
به نظر شــما حال خــوب می تواند 
زمینه ساز عبور از وضعیت آشفته كنونی شهر 

شود؟
قطعاً اینگونه است. اگر بخواهیم هم در مباحث روحی 
و روانی جامعه و هم حل مشكلات كالبدی شهر كاری 
انجام دهیم و برای عبور از وضعیت آشفته كنونی و 
رســیدن به وضعیت ایده آل یك قدم برداشته شود، 
حتماً نیاز به حال خــوب و امیدواركننده و فضای 

بانشاط داریم.
مشــخصاً می توانید بــه برنامه های 
مدیریت شهری در مقوله ایجاد حال خوب اشاره 

كنید؟
در جلساتی كه برگزار شــده متولیان ایجاد نشاط 
اجتماعی )معاونت اجتماعی و فرهنگی و ســازمان 

زیباســازی( به یك ادبیات مشــترك رسیده اند و 
ازاین رو می توان امیدوار بــود در روزهای پیش رو 
اتفاقات خوبی در شهر رخ خواهد داد. به طور مثال 
در بخش ســلامت، حال خوب شــهروندان محور 
اقدامات قرار گرفته است و مســئولان قصد دارند 
با ارائه خدمات، زمینه ســاز حال خوب شهروندان 
شــوند. همچنین در حــوزه ورزش به ویژه ورزش 
بانوان كه مورد تأكید شــهردار تهران هم هســت، 
برنامه ریزی های لازم انجام شده تا بانوان از حضور 
در فضاهای عمومی شهر مانند بوستان، حس شادی 
و نشاط را تجربه كنند. در حقیقت این اقدامات كه 

توسط بخش های مختلف اجرا می شوند، تكه های 
پازل هســتند كه وقتی كنار هم قرار بگیرند و 
تكمیل شوند، حتماً باعث ایجاد نشاط اجتماعی 

در شهر می شود.
چــرا خانــواده را محور 

برنامه های فرهنگی و اجتماعی 
قرار داده اید؟

 معتقد هســتیم خانواده یعنی 
همه. گرچه امــروز با مدرنیته 
دست به گریبان هستیم اما هنوز 

در جامعه ایرانی خانواده اهمیــت دارد و مردم خود 
را جدا از این كانون نمی داننــد. در واقع نگاهمان به 
خانواده نباید كوچك باشد و تلاش كردیم با یك نگاه 
وسیع تر به همه گروه های ســنی و اقشار جامعه در 
كانون خانواده توجه شود. هر یك از اعضای خانواده 
حتی اگر به یك عنصر تنها در جامعه تبدیل شوند، 
بازهم نســبتی با خانواده دارند و ازایــن رو قطعاً در 

برنامه های پیش بینی شده همگان سهم دارند.
آیا نشــاط اجتماعی سبب كاهش 

آسیب اجتماعی می شود؟
حتماً اینطور اســت. در ایجاد شادی و 
نشــاط باید به ظاهر و باطن شهر توجه 
شــود و وقتی چهره جامعه از آســیب 
پاك شــود حتماً اتفاقــات خوبی رخ 
می دهد كــه منجر به حــال خوب و 
نشاط شهروندان می شود. به طور 
مثال اگــر معضل تكدیگری 
در جامعه حل شود حتماً 
نتیجه اش منجر به حال 
خوب شهروندان خواهد 

شد.

 سرقت  تجهیزات شهری عجیب شده؛ تا جایی كه چند روزی می شود
 اتصالات بزرگ  فلزی پل رودخانه چیتگر در بزرگراه شهید همدانی ناپدید شده اند 

سخنگوی شورای شهر تهران در گفت وگو با همشهری ضرورت ایجاد نشاط اجتماعی و برنامه های مدیریت شهری برای تحقق این مهم را تشریح كرد

 تغییرات ترافیكی حد فاصل خیابان اردستانی تا ایران خودرو 
در بزرگراه شهیدهمدانی به دلیل عملیات تعمیراتی شهرداری تهران است

سرقت بزرگ از پل وردآورد

ایجاد نشاط اجتماعی با تكمیل پازل فرهنگی

محمود مولایی
خبر نگار

زینب زینال زاده
خبر نگار

مدیریت بحران

 افزایش آمادگی تهران در برابر زلزله
 با استفاده از تجربه ژاپنی ها 

بعد از 4پروژه همكاری موفق سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران با آژانس همكاری های بین المللی ژاپن )جایكا(، ســند 
همكاری پروژه پنجم به امضا رســید. پروژه پنجم با عنوان »ارتقای 
ظرفیت  طرح های محلی مدیریت و كاهش ریسك مخاطرات در شهر 
تهران« و البته با هدف افزایش ایمنی و تاب آوری فعالیت خود را شروع 
می كند. به گزارش همشهری، سرپرست سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران در این رابطه گفت:  »اكنون در آستانه آغاز پروژه 
پنجم این سازمان و جایكا با هدف كاهش یا به صفر رساندن تلفات و 
صدمات به جان شهروندان عزیز تهران و نیز كاهش خسارات مالی و 
تهدیدات دیگر هستیم. وقتی با این هدف جلو برویم، به الگویی مناسب 
برای دیگر شهرهای كشور و نیز سایر شهرهای مهم منطقه و جهان 
تبدیل خواهیم شد.« او با بیان اینكه این هدف در اسناد بالادستی ما و 
سیاست های كلی نظام در حوزه مدیریت بحران كه توسط مقام معظم 
رهبری در سال ۸4 ابلاغ شد، قید شده است، گفت: »اسناد بالادستی 
ما با تجارب بین المللی چون سند سندای مطابقت دارد و امیدواریم در 
قالب پروژه جدید جایكا این سند را اجرایی كنیم و اثرات وقوع زلزله 

را كاهش دهیم.« 

سوابق 4همكاری  گذشته
  پروژه اول: طــرح مطالعــات ریــز پهنه بندی كلانشــهر تهران

)1379-137۸(: مطالعات ریز پهنه بندی شهر تهران برای نخستین بار 
در همكاری مشترك با جایكا با اجرای این طرح مطالعاتی دو ساله صورت 
گرفت. براساس این مطالعات ریز پهنه بندی سناریو های 3 زلزله محتمل 

و مخرب با توجه به محل قرار گرفتن گسل ها در تهران تهیه شد.
  پروژه دوم: مطالعات طرح جامع كاهش خطر لرزه ای و مدیریت 
بحران ناشی از رویداد زلزله در تهران بزرگ)13۸3-13۸2(: براساس 
مطالعات انجام گرفته، طرح مدیریت سیســتماتیك بحران زلزله در 
3سطح شــرایط عادی، اضطراری و مرحله بازتوانی و بازسازی تهیه 
شــد و با توجه به نتایج به دســت آمده اجرای 1۵پــروژه اولویت دار 
جهت كاهش خطرات لرزه ای و بهبود مدیریت بحران در تهران احصا  
و پیشنهاد شــد. وقوع زلزله بم نیز در بازه زمانی اجرای پروژه موجب 
شد تا در مطالعات طرح جامع، ارتقای سیستم واكنش اضطراری به 

شهرداری تهران پیشنهاد شد.
  پروژه سوم: توانمندسازی و بهینه ســازی  واكنش اضطراری در 
72ساعت اولیه پس از وقوع زلزله در تهران )13۸۸-13۸۵(: به منظور 
ارتقای ظرفیت های مقابله و واكنش اضطــراری در زمان بحران در 
تهــران، از میان پروژه هــای اولویت دار پیشــنهادی در طرح جامع 
فوق، 3مولفه بهبود سیســتم فرماندهی و واكنش اضطراری، ایجاد 
و عملیاتی كردن سامانه تخمین سریع خســارات و تلفات و ارتقای 

ظرفیت تخلیه امن اضطراری شهروندان تعیین و اجرا شد.
  پروژه چهارم: ظرفیت سازی  در كاهش خطر سوانح و مدیریت بحران 
در تهران )1394تا1391(: براســاس نتایج مطالعات و همكاری های 
فی مابیــن و بهبود ظرفیت هــای مدیریت بحران تهران از یك ســو و 
جابه جایی و تغییر هدف مدیریت بحران از مقابله با اثرات ســوانح به 
پیشــگیری و كاهش خطر لرزه ای در تهران از سویی دیگر، چهارمین 
پروژه با هدف كاهش سطح خسارات و افزایش آمادگی با 3مولفه بهبود 
شبكه حمل ونقل و راه های اضطراری با شناسایی این شبكه و برقراری 
امكان عبور و جریان مؤثر ترافیك در زمان بحران، ارتقای سطح آگاهی 
عمومی از زلزله و ایجاد سیستم هشدار ســریع زلزله با ارتقای سامانه 

تخمین سریع خسارات و تلفات تعریف و به شایستگی اجرا شد.

نقل قول

سید جعفر تشكری هاشمی
 رئیس كمیسیون 

عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران: 
حدود ۲ هزار مترمكعب پساب و فاضلاب 

میدان مركزی میوه وتره بار به كانال بهشتی 
وارد می شود كه با بهره برداری از تصفیه خانه 
میدان تره بار می توان از آب تصفیه شده برای 

آبیاری فضاهای سبز استفاده كرد.

مجتبی یوسفی
سخنگوی فراكسیون مدیریت شهری 

مجلس: 
در آخرین نشست كمیسیون عمران 

مجلس مقرر شد در راستای حمایت دولت از 
شهرداری، حدود ۳۰ تا ۴۰ هزار میلیاردتومان 
درآمدهای مالیاتی شهرداری ها كه سهمشان 
از مالیات بر ارزش افزوده است، به جای آنكه 
در اختیار وزارت كشور قرار بگیرد، مستقیماً 

به حساب شهرداری ها واریز شود.

سردار حسین رحیمی
رئیس پلیس تهران بزرگ:

ترافیك تهران تقریباً از ساعت 7تا 9صبح و 
بعدازظهرها از ساعت۱۵:۴۰ تا ۲۱ است و 
ما این ساعات را ساعات جهادی همكاران 

راهنمایی ورانندگی می نامیم و در برخی از معابر 
مانند خیابان ولیعصر  برای روان سازی ترافیك 
خط ویژه برای خودروهای شخصی باز می شود.

سیدمجتبی شفیعی
 معاون حمل ونقل و ترافیك 

شهردار تهران:
براساس قانون، دولت باید ۶۰ درصد 

درآمدهای حاصل از جرایم راهنمایی ورانندگی 
را به شهرداری ها پرداخت كند اما متأسفانه 

دولت به آن عمل نكرده و با ورود دیوان 
محاسبات مقرر شد سهم شهرداری از سال 

 9۵محاسبه و از طریق تهاتر 
پرداخت شود.

تكمیل پایانه جدید شرق با اتصال به خط 2 مترو
 جلسه بررسي اتصال پایانه جدید شرق به خط 2مترو و خط مترو شهر پردیس با 

حضور مدیرعامل شركت مترو، مدیرعامل سازمان پایانه ها و پارك سوارهاي شهر مترو
تهران، شــهردار منطقه 13و جمعي از مدیران و كارشناسان برگزار و مقرر شد 
طراحي تكمیلي پس از انجام مطالعات و بازنگري در طرح توسط مشاور ذي صلاح، انجام شود. 
به گزارش همشهري، یكي از پیش نیازهاي بهره برداري از پایانه جدید شرق كه عملًا عملیات 
ساختماني آن تكمیل شده و افتتاح آن مورد تأكید شهردار تهران و شوراي ششم پایتخت است، 
ایجاد ارتباط بین این پایانه با مراكز تبادل سفر داخل شهر تهران از طریق شبكه حمل ونقل 
عمومي است؛ البته در كنار این اقدام باید موضوع اتصال پایانه جدید شرق به خط مترو شهر 
پردیس هم لحاظ شود. مسیر توسعه خط 2 مترو از ایستگاه فرهنگسرا تا پایانه جدید شرق در 
جاده دماوند حدود 4600 متر است كه از این مســیر تونلي حدود 600 متر آن در سال هاي 
گذشته احداث شده است و براي اتصال این پایانه به خط 2مترو و شبكه حمل ونقل عمومي 
پایتخت و تكمیل پروژه پایانه جدید شــرق باید 4هزار متر از تونل باقیمانده ساخته شود كه 
درصورت تأمین منابع لازم، در شش ماهه اول سال آینده به بهره برداري مي رسد. تكمیل هر چه 
سریع تر مترو شهرهاي اقماري تهران و اتصال آنها به شبكه حمل ونقل عمومي پایتخت هم 

مورد تأكید مدیریت شهري است.

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عك



سه شنبه 28 دی 41400
اقتصاد شماره  8416

چهره روز

بازيباآمارمشكليراحلنميكند

رئيس كميســيون اقتصادي مجلس مي گويد: از ســال گذشــته 
تاكنون نزديك به 50ميليون نفر در بورس متضرر شــده اند. آنطور 
كه محمد رضاپــور ابراهيمي در جريان يك نشســت در جريان يك 
گفت وگو با رئيس سازمان بورس گفته و فايل تصويري آن روز گذشته 
در شــبكه هاي اجتماعي به محل بحث تبديل شــده، ارزش دارايي 
50ميليون مشمول سهام عدالت بر اثر نزول بورس، 500هزار ميليارد 
تومان كاهش پيدا كرده است. با اين حال مجيد عشقي، رئيس سازمان 
بورس اين آمار را قبول ندارد و مي گويد: تعــداد كل زيان ديده هاي 
بورس 50ميليون نفر نيست زيرا كل افرادي كه از ابتداي سال1399 
براي نخستين بار وارد بورس شده اند 6ميليون و700هزار نفر بوده كه 
از اين تعداد 3ميليون و200هزار نفر با سود از بازار سهام خارج شده اند.
اكنون اين پرسش ايجاد شده است كه چه كسي حقيقت را مي گويد؟

بررسي ها نشان مي دهد سخنان رئيس ســازمان بورس به واقعيت 
نزديك نيست و صرفا بازي با آمار است. اينكه پايه هاي آماري را تغيير 
دهيم يا تاريخ دلخواه خود را به عنوان مبناي محاسبه آماري درنظر 
بگيريم چيزي از واقعيت هاي موجود و ميزان مســئوليت مسئولان 
دستگاه ها كم نمي كند. اين كار صرفا پاك كردن صورت مسئله است.

مسئولان ســازمان بورس در زمان ارائه گزارش عملكرد بار ها تعداد 
سهامداران بورس را بيش از 50ميليون نفر اعلام كرده اند اما در زمان 
محاسبه زيان، مشمولان ســهام عدالت را از محاسبات خود حذف 
مي كنند و رقم مال باختگان بورس را كوچك سازي  مي كنند. همانطور 
كه رئيس كميســيون اقتصادي مجلس هم به درســتي اشاره كرده 
مشمولان سهام عدالت نيز جزئي از سهامداران و ازجمله مالباختگان 
بازار سرمايه هستند. ارزش دارايي اين ســهامداران ظرف يك سال 
گذشته به نصف كاهش يافته است. با وجود اين رئيس سازمان بورس با 
تغيير مبناي آماري روي نام مشمولان سهام عدالت خط قرمز مي كشد. 
البته اين موضوع در بازار سرمايه مسبوق به سابقه است. چنان كه در 
طول سال هاي گذشته بسياري از سهامداران نسبت به نحوه محاسبه 
شاخص بورس اعتراض كرده اند زيرا اين شاخص واقعيت هاي بورس 
در مورد ضرر و زيان سهامداران را نشان نمي دهد. با اين حال مسئولان 
سازمان بورس همچنان به ارقام واقعي اهميتي نمي دهند و صرفا آمار 
دلخواه را به عنوان ملاك و معياراندازه گيري سود و زيان مدنظر قرار 
مي دهند، غافل از اينكه بازي با آمار موجب فرار از مسئوليت نمي شود.

چرا کشتار دام  امسال رکورد   زد؟
بررسی روند توليد گوشت قرمز در فراز و نشيب بحران های 2دهه اخير

همشهری آثار 5 فرمان بانكی رئيس جمهوری را بررسی می كند

چرخشبانکهابهسمتمردم
در دادن وام بــه مردم ســختگيری 

نكنيد، بدهكاران بدحساب و حرفه ای بانک
را معرفی كنيد، بنــگاه داری هرگز و 
سرمايه گذاری آری، مقررات بانكی به نفع مردم تغيير 
كند و بنگاه هــای توليــدی و كارخانه ها را تعطيل 
نكنيد؛ اين 5مطالبه رئيس جمهور در نخستين ديدار 

و گفت وگوی صريح با مديران عامل بانك ها بود.
ســاعتی پس از نشســت رئيس جمهور با مديران 
عامل بانك ها در حضور اعضای تيم اقتصادی كابينه 
سيدابراهيم رئيسی، 2سخنگوی دولت از اين نشست 
به عنوان تغيير مســير بانك ها به سمت مردم خبر 
دادند؛ نشســتی كه در آن بر اساس گزارش رسمی 
نهاد رياست جمهوری، سيدابراهيم رئيسی از بانك ها 
خواسته در پرداخت تسهيلات به مردم سختگيری 
نكنند و در عين حال عرصه را بر بدهكاران بدحساب 
و حرفه ای بانك ها تنگ و دست آنها را در استفاده از 

خدمات مالی قطع كنند.
به گزارش همشــهری، رئيس جمهور با بيان اينكه 
به نتيجه رســيدن تحول اقتصادی در گرو موفقيت 
در ايجاد تحول در نظام بانكی اســت، گفت: وضع 
موجود نظام بانكی بايد بر مبنای عدالت و به نفع مردم 
متحول شود. او از بانكداران خواست با همكاری بانك 
مركزی و تا قبل از پايان ســال1400 يك كارگروه 
ويژه تشكيل دهند و مشكلات را شناسايی و نسبت به 
رفع آن اقدام كنند. رئيس جمهور با بيان اينكه نظام 
بانكی با »خودمراقبتی« پيش و بيش از هركس مانع 
از مخدوش شدن حيثيت و اعتبارش شود، اعلام كرد: 
هدف تحول در نظام بانكــی تطبيق كامل مراودات 
بانكی با احكام اسلامی است. رئيسی افزود: مديران 
بانكی همچنين بايد ريسك پذير و مسئوليت پذير 
باشند و مديری كه شجاعت نداشته باشد، نمی تواند 

مجری خوبی برای سياست های تحولی باشد.

بدهكارانبدحسابرامعرفیكنید
 به گفتــه رئيس جمهور، بانك ها بايــد تلاش كنند 
كارمزد و سود تســهيلات اعطايی را تا حد ممكن 
كاهش دهند و همچنين در پرداخت تسهيلات خرد 
به مردم، اعتبارســنجی جايگزين اخذ وثيقه شود و 
بانك ها به مردم تسهيلات بدهند نه تضييقات. او با 
تأكيد بر آسان گيری بانك ها در پرداخت تسهيلات 
به مردم، خواستار سختگيری عليه افراد بدحساب 

شد و گفت: بدهكاران بدحســاب بانكی شناسايی، 
دسترسی آنها به اعتبارات بانكی قطع و درصورت لزوم 
معرفی شوند. رئيسی تأكيد كرد: بعضی بدحساب ها با 
بانك های متعدد در ارتباط هستند، لذا اين هماهنگی 
بين بانك ها وجود داشــته باشد كه از ارتباط چنين 
افرادی با بانك های مختلف و متعدد جلوگيری شود.

سوداضافهممنوع!
رئيس جمهوری با اشــاره به اينكه دريافت ســود 
مشــاركت از تســهيلات بانكی بايد دقيقا براساس 
مقررات مصوب و ابلاغی بانك مركزی انجام شــود، 
گفت: اخذ هرگونه وجه ديگــری تحت هر عنوان از 
تسهيلات گيرنده مجاز نيست و باعث ايجاد نگاه منفی 
در مردم نســبت به نظام بانكی خواهد شد. چنانچه 
بانكی مبالغی غير از نرخ ســود مشاركت مصوب از 

افراد اخذ كرده اين مبالغ را به آنها بازگردانيد.

كارخانههاراتعطیلنكنید
رئيس جمهور بار ديگر خطاب به بانكداران تأكيد كرد: 
بانك ها تا آنجا كه ممكن است از تمليك واحدهای 
توليدی خودداری كنند، اما چنانچه ناچار به اين كار 
شدند، در كوتاه ترين زمان ممكن يا آن واحد توليدی 
را مجدداً راه اندازی و يا واگــذار كنند تا توليد دچار 
وقفه نشود و كارگران بيكار نشوند. رئيسی در عين 
حال ســرمايه گذاری و ايجاد بنگاه های اقتصادی از 
سوی بانك ها را امری مفيد، اما بنگاهداری را مضر 
عنوان كرد و گفت: ايجاد بنگاه آری اما بنگاهداری 

هرگز؛ اين بايد اساس كار بانك ها باشد.

توليد گوشــت قرمز در 
2دهــه اخيــر متأثر از گزارش

تحــولات اقتصــادی-
سياسی و زيســت محيطی بوده و يك 
سيكل تكراری را پشت سر گذاشته؛ اما 
آمارهای رسمی حاكی از اين است كه 
درصورت تغيير نكردن شرايط تا پايان 
ســال جاری، احتمال شكست ركورد 
كشــتار دام وجــود دارد، آن هــم در 
شرايطی كه روند مصرف گوشت قرمز 
سال هاســت كه در رونــد نزولی قرار 

گرفته است.
به گــزارش همشــهری، اطلاعــات 
رسمی مركز آمار ايران نشان می دهد 
در 8ماه امسال، كشــتار انواع دام )اعم 
از گوســفند، بز، گاو، گاوميش و شتر( 
در كشتارگاه های كشــور به اندازه كل 
سال1399 بوده و درصورت تكرار روند 
اين دوره 8ماهه در 4ماه باقی مانده از 
ســال، عملا تعداد دام كشتار شده در 
كشور به مرز 20ميليون لاشه خواهد 
رســيد كه 16.5درصد بالاتر از ركورد 

قبلی )در سال85( است.

روند2دههاخیر
بررســی روند كشــتار انــواع دام در 
كشــتارگاه های كشــور حاكی از اين 
اســت كه در 2دهه اخير، در 3مقطع، 
تعداد دام كشتار شده به حداقل رسيده 
و در مقابل در 3مقطع نيز ركورد ذبح 
دام شكسته اســت. واكاوی اطلاعات 
مركز آمار ايــران نشــان می دهد در 
2دهه گذشته، ســال های 82، 89 و 
98 پايين ترين ميزان كشتار دام را به 
ثبت رسانده اند و بلافاصله در سال های 
بعد از اين 3مقطع، ميزان كشــتار دام 
به يك ركورد جديد رســيده اســت. 
از آنجا كه به گواهی آمــار و اطلاعات 
رســمی و غيررسمی، ســرانه مصرف 
گوشت در ســبد مصرفی و سهم اين 
كالا از هزينــه خانوارهــا در 3-2دهه 
اخير نزولی بوده اســت، مربوط كردن 
كشتار دام به وضعيت مصرف داخلی 
نمی تواند به حل اين معادله منجر شود؛ 
از اين رو بايد ســاير عوامل اثرگذار بر 
اقتصاد و به خصوص بخش كشاورزی 

و دام پروری را بررسی كرد. 
بخش كشــاورزی ايران  همواره سهم 
پررنگی در رشد اقتصادی كشور داشته 
و بررســی 3مقطع مربوط به كاهش 
كشتار دام نيز نشان می دهد كه تقريبا 
هر 3مورد در آغاز سيكل كاهش رشد 
اقتصادی كشور قرار داشته اند و در هر 

3مقطع نيز روند كاهشــی بارش های 
جوی آغاز شده اســت. در اين شرايط، 
كشتار دام نيز زمانی كه وضعيت مساعد 
بوده، طرفدار چندانی نداشــته؛ اما به 
محض تلاقی عوامــل اثرگذاری نظير 
كاهش بارندگی و افت رشد اقتصادی 
كه البته می تواند لازم و ملزوم يكديگر 
باشند، كشــتار دام نيز شتاب گرفته 

است. 
به نظر می رســد افزايش هزينه توليد 
اين بخش يكــی از اصلی ترين عواملی 
باشــد كه عرضه دام به كشــتارگاه ها 
را افزايش داده و به بيشــترين مقدار 
در سخت ترين ســال ها رسانده است؛ 
به گونه ای كه تعداد دام های كشــتار 
شده در سال های85، 94 و 1400 به 
ركوردهای جديد رســيده كه از قبل 

تجربه نشده بود.

تبكشتاردامدرتحریموركود
بررسی روال كشتار دام در كشتارگاه ها 
حاكی است لااقل در 2دوره اخير، يعنی 
ســال های94 و 1400 كه بيشترين 
تعداد دام در مقايسه با سال های قبل 
ذبح شــده اند، محدوديت های تحريم 
و ركــود اقتصادی نيز به اوج رســيده 
و از آنجايی كه تأمين خــوراك دام و 
نهاده هــای دامی و كشــاورزی ايران 
وابستگی قابل توجهی به واردات دارد، 
با ســخت يا گران شــدن واردات اين 
اقلام، روند ارســال دام به كشتارگاه ها 
نيز افزايش يافته اســت. ايــن اتفاق، 
حداقل در يك سال اخير كه هم از نظر 
نرخ ارز و هم از نظــر محدوديت های 
تحريم شرايط بی ســابقه ای به اقتصاد 
ايران تحميل شــده، به نوعی بوده كه 
كارشناسان و فعالان حوزه كشاورزی 

نيز بارها نســبت به افزايش عرضه دام 
به خصوص دام مولد به كشــتارگاه ها 

هشدار داده اند. 
نتيجه همــه ايــن محدوديت ها اين 
اســت كه تعداد دام كشــتار شده تا 
آبــان1400 به تنهايی به انــدازه كل 
كشتار دام سال1399 بوده و با فرض 
تكرار اين وضعيــت در 4ماه باقيمانده 
از سال جاری، تعداد كشتار دام به بيش 
از 16.7ميليون لاشه خواهد رسيد كه 
به نوعی بی ســابقه ترين رقم در طول 

تاريخ كشور است. نكته قابل توجه اينكه 
ركورد شكنی كشــتار دام همزمان به 
ركوردشكنی كاهش ســرانه مصرف 
گوشــت بوده و عملا دام كشتار شده 
به جای عرضه به بازار مصرف، احتمالا 
به دليل خريد تضمينی و تنظيم بازاری 
دولت، ســر از ســردخانه های دولتی 
درآورده اند و بخشــی از آنها نيز وارد 
كارخانه هــای توليــد فرآورده هــای 
پروتئينی و ســبد كالاهای صادراتی 

شده است.

تك خبر

بانك ملی ایران در 9ماه امسال 160هزار و 
169میلیارد ریال وام قرض الحسنه ازدواج 

پرداخت كرد و ١٨٣ هزار نفر از این بانك وام 
ازدواج دریافت كردند.

براساس اعلام دفتر توسعه نظام های فنی، 
بهره برداری و دیسپاچینگ برقابی كشور، 

45درصد چاه های برق دار كشاورزی از مازاد بر 
مصرف سالانه مجاز پروانه، برق مصرف كردند.

سرانجام دولت قبول كرد درباره جزئيات 
حذف ارز 4200توماني و نحوه حمايت از ارز

معيشت خانوارها، به مجلس برنامه مكتوب 
بدهد. هرچند جزئيات اين برنامه تاكنون فاش نشده اما 
صحبت هاي يك عضو كميسيون تلفيق برنامه و بودجه 
نشان مي دهد بين دولت و مجلس بر سر اينكه چه تعداد 
كالاهايي بايد مورد حمايت قيمتي قرار گيرند اختلاف 
نظر وجود دارد. با اين حال پذيرش تقديم برنامه مكتوب 
در دولت، يك گام به جلو براي پايان دادن به ماجراي ارز 
ترجيحي و دلار 4200 توماني است، هرچند همچنان 
نمايندگان اصرار دارند با اين اقدام معيشت خانوارها نبايد 

آسيب ببيند.
به گــزارش همشــهري، رايزني هــا و گفت وگوهاي 
كارشناســي بين دولت و مجلس يك روز پس از رأي 
نمايندگان بــه كليات لايحه بودجه 1401آغاز شــد. 
از همان زمان مجلس اصرار داشــت دولت يك برنامه 
مكتوب ارائه دهد تا نماينــدگان از جزئيات دقيق اين 
برنامه مطلع شوند و بتوانند با آگاهي كامل رأي بدهند. 
حالا ســؤال اينجاســت كه آيا با ارائه برنامه دولت، ارز 
4200توماني همه كالاهاي مشــمول ازجمله گندم و 
دارو هم حذف خواهد شــد؟ رصد تحولات يك هفته 
اخير نشان مي دهد حذف ارز ترجيحي يكباره نخواهد 
بود و انتظار مي رود اين تغيير از ابتداي فروردين سال 

آينده شروع نشود زيرا زمان اجراي قانون بودجه سال 
آينده، مشــروط به آيين نامه هاي اجرايي خواهد بود و 
چالش بعدي پيش روي دولت، تنظيم آيين نامه اجرايي 
و نحوه اعمال سياســت هاي حمايتي پس از حذف ارز 
4200توماني خواهد بود. به ويژه اينكه مشخص نيست 
آيا رويكرد نهايي دولت در حمايت از اقشار و دهك هاي 
مشمول محدود به كالاهاي اساســي مي شود يا اينكه 

دامنه اين كالاها افزايش پيدا مي كند.
ديروز رحيم زارع، ســخنگوي كميسيون تلفيق بودجه 
1401 اعلام كرد: دولت برنامه اجراي حذف ارز ترجيحي 
و شــيوه جبران تأثيرات آن در معيشــت مــردم را به 
كميســيون تلفيق بودجه مجلس تقديم كرده است. او 
افزود: اين برنامه در كميســيون تلفيــق و در كارگروه 
مشتركي با دولت بررســي خواهد شد و اين كميسيون 
نظر نهايي خود را درباره اجراي آن و براي تقويت معيشت 
مردم درصورت حذف ايــن ارز اعلام خواهد كرد.زارع با 
تأكيد بر لزوم حفظ آرامش معيشتي مردم تأكيد كرد: 
اولويت اصلي مجلس كمك به دولت براي تقويت معيشت 
مردم است و چنانچه در بررسي برنامه مكتوب دولت به 
اين جمع بندي برسيم كه دولت قدرت توامان براي حذف 
ارز ترجيحي و حمايت دقيق و اطمينان بخش از معيشت 
مردم را دارد، به قوه مجريه براي اجراي آن كمك خواهيم 
كرد. به گفته اين نماينده مجلس، اين موضوع هنوز در 

واگرایی در نمودار تولید و مصرف گوشت
درهفتههایاخیربحثهایداغیدرموردوضعیتمصرفموادپروتئینی
درایرانوســهمایناقلامازســبدمصرفیخانواربهراهافتادهاست.
اگرچهبهدلیلنبودآمارهایبهروزورسمی،اتكایصرفبهمحاسبات
وبرآوردهایغیررسمینمیتواندملاكعملباشــداماآنچهازظاهر
محاسباتكارشناسیوهمچنینســابقهآمارهایرسمیدرسالهای
گذشتهبهدســتمیآیدایناستكهكاهششــدیدموادپروتئینی
بهخصوصگوشتقرمزدرسالهایاخیریکواقعیتاست.بررسیسهم
هزینهانواعگوشتازمتوسطهزینهســالانهخانوارنشانمیدهداین
شاخصحداقلازسال89واردیکروندنزولیمستمرشدهواز6.8درصد
درسال1389بهكمتراز4.5درصددرسال1399رسیدهاست.ازسوی
دیگربراساسبرآوردمركزآمارایران،سرانهمصرفگوشتقرمزایراندر
ابتدایدهه90نزدیکبه13كیلوگرمبودهكهطییکروندكاهشیمستمر
تا8كیلوگرمدرسال1398كاهشیافتهاست.در2سالاخیرنیز،حتیبا
فرضتغییرنكردناینشاخصكهباتوجهبهرشدهزینههایمعیشتبعید
بهنظرمیرسد،بازهمتعادلیمیانشاخصمصرفوشاخصكشتاردام
وتولیدگوشتوجودندارد.درشرایطفعلی،خشكسالی،كمبودوگرانی
نهادههایدامیوازبینرفتنصرفهاقتصادیدامپروری،مهمترینعواملی
استكهسببشدهدامدارانضمنكاهشپیشبینیتولیددامدرماههای
آتی،موجودیفعلیدامهایخودرانیزبیشازپیشبرایكشتارعرضه
كنندوازشواهدامرنیزچنینبرمیآیدكهبخشزیادیازلاشههایكشتار
شدهازسویدستگاههایدولتیخریداریوذخیرهسازیمیشودتاجایی
كهمدتهاستفروشگوشتوارداتیتنظیمبازاریدرفروشگاههای
زنجیرهای،جایخودرابهفروشگوشتمنجمدكشتارداخلدادهوعملا

مجالیبرایوارداتگوشتباقینماندهاست.

ث
مك

بازتاب های دیدار با بانكداران
علیصالحآبادی،رئیسكلبانکمركزی:فهرستبدهكارانعمدهبانکهادرصورتهایمالی
بانکهادرسامانهكدالمنتشــرمیشــود.درصورتیكهافراددارایرتبهاعتبارسنجیمناسب
باشند،بهطورویژهتسهیلاتخرد،سهلتربهآنهاپرداختمیشود؛برایناساسوباتوجهبهتأكید

رئیسجمهوردسترسیآحادمردمبهنظامبانكیبایدآسانشود.
احسانخاندوزی،وزیراقتصاد:جلسهرئیسجمهوربامدیرانبانکهاپسازیکدههبرگزارشد.
برگرداندنسودمازاددریافتی،اعلامبدهكارانكلانبدحساببانكی،توسعهوامقرضالحسنهو
دسترسیمردمبهوامهایخردمبتنیبراعتبارسنجیونهوثیقهوضامن،ازاولویتهایوزارتاقتصاد

بودكهموردتأكیدقاطعایشانقرارگرفت.
علیبهادریجهرمی،سخنگویدولت:تغییربهنفعمردم،محورجلسهامروزرئیسجمهوروتیم
اقتصادیدولتبامدیرانعاملتمامیبانکهایدولتیوخصوصیبود؛منتظرخبرهایخوبباشید.

ث
مك

دولت سرانجام به مجلس برنامه مكتوب داد

حذفارز4200؛یکگامبهپیش

كميته تخصصي و كميسيون مورد بررسي قرار نگرفته 
اما برنامه دولت پرداخت يارانه و يارانه معيشتي درصورت 

تصويب نهايي حذف ارز ترجيحي در سال آينده است.

جزئیاتغیررسميبرنامهدولت
محمدرضا ميرتاج الديني، رئيــس كميته هدفمندي 
يارانه هاي كميســيون تلفيق بودجه مجلس مي گويد: 
شــرط اصلي و تأكيد ما براي ســاماندهي يارانه ها اين 
اســت كه دولت در لايحه بودجه ســال 1401 راه هاي 
جبران تأثير حذف ارز يارانه اي و نحوه مديريت قيمت ها 
و حمايت از مردم را كاملا شفاف تعيين كند. او مي گويد: 
پيشــنهادي در كميته هدفمندي يارانه ها مطرح است 
كه دولت بعد از حذف ارز ترجيحي كارت يارانه كالايي 
به مردم ارائه كنــد و نه يارانه نقدي، به اين شــكل كه 
كارت هاي سرپرســت خانواده ها به صورت ماهانه شارژ 

شود تا آنها بتوانند اقلام تعيين شده را خريداري كنند.
ميرتاج الدينــي اعلام كرد: البته پيشــنهاد ديگري نيز 
مطرح است، اقلامي كه مشمول ارز ترجيحي بوده و حتي 
برخي اقلام كه مشــمول ارز ترجيحي نبوده اند، شامل 
25قلم كالا، مشــمول طرح كارت يارانه كالايي شوند. 
گفته مي شــود دولت در اين خصوص درحال مذاكره با 

بانك مركزي است.
با اجراي اين طرح، دارنــدگان كارت يارانه مي توانند از 
تمام فروشــگاه هاي داراي كارتخوان، كالاي مورد نظر 
خود را خريداري كنند. اين نماينده مجلس مي افزايد: 
دولت بايد قيمت 25قلم كالاي مدنظر را به صورت ماهانه 
اعلام كند تا ضمن حفظ قيمت ها، فروشگاه ها كالاها را با 
قيمت مصوب بفروشند. ديگر اينكه فروشگاه ها مي توانند 
تخفيفي را براي مردم در زمان ارائه كالاها درنظر بگيرند 
زيرا خريد از فروشــگاه ها با كارت يارانه اي نوعي امتياز 

براي آنها محسوب مي شود.

نمایندگاننگرانهستند
گفته هاي نماينــدگان مجلس در روزهــاي اخير اما از 
نگراني شديد آنها از عواقب تورمي و جهش قيمت ها با 
حذف ارز 4200توماني حكايت دارد تا جايي كه ديروز 
معصومه پاشايي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
اعلام كرد: حذف  ارز ترجيحي بدون ايجاد شبكه توزيع 
و زنجيره هاي ارزش خودزني اقتصادي است. رمضانعلي 
سنگدويني، عضو كميسيون انرژي مجلس هم با انتقاد 
از حذف ارز 4200 توماني در لايحه بودجه 1401، گفت: 
آزاد كردن قيمت ها حتي با درنظر گرفتن يارانه به نفع 
مردم نيست زيرا اين يارانه كفاف تهيه 2 كيلو گوشت را 
هم در ماه نمي دهد.حذف يارانه هاي پنهان يكباره و بدون 
درنظر گرفتن سازوكار، آسيب هاي بسياري به دنبال دارد.
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کارشناسان صنعت خودرو احتمال 
استفاده از قطعات معیوب در تولید 
ایربگ  خودروهای داخلی و نحوه 
وقوع تصادف خودروها را از جمله 
عوامل موثر در بازنشــدن ایربگ 
خودروهــا در ســانحه تصادف 

بهبهان قلمداد می کنند

برخي کارشناسان صنعت خودرو از 
احتمال استفاده از قطعات معیوب خودرو

در تولید ایربگ خودروهاي داخلي 
و تأثیر آن بر بازنشدن ایربگ خودروها در سانحه 
بهبهان خبر مي دهند. به گزارش همشــهري، با 
گذشت چند روز از وقوع سانحه تصادف رانندگي 
در جاده بهبهان، گمانه زني ها در مورد عوامل مؤثر 
در بازنشــدن ایربگ این خودروهــا ادامه دارد. 
کارشناســان صنعــت خــودرو در گفت وگو با 
همشهري به برخي زوایاي تازه  از عوامل مؤثر در 
شكل گیري این سانحه اشــاره کرده اند. احتمال 
استفاده از قطعات معیوب وارداتي یا تولید داخل 
براي ساخت ایربگ در شرکت هاي خودروسازي 
ازجمله موضوعاتي است که این کارشناسان بر آن 
تأکید دارنــد. همزمان درحالي کــه هنوز نتایج 
گزارش هاي کارشناسي از علل شكل گیري این 
سانحه منتشر نشده، شرکت هاي خودروسازي و 
برخي کارشناسان از احتمال تأثیر نحوه برخورد 
خودروها در سانحه مذکور، بر عمل نكردن ایربگ 

خودروها خبر مي دهند.

نظارت بر نظام تضمين كيفيت قطعات خودرو 
امیرحسین کاکایي، عضو هیأت علمي دانشكده 
مهندسي خودرو در گفت وگو با همشهري گفت: 
استفاده از ایربگ در تولید خودروهاي داخلي از 
ســال 92و فقط براي ضربه از جلو اجباري شده 
اســت. وي افزود: باید علت بازنشدن ایربگ در 
هریك از این خودروها به صورت جداگانه بررسي 
شود، اما ممكن است در این سانحه خودروهاي 
آسیب دیده در بخشي از تصادف قرار گرفته باشند 
که شدت ضربه به آنها موجب بازشدن ایربگ ها 
نشــود. این کارشــناس صنعت خودرو افزود: با 
وجود این شاید لازم باشد تا شرط بازشدن ایربگ 
خودروهاي داخلي در طراحي ها تغییر کند؛ زیرا 
در این ســانحه ضربه اصلي از پشت به خودروها 

وارد شده و فاقد شــدت لازم بوده است. کاکایي 
افزود: نباید این احتمال را که کیفیت ایربگ هاي 
مورد اســتفاده در خودروهاي مذکور مشــكل 
داشته است، رد کرد. خودروســازان در طراحي 
محصولات خود از ایربگ هایي استفاده مي کنند 
که پایه قطعات آنها مانند سنســور و فشــنگي 
وارداتي است و هنوز هم همه ایربگ ها تولید داخل 
نیست و سازمان ملي استاندارد، خودروسازان و 
سایر سازمان هاي ناظر باید نظام تضمین کیفیت 
ســختگیرانه اي را در این گونه قطعات، اجرایي 
کنند. همچنین باید تست هاي قطعات حساس 
خودرو با دقت انجام شــود. او گفت: خودروساز 
شدن فقط راه اندازي خط و تولید کردن نیست، 
بلكه نیازمند سرمایه گذاري در زیرساخت هایي 
مانند آزمون جاده اي است که متأسفانه 20سال 
است متوقف مانده است. او افزود: هزینه این گونه 
آزمون  ها بسیار زیاد و براي تولید خودرو با تیراژ 
پایین به صرفه نیســت. به گفته او، درست است 
که کپي کاري قطعات کاري ساده است، اما براي 
تولید قطعات حســاس با نظام تضمین کیفیت 
کامل نیازمند سرمایه گذاري سنگیني هستیم. 
کاکایي افزود: براي داخلي سازي  خودرو با برخي 
خودروسازان و قطعه سازان به صورت نصفه و نیمه 
کار مي کنیم و این تولید مشترك ظاهري قشنگ 
دارد و به آن افتخار مي کنیم، امــا آیا هم اکنون 
تیمي در کشــورمان داریم که براساس واقعیات 
و اظهارنظرهاي علمي چرایي بازنشــدن ایربگ 

خودروها را بررسي کند؟ 

 روايت خودروسازان از بازنشدن ايربگ ها
دبیر انجمن خودروســازان ایران با اعلام اینكه 
15خودروي حادثه دیده در این ســانحه متعلق 
به ایران خودرو و 23خودرو تولید شــرکت سایپا 
بوده اســت، گفت: اکثر خودروهاي حادثه دیده 
داراي ایربــگ بوده انــد، اما در ایــن تصادف از 

عقب دچار سانحه شــده اند. احمد نعمت بخش، 
افزود: بررسي ها نشــان مي دهد در این سانحه 
60خودرو به هم برخورد کرده انــد. او افزود: در 
بخش خودروهاي سایپا 2وانت نیسان، 3خودروي 
پیكاپ، 3خودروي ال 90و 15پراید درگیر سانحه 
شدند و در مجموع آسیب ندیدن خودروهاي ال 
90از روبه رو باعث شــده تا ایربگ هاي آنها عمل 
نكند و از بین 15خــودروي پراید نیز11خودرو 
به دلیل سال ساخت تولید، فاقد ایربگ بودند. او 
افزود: در این حادثه از محصولات سایپا 8خودرو 
داراي ایربگ بوده اند که چــون برخورد از عقب 

صورت گرفته ایربگ ها عمل نكرده اند.

خودروسازان و قطعه سازان پاسخگو باشند
فربد زاوه، کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با 
همشهري گفت: در بازنشدن ایربگ خودروها در 
سانحه بهبهان  قطعه سازان و خودروسازان مقصر 
هستند و سازمان ملي استاندارد براي نظارت بر 
اجراي استاندارد ایربگ مسئولیت چنداني ندارد. 
فربد زاوه، با بیان اینكه برخي خودروهاي حاضر 
در ســانحه مذکور قدیمي و فاقد ایربگ بوده اند، 
افزود: با توجه به الزامي بودن نصب ایربگ راننده 
و سرنشین براساس استانداردهاي اجباري، نحوه 
وقوع تصادف که بســیاري از خودروها از پشت 
به یكدیگر برخورد کرده انــد، یكي از احتمالات 
مطرح در مورد علت بازنشدن ایربگ  خودروها در 

این سانحه است.
او افزود: با توجه به قرار گرفتن سنسور ایربگ هاي 
ایراني در قسمت سرشاسي این احتمال وجود دارد 
که با ضربه از پشت این سنسورها فعال نشود، اما 
در برخي از انواع خودروهاي مدرن تر سنسورهاي 
عقب نیز تعبیه شده و با ضربه از پشت ایربگ هاي 
جلو نیز باز مي شود. زاوه گفت: نكته دوم این است 
که ایربگ قطعه اي اســت که قبلا خودروسازان 
ایراني با خرید آن از شرکت هاي خارجي نسبت 

به نصب آن در محصولاتشان اقدام مي کردند، اما 
براي تولید داخل ایربگ نیز باید فرایندهاي صدور 

مجوز تأیید قطعه و تضمین کیفیت انجام شود.

احتمال استفاده از قطعات معيوب در توليد ايربگ 
این کارشناس صنعت خودرو، در مورد مسئولان 
احتمالي بازنشــدن ایربگ خودروها در سانحه 
مذکور، گفت: مطابق روال مرسوم در دنیا از نظر 
حقوقي مســئولیت عملكرد نادرست ایربگ ها 
در ســانحه تصادف بهبهان بر عهده ایران خودرو 
و سایپا و   قطعه ســازان و تامین کنندگان داخلي 
ایربگ اســت. ایــن تولید کنندگان خــودرو و 
قطعه هســتند که باید به مشــتریاني که براي 
نصب ایــن ایربگ ها در خودروهایشــان هزینه 
کرده اند، پاسخگو باشند. زاوه افزود: از طرف دیگر 
شرکت هاي قطعه سازي  یا تامین کنندگان داخلي 
ایربگ باید با شكایت شرکت هاي خودروسازي در 

مورد کیفیت ایربگ ها پاسخگو باشند.
او افزود: این احتمال وجود دارد که چاشني هاي 
انفجاري یا اي. ســي. یوي تولیــد داخل مورد 
استفاده در تولید خودرو و ایربگ هاي داخلي از 
کیفیت مناسب برخوردار نبوده و به هنگام وقوع 
تصادف، سنســور این ایربگ ها به درستي عمل 
نكرده باشد. او افزود: براي تولید ایربگ نیز مانند 
بسیاري از قطعات تنها در یك یا چند خودرو تست 
تصادف قبل از تولید خودرو انجام مي شود و امكان 
تست این قطعه در همه خودروهاي تولیدي وجود 
ندارد. در ایران مرکز تست تصادف براي بررسي 
عملكرد صحیح خودروها نداریم و درصورتي که 
چنین مرکزي نیز وجود داشــته باشد، احتمال 

انجام این تست در همه خودروها وجود ندارد. 
زاوه در مــورد علت قرار گرفتــن ایربگ در زمره 
اســتانداردهاي 85گانه اجباري با وجود فراهم 
نبودن زیرساخت هاي آزمایش این قطعه، گفت: 
این شیوه تدوین استاندارد محصول این تفكر و 
فشارهایي است که بر مبناي آن برخي معتقدند 
درصورت وجود ایربــگ در خودروهاي داخلي 

مي توان آمار مرگ ومیر جاده اي را کاهش داد. 
او افزود: معتقدم با توجه به ســاختار اتاق و بدنه 
برخي خودروها مانند پراید و پــژو 405، وجود 
ایربگ براي سرنشینان این خودروها خطرناك تر 
از نبود آن است؛ زیرا براي عملكرد درست ایربگ 
باید داشــبورد خودرو هنگام بازشــدن ایربگ 
حرکت نكند و درصورتي که ایــن اتفاق بیفتد، 
وجود ایربگ براي سر، صورت، گردن و احتمال 
 خفگي سرنشــینان به مراتب خطرناك تر از نبود

آن است.

پاسخ کارشناسان صنعت خودرو به پرسش همشهری

اميرحسين كاكايی، عضو هيات علمی دانشکده مهندسی خودرو: استفاده از ايربگ در توليد خودروهای داخلی از سال92 و فقط برای ضربه از جلو اجباری شد.

چرا ایربگ های خودروها باز نشد؟

كاهش قيمت حبوبات در ميادين 
قیمت بیشتر حبوبات در میادین میوه وتره بار در هفته 

پایانی دی ماه اندکی کاهش یافت. به گزارش همشهری، ميادين
در 3ماه گذشــته با وجود افزایش چشــمگیر قیمت 
حبوبات در خواربار فروشی های سطح شــهر، میادین میوه  و تره بار 
تغییرات بسیار کمی در قیمت این محصولات داده اند و موارد افزایش 

قیمت انگشت شمار بوده است. 
در 3ماه پاییز 3محصول عدس، ماش و نخود افزایش قیمت داشته اند 
که براساس آخرین نرخنامه میادین میوه و تره بار افزایش قیمت عدس 
در دی ماه نیز ادامه یافته است. مقایسه قیمت های کنونی با نرخنامه 
پیشین از افزایش 5درصدی قیمت عدس حاکی است این روند مجموع 
رشد قیمت این محصول را در مقایسه با شهریور به 27درصد رسانده 
است. قیمت هر کیلو عدس در شــهریورماه 33هزار تومان بود که تا 
آذرماه به 40و از هفته گذشته به 42هزار تومان رسیده است. اما دیگر 
اقلام حبوبات در نرخنامه جدید یا ارزان شده اند یا بدون تغییر باقی  
مانده اند. لوبیا چیتی، انواع لوبیا قرمز، لوبیا سفید، لپه و ماش حبوباتی 
هستند که قیمتشــان بین هزار تا 2.500تومان کاهش یافته است و 
لوبیا چشم بلبلی، نخود، دال عدس و لپه باقلا تغییر قیمتی نداشته اند. 
قیمت ذرت خشك و سویا هم در این مدت کاهشی بوده اما گندم و جو 
گران شده اند. مقایسه قیمت ها نشان می دهد جو با 9درصد افزایش 
در یك ماه گذشته بیشترین رشد را در جدول حبوبات و غلات به خود 
اختصاص داده و پس از آن گندم قرار گرفته که 6درصد گران شــده 
است. جو و گندم نسبت به شهریور نیز به ترتیب 16و 15درصد رشد 
قیمت داشته اند، قیمت 12هزار تومانی جو در شهریور حالا به 14هزار 

تومان رسیده و گندم از 10.800به 12.500رسیده است.

مقایسه قیمت انواع حبوبات در میادین در چهار ماه گذشته

 قیمت هر كیلو- توماننام محصول
دیشهریور

45.00043.000لوبیا چیتی
42.00042.000لوبیا چشم بلبلی
35.00030.000لوبیا قرمز قمی

25.00024.500لوبیا سفید
45.00045.000لوبیا قرمز كپسولی

33.00037.000نخود
44.00043.000لپه ریز تبریز
33.00033.000لپه درشت
33.00042.000عدس ریز

33.00042.000عدس درشت
29.00031.000ماش

32.00036.000دال عدس
27.00028.000لپه باقلا

95.00097.000لیمو عمانی
31.00033.000ذرت خشك 

23.00022.000سویا
10.80012.500گندم پوست كنده و بلغور

12.00014.000جو پوست كنده و بلغور
12.00014.000جو پرك

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 

464شركت كاهش و 126شركت افزایش یافت. قیمت سهام 

21شركت هم تغییری نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

حد
ر وا

هزا
به 

ام 
ارق

میزان فروش 
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میزان فروش 

سهامداران حقیقی

 میزان خرید

 سهامداران حقوقی

 میزان خرید

 سهامداران حقیقی

ارقام به ميليارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 1665میلیارد تومان 

سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی 

به هزارو 939میلیارد تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 

274میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج كردند؛ این 

میزان سهام را سهامداران حقوقی خریده اند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته، 4هزار و 

273واحد، معادل0.33درصد نزول كرد و به یك میلیون و 

306هزار و 430 واحد رسید.

دیــروز 153هــزار و 424میلیــارد تومان اوراق بهادار 

در بــازار سرمایــه دادوســتد شــد كــه از ایــن میزان 2هــزار و 

241میلیــارد تومان بــه معاملات خــرد ســهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2241میلیارد تومان

1,316

1,314

1,312

1,310

1,308

1,306

3%

76%

21%

سردبير معاون سردبير مدير مسئولنظارت غلط گيریصفحه خوانیمسئول صفحه صفحه خوانی

ورودورود خروجخروجخروج

اصلاحات صفحه آرايی

؟

عدد خبر

دیــروز قیمــت هــر دلارآمریــكا با 240تومان كاهش 

بــه 27هــزارو 530تومــان رســید و معــادل 0.86درصــد افت 

كــرد. قیمــت هــر یورو هــم 275تومان نــزول كــرد و بــه نرخ 

31هزارو 425تومان مبادله شد.

27530تومان

قیمــت هرگــرم طــلای 18عیــار دیــروز 13هــزارو 

389تومــان نــزول كــرد و بــه یــك میلیــون و 184هــزار و 

265تومــان رســید. هــر مثقــال طــلا هــم 58هــزار تومــان 

ارزان شــد و به قیمت 5میلیــون و 130هــزار تومان خریدو 

فروش شد.

13389تومان

قیمــت هرســكه طــرح جدیــد دیــروز 70هــزار تومــان 

نــزول كــرد و بــه 11میلیون و 980هزار تومان رســید. هرســكه 

طــرح قدیــم نیــز بــا 150هــزار تومــان كاهــش بــه قیمــت 

11میلیون و650هزار تومان مبادله شد.

70000تومان

تك خبر

وزارت صنعت، معدن و تجارت در جلسه ستاد 

هماهنگی اقتصادی دولت پیشنهادهای مدون 

28ماده ای برای رفع موانع تولید ارائه كرد.

مشاهدات میدانی حاكی از دونرخی بودن مرغ 

گرم كامل در بازار است. در خرده فروشی های 

سطح شهر تهران مرغ كیلویی 32 تا 35هزار تومان 

است و در میادین میوه  و تره بار با نرخ تنظیم 

بازاری 27هزار و770 تومان عرضه می شود.

اداره كل دفتر مدیریت بحران و تجهیز 

ماشین آلات سازمان راهداری و حمل ونقل 

جاده ای اعلام كرد: 889 محور از سیل اخیر آسیب 

دیدند و خسارت وارد شده به راه های شریانی، 

اصلی و روستایی به 1861 میلیارد تومان می رسد.

در پی بارندگی های اخیر، حجم ورودی آب به 

مخازن سدهای استان خوزستان 622میلیون 

مترمكعب افزایش یافت.

نقل قول

به دنبال توسعه پرسرعت رمزارز ها در جهان و رسیدن 
ارزش این ارز ها به 2تریلیــون دلار، دیروز رئیس کل رمز ارز

بانك مرکزی و معاون فناوری های نوین این بانك از 
تولید رمزپول ملی با عنوان رمزریال در آینده نزدیك سخن گفتند. 
دولت به تازگی مجوز استفاده از رمزارز ها را در تجارت خارجی نیز 
صادر کرده است. به گزارش همشهری، دنیای رمزارزها به سرعت در 
حال رشد اســت؛ به طوری که پیش بینی می شــود رمز ها به زودی 
ســاختار های اقتصادی دنیا را تغییر دهند. بر همین اساس اغلب 
دولت ها و بانك های مرکزی درجهان در حال تدوین قوانین و مقررات 

مرتبط با توسعه رمزارزها هستند. طبق آمارهای 
موجود هم اکنون 90درصد بانك های اروپایی و 
آمریكایی در حال تحقیق در مورد کارکردهای 
رمزارز و توســعه فناری مبتنی بــر آن یعنی 
بلاك چین هستند و فقط شــرکت  ای بی ام به 
تنهایی 200میلیون دلار برای تحقیقات مرتبط 
با آن ســرمایه گذاری کرده اســت. ارزش بازار 
رمزارزها در جهان به بیــش از 2تریلیون دلار 
رسیده اســت که برآورد می شــود ارزش آنها 
به ســرعت و به صورت تصاعدی رشد کند. در 
چنین شــرایطی در ایران نیز مرکز ملی فضای 
مجازی، بانك مرکزی و وزارت صنعت برای به 
کارگیری از این ابزار مدرن در بخش های مختلف 

اقدام کرده اند. در تازه ترین رویداد، وزارت صنعت، مجوز تجارت با 
رمزارز ها را صادر کرده است. حالا اما بانك مرکزی می گوید به زودی 

از رمزپول ملی رونمایی خواهد شد.

توليد رمزارز ملی
به گفته رئیس کل بانك مرکزی، هفته گذشته دستورالعمل انتشار 
رمزپول ملی با عنوان رمزریال در شورای پول و اعتبار تصویب شده 
و به زودی عملیاتی خواهد شــد. علی صالح آبادی اما به طور دقیق 
مشخص نكرد رمزارز ملی از چه زمانی قابل استفاده خواهد بود. به 
موازات این سخنان، مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانك 
مرکزی نیز با تأکید بر اینكه به زودی از رمزپول ملی رونمایی خواهد 
شد، گفت: بانك های مرکزی برای حل تناقض بین تمرکززدایی، که 
در ذات رمزارزهاست و از طرف دیگر بحث حاکمیت پولی کشورها، 
راهكار رمزپول ملی کشورهای مختلف را مطرح کرده اند و هم اکنون 

بیشتر بانك های مرکزی دنیا در حال بررسی این موضوع هستند.
او افزود: در بانك مرکزی ایران نیز این  موضوع مدنظر قرارگرفته و 
امور فنی آن هم انجام شده، خوشبختانه مقررات آن در شورای پول 
و اعتبار هم به تصویب رسیده است، در نتیجه به زودی شاهد اجرایی 

شدن فاز آزمایشی رمزپول بانك مرکزی به عنوان رمز ریال خواهیم 
بود. او ادامه داد: اســتفاده از رمز ریال برای عموم مردم امكان پذیر 
خواهد بود. کارکرد رمزپول ملی ایران مانند اسكناس است؛ اما در 

فضای دیجیتال منتشر خواهد شد.

مزايای رمزارز های ملی
رمزارزها در دنیا بر بستر »بلاك چین« به 2شیوه عمومی و سازمانی 
تولید می شــوند. رمز ارزهای رایج مانند بیت کوین و اتریوم که در 
دنیا مبادله می شــوند نمونه عمومــی آن و رمزارز های بانك های 
مرکزی دنیا، نمونه رمزارز هایی سازمانی هستند. 
نخستین کشوری که تولید رمزارز های سازمانی 
را آغاز کرد ونزوئلا بود. رمــزارز پترو متعلق به 
ونزوئلا، از 2 ســال پیش در حال توسعه است 
و به نظر می رســد دولت ونزوئلا به دنبال ترویچ 
استفاده از آن در بازار این کشور است. این پروژه 
در روســیه، ترکیه، اروگوئه، امارات، عربستان 
و ایران هم دنبال می شــود. با این  حال به نظر 
می رسد ظهور یوان دیجیتال مهم ترین رقیب در 
بازار ارزهای دیجیتال کنونی خواهد بود. پایگاه 
خبری کریپتو نیوزفلش، به تازگی درگزارشی 
در این باره نوشت: ترکیه احتمالا کشوری است 
که سال آینده و زودتر از سایر رقبا ارز دیجیتال 
با پشتوانه بانك مرکزی منتشر خواهد کرد؛ اما احتمالا چین با ورود 

خود به این عرصه، فضای بازی را عوض خواهد کرد.
ارز های دیجیتال که توسط بانك های مرکزی در سراسر جهان تولید 
می شوند می توانند کارکردهای زیادی داشته باشند؛ به طور مثال 
بانك های مرکزی می توانند از آنها در سیستم های پرداخت، نظام 

بانكداری و اجرای سیاست های پولی و ثبات مالی استفاده کنند.
تازه ترین تحقیقات انجام شده در زمینه تولید رمزارزها در بانك های 
مرکزی نشــان می دهد این ارزها می توانند به رشد تولید ناخالص 
داخلی تا سطح 3درصد منجر شــوند. تحقیقات نشان می دهد این 
رمزهای ملی می توانند به عنوان یك شكل بسیارمؤثر پول عمل کند 
و ثبات واقعی قیمت ها را بیشتر کنند، زیرا ارزش واقعی رمز ارز های 
ملی )CBDC( به راحتی قادر است با گذشــت زمان ثابت بماند. 
بانك های مرکزی همچنیــن می تواننــد از ارز دیجیتال به عنوان 
پشتوانه ای برای تسویه حســاب های خود یا ذخیره ارزش استفاده 
کنند؛ به این معنی که از رمزارز ها به عنوان یك دارایی استفاده کنند.

موانع پيش روی رمزارز ملی ايران
البته با وجود مزایای رمزارزهای ملی که در بانك های مرکزی تولید 

رمزپول ملی آماده رونمايی شد
رئیس کل بانك مرکزی از عملیاتی شدن رمزپول ملی با نام رمزریال در آینده نزدیك خبر داد

می شود تولید این رمزارز ها به ویژه در ایران با موانعی هم روبه روست؛ 
به طور مثال هنوز مشخص نیســت آیا مراجع شرعی، این اجازه را 
به بانك مرکزی ایران می دهند که از رمــزارز به عنوان یك دارایی 
استفاده کند. غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس شورای فقهی بانك 
مرکزی دیروز با طرح این پرسش که مال چیست؟ توضیح داد: هر 
آنچه را که عرف و عقلا مال بدانند، از نظر شرعی مال است، مگر آنجا 
که شرع، آثار مالیت یك مال را که عقلا مال می دانند، ممنوع و اسقاط 
کند - مثلا اگر خوردنی باشد، خوردن آن را ممنوع کند یا به طریقی 
خرید، فروش یا نگهداری آن را ممنوع کند - آنگاه مالیت آن از نظر 
شرعی پذیرفته نیست. ولی اگر آثار آن را ممنوع نكرده باشد، هر آنچه 
عقلای عالم مال می دانند، مال است. ولی آیا رمزارزها چنین هستند؟

او اضافه کرد: از نظر شــیخ انصاری، مال آن چیزی است که دارای 
منفعت باشــد؛ مثلا همه خوراکی ها و پوشیدنی ها و محل سكونت 
و وسایل حمل ونقل بشر همگی دارای منفعت اند، اما رمزارزها چه 
منفعتی دارند؟ هیچ گونه منفعت مصرفی ندارند. رئیس شــورای 
فقهی بانك مرکزی توضیح داد: درست است که اگر رمزارز به پول 
رایج تبدیل شود، به عنوان واسطه مبادلات دارای منفعت می شود، اما 
تا چنین منفعتی روشن نشود، نمی توان گفت؛ رمزارزها مال هستند.

سطح دسترسی
مشكل دیگری که به نظر می رسد رمزارز ملی با آن مواجه است سطح 
دسترسی به آن است. به طور کلی سطح دسترسی به رمزارزهای ملی 
به 2صورت محدود و نامحدود است. در روش نامحدود، همه مردم دنیا 
به این رمزارز دسترسی دارند؛ یعنی هر فردی با هر هدفی در هر جای 
جهان می تواند از آن استفاده کند، اما در رمزارز هایی محدود سطح 
دسترسی به رمزارز فقط برای زیرمجموعه های اقتصادی مشخص یا 
فعالان اقتصادی مهیا می شــود. در چنین شرایطی مسئولان بانك 
مرکزی هنوز اعلام نكرده اند که سطح دسترسی رمرزارز ملی ایران 
چقدر خواهد بود. نكته دیگری که در تولید رمزارز ملی مطرح است این 
است که این رمزارز بر بستر کدام پلتفرم بلاکچین تولید خواهد شد. 
بلاکچین یك نوع سیستم ثبت اطلاعات و گزارش است که رمزارز ها 
بر بستر این سامانه تولید می شــوند. در واقع بلاکچین یك فناوری 
است که امكان ثبت اطلاعات به صورت دائمی و بدون امكان تغییر را 
فراهم می کند. تفاوت آن با سیستم های دیگر این است که اطلاعات 
ذخیره شده روی این نوع سیستم، میان همه اعضای یك شبكه به 
اشتراك گذاشته می شود. هم اکنون تعداد محدودی از شرکت های 
جهان در زمینه تولید بلاکچین فعالیت می کنند که برآورد می شود 
تعداد آنها 21شرکت باشد. برخی اطلاعات حاکی از آن است که برخی 
شرکت های ایرانی نیز در طول چند سال گذشته مطالعاتی را انجام 
داده اند، اما هنوز مشخص نیست که آیا قرار است رمزارز ملی ایران بر 
بستر بلاکچین اختصاصی تولید شود یا از پلتفرم های جهانی استفاده 
خواهد شد. همه اینها در حالی است که به زعم بسیاری از کارشناسان 
بلاکچین های ســازمانی نمی توانند هدف اصلی این فناوری یعنی 

تمرکززدایی را به ارمغان بیاورند.

عباس هاشمی

دبیر انجمن لوازم خانگی: كل نیاز بازار ایران 

به تلویزیون 2میلیون و 200هزار دستگاه است 

كه از این میزان، 800هزار دستگاه به صورت 

قاچاق وارد كشور می شود.

مهرداد عباد

 عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران: 

بالا رفتن قیمت نفت و افزایش فروش 

فرآورده های نفتی در بالا رفتن آمار صادرات در 

ماه های گذشته نقش داشته اما نمی توان كل 

رشد صادرات را به آن نسبت داد.

محمدحسن علمداری 

عضو هیأت مدیره بانك مسكن: مصوبه  

كاهش 50درصدی هزینه دریافت تسهیلات 

مسكن بانك مسكن از محل اوراق گواهی 

حق تقدم كه به عنوان گام اول ساماندهی 

بازار این اوراق به تصویب رسیده بود تا پایان 

بهمن  ماه تمدید شد.

فضل خرم 

مدیرعامل اتحادیه عشایری دامداران: آماری 

از میزان قاچاق نداریم ولی آنطور كه به ما 

گفته شده هفته ای چندین هزار راس دام از 

مرزهای غربی كشور قاچاق می شود.

خیرالله خادمی

مدیرعامل شركت ساخت و توسعه زیربناهای 

حمل ونقل كشور: حتی اگر منابع مالی 

ساخت باند دوم محور هراز به صورت كامل 

تامین شود، حداقل 2سال زمان برای ساخت 

بخش های باقی مانده نیاز داریم.

جواد اوجی 

وزیر نفت: در هیچ كدام از استان های كشور با 

قطعی گاز یا مشكل در تأمین سوخت صنایع 

روبه رو نیستیم ولی مردم در مصرف گاز 

صرفه جویی كنند.

معاون فن آوری های 
نوین بانــك مرکزی: 
کارکرد رمزپول ملی 
ایران مانند اسكناس 
اســت اما در فضای 
دیجیتــال منتشــر 

خواهد شد
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تنشآبیدر10استانشدتمیگیرد
پیگیریدر پی کاهش بارندگی ها در سال آبی و خشكسالی اخیر

هشدار بارندگی و سیل در كل كشور
فعالیت سامانه  های بارشی همچنان در بیشتر استان های کشور ادامه 
دارد. برق بسیاری از مناطق در این استان ها قطع شده، مدارس برخی 
شهرستان ها تعطیل و تردد در جاده های برف گیر فقط با زنجیر چرخ 
و رعایت سایر تدابیر احتیاطی امكان پذیر است. براساس اعلام سازمان 
هواشناسی، بارش برف و باران و هوای سرد تا پایان هفته در بیشتر 
استان ها تداوم خواهد داشت. همچنین سرما و یخبندان شبانه همراه 

با مه گرفتگی جاده ها در بیشتر نقاط کشور پیش بینی شده است.
به گزارش همشــهری، عموم استان ها شــرایط برفی و بارانی و گاه 
بحرانی را در چند روز گذشــته تجربه کرده اند. راه های روســتای 
بسیاری از استان های درگیر بسته شــده بود اما با تلاش نیروهای 

راهداری، تردد دوباره در این مسیرها برقرار شده است.

بارش  های هرمزگان تا امشب ادامه دارد

هر موج بارشی که در جنوب کشور اتفاق می  افتد، هرمزگان آبگرفتگی 
یا سیلاب را تجربه می کند. هنوز از وقوع ســیل۱۲و ۱۳ دی که به 
زیرساخت های این اســتان مانند جاده، پل ها، خانه های مسكونی 
و مزارع کشاورزی ۲500میلیارد تومان خســارت زده بود، چیزی 
نگذشته است و حالا بارش های یكی دو روز گذشته موجب شد منازل 
شهری، روســتایی و معابر عمومی دچار آبگرفتگی شده و ۳روستا 

تخلیه شوند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان درباره وضعیت فعلی 
این استان به همشهری می  گوید: بارش ها در هرمزگان از شب گذشته 
)۲7دی( تقویت شد و تا پایان وقت امشب )سه شنبه ۲8دی( ادامه 
دارد. این بارش ها برای سراسر استان پیش بینی شده است؛ به همین 
دلیل مردم همه شهرهای هرمزگان باید نكات ایمنی را رعایت و از 
تردد های غیرضروری پرهیز کنند. ۲هفته پیش در استان سیل آمد 
و زمین های منطقه اشباع از آب اســت و با ادامه بارش ها، احتمال 
وقوع سیل دوباره بالاست. به همین دلیل به مردم توصیه می کنیم از 
ترددهای غیرضروری خودداری کنند تا درصورت بروز آبگرفتگی یا 

سیل، مشكلی برای آنان ایجاد نشود.
مهرداد حســن زاده همچنین درباره تخلیه خانه های روســتایی  
می  افزاید: دیروز به دلیل بازگشایی اضطراری دریچه  های سد استقلال 
شهرستان میناب، ۳روستای پایین دست سد شامل مازغ بالا، مازغ 
پایین و تنبك با بیش از هزار نفر جمعیت، تخلیه شــده و مردم این 
روستاها هم اکنون در مدارس اسكان داده  شده اند. همچنین بیش 
از ۱0روستا در مسیر رواناب خروجی سد استقلال میناب قرار دارند 
که لازم است هرچه سریع تر تخلیه شــوند. وی با بیان اینكه بر اثر 
بارش ها در مناطق شهری هم آبگرفتگی معابر و منازل پیش آمده بود، 
می گوید: شرایط به حالت عادی برگشته  و مشكلی وجود ندارد. همه 
راه  های استان هم باز است و تردد انجام می شود. مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری هرمزگان ادامه می دهد: ادامه بارش  ها ممكن است 
موجب آبگرفتگی های دیگری شود اما شدت آنها بیشتر از آنچه اتفاق 
افتاده نخواهدبود، درباره دیگر خسارت ها هم هنوز برآوردی انجام 

نشده است و پس از ارزیابی، میزان این خسارت  ها اعلام خواهد شد.

اردبیل زیر نیم متر برف
وضعیت اردبیل در پی تشــدید و ادامه بارش برف یكشنبه شــب 
به مرحله بحرانی رســیده و گذرگاه های درون شهری زیر نیم متر 
و جاده های کوهســتانی نیز زیر بیش از یك متر برف رفته اســت. 
دیروز دوشنبه ۲7دی هوا در اردبیل به قدری نامساعد شد که تمام 
مدارس مقاطع تحصیلی در شهرستان های اردبیل، ارشق، سرعین، 
مشگین شهر، لاهرود، خلخال، خورش رستم، کوثر، نمین، نیر و هیر 

تعطیل شدند.

كردستان امروز هم برفی است 
طبق اعلام هواشناســی کردستان، سامانه بارشــی که روز جمعه 
وارد استان شــد، تا امروز )سه شــنبه ۲8دی( ادامه خواهد داشت. 
دمای هوای استان بین منفی ۱0 تا منفی ۱۲ درجه است که حتی 
نمك پاشی در جاده ها را بی اثر کرده است. بر اثر فعالیت این سامانه 
بارشــی هم اکنون، تنها مسیر قروه-دهگلان-ســنندج باز و سایر 

مسیرها عملا مسدود است یا تردد در آنها امكان پذیر نیست.
 تردد در مسیر قروه-دهگلان-سنندج نیز خطرناك اعلام شده و تنها 
با زنجیر چرخ امكان پذیر است و با شرایط جوی کنونی امكان دارد 

این مسیر هم مسدود شود.

سامانه بارشی جدید در خراسان شمالی 
براساس اعلام سازمان هواشناسی خراسان شمالی، سامانه بارشی 
جدید از عصر امروز )سه شنبه( استان را فرامی گیرد که فعالیت آن 
ســبب بارش باران و برف در مناطق مختلف می شــود. این سامانه 
بارشی تا ۲روز آینده سبب وزش باد لحظه ای شدید، بارش باران و 
برف و به تدریج بارش برف و مه می شود و در ارتفاعات هم کولاك برف 

و مه پیش بینی شده است.
       

بارش برف و باران شدید در خوزستان، کرمانشاه، گیلان، مازندران، 
آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، قزوین، زنجان، مرکزی، همدان، 
ایلام، چهارمحال و بختیاری، خراســان رضوی، فارس، خراســان 
جنوبی، اصفهــان و البرز هــم موجب بروز خســارت، آبگرفتگی، 
بسته شدن راه، قطع برق و بروز یخبندان شده است و در روزهای آینده 

هم تبعات این بارش ها محسوس خواهد بود.

عكس خبر

 جریان زندگی در روزهای برفی تبریز 
بارش سنگین برف روزهای گذشته، حال و هوای تبریز را دگرگون كرده است 
با این حال زندگی همچنان ادامه دارد و مردم در شرایط برفی هم خیابان های 

شهر را خالی نكرده اند./ مهر

چندی پیش مسئولان وزارت نیرو اعلام كردند كه تنش آبی 
در برخی از استان ها و شهرهای كشور شدت بیشتری دارد. 
در این گزارش سعی شده تا با توجه به این موضوع، وضعیت 
منابع آبی استان های هدف و شهرهای دارای تنش آبی در 
این استان ها بررسی شــود. همچنین تحلیلی از وضعیت 
ذخایر سدهای اســتان ها، اقدام های انجام شده از سوی 
مسئولان استانی برای مقابله با تنش آبی و معرفی پروژه های 
در دست اجرای این حوزه ارائه شده است. بررسی مهم ترین 
دلایل ایجاد تنش آبی در این استان ها و تبعات اجتماعی آن 
از قبیل بیكاری، مهاجرت و... نیز از دیگر موضوعات مورد 

توجه در این گزارش است.
بنابر بررسی های انجام شده، استان های مازندران، فارس، 
اصفهان، خوزستان، همدان، كرمان، سیستان  و بلوچستان، 
خراسان رضوی، هرمزگان و یزد در معرض بیشترین تنش 
آبی در كشور قرار دارند كه در این بین قرار گرفتن استانی 
مانند مازندران در كنار اصفهان و یزد در نگاه اول جای تعجب 
و بحث دارد. نكاتی كه به عنوان دلایل این معضل مطرح شده، 
از نظر علمی و با توجه به جغرافیای كشور جالب توجه است.

1000روستایخراسانرضوی
درمعرضتنشآبی

اصفهان،همچنان
تشنهاست

استان خراسان رضوی به دلیل شــرایط اقلیمی، جزو مناطق 
خشك و نیمه  خشك کشور محسوب می شود و بیشترین اتكای 
آن در تامین آب به منابع آب های زیرزمینی است. هم اینك از 
۳7 دشت استان، وضعیت ۳۴ دشــت بحرانی بوده و سطح آب 
زیرزمینی آن افت کرده اســت. در ســالی که میزان بارندگی 
خراســان رضوی ۶5 درصد کاهش را نســبت به سال گذشته 
نشان می دهد، برداشت از سفره های زیرزمینی توسط چاه های 
کشاورزی  و شرب در کنار گرمای زودرس هوا، موجب افت سطح 
آب در آبخوان های استان شده است. برای مدیریت تنش آبی، 
طرح سازگاری با کم آبی اجرا شد که در نتیجه آن سال گذشته 
۴۶0میلیون مترمكعب آب از سفره های آب زیرزمینی استان 
کمتر برداشت شد. همچنین انســداد هزار و 85۲حلقه چاه 
غیرمجاز از ابتدای سال۱۳99 در استان، تجهیز تمامی چاه ها 
به شمارشگر هوشمند و رصد برخط میزان برداشت از چاه ها، 
توسط شبكه مانیتورینگ چاه ها از دیگر اقدامات انجام شده برای 
جلوگیری از اضافه برداشت ها در سطح استان خراسان رضوی 
اســت.  طبق آمار اعلام شده از ســوی آب و فاضلاب خراسان  
رضوی، تابستان امسال هزار روستای بالای ۲0 خانواری استان 
و ۳0 شهر این استان در مرز تنش آبی قرار گرفتند. در تابستان 
امسال شهرهای نیشــابور، گلبهار، خواف، تربت جام، مشهد، 
ریزه و شــاندیز در وضعیت قرمز قرار گرفتند. میزان مصرف و 
تولید آب در ۱۴شــهر نیز در نقطه سر به سر قرار دارد که جزو 
شهرهای نارنجی محسوب می شوند. همچنین۱0 شهر دیگر با 
مشكل کیفی آب و بالا بودن املاح مواجه شدند که جزو مناطق 

زرد تلقی می شوند.

اصفهان، یكی از شــهرهای پر تنش آبی کشــور است که گرم 
و خشــك ترین تابستان 50ســال اخیر را به سختی گذراند و 
شهروندان مجبور بودند روزهای طاقت فرسا را ساعت ها بی آب 
سپری کنند. پاییز و بی آبی بار دیگر کشاورزان این استان را با 
ضرر مواجه کرد و با توجه به وضعیت جغرافیایی، این استان در 
زمستان پیش رو نیز از بحران آب در امان نخواهد بود. اصفهان 
و سرشاخه های زاینده رود سال آبی گذشته ۴0 درصد کاهش 
بارندگی داشت و کارشناسان هواشناســی اعلام کرده بودند 
امســال، بارش های مؤثر بر منابع آب اصفهان و سرشاخه های 
زاینده رود از آذر ماه خواهد بود، هر چند این بارش ها نیز کمتر از 
میانگین طبیعی بارندگی بود. وضعیت منابع آبی استان مناسب 
نیست، سرچشمه کوهرنگ خشك شــده و چشمه لنگان نیز 
دست کمی از کوهرنگ ندارد. ذخیره سد زاینده رود هم تعریفی 
ندارد. ماهانه بین ۲5 تا ۲۶میلیون مترمكعب آب از سد برای 
تأمین شــرب در سامانه اول آبرســانی اصفهان بزرگ منتقل 
می شود. فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ قرار 
بود تابستان امسال ناجی اصفهانی ها در تامین آب شرب شود اما 
تكلیف این طرح به دلیل کسری بودجه نامشخص است. مدیریت 
مصرف آب در همه بخش ها ازجمله کشاورزی، صنعت و شرب 
برای گذر از شرایط بحران و تنش آبی ضروری است. اما ادامه 
خشكسالی بروز مهاجرت ها و تبعات اقتصادی و اجتماعی را در 

این استان رقم می زند.

جدالیزدباكویر
وخشكسالی

چشمامیدكرمانبه
خلیجفارس

مناقشاتآبیهیرمندوخشكیسیستانوبلوچستان

اســتان یزد بیش از ۲دهه اســت که با خشكســالی، کاهش 
بارندگی ها و افزایش سطح برداشت از سفره های آب زیرزمینی 
دست و پنجه نرم می کند و دســتاورد آن تنش آبی است که 
مســئولان را به فكر راهكارهایی برای جلوگیری از بدتر شدن 

شرایط با مدیریت میزان آب موجود در استان واداشته است.
میزان برداشت آب از سفره های زیرزمینی استان 900میلیون 
مترمكعب در ســال اســت، درحالی که فقــط ۶50میلیون 
مترمكعب آب وارد سفره های زیرزمینی می شود. برداشت های 
بی رویه موجب کســری ۲50میلیون مترمكعبــی مخازن و 
فرونشست زمین شده است. این موضوع کسری شدید در مخزن 
را به دنبال داشته اســت تا جایی که این استان از نظر کسری 
مخزن، جایگاه هفتم را درمیان ۳۱ استان کشور دارد. اما در کنار 
بحث کمی، موضوع کیفیت آب هم مطرح است. به علت برداشت 
بی رویه، علاوه بر افت سفره های زیرزمینی، کیفیت منابع آب 
موجود هم از بین رفته و در برخی مناطق آب، شور شده است. 
راهكارهایی ازجمله انتقال آب بین حوزه ای، انتقال آب از دریای 
عمان و خلیج فارس و اجرای پروژه آب تجدیدپذیر در دستور 
کار مسئولان استان است تا با این تنش مقابله کنند اما با توجه 
به طولانی بودن روند اجرای این طرح ها و کاهش سال به سال 
بارندگی ها در اثر تغییر اقلیم خشــك استان، به نظر می رسد 
مدیریت مصرف، بهترین روش برای مقابله با کم آبی است در 
غیر این صورت مردم راهی جز مهاجرت نخواهند داشت و از یزد 
جز کویری غیرقابل سكونت، باقی نخواهد ماند. تنها منابع آبی 
اســتان یزد، قنات ها، چاه ها و چشمه هایی هستند که بیش از 

90درصد آنها درگیر خشكسالی شده اند. 

سال آبی گذشته در کرمان با کاهش 77درصدی باران نسبت 
به سال ماقبل به پایان رسید. هم اکنون ۱۶ شهر و ۲۴۴ روستای 
این اســتان تنش آبی شــدید دارند. حفر ۱9 هزار حلقه چاه 
غیرمجاز با هدف کشاورزی، ۱۲ دشت اســتان را در وضعیت 
بحرانی ممنوعه قرار داده است. کرمان، تنها کلانشهر و مرکز 
استانی اســت که تمام آب مصرفی آشــامیدنی آن از منابع 
زیرزمینی و چاه تامین می شــود. بنا بر گزارش شرکت آبفای 
کرمان، نیاز آبی فقط در شهر کرمان ۳079 لیتر بر ثانیه است اما 
توان تولید این شرکت ۱9۳۴ لیتر بر ثانیه و کمبود ۱۱۴5 لیتر 
بر ثانیه را تنها با مدیریت فشار شبكه و صرفه جویی مشترکان 

می توان تاحدودی جبران کرد. 
شهرهای کرمان، بم، بروات، رمشك، زهكلوت، زرند، جیرفت، 
هنزا، رفســنجان، منوجان و ریگان که در تنش آبی شدید و 
بحرانی به سرمی برند، ۶0 درصد جمعیت استان را در خود جای 
داده اند. معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری کرمان در 
این زمینه به همشهری اعلام کرده است که برای تامین کمبود 
آب شهر کرمان مجوز 7حلقه چاه جدید در بهار۱۴00 از سوی 
وزارت نیرو داده شده است. همچنین انتقال آب از خلیج فارس 
به این اســتان به عنوان تنها گزینه تامین آب شــرب پایدار 
استان تصویب شده است. برای اجرای این طرح 90 کیلومتر 
لوله گذاری با اعتباری بیش از هزار میلیارد تومان در دستور کار 

دولت قرارگرفته است.

وضعیت فراخشك سیستان و بلوچستان تعداد قابل توجهی از شهرها و روستاهای استان را در معرض تنش آبی قرار داده است؛ به طوری که 
58درصد برداشت های آب برای شهرها و روستاهای سیستان و بلوچستان وابسته به منابع زیرزمینی است و این مسئله بیش از ۱8 شهرستان 
استان را با تنش آبی مواجه کرده است.  از سوی دیگر ۴۲درصد برداشت های آب در سیستان و بلوچستان وابسته به آب های سطحی است که 
عمده آن به هیرمند و آب های مرزی بر می گردد. خشكی تالاب هامون و عدم دسترسی به منابع آبی پایدار و از طرفی بالا گرفتن تب مناقشه 
آبی میان ایران و افغانستان طی سال های اخیر و عدم پایبندی افغانستان به انتقال حقابه هامون از هیرمند با سدسازی بی رویه و تصمیماتی 
که سال گذشته با احداث سد کمالخان روی رودخانه هیرمند گرفته شد، معضلاتی را برای تأمین آب به وجود آورده است. از آنجا که در زاهدان 
نیز هیچ گونه منبع آبی وجود ندارد و تأمین آب شرب این کلانشهر از چاه نیمه های سیستان که خود وابسته به رودخانه هیرمند است، صورت 
می گیرد، بنابراین علاوه بر سیستان، برای تأمین آب آشامیدنی مورد نیاز کلانشهر زاهدان نیز چالش جدی وجود دارد. طرح آبرسانی به شهرهای 
سیستان، چابهار، کنارك و نوك آباد در برنامه اجرایی آبفا قرار دارد اما این طرح ها به طور متوسط حدود ۴0درصد پیشرفت دارد و برای تكمیل 

طرح های شهری نیاز به ۱000میلیارد تومان اعتبار و برای تكمیل مجتمع های آبرسانی روستایی به ۲700 میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

مسئله تامین آب آشامیدنی استان های جنوبی و همچنین استان های فلات مرکزی و شرق کشور از خلیج فارس با شیرین سازی  آب در چند دولت 
گذشته مطرح بوده است. با همین هدف اجرای طرح شیرین سازی  و انتقال آب خلیج فارس به دولت سیزدهم رسید. با تكمیل سه خط طرح ملی 
انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران، در مجموع 550 میلیون مترمكعب آب شیرین از خلیج فارس به فلات مرکزی ایران منتقل می شود. 
برای اجرای این طرح ها که در مجموع با لوله گذاری به طول ۳ هزار و 700 کیلومتر، آب خلیج فارس و دریای عمان را به 7استان هرمزگان، کرمان، 
خراسان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان منتقل می کند، ۱۲8 هزار میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است. این 
طرح ها برای 70 هزار نفر اشتغال زایی خواهد داشت. طرح انتقال آب از هرمزگان آغاز می شود و در مسیر کرمان و خراسان جنوبی به خراسان رضوی 
انتقال خواهد یافت و درصورت اجرا می تواند به توسعه صنایع گلخانه ای و واحدهای صنعتی و معدنی بزرگ این استان ها کمك کند. نكته مهم اینكه 
آب استحصال شده در این طرح از نظر قیمتی در مقایسه با کشورهای حاشیه خلیج فارس ازجمله عمان و امارات ۲0 درصد ارزان تر است. این طرح 

که در سه فاز و سه خط لوله اجرا می شود درصورت اجرا براساس زمانبندی مصوب و تامین اعتبار باید تا سال ۱۴0۴ در سه مسیر به پایان برسد.

خشكسالی
درمازندران!

تكیههرمزگانبردریاو
آبشیرینكنها

بحرانآبدرهمدان

مازندران که همواره از آن به عنوان یكی از مناطق پرآب فلات 
ایران یاد می شــود، چندین سال اســت که گرفتار تنش های 
آبی شده اســت. این استان پس از ۲سال تر ســالی، بار دیگر 
در شرایط خشكسالی شدید قرار گرفته، به طوری که به گفته 
مسئولان و کارشناسان، سال آبی پشت سر گذاشته شده یكی از 
خشك ترین سال های آبی مازندران در ۱0سال اخیر بوده است. 
مهم ترین دلیل بروز این وضعیت نیز کاهش بارندگی ها و پیرو 
آن کم شدن حجم آب رودهای مازندران است. به این موضوع 
باید افزایش دمای هوا در زمستان و بهار و ذوب شدن زودهنگام 
برف ارتفاعات به عنوان یكی از منابع تأمین آب اســتان را نیز 
افزود. در پایان سال آبی گذشته- پایان شهریور امسال- مخازن 
سدهای مازندران ذخیره آبی خوبی نداشتند و به همین دلیل 
مازندران سال آبی جدید را با وضعیت نامناسب از نظر ذخایر 
آبی آغاز کرد. درحالی که ســال زراعی یا ســال آبی پیشین با 
پرشدن 9۶درصد ظرفیت مخازن سدهای مازندران آغاز شده 
بود، مازندران ســال زراعی جدید را با ذخیره ۳۲درصدی آب 
در مخازن ۱۱سد بزرگ و کوچك خود آغاز کرد که هشداری 
جدی برای استان محسوب می شود. البته وضعیت ذخایر آبی 
مازندران در چند ماه اخیر به واســطه بارندگی های پاییزی و 
زمستانی اندکی بهتر شده است. با این حال، وضعیت آبی این 
استان مساعد نیست. هرچند که نشانه های خشكسالی و تنش 
آبی در سراســر مازندران دیده می شود، اما مناطق شرقی این 
استان بیشتر از سایر نقاط در معرض تنش آبی قرار دارند. یكی 
از اقداماتی که امسال برای کاهش تنش های آبی در مازندران 
انجام شد، اعلام ممنوعیت کشــت دوم برنج در استان بود که 
به گفته مسئولان، منجر به انجام نشــدن کشت دوم در هزاران 
هكتار از شالیزارهای مازندران شــد. در این شرایط مهم ترین 
اقدامی که برای مقابله با تنش آبی در مازندران مورد تأکید قرار 
می گیرد صرفه جویی در مصرف آب است و در گام بعدی ایجاد 
زیرساخت های هدایت و مهار آب های سطحی؛ چرا که میانگین 
مهار آب های سطحی در مازندران حدود ۱۱درصد برآورد می شود 

که بسیار پایین تر از میانگین کشوری است.

سال آبی گذشته برای هرمزگان با کاهش 78درصدی بارش 
همراه بود؛ وضعیتی که در کنار برداشت های بی رویه ۱۱شهر و 
۳85روستا و 7دشت، هرمزگان را در وضعیت ممنوعه بحرانی 
قرار داد. بنابر اعلام سازمان جهادکشاورزی استان، کشاورزان 
هرمزگانی نیز بر اثر سال خشك گذشــته ۱۴0میلیارد ریال 
خسارت دیدند. این خسارات در شرایطی ایجاد شده است که بنا 
به آمار شرکت آب منطقه ای هرمزگان، ۴ هزار و ۳00 حلقه چاه 
غیرمجاز که به منظور کشاورزی حفر شده است، منابع زیر زمینی 

آب و آبخوان های استان را می مكد.
به گفته مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان، بیش از 
50 درصد نیاز آبی استان از طریق شیرین سازی  آب دریا تامین 
می شود که این میزان برابر با ۲۶0 هزار مترمكعب در شبانه روز 
اســت. امین قصمی می گوید: با شیرین سازی  آب دریا حدود 
یك میلیون و ۳00 هزار نفر از جمعیت استان هرمزگان از آب 
آشامیدنی سالم بهره مند هستند. همچنین در برنامه ریزی های 
آینده ظرفیتی به میزان یكصد هزار مترمكعب در شــبانه روز 
از محل آب شــیرین کن یك میلیون مترمكعبی به منابع آبی 
شهر بندرعباس اضافه می شــود. وی اضافه می کند: ظرفیت 
آب شیرین کن ها در ۳ســال آینده افزایش پیدا کرده و بیش 
از 70درصد منابع آبی شــهرها و روســتاهای استان از طریق 
آب شیرین کن ها تامین خواهد شد. اما تا آن زمان بیش از پیش 

به همكاری مردم در زمینه مصرف بهینه آب نیاز داریم.
قصمی ادامه می دهد: هنوز افزون بر ۱00 روســتا در اســتان 
به صورت سیار آبرسانی می شود و همچنین امسال با همكاری 
اداره کل ســتاد اجرایی فرمان امام )ره(، مخــزن ذخیره آب 
موقت با ظرفیت 5و ۱0 هزار مترمكعب بــه ارزش ۴میلیارد 
ریال به ۴۳ روســتای کم برخوردار از آب این استان اهدا شد. 
البته طرح های آبرســانی به گوهران و 57 روستای بشاگرد از 
سد سهران و آبرســانی به هرمز و همچنین طرح آبرسانی به 
شهرستان ســیریك با تأکید و پیگیری نماینده ولی فقیه در 

استان با اعتباری افزون بر 700میلیارد ریال درحال اجراست.

از آنجا که کشــاورزی معیشــت نخســت همدان محسوب 
می شود، 80درصد آب این استان در حوزه کشاورزی و صرف 
کشــت محصولات پرآب بر مانند ســیب زمینی می شــود. از 
طرفی، نیروگاه برق مفتح، آب همدان را بلعیده و باعث ایجاد 
فروچاله های مهیب در دشــت های کبودرآهنگ شده است. 
به همین دلیل همدان ازجمله اســتان هایی است که با تنش 
شــدید آبی مواجه اســت. کاهش ۴8درصدی بارندگی ها در 
فصل بارشی سال گذشــته به این تنش دامن زده و باعث شده 
مسئولان شهر همدان برای تامین آب آشامیدنی مرکز استان 
به چاه های کبودرآهنگ پناه ببرند که خود در وضعیت هشدار 
قرار دارد. بنابر آخرین آمار، سد اکباتان به عنوان مهم ترین منبع 
تامین کننده آب آشامیدنی همدان، ذخیره قابل توجهی ندارد. 
برخی کارشناسان معتقدند که سد اکباتان باید لایروبی شود تا 
مشكلات آن برای سال های بعد رفع شود اما مسئولان شرکت 

آب منطقه ای معتقدند از پس هزینه های آن برنمی آیند.

عدد خبر

 در ۱۰۰روز نخســت كار دولت سیزدهم، ۱۲۹واحد صنعتی جدید با 
ســرمایه  گذاری نزدیك به ۱۱هزار و45 میلیارد ریال و اشتغال زایی ۱6۲۱نفر 
در اســتان مركزی مورد بهره  برداری قرار گرفته اســت. به گزارش ایرنا، این 
آمار در مقایســه با مدت مشابه پارســال، از نظر تعداد ۲۷درصد، از لحاظ 
ســرمایه گذاری 44درصد و از نظر اشــتغال بیش از 4۰درصد رشــد داشته 
اســت. همچنین در این مدت، ۳۰۰فقره جواز تأسیس صنعتی با ظرفیت 
اشتغال زایی ۹8۱4نفر در استان مركزی صادر شده كه نسبت به سال قبل، 

۱۰4 درصد رشد در زمینه اشتغال داشته است.

129واحد صنعتی

سالانه 4۰میلیارد تومان از اعتبارات جاری صرف تعمیر شبكه های 
آبیــاری اصفهــان می شــود. بــه گــزارش ایرنــا و به گفتــه حســن ساســانی، 
مدیرعامــل شــركت آب منطقــه ای اصفهــان، رســیدن بــه نتیجــه دلخــواه 
درخصــوص موضــوع آب در گــرو ایجــاد زبــان مشــترك بیــن شــركت آب 
منطقه ای و ســازمان جهادكشــاورزی اســت. آب منطقه ای اعتقاد كاملی 
به ضرورت مشاركت بیش از پیش جهادكشــاورزی، صنف و اتحاد تعاون 

روستایی و آب منطقه ای دارد.

۴۰میلیارد تومان

از آغاز ســال جاری تا پایان آذرماه بیش از ۷8هزار آزمون میكروبی، 
شــیمیایی و كلرســنجی روی آب قم صورت گرفته اســت. به گزارش ایسنا 
و به  گفته رضــا انصاری طــادی، مدیر مركز پایــش و نظارت بــر كیفیت آب 
و فاضــاب قم، شــركت آب و فاضاب، نظارت دقیقی بر ســامت شــبكه 
و تاسیســات آب اســتان دارد و به همین دلیــل روزانــه آزمون های مختلف 
میكروبی، فیزیكی، شیمیایی و كلرســنجی به  منظور اطمینان از سامت 

آب روی شبكه و تاسیسات انجام می شود.

78هزار آزمایش

 بیش از 4۰ درصد از راه های روســتایی شهرستان اردستان خراب و 
نیازمند روکش آسفالت است. به گزارش ایرنا و به گفته ابوالفضل کوهی، 
رئیــس اداره راهــداری و حمل و نقــل جاده ای اردســتان، این شهرســتان با 
بیــش از ۷۰۰ کیلومتــر راه روســتایی یکی از شهرســتان های اســتان اســت 
کــه بیشــترین راه را در ایــن بخــش دارد. در حــال حاضــر راه های روســتایی 

شهرستان نیازمند روکش آسفالت است.

۴۰ درصد

فیلم این 
گزارش  را با 

اسكن این كد 
ببینید
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تجهیز محیط بانان  به دوربین روی لباس 
فرمانده يگان حفاظت محيط زيست كشور با اشاره به نبود شاهد در دعوي قضايي محيط بانان و شكارچيان، از نصب دوربين بر لباس 

محيط بانان خبر داد
لباس محيط بانان كشــور به دوربين 

 محیط 
مجهز مي شــود. در 40 سال گذشته، زیست

۱4۵ محيط بــان در زمــان انجــام 
وظايفشــان جان  باخته اند كه ۳0درصد از آنان در 

درگيري  با شكارچيان شهيد شده اند.
يگان حفاظت سازمان محيط زيســت در نظر دارد 
براي البسه محيط بانان حين انجام وظيفه به صورت 
فراگير دوربيــن خريداري كند. به گفته جمشــيد 
محبت خاني، فرمانده يگان حفاظت محيط زيست، از 
آنجا كه محيط بانان در محيط شهري نيستند و كسي 
در محل حضور ندارد يا فقط خودشان و همكارشان 
در محل حضور دارند، كسي نيست كه در مورد آن 
واقعه شــهادت بدهد؛ به همين خاطــر گاهي فقط 
خودشــان و طرف مقابل از وضعيت اطلاع دارند؛ از 
اين رو درنظر داريم دوربيني براي البسه محيط بانان 
به صورت فراگير حين انجام وظيفه خريداري و نصب 
كنيم. محبت خاني گفت: بــا نصب چنين دوربيني 
هم عملكرد محيط بان و هــم عملكرد طرف مقابل 
موجود و مستند مي شود كه درصورت اتفاق افتادن 
برخي مــوارد، مي توانيم در محكمــه قضايي آن را 
به صورت ادله قوي ارائه دهيم. اين موارد در دستور 
كار بوده و بخشــي از آن نيز دنبال شده است. سال 
گذشته به صورت جزئي تعدادي دوربين روي البسه 
خريداري كرده ايم، اما تعداد آن به دليل مشــكلات 
مالي كه وجود داشــت، كم بود و نتوانســتيم براي 
همه محيط بانان آن را خريداري كنيم. با خريداري 
و نصب اين دوربين ها و پيگيري كلاس هاي آموزش 
نحوه به كارگيري ســلاح، اميدواريم اشــتباه هاي 
محيط بانان در تيراندازي را به حداقل و حتي صفر 
برســانيم. محبت خاني در ارتباط با محيط باني كه 
اخيرا به قصاص محكوم شده است، گفت: براي اين 
محيط بان وكيل گرفته شــده كه پرونده را پيگيري 
كرد و مجددا 2وكيل ديگر به كار گرفته شــدند، اما 
دفاعياتي كه ما داشتيم به نظر قاضي محترم پرونده 
در دادگاه بدوي قابل دفاع نبــود و محيط بان برابر 
قانون از سلاح اســتفاده نكرده است و براساس ادله 
طرف مقابل رأي به نفع آنها صادر شــده است. در 
ديوان عالي كشــور نيز رأي اوليه تأييد شد. درحال 
حاضر 2راهكار وجود دارد كه يكي رايزني از ســوي 
رياست سازمان با رياست محترم قوه قضاييه است. 
اما بيشترين انرژي ما صرف اين مي شود كه بتوانيم از 

ظرفيت خيرين و ريش سفيدان محلي استفاده كنيم 
تا رضايت خانواده متوفي را بگيريم.

موضوع حمايت از محيط بانان طي ســال هاي اخير 
مطرح شده است. سال گذشــته لايحه اين موضوع 
در مجلس به تصويب رسيد و به صورت قانون درآمد. 
درحال حاضر محيط بانان براساس اين قانون و ديگر 
قوانين موجود مي توانند از سلاحشــان اســتفاده 
كنند. در عين حال مشكلي كه وجود دارد اين است 
كه استفاده از ســلاح مي تواند موجب محكوميت 
محيط بانان شــود. در شــرايطي كه محيط بان از 
اسلحه اش اســتفاده كند، اما قانون را دقيق رعايت 
نكند، دســتگاه قضا ورود پيدا مي كند و اگر كسي 
آسيب ببيند، پرونده شاكي خواهد داشت و درصورت 
اينكه مشــخص شــود از قوانين به كارگيري سلاح 
تخطي كرده اســت، برابر قانون مجازات مي شــود. 
محبت خاني گفت: سازمان براي اينكه چنين مواردي 
كمتر رخ بدهد، آموزش را در دســتور كار قرار داد. 
بســياري از محيط بانان ما قانون به كارگيري سلاح 
را به صورت فراگير ياد نگرفته بودنــد. به عده اي از 

آنها آموزش داديم. از آنجا كــه هم اكنون برگزاري 
كلاس هاي آموزشــكده محيط باني به دليل كرونا با 
چالش روبه رو شده اســت، در بستر فضاي مجازي 
آموزش را دنبال و محيط بانــان را به صورت مرتب 
درخصوص نحوه به كارگيري از سلاح آگاه مي كنيم 
تا در شرايط خاصي كه تصميم گيري دشوار مي شود، 
بتوانند سلاح را درست مديريت كنند. در عين حال 
اســتفاده از دوربين مي تواند كمك بزرگي به حل 

مشكلات اين بخش باشد.

جنگل بانان چه مي شوند؟
در پي انتشــار خبر تجهيز محيط بانان به دوربين، 
در بخش جنگلباني نيز موضــوع را از فرمانده يگان 
حفاظت ســازمان جنگل ها جويا شــديم. آمارها 
حكايــت از فعاليت ۳هــزار نيــروي جنگلبان در 
عرصه هاي طبيعــي دارد و اين درحالي اســت كه 
عرصه هاي طبيعي در كشور ما ۱۳۶ميليون هكتار 
وسعت دارد. در ۳0ســال اخير ۱۵شهيد جنگلباني 
داشــته ايم كه بايد حمايت ها از اين شغل افزايش 

يابد. ســرهنگ رضا اكبري در اين باره به همشهري 
مي گويد: در قوانين براي حمايــت از جنگلبانان از 
اين واژه بارها استفاده شــده، ولي براي استفاده از 
مزاياي آن بايد پســتي به عنــوان جنگلبان تعريف 
مي شد. در ســال هاي اخير البته امكانات بسياري 
ازجمله مكان نماي خودرويي، لباس هاي كامل براي 
ماموريت ها و بيسيم هاي ديتا به جنگلبانان داده شد 

تا امكانات آنان در ماموريت ها تكميل باشد.
اكبري تصريح كرد: از طرفي براي توسعه فرهنگ اين 
شغل، در هر شهر يك بوستان، ميدان يا معبر به نام 
جنگلبان ايجاد كرديم و تا امروز تعداد اين موارد در 
كشور به ۱0۵مورد رسيده است. سال84 كه يگان 
حفاظت ايجاد شد، پستي براي حفاظت نبود و افراد 
مختلف كار حفاظت را داشتند كه حمايت قانوني از 
آنها را نمي شد اثبات كرد، اما از سال99 تا امروز در 
بخش توسعه سازماني،  ۱۳80پست سازماني به اسم 
جنگلبان ايجاد شده و در هر استان اين تغيير انجام 
مي شود تا هم خلأ پســت هاي يگان حفاظت حذف 

شده و هم حمايت هاي قانوني فراهم شود.

موزهچهره روز

خبرهای كوتاه

 جذب تماشاچي جام جهاني 
در حدحرف است

پس از اظهارات ســعيد محمد، رئيس 
مناطق آزاد و مشــاور رئيس جمهوري 
درخصوص اسكان بخشي از گردشگران 
جام جهاني در جزيره قشــم، جمشيد 
حمزه زاده، رئيس جامعه هتلداران ايران 
گفته جذب گردشــگران جام جهاني 
قطر به كيش و قشم تنها در حد حرف است. به گفته رئيس جامعه 
هتلداران ايران، كيش و قشــم هيچ وقت ميزبان تعداد زيادي از 
گردشگران خارجي نبوده درحالي كه اين مناطق به عنوان مناطق 
آزاد نيازي به اخذ ويزا ندارند. به گفته او، فقط در مقطعي شــاهد 
بوديم كه كارگران فيليپينــي و هندي كه در دوبي كار مي كردند 
براي تمديد ويزاهاي خود ناچار بودند چنــد روزي را در كيش و 
قشم ســپري كنند. اما دوبي با تغيير قوانين خود همين امكان را 
هم از ايران گرفت و شرايطي ايجاد كرد كه ديگر آن كارگران براي 
اقامت چند روزه به ايران نيايند و واحد گذرنامه آنها مهر خروج و 
ورودشان را در جا مي زند. حمزه زاده به ايلنا گفته است كه جذب 
مخاطبان مسابقات جام جهاني قطر براي ايران، در حد حرف است 
و تاكنون هيچ كاري كه عملياتي شود، نديده ايم. او مي گويد: اين 
امر يك كار دولتي است و دولتمردان بايد به اين حوزه وارد شوند. 
اما تاكنون كه در حد حرف باقي مانده و نمي دانم تا چه اندازه ممكن 
اســت به مرحله عملياتي و اجرايي وارد شود. نياز است تا قرارداد 
و تفاهمنامه اي بين دولتمردان عقد شود تا شايد بتوانيم به عنوان 
مقصدي ارزان، تعدادي از مخاطبان جام جهاني قطر را جذب كنيم. 
به گفته رئيس جامعه هتلداران ايران، هم اكنون نيز تعداد محدودي 
گردشگر خارجي داريم كه بيشــتر آنها در هتل هاي مسيرهاي 
سنتي مانند شــيراز، تهران و اصفهان اقامت دارند. با وجود آنكه 
امكان صدور ويزا داريم اما تعداد گردشــگران خارجي چشمگير 
نيست. اين درحالي است كه گردشگران سلامت همچنان مي آيند 
و ما هنوز ضوابط مشخصي براي هتل بيمارستان نداريم و همان 
هتل بيمارســتاني كه چندي پيش فعال بود ديگر فعاليت ندارد 

چراكه با استانداردهاي جهاني همخواني ندارد.

جاي زخم هاي عميق دندان گرگ هنوز 
 حیات 
روي بدن محمد مانده است. 2.۵ساله بود وحش

كه گرگ از ديوار كوتاه و كاهگلي انتهاي 
حياط خانه پريد داخل و كودكي را كه تازه به حرف افتاده 
بود، به دندان گرفت و برد. جيغ كوتاهش، توجه مادرش را 
به  خود جلب كرد و او ديد كه چطور حيواني عين گرگ 
بچه اش را به دندان گرفته و با خود مي برد. هرچه توان در 
بدن داشت به فرياد تبديل كرد و كمك خواست. مردي كه 
از قضا در روستا مانده بود و آن روز براي كار به شهر نرفته 
بود، صدا را شــنيد و با تفنگ و موتورسيكلت ته باغ هاي 
روستا به دنبال گرگ گم شد. صداي تير كه آمد مادر محمد 
همانجا روي زمين نشست و دلش از ترس از جا كنده شد. 
مرد با بدن نيمه جان و خون آلود محمد به روستا بازگشت و 
تعريف كرد كه چطور حيوان بچه را زمين گذاشته و در رفته 
است. پسربچه بعد از ماه ها بستري بودن در بيمارستان، با 

ترس از حيوانات به روستا بازگشت.
روستاييان از كودكي مي آموزند كه گرگ حيواني است كه 
نبايد به آن نزديك شد و اگر برخوردي ناگهاني پيش آمد، 
بايد او را ترســاند و از خود راند. در گذشته هاي نه چندان 
دور، حملات گرگ ها به انسان بيشتر در زمستان هاي سرد 
گزارش مي شد، ولي سال هاســت گزارش نزديك شدن 
گرگ ها و گزش انســان در همه فصول گزارش مي شود. 
حمله گرگ ها به انسان و دام ها اتفاق رايجي نيست چرا 
كه اين گونه نيز مانند بسياري از حيوانات از انسان گريزان 
است، اما وقتي با سگ ها به صورت عمدي يا تصادفي در هم 
آميزد، گونه اي مي شود به نام گرگاس، به نترسي سگ و 

درنده خويي گرگ.
عليرضا شهرداري، متخصص حيات وحش در گفت وگو 
با همشــهري مي گويد: ارزش هاي ژنتيك حيات وحش 
در فرايند تكامل، اهميت زيادي دارد و بايد اين ارزش ها 
حفظ شود. از دست رفتن ذخاير ژنتيك توسط دستكاري 
انسان، فرايندی غيرطبيعي است و باعث برهم خوردن 
نظم طبيعت مي شود. در به وجود آمدن گونه گرگاس كه با 
تركيب گرگ و سگ به دست مي آيد، مشكل اصلي وجود 
سگ هاي ولگرد است. وقتي جمعيت سگ ها از حد تعادل 

خارج مي شود، فراواني گرگاس بيشتر مي شود. هم اكنون 
جمعيت سگ هاي بدون صاحب در حال افزايش است و 
هرچه جمعيت سگ ها بيشتر از ظرفيت زيستگاه شود، 

خودبه خود به سمت مناطق طبيعي رانده مي شوند.
فارغ از كاهش جمعيت گونه هاي ارزشمند حيات وحش 
توسط سگ هاي ولگرد، اختلاط اين گونه با گرگ ها آسيب 
جدي به جمعيت گرگ ها وارد مي كند. عليرضا شهرداري 
مي گويد: در زمان فحلي، ســگ ها و گرگ هاي ماده و نر 
همديگر را از طريق بويي كه متســاطع مي كنند جذب 

مي كنند و از جفت گيري ايــن دو گونه، ذخاير ژنتيك از 
دست مي رود. دخالت انسان باعث اين اتفاق شده است. 
اگر جمعيت سگ ها كنترل شده بود و وارد زيستگاه هاي 
طبيعي نمي شــدند اين اتفاق نمي افتاد. غذارســاني به 
حيوانات اهلي بدون صاحب نظم طبيعت را برهم زده است.
رفتارشناسي حيوانات نشان مي دهد كه اكثر آنها اساسا از 
انسان گريزانند. اين متخصص حيات وحش توضيح مي دهد 
كه اگر مثلا پلنگي به جامعه انساني نزديك شود، به دليل 
پير شدن و از دست دادن دندان هايش است؛ يعني به دليل 

ضعف بدني است كه اين حيوان براي زباله خواري يا شكار 
سگ و دام به روستاها نزديك مي شود. اين اتفاق بسيار نادر 
است. رفتارشناسي حيوانات نشان مي دهد كه اوضاع در 
مورد بقيه حيات وحش نيز همين گونه است. گرگ ها هم 
با وجود آموزه هاي فرهنگي نسبت به درنده خو بودنشان 
عمدتا به جامعه انساني نزديك نمي شوند. اين بدان معنا 
نيست كه گرگ ها به گله ها حمله نمي كنند، بلكه حمله 

گرگ در فصلي خاص و موارد محدود اتفاق مي افتد.
او از تجربيــات مواجه اش با گرگ هــا مي گويد: در همه 

4موردي كه با گرگ مواجه شــده ام، اين حيوان از جمع 
ما گريخته است ولي گونه اي كه با سگ درآميخته باشد، 
فارغ از اينكه خلوص و ارزش ژنتيك ندارد، از انســان هم 
نمي ترسد. مثلا سگ  با انسان ارتباط مي گيرد و در موارد 
گرسنگي به انسان حمله مي كند. اين متخصص در پاسخ 
به اينكه آيا مي توان اين گونه را از روي ظاهر شناســايي 
كرد، جواب قاطع منفي دارد و مي گويد: گرگاس را قطعا 
نمي توان بدون بررســي ژنتيك از روي ظاهر شناسايي 
كرد. گرگاس هايي داريم كه ظاهري شبيه گرگ يا سگ يا 
مخلوطي از هر دو دارند. رفتار كلي گرگ حتي در گرسنگي، 
دوري جستن از انسان است ولي رفتار كلي گرگاس نزديك 
شدن به جامعه انساني است. توله كشي از گرگ ها براي 
به دست آوردن سگ نگهبان گله و باغ با وجود گزارش هاي 
بي شــماري كه از حمله گرگاس به انســان شده، اتفاق 
مرسومي است و در همه مناطق كشور گزارش شده است. 
چنين تركيبي وقتي به بلوغ مي رسد، ديگر براي صاحبش 
نيز غيرقابل كنترل مي شود؛ به همين دليل بسياري از آنها 
سگ هاي نيمه وحشي شــان را در طبيعت رها مي كنند. 
در برخي موارد در گزارش هاي گــزش، حرف از حيواني 
زده مي شود كه شبيه گرگ است ولي گوش هايش بريده 
شــده و قلاده دارد. به رهبر گله يا يك گروه حيوانات آلفا 
مي گويند. حيوانات آلفا معمولا قوي ترين، باتجربه ترين 
و فعال ترين حيوانات گروه هستند. گله هاي گرگ ها نيز با 
يك آلفا به شكار مي روند. تحقيقات زيادي در مورد ساختار 
اجتماعي گرگ ها صورت گرفته است كه نشان مي دهد 
جذب گرگ غريبه به گله به راحتي صورت نمي گيرد. علي 
قرجلو، كارشناس حيات وحش استان زنجان در گفت وگو 
با همشــهري درباره گرگاس هاي رها شده در طبيعت 
مي گويد: سگ-گرگ ها در ميان گله گرگ ها جايي ندارند. 
آنها از آنجايي كه در ميان گله بزرگ نشده اند از سوي گرگ 
آلفا كه سردسته گرگ هاست مورد پذيرش قرار نمي گيرند 
و طرد مي شوند. در نتيجه دوباره به جامعه انساني نزديك 
مي شوند. به گفته عليرضا شهرداري، بيشترين تعارض با 
گرگ در زيستگاه هاي زنجان و همدان گزارش مي شود. 
ولي به دليل وسعت پراكنش گرگ در كشور، اين تعارض 
در همه جا گزارش شــده اســت و در نتيجه غذارساني 
به ســگ هاي بدون صاحب و افزايش جمعيت سگ ها، 

توليدمثل گرگ و سگ رو به افزايش است.

عدد خبر

ایســنا: انوشــیروان محســنی بندپــی، اســتاندار 
سابق تهران و رئیس فعلی مركز تحقیقات كیفیت هوا و 
تغییر اقلیم دانشگاه شهید بهشتی اعلام كرد؛ مرگ های 
ناشــی از مواجهــه بــا آلودگــی هــوا در ســال ۱۳۹۹ حدود 
۹میلیــون و ۲۲۶هــزار و ۲۷۷نفر اســت؛ یعنــی۵۶ درصد 
مرگ و میرها بر اثر آلودگی هوا و ذرات معلق در هواست.

۵۶ درصد 

مدیركل محیط زیســت اســتان یــزد از مشــاهده 
یك یوزپلنگ آسیایی نر در پناهگاه حیات وحش آریز در 
شهرستان بافق پس از ۶ سال خبر داد. نیره پورملایی به 
مهر گفت: آخرین بار حضور این یوزپلنگ نر در شهریور 
ســال۱۳۹۴ در پناهگاه حیات وحش دره انجیر مشاهده 
شــده بود و از آن تاریخ تاكنون تصویر یا مســتندی از آن 

ثبت نشده است.

۶ سال

زهرا رفیعي
خبرنگار

  گنجینه کم نظیر تنوع 
زیستی در خاورمیانه

 مديركل دفتــر موزه ملــی تاريخ طبيعی 
و ذخايــر ژنتيكــی ســازمان حفاظــت 
محيط زيســت گفت: اين موزه با ۱00 هزار 
نمونه جانوری، گياهی و فسيل، غنی ترين 
موزه حيات وحش به لحاظ تنوع و فراگيری 
نمونه ها از قاره ها و كشــورهای مختلف در 
خاورميانه است.  به گزارش سازمان حفاظت 
محيط زيست،  محمد مدادی با بيان اينكه 
موزه ملی تاريخ طبيعی و ذخاير ژنتيكی در 
بدو تاسيس سازمان حفاظت محيط زيست 
در دهه 40 شــكل گرفت، گفت: برخلاف 
ديگر موزه های تخصصی، موزه های تاريخ 
طبيعی و حيــات وحش تنها مــوزه هايی 
هستند كه صدور مجوز و نظارت بر آنها خارج 
از مجموعه وزارت ميراث فرهنگی اســت و 
اين مسئوليت به عهده ســازمان حفاظت 
محيط زيست گذاشته شده است. وی افزود: 
موزه ملــی تاريخ طبيعــی مجموعه ای از 
نمونه های حيات وحش ايران و جهان را در 
خود جای داده است. مدادی تصريح كرد: در 
اين موزه بيش از ۳۵ هزار نمونه جانوری به 
صورت نمونه های علمی در بخش مخازن 
علمی نگهداری می شــود، همچنين اين 
موزه حدود ۵0 هزار نمونه گياهی از 2۵00 
گونه گياهی از اقصی نقاط كشور را در خود 
جای داده اســت. در بخش زمين شناسی 
نيز نزديك به 20 هزار نمونه سنگ، كانی، 
فســيل های مهره دار، بی مهــره و گياهی 
كشــور را داريم، بانك نمونه های زيستی 
تحت عنوان بانك ژن از ديگر بخش های اين 
موزه است كه بيش از ۳ هزار نمونه زيستی 
در آن نگهداری می شود.   او ادامه داد: بخش 
نمايشگاهی موزه ملی تاريخ طبيعی پارک 
پرديســان نيز دارای بيش از 900 نمونه از 
گوشــه و كنار دنيا و ايران است كه سابقه 
جمع آوری آنها به ۶0 تا ۷0 ســال گذشته 
باز می گردد.  وی افزود: موزه تاريخ طبيعی 
سازمان حفاظت محيط زيست، بخش نسبتا 
كاملی از نمونه های علمی دارد و نزديك به 
۱00 هزار نمونه جانوری، گياهی و فسيل در 

آن نگهداری می شود.

   درخواست توان یاب ها براي تسهیل سفر معلولان
جمعــي  از توان يابــان در بازديد از موزه ملي، پســت و ملــك، به وزير 
ميراث  فرهنگي گفتند كه امكان سفر از افراد داراي معلوليت گرفته شده 
است. به گزارش وزارت ميراث فرهنگي، توان يابان پس از ديدن موزه هاي 
پست و ارتباطات، ملك و ملي ايران از عزت الله ضرغامي كه در پايان اين 
بازديد به جمع آنها پيوست، تقاضا كردند امكاناتي براي شان فراهم كند تا از 
خدمات حوزه گردشگري استفاده كنند. آنها همچنين خواهان امكان سفر 
مستقل، تسهيلات قابل دسترس و همراهي پرسنل آموزش  ديده بودند و 
اعلام آمادگي كردند از حضورشان در بازاريابي گردشگري استفاده شود. 
جمع حاضر همچنين تأكيد كرد مديريت مقاصد گردشگري، حمل ونقل و 
ايستگاه ها براي افراد داراي معلوليت و كم توان جسمي مهم است. به گفته 
آنها تفرج حكم درمان براي معلولان را دارد و اماكن گردشگري بايد شرايط 
مناسب براي توان يابان ايجاد كنند. عزت الله ضرغامي نيز اعلام كرد: تلاش 
مي كنيم تا زيرساخت ها براي بازديد اين افراد از موزه ها و اماكن تاريخي 

فراهم شود. اين دغدغه و مسئله ماست.

۲۳ اثر تاریخي خراسان جنوبي ثبت ملي شدند
مديركل ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي خراسان جنوبي گفت: 
از ابتداي امسال تاكنون 2۳اثر تاريخي اين استان ثبت ملي شده و مجموع 
آثار خراسان جنوبي در فهرست ميراث ملي به 9۵۵اثر رسيده است. حسن 
رمضاني به ايرنا گفت: از ابتداي امسال بيش از 2ميليارد تومان براي مرمت 
آثار تاريخي كه ثبت ملي شده، تخصيص پيدا كرد. وي گفت: تاكنون ۶ بافت 
تاريخي استان خراسان جنوبي به ثبت ملي رسيده كه آخرين آن بافت 
تاريخي شهر ديهوک بود. وي با اشاره به اينكه از ابتداي امسال يك ميليارد 
تومان براي بافت هاي تاريخي استان تخصيص پيدا كرد گفت: ثبت تك 
بناها، مشاركت مردم در مرمت خانه ها و مساجد و بهسازي معابر ازجمله 

برنامه هايي است كه ميراث فرهنگي در بافت هاي تاريخي دنبال مي كند.

روستاهاي هدف گردشگري رتبه بندي مي شوند
مديركل دفتر مطالعات، آموزش و برنامه ريزي گردشــگري از تشكيل 
شوراي راهبري روستاهاي هدف گردشگري ذيل طرح شناسايي، ارزيابي 
و رتبه بندي روستاهاي هدف گردشگري كشور خبر داد. به گزارش معاونت 
گردشگري، زاهد شفيعي گفت: در نشست مشتركي كه بين نمايندگان 
معاونت گردشــگري و حوزه مديريت روســتايي وزارت كشور در مركز 
مطالعات راهبردي و آموزش شــهري و روستايي سازمان شهرداري ها و 
دهياري هاي كشور برگزار شد؛ چارچوب استقرار مدل شاخص هاي ارزيابي 
و جزئيات فرايند انجام طرح شناسايي، ارزيابي و رتبه بندي روستاهاي هدف 

گردشگري تشريح و با اجماع نظر مورد استقبال و تأييد قرار گرفت.

  معاون گردشــگري كشــور گفت: بايد بتوانيم 
شبكه اي از شــهرهاي جهاني داشــته باشيم تا گردشگری

اشــتراكات، تجربيات و برندينگ شــهري اتفاق 
بيفتد. شــهرهاي جهاني مي توانند محور تعريف مســيرهاي 

گردشگري باشند.
علي اصغر شالبافيان در نشســت هم انديشي شهرهاي جهاني 
يونسكو كه روز دوشنبه در حسينيه الزهرا)س( سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامي برگزار شــد، گفت: يكي از حوزه هايي كه 
در اساسنامه تشــكيل ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي 

به عنوان ابزاري براي تحقــق ماموريت هايش نمود پيدا كرده، 
گردشگري است.

به گزارش مهر، وي گفت: گردشــگري به جهات مختلف ابزار 
مؤثري براي دفاع از تصوير واقعي ايران است؛ همينطور نقشي 
كه مي تواند در ايجاد اشــتغال داشته باشــد، بسيار زياد است. 
رايزنان فرهنگي با ظرفيت ها و پايگاه هايي كه در خارج از كشور 
دارند مي توانند به مثابه قرارگاه مردمي براي توسعه گردشگري 
باشــند. نمايندگي هاي ديگري نيز در خارج از كشور داريم و 
جلســاتي را با رايزنان اقتصادي داشــته ايم. همچنين وزارت 
صمت نمايندگاني در خارج از كشور دارد، اما رايزنان فرهنگي 

مي توانند به عنوان مركز ثقل عمل كنند.
شالبافيان افزود: شبكه شهرهاي جهاني در ايران به يك انسجام 
نياز دارد. اگر بخواهيم گردشــگري ايران را به كشورهاي ديگر 

معرفي كنيم بايد اول ســفر ايراني ها را در ايران ترويج دهيم؛ 
چون فرايند سفر محملي براي شناساندن است؛ بنابراين بايد 
گفت براي معرفي شهرهاي جهاني به كشورهاي ديگر بايد اول 
مردم ايران آنها را بشناسند. همچنين بايد بتوانيم شبكه اي از 
شهرهاي جهاني داشته باشيم تا اشتراكات، تجربيات و برندينگ 
شهري اتفاق بيفتد. شــهرهاي جهاني مي توانند محور تعريف 

مسيرهاي گردشگري باشند.
معاون گردشگري وزارت ميراث فرهنگي گفت: شهرهاي خلاق، 
يادگيرنده و خواهرخوانده بر مفهوم گردشگري موضوعي استوار 
هستند. آنها قابليت درون زايي دارند و امكان توسعه گردشگري 

در آنها مشهود است.
شــالبافيان درباره اقتضائاتي كه بايد محقق شود تا از فرصت 
جهاني شدن شهرهاي ايراني بتوان بيشتر استفاده كرد، گفت: 

توليد محتواي مناسب بسيار اهميت دارد. ما چقدر توانسته ايم 
براي شهري مانند سنندج توليد محتواي مناسب داشته باشيم؟ 
شايد انجام شده باشد، اما حتماً كافي نيست. ايجاد شيوه هاي 
توزيع محتوا نكته مهم ديگر اســت. شبكه شــهرهاي جهاني 
بهترين وسيله براي توزيع محتواست تا به مخاطبان هدف يعني 
مردم معرفي شود. تعريف مستمر رويدادها نكته مهم ديگري 
اســت كه بايد به آن توجه كرد. بايد ديد كشورهاي ديگر براي 
شــهرهاي جهاني چه كارهايي انجام داده اند، به همين دليل 

مطالعات تطبيقي در رابطه با اين موضوع در دست اقدام است.
معاون گردشگري كشور از تفاوت نوروز۱40۱ با نوروز سال هاي 
قبل سخن گفت و ادامه داد: اين نوروز به اين دليل متفاوت است 
كه وارد قرن جديد مي شويم. مفهوم نوسده محور همكاري همه 

شهرهاي جهاني در نوروز امسال است.

شهرهاي جهاني، مسیر جدید 
گردشگري شوند
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خطر افزایش یک گونه نیمه وحشی؛ گرگاس
 با افزايش سگ هاي بدون صاحب، جمعيت گرگاس بيشتر مي شود  

گونه اي به نترسي سگ و درندگي گرگ
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شهر سازی

شــهرك اكباتان ويژگي خاصي دارد كه در كمتر محله ديگر پايتخت 
مي توان آن را پیدا كرد. مساحت مســكوني و مساحت فضاي سبز آن 
برابر است و با وجود اين، توانسته جمعیت زيادي را بدون مشكل خاصي 
در خود جاي دهد. ساختمان هاي اين شهرك كه نزديك 50سال قبل 
ساخته شد، بنا به پیش  بیني ها نزديك 300ســال عمر مفید خواهد 

داشت.
طراح شهرك اكباتان چند روز پیش در ايالت فلوريداي آمريكا درگذشت. 
»رحمان گلزار شبستري« ســرمايه گذار و سازنده شــهرك اكباتان 
اراضي اين شهرك را از يكي از رجال قاجار خريد. او كه فارغ التحصیل 
دانشكده هنرهاي زيباي دانشگاه تهران بود، با ديدن وسعت اين اراضي 
به فكر ساخت يك مجموعه مسكوني بزرگ افتاد تا بخشي از جمعیت 
شهر در آن ساكن شــوند. بخشي از ســاخت آپارتمان ها با استفاده از 
شــركت های آمريكايي و برخي مصالح ساختماني خارجي انجام شد. 
در آپارتمان  هاي اين شهرك نكاتي رعايت شده   كه در زمان خود مورد 
اعتناي سازندگان قرار نمي گرفت؛ مانند راه پله  فرار، دريچه شوتینگ 
زباله و همینطور تناسب فضاي سبز و نورگیر بودن ساختمان ها. ديگر 
ويژگي بنا هاي اين شــهرك، مقاومت آن در مقابل زلزله است كه ادعا 
مي  شود تا 9ريشتر را تحمل خواهد كرد. طراحي و شروع ساخت اين 
شهرك مدتي طول كشید و در سال1354 ساخت وساز كاملا به جريان 
افتاده بود. يكي از نكات مورد توجه در ساخت اين پروژه عمراني بزرگ 
استفاده از سرمايه بخش خصوصي و دخالت اندك دولت در اجراي آن 
بود. واگذاري آپارتمان ها از سال1356 آغاز شد. باوقوع انقلاب اسلامي 
ساخت و واگذاري براي مدتي متوقف شد اما از آنجا كه مشكل مسكن 
در سال هاي 60 يكي از بحران هاي بزرگ اقتصادي و اجتماعي كشور به 
شمار مي آمد، امور شهرك به يك شركت واگذار شد و با توجه به ادامه 
افزايش جمعیت تهران، ساخت آن ادامه پیدا كرد. واگذاري آپارتمان ها 
به صورت قرعه كشي بین متقاضیان انجام مي شد و يكي از بزرگ ترين 
مراحل آن در سال 1363 انجام گرفت.گلزار شبستري كه پس از انقلاب 
از ايران رفته بود، در سال هاي 13۷0 براي انجام پروژه آزادراه تهران - 
شمال به كشور دعوت شد اما اين كار بي نتیجه ماند و او كشور را ترك 
كرد. طرح  هاي ساختمان سازي بزرگ همیشه به عنوان راه حلي براي رفع 
مشكل مسكن در شهرها پیشنهاد شده اند اما اغلب،   محاسبات اقتصادي 

و اجتماعي، كارآمدي و اثربخشي آنها را دگرگون مي كند.

عده اي در شهر با زباله گردي و تفكیك 
آن، نان به سفره مي برند. به طور حتم گزارش

همه شهروندان آنها را در هر گوشه از 
شــهر ديده اند. گوني هايي بزرگ و كثیف دارند كه 
دوبرابر جثه هاي نحیفشان است و آن را از اين سمت 
خیابان به طرف ديگر مي كشــند؛ ظاهــر ژولیده با 
لباس هاي مندرس و دســتان آلوده. هیچ چیزي جز 
پلاستیك و كارتن توجه آنها را در شهر به خود جلب 
نمي كند. آنها به دنبال همین ها هســتند و معمولا تا 
كمر، خــم در ســطل هاي زباله مشــغول تفكیك 
زباله هاي خشك از ترند. وقت ناهار با همان دست های 
نشســته در تلنباري از زباله غذا مي خورند و اين هم 
حتي برايشان مهم نیست. طي 5سال گذشته حضور 
آنها در شهر در هر ساعت از شبانه روز براي شهروندان 
تكراري شده است. براي شــهروندان سؤال است كه 
اين زباله ها را كجــا مي برند؟ چگونــه مي برند؟ چرا 
مسئولان هیچ اقدامي نمي كنند؟ و خیلي سؤال هاي 
ديگر. بعضي كودك هستند و بیشتر آنها از اتباع افغان. 
اما برخي بــا روحیه مطالبه گر به ســراغ چرايي اين 
سؤال ها  مي روند، مانند آنچه در فیلم كوتاه گفت وگوي 
كسبه خیابان مهرجنوبي در منطقه8 تهران با كودكان 
زباله گرد ديديم؛ فیلمي كوتاه كه هفته گذشــته در 
فضاي مجازي دست به دست شد. نوجوانان زباله گردي 
در اين كلیپ ادعا مي كنند كه به شــهرداري ماهانه 
مبلغي قابل توجه مي دهند تا اجازه داشــته باشــند 
زباله هاي خشــك محدود ه اي خــاص را جمع آوري 

كنند.

چرامسئولانهيچاقدامينميكنند؟
2روز بعد از انتشار اين كلیپ حوالي ساعت 11صبح 
سري به اين خیابان در شــرق تهران زديم.  سر يكي 
از تقاطع ها مقابل ســوپرماركت 2ســطل مكانیزه 
زباله جانمايي شــده اســت. وقتي از مغازه دار ســر 
نبش درباره وجود زباله گردها مي پرســم، در پاسخ 
مي گويد:»اين خیابان عصرها خیلي شلوغ مي شود و 
بالطبع مغازه دارها زباله هاي بیشتري تولید مي كنند و 
معمولا تعداد زباله گردها هم در غروب بیشتر است. از 
صبح تا شب حدود 20زباله گرد با چهره هاي مختلف 
ديده مي شــوند به طوري كه صورت تكراري در روز 
نمي بینم. بیشــتر آنها كودكان افغاني هستند.« او از 
اينكه آنها در ســطل هاي زباله خم مي شوند، شاكي 

است و مي گويد:»وجود آنها چهره شهر را زشت كرده 
است. الان بالاي 3سال است كه هر روز آنها را مي بینم 
و انتظار داشتم در اين چند ســال مسئولان اقدامي 
كنند. گاهي شده همزمان داخل هر دو سطل مغازه 
كودكان با دستان كوچكشــان مشغول جمع آوري و 
تفكیك زباله اند«. تقاطع خیابان مهر جنوبي و ثاني 
دفتر املاكي اســت كه صاحب آن مي گويد: » صبح 
تا ظهر زباله گردها كمتر هســتند و بیشتر وانت هاي 
كابین دار بازيافت شــهرداري زباله هاي خشك را از 
 تر در ســطل ها تفكیك مي كنند امــا از عصر به بعد 
زباله گردها در سن هاي مختلف و با لباس هاي كثیف 
تا كمر خم مي شــوند يا ســطل را برمي گردانند«. او 
مي گويد:  »برايشان آلودگي زباله ها اصلا مهم نیست. 
چون جدا از آنكه مدام در زباله ها هســتند، بعضي از 
آنها بعد از پايان كار، خودشــان را با آب جوي تمیز و 

مرتب مي كنند«. 

زبالهگرديباپژو!
براي وضعیت حضور زباله گردها در ســاير نقاط شهر 
حدود ساعت يك بعد از ظهر سري به همان حوالي در 
خیابان گلبرگ و میدان تسلیحات زديم. در اين بخش 
از تهران حضور زباله گردها بیشتر از خیابان مهر جنوبي 
ديده مي شود؛ به طوري كه يكي از كاسبان دور میدان 
تسلیحات درباره حضور آنها در منطقه مي گويد: »گاهي 
مشتريان ما دلشان براي زباله گردها مي سوزد اما ديدن 
هر روزه آنها با گوني بزرگ و كثیف منظره زشتي دارد 
و چرا مديران اجازه ايــن كار را به آنها مي دهند؟ البته 
اگر كاسبان و شهروندان هم خودشان در منزل و مغازه 
تفكیك زباله را انجام بدهنــد و فقط زباله هاي تر را در 
ســطل هاي زباله بیندازند، تعداد آنها روزبه روز كمتر 
مي شــود«. يكي ديگر از كاســبان میدان تسلیحات 
مي گويد:»زباله گردي را ســراغ دارم كه هر روز با يك 
پژوي مدل پايین مي آيد و داخل ماشین و صندوق عقب 

آن پر از كارتن و كاغذ اســت و براي آنكه پسماندهاي 
جمع كرده را به بازيافتي هاي شهرداري نصف قیمت 
نفروشــد، خودش به مراكز اصلي دريافــت بازيافت 
مي برد. ما هم گاهي كارتــن اجناس را براي فروش به 
مركز بازيافت هاي خلازير يا بزرگراه آزادگان مي بريم 
و آنجا كاغذها را كیلويي 16هــزار تومان مي خرند«. 
يكي از زباله گردها مي گويد:»22سال دارم و الان 4ماه 
است كه از افغانستان به ايران آمده ام. در اين مدت به 
واسطه يكي از دوستانم با آقايي در بازيافت شهرداري 
آشنا شده ام. هرروز زباله هايي كه جمع مي كنم را براي 
آنها در خیابان وحیديه مي برم و وزنش هر چقدر شود 
هزينه اش را پرداخت مي كنند. هر چقدر بیشتر زباله 
جمع كنیم، بیشتر پول مي گیريم و معمولا بیشتر از 
100هزار تومان نمي شود«. زباله گرد ديگري كه سن و 
سال بیشتري دارد و ايراني است، لباس كار پوشیده و 
در كوچه طالبي نزديك ايستگاه متروی  فدك مشغول 

جمع كردن ظروف و بطري هاي پلاســتیكي از جوي 
آب و سطل زباله است. او ابتدا از جواب دادن به سؤالات 
امتناع مي كند و سپس مي گويد:»وقتي كار نیست، بايد 
زباله جمع كنم و نان اين كار شرف دارد به خفت گیري 
و دزدي از مردم. همیشه از ساعت 12ظهر تا دم غروب 
در همین كوچه و 2كوچه بالاتر زباله ها را جمع مي كنم 
و بازيافت شهرداري بابت هر يك كیلو زباله 2هزار تومان 
مي دهد و دستمزد روزانه ام حدود 60يا 100هزار تومان 

مي شود«.

ازمناطقديگرچهخبر؟
ديروز ســري هم به چند خیابان ديگــر تهران زديم 
تا وضعیت زباله گردها را بررســي كنیــم. تعدادي از 
كسبه خیابان شــريعتي درباره زباله گردهاي منطقه 
به همشــهري گفتند كه زباله گردهــاي اين منطقه 
بیشــتر معتادان هســتند و چهره ها چندان تكراري 
نیست. زباله گرد ديگري در محله محموديه سر كوچه 
الف، قوطي هاي فلــزي را از بطري هاي پلاســتیك 
جدا مي كرد. او از ســختي هاي كارش بــراي 2هزار 
تومان بیشتر، اينطور مي گويد:»مامورهاي شهرداري 
اگر ما را ببیننــد برخورد مي كنند. بــه همین خاطر 
ســعي مي كنم آنها را در يك گوني بزرگ جمع كنم 
و بین شمشــادها قايم كنم و آخر شــب گوني ام را با 
اتوبوس هاي بي آر تي ها به مركــز بازيافت در منطقه 
 12مي برم. آنجا زباله هاي پلاستیكي را كیلويی 3هزار و

500 تومان مي خرند«. 

روايت جست وجوگران نان در طلاي كثيف
خبرنگار همشهري به بهانه ماجراي فیلم اخیر زباله گردها در منطقه8 به بررسي میداني اين موضوع در محدوده هايي از شهر تهران پرداخت 

زهراكريمی
خبر نگار

   در حال پيگيري هستيم! 
فردايروزيكهكليپكودكانزبالهگرددرمنطقه8منتشرشدوباتوجهبهپيگيريهاي
فوريسازمانبازرسيشهرداريتهران،داوودگودرزي،رئيساينسازماندرتوييت
شخصيخودعنوانكردكهازهمانديشبكهكليپمنتشرشددستورپيگيريوبرخورد
بامتخلفانصادرشدوجالباستكههمكارانمدرســازمانومنطقه8باوجودتلاش
فراوانوحضوردرمحلهيچاثريازفيلمبرداروزبالهگردو...پيدانكردند.اوهمچنيندر
گفتوگوباهمشهرياعلامكردكهاينموضوعدرماههاياخيردراولويتكاريشانقرار
گرفتهوسرنخهاييازتخلفاتبرخيپيمانكاراندراينزمينهبهدستآمدهكهبادقت

وسرعتپيگيرهســتند.گودرزيلازمهموفقيتدرحلمسئلهزبالهگردهاراهمراهي
همهدستگاههايموظفوشهروندانعزيزتهرانيدرطرحتفكيكزبالهازمبدأوساير
طرحهايكارشناسيشدهميداندوميگويد:»تيميمشغولبررسيتماميمراحليكه
پسماندخشكدرشهرطيميكندهستند.بههمينخاطردرآيندهاينزديكتمامي
جزئياتكاربادقتبيشترينسبتبهگذشتهشناساييشــدهوبرخيروندهااصلاح
ميشــود؛اينگونهجلويكارمتخلفانوسوءاســتفادهكنندگانراخواهيمگرفت«.او
همچنينازشهروندانخواستتااگراطلاعيازافرادمذكوروياهرگونهتخلفماليدر
شهرداريرامشاهدهكردند،بهسامانه1888اعلامكنندتادراسرعزمانپيگيريهاي

مجدانهصورتگيرد.

طرا ح و سازنده شهرك بزرگ غرب تهران در گذشت
اكباتان،انبوهسازیموفق

دريافت پولي براي فعاليت 
دركار نيست

درگفتوگویخبرنگارهمشــهري
باتعداديازكســبهوزبالهگردهاي
محدودهشــرقيتهران،اينمسئله
كهبرخيازمأمورانشهرداريمنطقه
8تهران،ماهانهمبلغيهنگفترااز
زبالهگردهادريافتميكنندتابهآنها
اجازهفعاليتدهند،ازسويهيچكس
موردتأييــدقرارنگرفــت.اگرچه
برخــياززبالهگردهااعلامكردندكه
پيمانكارانمنطقه،پسماندهايخشك
وارزشمندرابهقيمتپايينتريازآنها
خريداريميكنند.بــههمينخاطر
اســتكهترجيحميدهندسختي
حملگونيهايزبالهراتامراكزيدر
مركزوجنوبشــهربهجانبخرندو
پولبيشتريبهازايهركيلوپسماند
دريافــتكنند؛جاهايــيكهاغلب
گاراژهايقديميهستندواكنونبه
محلجمعآوريوتفكيكپســماند

خشكتبديلشدهاند.
ث

مك
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دريچه

كتاب »شهامت تدريس« 
در بوته نقد

نشســت نقد و بررســي كتاب »شهامت 
تدريس« امروز ســاعت 10صبح با حضور 
مقصود فراستخواه، نعمت الله فاضلي و نوگل 

روحاني به صورت مجازي برگزار مي شود.
به گزارش همشهري، اخيرا كتاب شهامت 
تدريس، مشــهورترين اثر پاركر جي پالمر، 
معلم، فيلســوف و جامعه شناس سرشناس 
با ترجمه نوگل روحاني به همت انتشارات 
هوش ناب منتشر شده اســت. پالمر در اين 
كتاب عصاره انديشــه خود درباره معلمي و 
تدريس را به زباني شيوا و روان با مخاطب در 
ميان مي گذارد. گاه از زبان شاعري دلسوخته 
و گاه حكيمي فرزانه، گاهي از زبان علم و گاه 
از زبان تجربه، سخن مي گويد. پالمر تجربه 
زيســته خود از امر آمــوزش را كه حاصل 
دهه ها تدريس در سطوح مختلف خصوصا 
آموزش عالي اســت، در قالبي همه شمول 
و همه فهم بيان مي كند و بــراي پروراندن 
ايده هايــش از شــاعران، نويســندگان، 
دانشمندان و فيلسوفان وام مي گيرد. كلام 
او، آشــنا و صميمي اســت، زيرا از تجارب 
واقعي معلمان و مدرسان دانشگاه صحبت 
مي كند، از دلهره ها و رنج هايشان مي گويد، 
از اشتياق و دل سپردگي شان به امر ياددهي 
و يادگيــري، و دغدغه مندي شــان بــراي 

سرنوشت كودكان و جوانان حرف مي زند.
علاقه منــدان مي تواننــد اين نشســت را از 
اينســتاگرام مركز فرهنگي شــهركتاب به 
نشــاني ketabofarhang، كانــال تلگرام 
bookcitycc و صفحه  اين مركز در ســايت 

آپارات پيگيري كنند.

»برگ اول« از معدود برنامه هاي صدا و 
سيماست كه در حوزه كتاب و كتابخواني ساخته 
شده است. در مورد اين برنامه صحبت كنيد و 
بگوييد چطور شد كه با برنامه »برگ اول« همراه 

شديد؟ 
اين برنامه با هدف  ترويج كتاب و كتابخواني و معرفي 
نويسندگان ساخته شده و خوشبختانه تاكنون استقبال 
خوبي هم از آن صورت گرفته اســت و اميدواريم اين 
برنامه همچنان تداوم داشته باشد. درخصوص حضورم 
در اين برنامه هم بايد بگويم كــه آقاي ايوب آقاخاني 
كارگردان »برگ اول« از دوســتان خوب من هستند. 
اين آشنايي و انجام كارهاي مشــترك در برنامه هاي 
ديگر باعث شد تا ايشــان به من لطف داشته باشند و 
براي همكاري در اين برنامه از من دعوت كنند. شيوه 
كار در »برگ اول« هم به اين شكل است كه بخش هايي 
از كتاب خوانده مي شود تا به اين شكل، مخاطب براي 
خواندن ادامه كتاب تشويق شــده و به دنبال خواندن 
بقيه صفحات آن برود. اميدوارم ساخت برنامه هايي از 
اين دست ، كمك كند تا مخاطبان و كتاب دوستان با 
نويسندگان داخلي و آثار آنها بيشتر و بهتر آشنا شوند. 
به نظر شما برگ اول تا چه حد توانسته 
نظر مثبت منتقدان و اهالي كتاب را جلب كند؟ 

اين برنامه به خوبي توانســته جايگاه خود را در ميان 
مخاطبان و علاقه مندان به حوزه كتــاب پيدا كند و 

تاكنون بازخورد خوبي داشته است. 
چند ســالي مي شــود كــه عرضه 
كتاب هاي صوتي و ديجيتالي در فضاي مجازي 
رواج پيدا كرده اســت. به نظر شــما ساخت 
برنامه هايــي مانند »بــرگ اول« و همچنين 
كتاب هاي صوتي و تصويري تا چه اندازه مي تواند 

باعث  ترويج كتاب در جامعه شود؟ 
اين روزها با توجه به مشــغله زياد مردم و همچنين 
ظهور وســايل ارتباطي نوين، گذران زندگي سرعت 
بيشتري به خود گرفته است و آدم ها فرصت كمتري 

براي كارهاي روزمره دارند. بنابراين اگر سؤال شود كه 
كتاب بخوانيم يا كتاب بشنويم، معتقدم كه بايد كتاب 
را شنيد. ساليان سال است كه درختان بسياري براي 
توليد كاغذ قطع شده اند تا تبديل به برگ هاي كتاب 
شوند. در گذشته كه امكانات مانند امروز نبود، ناگزير 
از اين امر بوديم، اما اكنون كه تكنولوژي پيشــرفت 
كرده و انواع مختلف وســايل ارتباطي در اختيارمان 
است و مي توان آثار مكتوب را به آثار صوتي و ديجيتال 
تبديل كرد، چرا بايد راه گذشتگان را رفته و طبيعت 
را از بين ببريم؟! بنابراين به اعتقاد من به جاي چاپ 
كتاب بايد توليد آثار صوتي و تصويري توسعه پيدا كند 
تا در نتيجه درختان كمتري قطع شوند. البته كيفيت 
آثار هم بسيار مهم است. هرچه كيفيت بيشتر باشد و 
گويندگان اين آثار، قوي تر ظاهر شــوند، كتاب هاي 
صوتي هم مخاطبان بيشــتري را جــذب مي كنند. 
اين روزها افراد بسياري هســتند كه آثار صوتي ارائه 
مي دهند، اما وقتي به عنوان مخاطب به اين آثار گوش 
مي دهيم، با خودمان مي گوييــم  اي كاش وقت مان 
را براي گوش  دادن به چنين اثــري هدر نمي داديم. 
متأسفانه گويندگي اين آثار به شــدت ضعف دارد و 
توليدكنندگان آن نيز فقط به جنبه درآمدزايي و مادي 

اثر فكر مي كنند، بي آنكه به كيفيت آن توجه داشــته 
باشــند. بنابراين در بحث توليد كتاب هاي صوتي هم 
نياز است تا به محتوا و توليد آثار با كيفيت توجه لازم را 
داشته باشيم. اگر كيفيت افزايش پيدا كند، به تبع آن 

بر تعداد مخاطبان هم افزوده خواهد شد. 
خودتان چقدر با كتاب مانوس هستيد 
و مطالعه را از چه ســني و با چه كتابي شروع 

كرديد؟ 
من از 5 سالگي مي توانســتم بخوانم و از همان موقع 
هم مطالعه را با خواندن كتاب هاي شعر شروع كردم. 
به شاهنامه فردوســي علاقه خاصي داشتم و دارم و 

سال هاست كه اين كتاب را مي خوانم.
در طول روز چقــدر از وقتتان را به 
مطالعه يا كتاب هاي صوتي اختصاص مي دهيد؟ 

جداي اينكه به اقتضاي شــغلم بايد كتــاب بخوانم، 
حداقل روزي يك ساعت را به مطالعه يا گوش دادن به 

آثار صوتي اختصاص مي دهم. 
بيشتر به خواندن چه نوع كتاب هايي 

علاقه مند هستيد؟ 
انتخــاب موضوع كتــاب كاملًا ســليقه اي اســت 
و سليقه شــخصي من، بيشــتر ادبيات ايران است. 
من علاقه خاصي به شــعر و ادبيات داســتاني دارم. 
البته از ترجمه هاي خوب هم غافل نيســتم. در كنار 
علاقه مندي هايم به فراخور كار، هر نوع كتابي كه نياز 

باشد هم مطالعه مي كنم. 
آخرين كتابي كه خوانديد و از آن لذت 

برديد چه كتابي بوده است؟ 
در طول اين سال ها كتاب هاي بسيار زيادي خوانده ام، 
اما آخرين كتابي كه خوانده ام و آن را بســيار دوست 
داشــتم، رمان »نمايشــگاه 5۸« اثر جاناتان كو بود. 
اين رمان كه فايل صوتي آن هم موجود اســت، رمان 
پركششي اســت. رمان ماجراهاي شــخصي به نام 
»توماس فولي« را روايت مي كند كه در سال 1۹5۸، 
از طرف انگلستان، در نمايشــگاه بروكسل كه اولين 
گردهمايي بين المللي بعــد از جنگ جهاني دوم بود، 
شــركت مي كند. او كه در لندن زن و فرزند دارد، به 
سبب اوضاع پيش آمده، زندگي لندني اش را با زندگي 
در محيط نمايشگاه در تضاد كامل مي بيند و مدام در 

تكاپو است تا جايگاه واقعي خود را پيدا كند. 
به عنوان يكي از فعالان حوزه كتاب 
چقدر سعي مي كنيد تا دوستان و اطرافيان تان 

را به مطالعه كتاب ترغيب كنيد؟ 
تا آنجا كه بتوانم اطرافيانم را به مطالعه تشويق مي كنم. 
يكي از بهترين روش ها و كارهايي كه هميشه براي اين 
منظور انجام مي دهم و به آن پايبند هستم اين است كه 
به فراخور مناسبت ها يا بهانه هاي مختلف به دوستان و 
اطرافيانم كتاب هديه مي دهم. انتخاب كتاب به عنوان 
هديه، مشــوقي اســت تا ديگران را به سمت كتاب و 
كتابخواني ترغيــب كنيم. علاوه بر ايــن، لينك آثار 
صوتي خودم را براي دوستان و آشنايان ارسال مي كنم 
و به آنها پيشنهاد مي دهم تا به اين آثار گوش دهند و 

از آن لذت ببرند. 

تازه هاي نشر

 فرهنگ اساطيركلاسيك 
»فرهنگ اساطير كلاسيك« با زير عنوان)يونان 
و روم( اثر مايكل گرانت را رضا رضايي به فارســي 
برگردانده كه از سوي نشر ماهي منتشر شده است.
اين كتاب در اسطوره هاي كلاسيك، كامل ترين 
و مفصل تريــن كتاب مرجع در نوع خود اســت. 
گزارش هاي علمي و در عين حال قابل دسترس، 

اين كتاب را بــه يك اثر در خور توجه تبديل كرده اســت. اين كتاب 
شــامل بيش از 1200مدخل گسترده اســت كه هم شخصيت هاي 
يوناني و هم رومي را پوشش مي دهد. اطلاعات دقيق بيوگرافي، همراه 
با پيشينه تاريخي و جغرافيايي را نيز نويســنده در اين اثر گردآوري 
كرده است. علاوه بر اين، درختان شجره نامه اي جامع از خانواده هاي 
مهم اساطيري و فهرست مفصلي از تمام نويسندگان يوناني و لاتيني 
كه در متن به آنها اشاره شده است وجود دارد. اين كتاب 576صفحه اي 

به بهاي 120هزار تومان منتشر شده است.

 چيمريكا 
كتاب»چيمريكا« اثر لوســي كرك وود را مهدي 

نوري و نازنين ديهيمي به فارسي برگردانده اند.
ميدان تاريخــي »تيان آن مــن« در پكن محل 
جنبشي اعتراضي در سال 1۹۸۹ است. آنچه امروز 
از اين جنبش در خاطر مردم جهان نقش بســته، 
بيش از هر چيز عكس مردي اســت ايستاده در 
مقابل صفي از تانك ها؛ مــردي كه هويتش هرگز 

معلوم نشد. لوسي كرك وود در نمايشــنامه »چيمريكا« شخصيتي 
خيالي را خلق كرده كه اين عكــس را در اوان جواني گرفته اســت. 
نمايشــنامه با وقايع ميدان »تيان آن من« آغاز مي شود و سپس 25 
سال به جلو مي آيد؛ به سال 2012 و رقابت انتخاباتي اوباما و رامني براي 
رياست جمهوري آمريكا. جو شافيلد، عكاس »مرد مقابل تانك«، ديگر 
آنقدر جوان نيست. او سرنخي از »مرد مقابل تانك« پيدا مي كند و به 
جست وجوي او مي پردازد. چيمريكا نگاهي است به چين و روابطش با 

آمريكا پس از جنبش 1۹۸۹.

 چهره هاي مهر
»چهره هاي مهر« اثر ديويد بيوار با ترجمه عسگر 
بهرامي به تازگي از سوي نشر ماهي منتشر شده 
است. ســتايش ايزدمهر، ســده ها در قلمرويي 
بسيار پهناور از جهان باستان رواج داشته است. 
اثر گذاري باور هــاي مهري، قلمروهاي بســيار 
گوناگوني را در بر مي گيــرد. از آيين هاي ايزدان 

مصري و آثار افلاطون گرفته تا عقايد بين النهريني 
و حتي افسانه اي مردمي و رمزآلود كه در دوران ما به روايت درآمده 
است. ديويد بيوار، باستان شناس بريتانيايي در اين كتاب به بازشناسي 
آيين مهر و تجليات آن در معتقدات اقوام كهــن و پيوند اين ايزد با 
اقليم هاي دوردست اديان باستان مي پردازد. اين كتاب 232صفحه اي 

به بهاي 70هزار تومان منتشر شده است.

محسن بهرامي، بازيگر سينما و تئاتر و همچنين مجري و صداپيشه 
صدا و سيما، فارغ التحصيل مدرســه عالي بازيگري در حوزه هنري 
است و فعاليت خود در تلويزيون را از سال 1375 آغاز كرد. بهرامي در توليد كتاب هاي صوتي هم دستي بر 
آتش دارد و 3 كتاب صوتي به نام »از عارف قصه گو بشنو« از جمله آثار اين هنرمند است. بهرامي اين روزها 
با برنامه اي به نام »برگ اول« مهمان خانه ايراني هاست؛ برنامه اي كه صداپيشگان از جمله محسن بهرامي 
بخش هايي از يك كتاب را مي خوانند و در واقع اجرا مي كنند تا شوق به مطالعه آن كتاب در مخاطب ايجاد 
شود و به دنبال تهيه و خواندن بخش هاي ديگر آن برود. همچنين نويسنده كتاب هم در اين برنامه معرفي 

مي شود. به همين بهانه سراغ بهرامي رفتيم تا با او كه خودش هم اهل مطالعه است گفت وگو كنيم.

سعيده مرادي
خبرنگار

گفت و گو با محسن بهرامي، بازيگر سينما، تئاتر و تلويزيون

گويندگي در كتاب هاي صوتي به شدت ضعف دارد 

تا آنجا كه بتوانم اطرافيانم را به مطالعه 
تشويق مي كنم. به فراخور مناسبت ها 
يا بهانه هاي مختلف به دوســتان و 
اطرافيانم كتاب هديه مي دهم. انتخاب 
كتاب به عنوان هديه، مشوقي است تا 
ديگران را به سمت كتاب و كتابخواني 

ترغيب كنيم
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 وقتي کرونا در همه مقاطع تحصيلي 
اثرگذار شد و همه را تعطيل کرد، هر گزارش

ترم ايــن بحث مطرح شــد که زمان 
مناسب براي بازگشايي چه وقت است؟ با هر تصميم 
نيز موج تازه اي از ويروس مسئولان را غافلگير کرد تا 
اين بازگشايي به دوره بعدي موکول شود. همين نيز 
باعث شد برنامه زندگي دانشجويان نيز بر مدار اين 
تصميم ها تغيير کند و شــکل تازه اي به خود بگيرد. 
حالا با آغــاز هر ترم اين خبر قــوت مي گيرد که آيا 
بهترين زمان براي بازگشايي  فرارسيده است يا خير؟ 
همين امر نيز تا هفته گذشته با وجود صحبت هايي 
درباره بازگشايي مقاطع تحصيلي در ترم بهمن ماه 
جــدي گرفتــه نمي شــد؛ تــا اينکــه ديــروز 
علي خاکي صديق در بخشنامه اي به رؤساي شوراي 
استاني آموزش عالي کشور حضوري شدن نيمسال 
دوم تحصيلــي ۱۴۰۱-۱۴۰۰ را اعلام کرد. در اين 
مصوبه آمده اســت؛ »همه کلاس هاي آموزشــي 
دانشجويان در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي در 
همه مقاطع تحصيلي نيمسال دوم به صورت حضوري 
برگزار مي شود.« در يکي از تبصره ها نيز آمده است: 
»مراعات کامل پروتکل هاي بهداشتي به منظور حفظ 
سلامت جامعه دانشگاهي الزامي است.« اما آيا با يک 
دســتورالعمل مي تــوان نگراني هــاي مربوط به 

پروتکل هاي وزارت بهداشت را برطرف کرد؟ 

  اجبار در داشتن کارت واکسيناسيون 
با گذشــت ۴ترم غيرحضوري به دليل شيوع کرونا، 
حالا دانشــگاه ها و وزارت علوم تصميم به حضوري 
شدن کلاس هاي تمام دانشــجويان کشور گرفته و 
تصميمات مختلفي را در اين زمينه اتخاذ کرده اند. 
حضور صددرصدي کلاس ها، سؤالي است که ذهن 
بسياري را به خود مشــغول کرده و بار ها مسئولان 
کشــور در اين زمينه جلســات متنوعي را برگزار 
کرده اند، اما هر ترم با شــيوع ســويه جديد کرونا 
برنامه ريزي ها تغيير کرده و دانشگاه ها نتوانسته اند 
کاملا پذيراي حضور دانشجويان باشند. گفته مي شود 
براساس مصوبه ســتاد ملي کرونا و رعايت مسائل 
حقوقي، داشــتن کارت واکسيناسيون براي حضور 
دانشــجويان در دانشــگاه ها از ترم بهمن اجباري 
اســت. درباره ظرفيت محدود خوابگاه ها در زمان 
آموزش هاي حضوري از ترم بهمن با توجه به ويروس 
کرونا هم محمدعلي زلفي گل، وزير علوم مي گويد: 
»روساي دانشگاه ها بايد در اين زمينه همکاري کنند 
تا هر دانشــجويي که علاقه مند بود بتواند در شهر 
محل ســکونت خود ادامه تحصيل دهد که با انجام 
اين کار بخشي از مشکلات کشور حل خواهد شود.« 
او گفته است که بايد مطابق برنامه ريزي از حداکثر 
ظرفيت خوابگاه ها اســتفاده شــود تا دانشجويان 
کارشناســي به صورت دوره اي در دانشگاه ها حاضر 

شــده و اين موضوع در اختيار دانشــگاه ها با توجه 
به امکانات موجودشــان قرار گيرد. بنابراين وزارت 
علوم بايد با توجه به تصميماتي که اتخاذ کرده است 
همه دانشجويان کشور را در همه مقاطع تحصيلي 
کارشناسي، کارشناسي ارشد و دکتري از ترم بهمن 
به صورت حضوري آموزش بدهــد و در کلاس هاي 
درس بنشاند و امتحاناتشــان را هم به همان شيوه 

برگزار کند.

  حضور پس از 2سال      
محمدرضا آهنچيان، سخنگوي وزارت علوم چند روز 
پيش اعلام کرده بود که ســتاد از سرگيري آموزش 
حضوري تأکيد بر اجراي مصوبه ســتاد ملي مقابله 
با کرونا مبني بر بازگشايي دانشــگاه ها از نيمسال 
دوم ۱۴۰۱-۱۴۰۰ دارد. اينکــه هم اکنــون حدود 
۵۰درصد دانشجويان در دانشگاه ها حضور دارند و 
براساس مصوبه امروز ستاد بنا شده از بهمن۱۴۰۰ 
آموزش دانشگاه ها با همکاري و هماهنگي استانداران 
در ۳۱اســتان کشور حضوري شــود. البته او گفته 
بود حضوري شــدن آموزش هاي ۱۰۰درصدي در 
تمام استان هاي کشــور منوط به جلسات مشترک 
بين دانشــگاه هاي اســتاني و استانداري هاســت. 

سخنگوي وزارت علوم درباره دريافت کارت واکسن 
از دانشــجويان براي حضور در دانشگاه ها هم گفته 
که دانشجوياني مي توانند در کلاس هاي حضوري 
شرکت کنند که حتما واکسينه شده باشند. به نظر 
مي رسد تأکيد ستاد ازسرگيري آموزش هاي حضوري 
اين اســت که همه دانشــجويان به ويژه در مقطع 

کارشناسي حتما در دانشگاه به صورت حضوري از 
ترم بهمن آموزش ببينند، اما از آنجايي که نســبت 
دانشجويان کارشناسي به نسبت تحصيلات تکميلي 
در دانشگاه هاي کشور يکسان نيست، خود دانشگاه ها 

بايد در اين زمينه تصميم گيري کنند.

   دانشگاه بدون حضور دانشجو معنا ندارد  
وزارت علوم و روســاي دانشــگاهي معتقد هستند 
که دانشــگاه بدون حضور دانشــجو معنا ندارد؛ به 
همين دليل برنامه هايي تدويــن کرده اند تا بتوانند 
شرايط حضور تمام دانشــجويان را در کلاس هاي 
درس و دانشگاه فراهم کنند. البته منظور از برنامه، 
بخشنامه اي براي تغيير روند 2ساله است. دانشجويان 
با دغدغه تغيير ســبک زندگي اما نگراني هايشان 
همچنان باقي اســت؛ اينکه در اين دو سال زندگي 
خود را بر پايه هاي غيرحضــوري ترتيب داده اند و از 
سوي ديگر پس از 2سال دوري دوباره بايد به دانشگاه 
بازگردنــد و در کلاس هاي شــلوغ و خوابگاه هاي 
دانشجويي حضور پيدا کنند. شايد مهم ترين دغدغه 
نيز همين باشد که حضور دانشجويان پس از 2سال 
در خوابگاه ها مي تواند نگراني هايي را براي خانواده ها 
ايجاد کند؛ درحالي که راهــکار و برنامه دقيقي در 

اين باره از ســوي وزارت علوم اعلام نشده است. به 
اســتثناي تبصره چهارم که رعايــت پروتکل هاي 
بهداشتي است در ۳تبصره ديگر اين بخشنامه به اين 
اشاره شده که براساس شرايط هر دانشگاه، مؤسسه 
آموزش عالي  و در صورت لــزوم، آموزش حضوري 
دانشجويان تحصيلات تکميلي )دکتري تخصصي 
و کارشناسي ارشــد، دکتري حرفــه اي(، آموزش 
دروس عملي برنامه هاي درسي )آزمايشگاه، کارگاه، 
درمانگاه و نظاير اين ها(، آموزش حضوري دانشجويان 
کارشناســي، کارداني به صورت کاملا حضوري در 
اولويت اســت. در اجراي هر چه مؤثرتر مصوبه نيز 
براساس هماهنگي با مراجع استاني به ويژه استانداري 
و براســاس آخرين تصميمــات مراجع ذي صلاح 
تصميم گيري و اقدام مي شــود. همه دانشگاه ها و 
مؤسسات آموزش عالي استان درصورت لزوم استفاده 
از آموزش هاي الکترونيکي در قالب ترکيب متناسب 
آن با آموزش حضوري، الزاماً بايد مطابق با نظام نامه 
يادگيري الکترونيکي و تحت نظارت شوراي آموزش 

عالي استان اقدام کنند.
اين برنامه اما شــايد فقط بتواند التيامي بر دلتنگي 
دانشجويان و نگراني استادان درباره کم سوادي در 

حال گسترش دانشجويان شان باشد.

نقل قول

فاطمه رضوان مدنی 
رئیس مرکز توسعه پیشگیری و درمان

 اعتیاد سازمان بهزیستی کشور: ایستگاه کاهش 
آسیب یا کانکس های کوچک حدود ۲۰-۱۵مترمربع 

است که این ایستگاه ها )کانکس ها( به تازگی 
راه اندازی شده و در کل کشور هم اکنون ۲۴کانکس 

در ۱۵استان شروع به فعالیت کرده اند. در این 
ایستگاه ها هم مشابه تیم های سیار به افراد پرخطر 

و در معرض خطر در پاتوق ها خدمات کاهش 
آسیب ارائه می  شود. )ایرنا(

سردار حسین رحیمی 
رئیس پلیس تهران: برای حفاظت از خودمان 
مغازه و منزل خود باید هزینه کنیم، این اصلا 
نافی آن نیست که چند نفر در یک محل، از 
نگهبان محله استفاده کنند البته نگهبان 
محله با هماهنگی کلانتری و شرکت های 
انتظام باید به کار گرفته شود، برخی از 

مواقع بدون بررسی صلاحیت از نگهبانان 
محله استفاده می کنند که برخی از این افراد 
)نگهبانان محله( مسئله دار می شود. )تسنیم(

علی محمد قادری 
رئیس سازمان بهزیستی کشور: با رایزنی هایی که 
با رئیس بنیاد مستضعفان صورت گرفته به زودی 

تفاهمنامه احداث و ساخت تعداد ۴۰۰۰واحد 
مسکن برای خانواده های دارای ۲فرزند معلول 
آغاز خواهد شد. در بحث واگذاری مسکن به 

خانواده های دارای ۲فرزند معلول تعداد ۳۲۳واحد 
در حال ساخت است که در پایان سال جاری 

تعداد ۲۵۵ واحد به بهره برداری می رسد. )ایسنا(

غلامعلی محمدی 
رئیس سازمان زندان ها: تلاش کردیم تا 

به جز تعییــن وثیقه اموال غیرمنقول، مال 
منقول مثل خودرو یا طــلا را نیز به عنوان وثیقه 

تعریف کنیم که به تازگی نیز بخشــنامه آن 
توسط دادستان کل کشور ابلاغ شده است. 
این اقدام مانع از ورود چندهزار نفر به زندان 

خواهد شد. )فارس(

روز موعود دانشگاه  رسيد
بازگشت دانشجويان در ترم بهمن ماه به کلاس، پس از 2 سال

می
ست

ر ر
 امي

س: 
عک

علي خاکي صديق در بخشنامه اي به 
رؤساي شوراي استاني آموزش عالي 
کشور، حضوري شدن نيمسال دوم 
تحصيلي ۱۴۰۱-۱۴۰۰ را اعلام کرد 
که در آن  همه کلاس هاي آموزشي 
دانشجويان در دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالي در همه مقاطع تحصيلي 
نيمســال دوم به صــورت حضوري 

برگزار مي شود 
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   فناوري نانو؛ براي زندگي بهتر مردم 
ســورنا ســتاري، معــاون علمــي و فناوري 
رئيس جمهــوري در گفت وگــوي اختصاصي با 
همشــهري به كاربردهاي فناوري نانو در زندگي 
روزمره مردم اشــاره مي كند و مي گويد كه اين 
محصولات بــا افزايش كيفيــت، باعث كاهش 

هزينه هاي مردم مي شود.

مردم چگونه فناوري نانو را در زندگي معمول خود 
بايد لمس كنند؟

نانو در واقع باعث مي شــود كه كيفيت محصولات و خدمات افزايش يابد و هزينه ها 
كاهش يابد. به عبارت ديگر، وقتي شما از يك سرويس يا محصولي كه از فناوري نانو 
بي بهره است، استفاده مي كنيد، هزينه بيشتري پرداخت مي كنيد. درحالي كه وقتي 
يك محصول مبتني بر فناوري نانو توليد مي شود، به خاطر كيفيت بالاي آن، درواقع 

هزينه كمتري براي آن پرداخت مي كنيد.
نمونه اين افزايش كيفيت و كاهش هزينه را كجا مي توان ديد؟

به عنوان مثال، كارآمدي اين فناوري را مي توان در مصالح ساختماني مشاهده كرد. 
مصالحي كه براساس فناوري نانو توليد شــده اند، شكستگي كمتري دارند و در برابر 

آتش سوزي و فرسايش مقاومت بالاتري دارند.
محصولات نانو كه در اين نمايشگاه عرضه شده، در زندگي روزمره مردم كاربرد دارد؟

محصولات نانوفناورانه متعددي در زندگي روزمره مــردم كاربرد دارد. همانطور كه 
مشاهده مي شود، چندنوع از اين محصولات در اين نمايشگاه ارائه شده است كه شايد 

ملموس ترين آن، شوينده هاي خانگي باشد.

   استقبال از محصولات نانوايران 
سعيد ســركار، دبير ستاد توســعه فناوري نانو 
در حاشيه اين نمايشــگاه به خبرنگار همشهري 
مي گويد كه مردم ذهنيت مثبتي نسبت به فناوري 
نانو دارند و اينكه ايــن تكنولوژي باعث افزايش 
كيفيت و مقاومت محصول مي شود، از نظر آنها و ما 

بسيار ارزشمند است.

محصولات نانو چقدردر زندگي مردم قابل لمس است؟
مردم بعضي از محصولات نانو را در زندگي روزمره خود لمس مي كنند. به عنوان مثال، 
منسوجات نانو در قالب محصولاتي مانند جوراب يا لباس هاي ضد آب و لك را تقريبا 
همه ديده اند. ضدباكتري بودن اين نوع منسوجات هم از مزاياي اين فناوري است. با 
اين حال، برخي از محصولات نانوفناورانه را شايد مردم از نزديك حس نكنند، اما از 
مزاياي آن برخوردار شوند. مثل داروهاي ضد سرطان نانو كه دارو را به صورت هدفمند 

به تومورهاي سرطاني مي رساند.
چه محصولات نانوفناورانه ديگری داريم كه مردم از آن استفاده مي كنند؟

ما اكنون حدود 140محصول در حوزه ساختمان داريم كه بخشي از آن شامل رنگ هاي 
نانويي)عايق حرارتي، ضد لك(، شيشه هاي عايق، بتن هاي سبك و شيرآلات با پوشش 
نانوست. در صنعت خودرو هم ما 61محصول مبتني بر تكنولوژي نانو داريم كه اين صنعت 
نسبت به آن اقبال نشان داده است. صنعت خودرو باور كرده است كه اين تكنولوژي 
باعث افزايش ايمني، مقاومت و زيبايي مي شود. همچنين در حوزه آب 12نوع محصول 
نانوفناورانه داريم كه آب آشاميدني مطلوب را براي مردم فراهم مي كند. مردم ذهنيت 
مثبتي نسبت به فناوري نانو دارند و اينكه اين تكنولوژي باعث افزايش كيفيت و مقاومت 

محصول مي شود، بسيار ارزشمند است.
بعضي معتقدند فناوري نانو هزينه هاي مردم را افزايش مي دهد. آيا واقعا همينطور است؟
نانوتكنولوژي باعث افزايش قيمت نمي شود. در بعضي موارد ممكن است 20درصد قيمت 
افزايش يابد، اما از سوي ديگر طول عمر محصول را 5 تا 10برابر افزايش مي دهد. بنابراين 
فناوري نانو مي تواند باعث كاهش هزينه هاي مردم شود. به عنوان مثال، آبكاري هاي 
معمولي شيرآلات پس از مدتي از بين مي روند و پوشش خود را از دست مي دهند، اما  

عمرآبكاري هاي نانو به شكل قابل توجهي  بيشتر است.

پوليش خودرو
يكي از محصولاتــي كه با بهره گيــري از فنــاوري نانو در اين 
نمايشگاه عرضه شد، پوليش بدنه خودرو بود. بسياري از مردم 
از پوليش هاي معمولي براي بدنه خودروها استفاده مي كنند. با 
اين حال، به مرور زمان و پس از چندبار پوليش، لايه اي از رنگ 
خودرو از بين مي رود. محمدعلي سنجري شهرضايي، عضو گروه 
تكنولوژي مواد شــركت جامع تحقيق و توسعه فناوري خودرو 
)جتكو( در گفت وگو با همشهري به انواع پوليش ها اشاره مي كند 
و مي گويد: »پوليش ها براساس ميزان خشن بودن و ساييدگي 
آن طبقه بندي مي شوند. پوليش هاي »ســخت« براي از بين 
بردن خط و خش هاي عمقي و پوليش هــاي »نرم« براي براق 
كردن سطح استفاده مي شود.«  سنجري با اشاره به اينكه بخشي 
از اين محصول، طراحي شده و بخش ديگر با مهندسي معكوس 
توليد شده است، پوليش هاي معمولي را داراي سيليكون مي داند.  
به گفته او »قيمت اين پوليش ها نسبت به پوليش هاي معمولي 
5 تا 10برابر گران تر است. با اين حال، قيمت آن يك سوم نمونه 

مشابه خارجي است.«
سنجري در پاسخ به اين پرســش كه چرا مردم بايد قانع شوند 
كه از يك پوليش گران تر اســتفاده كنند، مي گويد: »لايه براق 

سطح خودرو)clear coat( حدود 30ميكرون است و هربار كه 
از پوليش معمولي استفاده مي شود، يك لايه ساييده مي شود.«

او با اشــاره به اينكه معمولا پوليش هاي معمولي زبر هستند و 
ذرات ميكروني دارند كه ميزان ســاييدگي آنها بالاست، ادامه 
مي دهد: »پس از 2 يا 3بار استفاده از پوليش معمولي، كيلر سطح 
از بين مي رود، درحالي كه پوليش ساخته شده براساس فناوري 
نانو در هر بار پوليش فقط يك لايه نانومتري از سطح را برمي دارد 

و عمر مفيد كيلر سطح بيشتر مي شود.«

سامانه ميكروفلوئيديك نانودارو
يكــي از كاربردهــاي فنــاوري ميكروفلوئيديــك، توليد نانو 
حامل هاست كه با بارگذاري دارو در اين نانو حامل هاي ليپيدي، 
ليپوزومي و پليمري، مي توان عمليات دارورســاني در بدن را 

به صورت هدفمند انجام داد.
ســيدعلي موســوي شــايق، مديرعامل شــركت ريزسامانه 
بهبود درمان و عضــو هيأت علمي دانشــگاه علوم پزشــكي 
مشــهد در گفت وگو با همشهري، به دســتگاهي به نام سامانه 
ميكروفلوئيديك نانودارو اشــاره مي كند كه بــراي توليد انواع 

نانوذرات حاوي دارو و واكسن مورد استفاده قرار مي گيرد.

او به مزاياي اين فناوري نانو در پزشكي اشاره مي كند و مي گويد: 
»وقتي دارو به فرم نانو در مي آيد، اثربخشي بهتري خواهد داشت 

و عوارض آن هم كاهش مي يابد.«
به گفته شــايق »ميكروفلوئيديك بــه روش طراحي و مطالعه 
ابزاري گفته مي شــود كه باعث حركت و بررسي مقادير بسيار 

كوچكي از سيالات مي شود.«

لباس محافظ در برابر اشعه ايكس 
همچنين شيوا شهرشــناس، عضو هيأت علمي دانشگاه آزاد و 
مديرعامل شركت ايده سازان فناوري پروشات هم در گفت وگو با 
همشهري در مورد لباس محافظ در برابر اشعه ايكس مي گويد: 
»اين لباس بدون ســرب اســت و براي محافظــت از بيماران، 
پزشكان و  تكنيسين هايي كه در مراكز راديولوژي، آنژيوگرافي و 
كارديوگرافي در معرض تابش امواج اشعه ايكس هستند، توليد 
شده است.« به گفته شهرشناس »نمونه هاي سربي كه اكنون در 
كشور استفاده مي شود، وزن بالا و انعطاف پذيري پاييني دارند. 
بنابراين براي كساني كه طولاني مدت از آنها استفاده مي كنند، 
آزاردهنده اســت. همچنين اين لباس در مقايسه با نمونه هاي 

خارجي از قيمت پايين تري برخوردار است.«

ديروز 55محصول جديد نانوتكنولوژی كه مي تواند باعث بهبود زندگي و صنعت كشور شود 
رونمايي شدند 

قدرت نمايی جديد نانوتکنولوژی ايران به سوی آينده

اصلاح فضاپيماي سفر به ماه

ناسا مشــكل نقص تجهيزات را در موشــك جديدي كه براي بردن 
فضانوردان به ماه طراحي شده بود، برطرف كرد. به گزارش بي بي سي، 
سازمان ملي هوانوردي و فضايي در حال آماده سازي  سيستم پرتاب 
فضايي )SLS( غول آسايي است كه قرار است نخستين پرواز آن در 
ماه مارس انجام شود. ماه گذشته، نقصي در كنترل كننده موتور اين 
سيستم شناسايي شد، اما آن قطعه حالا جايگزين شده است و همه 
4كنترل كننده موتور در تست هفته گذشته به خوبي عمل كرده اند. 
آنها به عنوان مغز براي هر كــدام از موتورهاي قدرتمند RS-25كار 
مي كنند و به سوق دادن SLS به سمت مدار، ارتباط با موشك براي 

تامين كنترل دقيق موتور و تشخيص مشكلات، كمك مي كند.
پايان سال گذشته، برخي از قطعات الكترونيكي روي كنترل كننده 
موتور 4در طول آزمايش به طور مداوم روشن نشدند. اما هفته گذشته، 
زماني كه مهندسان آزمايش هاي متوالي روي اين موتورها انجام دادند، 
تمام كنترل كننده ها روشن شدند و همانطور كه انتظار مي رفت كار 
 Vehicle Assembly ساختمان SLS كردند. محل استقرار موشك
Building در مركز فضايي كندي ناسا در فلوريدا است. هنگامي كه 
فضاپيماي اوريون )Orion( در بالاي آن قرار مي گيرد، اين سيستم 

به طور كامل 98متر ارتفاع دارد.

اين نسخه از SLS نيروي رانش عظيم 8ميليون و 800هزار مگانيوتني 
ايجاد خواهد كــرد. اين ميزان نيروي رانــش يعني 15درصد قدرت 
بيشــتر از پرتاب كننده Saturn V كه در دهه هاي 60و 70ميلادي 
فضانوردان را به ماه برد. موشك SLS براي ماموريت آرتميس-1كه 
قرار اســت با فضانورد اوريون ناســا به ماه پرتاب شــود، آماده شده 
اســت. اين ماموريت، در واقع يك پرتاب آزمايشي براي پرتاب اصلي 
تحت عنــوان ماموريت اصلــي آرتميس خواهد بود كه قرار اســت 
در سال 2025براي نخســتين بار پس از ســال ها، خدمه فضانورد 
 اوريون را با موشــك SLS به ماه بفرســتد. ماموريتي كه نام آن را 
آرتميس-3گذاشته اند، پس از ماموريت آپولو17، دومين ماموريتي 
است كه انســان را روي كره ماه خواهد نشــاند. اگر همه برنامه ها به 
درستي پيش برود، اين پرتاب در سال 2025انجام خواهد شد. اعضاي 
اين ماموريت كه قرار اســت خاك ماه را لمس كنند، هنوز مشخص 
نيستند اما ناسا تعدادي از زبده ترين فضانوردان را انتخاب كرده و در 

حال آموزش آنها براي پرواز با كپسول فضايي اوريون است.

نمايشگاه دستاوردها و محصولات منتخب نانوفناوري 
روز گذشته با رونمايي از 55محصول جديد مبتني بر 
فناوري نانو آغاز شــد. در اين نمايشگاه كه در محل 
دائمي نمايشــگاه محصولات صادراتي ايران ساخت برگزار شد، شــركت هايي كه از دانش 
فناوري نانو برخوردار هستند، جديدترين محصولات خود را در معرض ديد مديران صنعتي 
قرار دادند. به طور كلي، فناوري نانو به معناي استفاده از مواد گوناگون در مقياس هاي اتمي، 
مولكولي و فوق مولكولي براي اهداف صنعتي است. همين اهداف صنعتي باعث شده كه باوجود 

آشنا بودن اصطلاح »نانو« براي عموم مردم، بسياري از آنها نتايج ملموس اين فناوري را در 
زندگي روزمره خود احســاس نكنند. اين در حالي است كه عموم مردم، گاهي بدون آنكه از 
اثرگذاري يك محصول نانوفناوري در زندگي آگاه باشند، از مزاياي آن بهره مي برند. يكي از اين 
محصولات نانوداروها هستند كه به عنوان مثال در تشخيص و درمان سرطان ها مورد استفاده 
قرار مي گيرند. كاركرد اين نانوداروها اين است كه به طور هدفمند سلول هاي سرطاني را هدف 
قرار مي دهد و ضمن كاهش دوز مصرفي از عوارض دارو هم مي كاهد. فناوري نانو تقريبا در همه 

صنايع و حوزه ها، از سلامت و پزشكي و خودرو گرفته تا نساجي و عمران و فضا كاربرد دارد.

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار
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اتفاقي كه اخيــرا رخ داده تمركز بر ادامه 
واكسيناسيون با واكسن هاي داخلي است، اما عده اي 
تمايل به تزريق برند خاصي از واكسن خارجي دارند.  از 
سوي ديگر اين مسئله مطرح مي شود كه بايد واكسن ها 
نسبت به ســويه هاي جديد به روزرساني شوند. آيا 
واكسن هاي موجود مي توانند ايمني موردنظر را در 

جامعه ايجاد كنند؟ 
کميته علمي و کميته واکسن براساس مطالعات و مستندات 
اثربخشي واکسن ها را بررسي مي کنند، اما تاکنون هيچ 
واکسن انحصاري براي سويه اوميكرون توليد نشده است. 
در اين باره يكي از شرکت هاي داخلي هم اقدام به ساخت 
واکسني ضد اوميكرون کرد، اما اينقدر سرعت انتشار اين 
ويروس بالاســت که زمان توليد و عرضه را از هر واکسني 
مي گيرد. نكته مهم اين است که همين واکسن هاي موجود 
هم تا 25برابر ايمني بيشتر ايجاد مي کنند و با تزريق دوز 
ســوم بيش از 80درصد ايمني در جامعــه افزايش پيدا 
مي کند؛ به همين دليل واکسن هاي موجود در کشور چه 
توليد داخل و چه خارجي ها کفايت مي کنند و شرکت هاي 
خوب توليدکننده هم توانسته اند به اندازه کافي واکسن در 

اختيار ما قرار دهند.
 اما چند روز پيش خبــري درباره اهداي 
واكسن هاي خارجي از سوي وزير خارجه به كشورهاي 
يمن، افغانستان و ســوريه منتشر شد؛ اين در حالي 
است كه ما در روزهاي اخير با كمبود آسترازنكا حتي 
در تزريق دوز دوم مواجه بوديم. آيا واقعا واكسن هاي 

اهدايي آسترازنكا به اين كشورها هديه شده است؟ 
به هيچ عنوان واکسن هاي اهدايي، آسترازنكا نخواهد بود؛ 
چراکه خودمان به اين واکسن براي سفرهاي بين المللي 
مردم نياز داريم. ما به اندازه کافي واکســن هاي ديگر در 
اختيار داريم و اگر قرار باشد واکسني جز آسترازنكا به ما 

هديه شود، مي توانيم بخشي از آنها را اهدا کنيم.

 آيا باتوجه به توقف خريد واكســن هاي 
خارجي و اينكه واكسن هاي ايراني هنوز نتوانسته اند 
تأييديه سازمان بهداشت جهانی را بگيرند، اين مسئله 
در سفرهاي بين المللي منجر به بروز مشكلاتي براي 

مردم نخواهد شد؟ 
واکسن هاي داخلي، کيفيت خوبي دارند و توليد آنها هم 
نياز ما را تامين مي کند؛ به هميــن دليل لزومي به خريد 
واکسن ها نيســت. تنها نياز ما به واکسن خارجي اکنون 
آسترازنكاست و دليلش هم همانطور که خودتان گفتيد، 
محدود بودن ســفرهاي خارجي با واکســن هاي ديگر و 
تأييد اين واکسن است. هم اکنون حتي واکسن جايگزين 
آسترازنكا در کشور وجود دارد و اگر برخي محدوديت ها 
نبود، در اين باره هم مشكلي نداشتيم. اما برخي افراد براي 
سفرهاي بين المللي محدوديت سفر به دليل نوع واکسن 
دارند و بايد حتما آسترازنكا تزريق کنند؛ به همين دليل اين 
واکسن همچنان تامين خواهد شد. البته به صورت مكرر 
مكاتباتي براي دريافت مجوز از ســازمان بهداشت جهانی 
انجام داده ايم؛ حتي درباره سينوفارم هم با وجود تزريق يك 
و نيم ميليارد در کل جهان هنوز اين مجوز صادر نشده است. 
منتظر اعلام نتيجه از سوي سازمان بهداشت جهاني و اعلام 

ارسال مدارك فني هستيم.
 كميته علمي مقابله با كرونا اين مســئله 
را تأييد كرده، اما هنوز مجوز آن از ســوي ستاد ملي 
كرونا صادر نشده است، كودكان زير 12سال چه زماني 

واكسينه مي شوند؟
هنوز مجوزي از سوي ستاد ملي مقابله با کرونا صادر نشده 
اســت. البته اکنون درگير تكميل فاز سوم براي جمعيت 
بالاي 12سال و گروه هاي سني پرخطرتر هستيم. آنها در 
اولويت تزريق قرار دارند؛ اين در حالي است که هنوز حدود 
7ميليون نفر از جمعيت هدف براي تزريق واکسن در نوبت 
اول هم مراجعه نكرده اند. اين افراد در معرض خطر جدي 

قرار دارنــد. اين موارد و ديگر دلايل باعث شــده که فعلا 
واکسيناسيون کودکان آغاز نشــود؛ البته کميته علمي، 

واکسيناسيون زير 12ساله ها را تأييد کرده است.
 با اين حال شما از صدور مصوبه ستاد ملي 
براي بازگشايي مدارس و برقراري كلاس هاي حضوري 
خبر داديد. آيا حضور دانش آموزان در مدارس به ويژه 
گروه سني زير 12ســال كه هنوز واكسينه نشده اند، 

منجر به افزايش بيماري نمي شود؟ 
در دنيا جــز چند کشــور ازجملــه چين و کوبــا، هنوز 
واکسيناسيون زير 12سال شروع نشده، اما مدارس برقرار 
است. اين مسئله هم به دليل مخالف با واکسيناسيون کودکان 
نيست، بلكه اولويت بندي گروه هاي بيشتر در معرض خطر 
است که زودتر تكميل شود. در گروه سني سالمندان و افراد 
داراي بيماري  زمينه اي حتي اگر 3نوبت واکسن تزريق شده 
باشد هم بيشتر از کودکان در معرض خطر ابتلا و فوت قرار 
دارند. با توجه به اينكه شرايط کرونا طولاني و استمرار اين 
وضع موجب کاهش کيفيت آموزشي شده، بنا بر تأکيد رئيس   
دولت مقرر شد وزارتخانه هاي بهداشت، آموزش و پرورش و 
علوم که در موضوع آموزش فعالند، اقدامات جدي تري براي 
برگزاري کلاس ها و امتحانات به صورت حضوري داشــته 
باشند؛ مگر در موارد خاص که نتوانند دستورالعمل هايي 
بهداشتي ابلاغ شده را اجرا کنند که مسئوليت انجام آن بر 

عهده مديران مؤسسات قرار داده شده است.
 شرايط برگزاري مدارس به شكل حضوري 
به ويژه براي گروه هاي سني واكسينه نشده، چگونه 

خواهد بود؟ 
براي برگزاري کلاس هاي حضوري تفاوتي در دانش آموزان 
ابتدايي و دبيرســتان وجود نــدارد، اما براي گروه ســني 
بالاي 12ســال، برگزاري کلاس هــا و امتحانات با رعايت 
دستورالعمل هاي بهداشتي و داشتن کارت واکسن خواهد 
بود؛ يعني اين گروه سني اگر واکسن نزده باشند نمي توانند 

به صورت حضوري به مدرســه بروند؛ مگر اينكه تســت 
پی سی آر را هر 2هفته يك بار تكرار کنند. همچنين مي توانند 
سازوکاري داشته باشند که افراد واکسن نزده در يك محيط 
آموزشي قرار نگيرند. درباره دانش آموزان زير 12سال هم 
الزامي به داشتن کارت واکسن و تست پی سی آر نيست و اين 
افراد تنها با رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي امكان حضور 
در کلاس ها را خواهند داشت. مراکز آموزشي بايد برنامه ريزي 
کنند تا دانش آموزان و دانشجويان از تحصيل حضوري باز 
نمانند و اين برنامه  ريزي مي تواند به صورت دونوبته کردن 

يا بزرگ تر شدن فضاي کلاس ها و شرايط ديگر انجام شود.
 افزايش موارد ابتلا به اوميكرون و ثبت چند 
مورد مرگ ناشي از كروناي اين سويه جديد، به معناي 

رقم خوردن پيك جديدي است؟
  در ايران زمان زيادي از واکسيناسيون نگذشته و در مواجهه 
با سويه اوميكرون هم متخصصان احتمال درگيري کمتر 
با کروناي اوميكرون را به دليل ســطح ايمني در جمعيت 
تازه واکسينه شده  پيش بيني مي کنند. البته بلافاصله هم 
دستورالعمل تزريق دوز سوم واکسن صادر شد و تمام افراد 
با گذشت 3 ماه از نوبت دوم واکسن بايد براي تزريق سوم 
اقدام  کنند. اين مسئله هم مي تواند يكي از عوامل کاهش 
درگيري در کشور با سويه جديد باشد. تزريق دوز سوم بعد 
از زمان تعيين شده منجر به افزايش ايمني بالاي 80درصد 
در جامعه خواهد شد. اين در حالي است که ايجاد بحران 
اوميكرون در ايران، چندان هم دور از انتظار نيست؛ چراکه 
ماهيت کرونا و سويه هاي جديدش ناشناخته است و ما هم 
همواره از تجربه هاي کشورهايي استفاده مي کنيم که پيش 
از ما درگير بيماري شده اند.   آمارها نشان مي دهد هم اکنون 
حدود 25درصد مواردي که با علائم کرونا مراجعه مي کنند، 
مبتلا به سويه جديد بيماري هســتند و 75درصد موارد 
همچنان غيراوميكرون هستند. البته اوميكرون سرعت 
انتشار بالايي دارد و احتمال اينكه به زودي غالب شود و اين 

درصدها هم افزايش پيدا کند، وجود دارد.
 با وجود افزايش مــوارد ابتلا به كرونا در 
استان ها، نقشه رنگ بندي شــهرها آبي و زرد مانده 
است. برنامه اي براي تغيير شاخص هاي رنگ بندي در 

شهرها داريد؟
رنگ بندي قبلي شهرها مبتني بر بستري بود، اما هم اکنون با 
افزايش موارد بستري مواجه نيستيم؛ به همين دليل تغييري 
در رنگ شهرها ايجاد نشده اســت. اوميكرون، سويه اي با 
سرعت انتشار بالاست و تعداد بسيار زيادي را درگير مي کند. 
اگر بخواهيم همان شرايط قبل را درنظر بگيريم با توجه به 
شيوع آن در تمام شهرها، ملاك رنگ بندي براساس گذشته 
علمي نخواهد بود. در سويه دلتا، پس از چند روز علائم بروز 
مي کرد و چند روز بعدتر هم موارد بستري مشخص مي شد؛ 
به همين دليل فرصت بــراي مداخله و تعيين رنگ بندي 
وجود داشت، اما اکنون سرعت انتشار سويه اوميكرون آنقدر 
بالاست که فرصتي براي مداخله نمي گذارد و نمي توانيم 
در لحظه رنگ بندي ها را مشــخص کنيم؛ به همين دليل 
همچنان رنگ بندي هاي  اخير مربوط به سويه دلتا و موارد 
مراجعات سرپايي و بســتري ابتلا به اين سويه کروناست. 
درباره اوميكرون به هيچ عنوان تمرکز بر رنگ بندي نيست 
و به همين دليل آبي و زرد بودن شهرها هم نبايد کم خطر 
بودن شرايط تصور شود؛ چراکه رنگ غالب در کشور آبي 

است، اما اوميكرون به سرعت در حال انتشار است.
 در وضعيت كنوني، چه كساني بيشتر در 

معرض خطر قرار دارند؟ 
اين سويه سرعت انتشار بيشــتري دارد و تمام گروه هاي 
سني بايد خودمراقبتي داشته باشــند. البته اوميكرون 
افراد واکسينه نشده، مســن و داراي بيماري زمينه اي را 
بيشتر تهديد مي کند. شايد هم اين ســؤال مطرح شود 
که چرا واکســن  نمي تواند از جامعه سالمندان و بيماران 

محافظت کند.

سخنگوي ستاد ملي مقابله با کرونا آخرين وضعيت شيوع اوميكرون، واکسيناسيون و بازگشايي مدارس را تشريح کرد

آسترازنكا هديه نمي دهيم 
درســت زمانــي كــه خيلي هــا در مراكز 
واكسيناسيون به دنبال واكسن آسترازنكا بودند، 
خبر رسيد قرار است واكسن هاي اهدايي مازاد 
به كشورهاي ديگر هديه داده شود؛ اين در حالي بود كه كشور ژاپن تنها 700هزار 
دوز واكسن آسترازنكا به ايران هديه داده بود. انتشار همين خبر، اما با حاشيه هاي 
زيادي همراه بود. حالا اما كمال حيدری،  معاون بهداشت وزارت بهداشت كه به 
تازگي به عنوان سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا منصوب شده، تأكيد مي كند 
كه هيچ كدام از واكسن هاي اهدايي، آسترازنكا نخواهد بود، چرا كه مردم به اين 
واكسن نياز دارند و اگر قرار باشد واكسني جز آسترازنكا هديه داده شود، مي توان 

آن را به كشورهاي ديگر فرســتاد. تزريق دوز سوم واكسن و واكسينه كردن 
كودكان زير 12سال با توجه به مصوبات ستاد براي برگزاري حضوري امتحانات، 
اما نكته ديگري است كه سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا درباره آن توضيح 
مي دهد. كميته علمي وزارت بهداشت تزريق واكسن به اين گروه را تأييد كرده 

اما در انتظار تصويب ستاد ملي مقابله با كروناست.همه اينها در حالي 
اســت كه كلاس هاي حضوري براي اين گروه سني برقرار است. 

اين  مسئول در وزارت بهداشــت در گفت وگو با همشهري در 
كنار پرداختن به آخرين وضعيت شيوع اوميكرون در كشور، 

ماجراي برگزاري كلاس هاي حضوري را تشريح كرد.

 مريم سرخوش 
خبرنگار

10500نفر از اول سال سالك گرفته اند
رئيس گروه مديريت بيماري هاي قابل انتقال بين انسان و حيوان 
وزارت بهداشــت از ابتلاي 10هزار و 508نفر به بيماري ســالك 
از ابتداي امسال خبر داد و گفت: »اســتان هاي اصفهان، فارس، 
خوزستان، سمنان،  خراسان رضوي و گلســتان بيشترين موارد 
ابتلا به ايــن بيماري را داشــتند.« بهزاد اميري دربــاره بيماري 
ليشمانيوز پوستي يا سالك، به ايسنا توضيح بيشتري داد و گفت: 
»سالك يك بيماري انگلي اســت که از نيش يك پشه کوچك به 
نام پشه خاکي به انسان منتقل مي شود. درصورتي که پشه آلوده 
باشد هنگام خون خواري اين انگل را به بدن انسان انتقال مي دهد. 
مخزن اين انگل در شيوع سالك مرطوب يا روستايي، جوندگان يا 
موش هاي صحرايي هستند که اين انگل از بدن آنها به اين پشه هاي 
ماده انتقال پيدا کرده است. پشــه خاکي در لانه جوندگان وارد 
شده و از خون آنها تغذيه مي کند.« او با اعلام اينكه بيماري سالك 
جديد نيست، ادامه داد: »اين بيماري در چندين منطقه از جهان 
ازجمله آمريكاي جنوبي، شــمال آفريقا و خاورميانه شيوع دارد. 
در خاورميانه ايران، عراق، افغانستان و سوريه يكي از شايع ترين 
مناطق ســالك خيزند. بيش از 80 تا 90درصد سالك جهان در 
10کشور وجود دارد که کشــور ما هم جزو آنهاست.« به گفته او، 
در ايران ســالك در 18استان بومي اســت و انتقال آن به صورت 
محلي است. در سال 99، 14هزار و 171بيمار مبتلا به سالك در 
کشور شناسايي شد که نسبت به سال87 که برنامه جديد کنترل 
و مراقبت اين بيماري تدوين و اجرا شد، موارد ابتلا کاهش داشت. 
به طور کلي در دنيا هم ميزان ابتلا کم شده، به طوري که هر سال 
در دنيا حدود 700هزار نفر تا يــك ميليون نفر مبتلاي جديد به 
سالك شناسايي مي شوند. در سال2019 حدود 87درصد موارد 
جديد ابتلا در جهان در 10کشور شامل افغانستان،  الجزاير، برزيل، 
کلمبيا، ايران، عراق، ليبي، پاکستان، سوريه و تونس بوده است. در 
سال2018 در 92کشور بيماري سالك گزارش شد. به گفته اين 
مسئول در وزارت بهداشت، ابتلا به سالك در گروه سني کودکان 
زير 5سال بيش از ساير گروه ها است، چرا که ممكن است کساني 
که بومي يك منطقه هستند پس از يك بار ابتلا به بيماري تا پايان 
عمر عليه بيماري مقاوم شــوند. البته اين موضوع 100درصدي 
نيست، اما به همين دليل بيشــترين ابتلا در گروه سني کودکان 

رخ مي دهد.
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عوامل انسانی: بی توجهی به جلو، سبقت غیرمجاز و خواب آلودگی 
راننده مهم ترین عوامل انسانی در بروز تصادف در ایران هستند.

عوامل جاده ای و محیطی: مه آلود بودن و لغزندگی جاده، دو طرفه و 
پیچ در پیچ بودن جاده، نامناســب بودن وضعیت آسفالت، عدم وجود علائم 
ترافیكی مناسب و نبود نور كافی و مناسب ازجمله مهم ترین عوامل محیطی 

مربوط به تصادف ها هستند.

عوامل فنی: وجود نقــص فنــی در خودروها و عواملی مثل نداشــتن 
زنجیرچرخ از دلایل مهم بروز تصادف با عوامل فنی است.

عواملمؤثردربروزتصادفهایجادهای

نگار حسینخانی
 روزنامه نگار

تجربه هاي يك نماينده
فدراســيون فوتبــال كــه پيش تــر مجوزهاي 
لازم را بــراي حضور بانوان در اســتاديوم آزادي 
دريافت كرده، گويا پس از اين مي تواند ســامانه 
بليت فروشــي بانــوان را راه اندازي كنــد. البته 
حضور با شــرايط خاص خواهد بود؛ اينکه ورود 
به اســتاديوم آزادي در مکاني مشــخص درون 
مجموعه ورزشــي و در نقطه خاصي از استاديوم 

آزادي جانمايي شود. 
اما هر چه به آن روز نزديك تر مي شــويم ماجرا 
شمايل ديگري مي گيرد. معصومه پاشايي بهرام، 
نماينــده مرند و جلفــا كه براي تماشــاي بازي 
پرسپوليس-تراكتور به ورزشگاه آزادي رفته بود، 
مي گويد كه حرف هايــش در آن روز به خصوص 
باعث اعتراض بعضي بانوان مجلس شــده، اما او 
همچنان معتقد اســت تجربه خوبي در اين باره 
داشته؛»بايد بســتر ورود تماشــاگران خانم به 
ورزشگاه فراهم شــود اما با شــرايط ويژه؛ مثلا 
جايگاه  ويژه بانوان فراهم شــود. ما هم بايد مثل 
تمام دنيا فوتبال را آزاد كنيم.« حرف هاي پاشايي 
بهرام زمانــي تامل برانگيز مي شــود كه بعضي از 
بانوان در فراكسيون زنان مجلس مي گويند مايل 
نيستند در اين باره صحبت كنند و بعضي از پاسخ 

به اين سؤال كه با ورزشگاه رفتن بانوان موافقند يا 
خير، امتناع مي كنند.

96درصد از يك جامعه آماري 
آيا مردم عادي با حضور زنان در ورزشگاه موافقند؟ 
طي يك نظرســنجي از 162تن كه توسط روزنامه 
همشهري انجام شــد، 152نفر به اين سؤال پاسخ 
مثبــت داده و 10نفر بــا آن مخالــف بوده اند. اين 
به معناي آن اســت كه 96درصد پاسخ دهندگان به 
اين پرسش موافق حضور زنان در ورزشگاه بوده اند و 
6درصد با آن مخالفت كرده اند. از اين ميان آنهايي كه 
سن بالاتري داشته و به نظر علاقه چنداني به فوتبال 
ندارند مي گويند كه ورزشگاه رفتن را به خاطر حضور 
در جمع جوانان دوست دارند. زهرا كه 60ساله است 
مي گويد كه ورزشــگاه رفتن را به خاطر ارتباطش با 
جوانان و جمعيت دوست دارد. او كه فقط روزهايي 
براي همراهي همسر و فرزندانش در زمان مسابقات 
جلوي تلويزيون نشســته و برد و باخــت را از زبان 
آنها دنبال كــرده، مي گويد:»ارتباط با آدم هايي كه 
انرژي زيادي دارند و براي تماشاي فوتبال آمده اند، 
خوشايند اســت. اين تعامل و واكنش در مکان هاي 
زيادي در جامعه قابل تجربه نيست. مخصوصا اينکه 
اين ارتباط با جوان ترهاســت. به نظر ترس از رفتار 

مردان در ورزشــگاه ها كمي بدبينانه اســت. به هر 
صورت همه  چيز در حضور زنان به تعادل مي رســد 
و اگر همه اقشــار جامعه بتوانند در ورزشگاه حاضر 
شوند، برون ريزي هيجانات و ارتباط با هم مي تواند 

فضاي جامعه را هم شادتر كند«.

آدم هاي غريبه با توپ و تور
آنهايــي كه هيچ علاقــه اي به فوتبــال ندارند هم 
مي خواهند به ورزشــگاه بروند؟ اين موضوع براي 
همه زنان مهم اســت؟ زنان بي علاقه به فوتبال چه 
ديدگاهي دارند؟ صفورا كه زني 70ساله است و هيچ 
علاقه اي به تماشاي فوتبال ندارد مي گويد: »من به 
فوتبال و تماشاي مسابقات فوتبال علاقه اي ندارم. 
خيلي هم بعيد اســت كه روزي براي تماشاي يك 
مسابقه فوتبال به استاديوم بروم، منتها مسئله امکان 
حضور زنان در ورزشگاه ها به عنوان تماشاچي، نبايد 
ربطي به علاقه زنان به ورزش داشته باشد. به عبارت 
ديگر، مهياكردن چنين امکانــي را نبايد منوط به 
ســنجش ميزان علاقه زنان به اين ماجرا كرد. اين 
حقي است كه بايد به طور مساوي بين زنان و مردان 
تقسيم شــود. حالا چه آنها دوست داشته باشند از 
اين حق استفاده كنند چه نه. اينکه مي گويند حتي 
اگر زنان مجاز به حضور باشــند، درصد حضورشان 

پايين خواهد بود، اصلا دليــل قانع كننده اي براي 
سلب اين حق طبيعي نيســت«. اما سهيلا كه زني 
55ساله اســت و 2 پســر و دامادش اهل تماشاي 
فوتبال هســتند مي گويد: »حتي اگر حضور زنان 
به عنوان تماشاچي در ورزشــگاه ها آزاد شود، من 
هيچ وقت به استاديوم نخواهم رفت. به نظرم شرايط 
ورزشگاه ها براي حضور زنان مناسب نيست و درصد 
تماشاگرنماها هنوز خيلي زياد است. حضور آنها در 
ورزشگاه ها، باعث مخدوش شدن  شأن زنان مي شود. 
البته من مخالف حضور زنان نيستم. اين حق طبيعي 
و بديهي ماســت. منتها مي گويم ابتدا بايد شرايط 
ورزشــگاه ها براي اجراي چنين طرحي مهيا باشد. 
چند باري كه زنان به استاديوم رفته اند، خدا را شکر 
مسئله خاصي پيش نيامده و همين نشان مي دهد 
با تقويت فرهنگ استاديوم ها مي توان آرام آرام اين 

طرح را كليد زد«.

وقت اضافه
با توجه به اينکه ابراهيم رئيسي در جلسه ستاد ملي 
مقابله با كرونا به اين مسئله پرداخته بود كه مسابقات 
ورزشي بايد با رعايت دقيق و جدي شيوه نامه هاي 
بهداشتي و حضور محدود علاقه مندان برگزار شود 
و در اين زمينه وزارتخانه هاي مســئول موظفند با 

همکاري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکي 
تدابير لازم را به كار گيرند، علــي بهادري جهرمي، 
ســخنگوي دولت، نيز در توييتر خــود اعلام كرد: 
»ستاد ملي مقابله با كرونا، به رياست رئيس جمهور 
بــا درخواســت وزارت ورزش مبنــي بــر حضور 
تماشاگران در بازي هاي تيم ملي فوتبال ايران براي 
مســابقات انتخابي جام جهاني موافقت كرد. سقف 
ورود تماشــاگر محدود، رعايت دستورالعمل هاي 
بهداشتي ضروري و وزارت ورزش مسئول نظارت بر 
رعايت دستورالعمل هاست.« در همين حال، معاون 
رئيس جمهور در امور زنان و خانواده نيز در پاســخ 
به اينکه از حضور تماشــاگران زن در ديدار با عراق 
حمايت مي كنيد، گفت: »بله. انشــاءالله )زنان( در 
بازي با عراق حضور پيدا مي كنند.« اين تازه ترين و 
آخرين خبري است كه درباره حضور زنان و برگزاري 

بازي ها با حضور تماشاگر منتشر شده است.
 اما اگــر بخواهيد آخرين وضعيــت حضور زنان در 
ورزشــگاه را بدانيد، بايد بگوييم كيفيت برگزاری 
اين حضور همچنان نامعلوم است. شايد بتوان اين 
نامعلومي را ماحصــل تاكتيك هاي خــوب و پا به 
توپي مسئولاني دانست كه  همه چيز را می خواهند 
در لحظه آخر ســامان دهند تا كمترين واكنش را 

ايجاد كند.

ارسال بلند و كشيده
 به زمين مسئولان

كنجکاوي درباره ورزشگاه رفتن
 دغدغه كدام دسته  از زنان جامعه است

7بهمن ماه بازي تیم ملي ايــران در برابر عراق در تهران 
برگزار مي شــود؛ كجا؟ اســتاديوم آزادي. از اين رو هر 
روز خبرهاي تازه اي درباره ورود زنان به ورزشــگاه به 
گوش مي رسد. تازه ترين آن وقتي است كه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، با توجه به حضور جیاني 
اينفانتینو، رئیس فیفا، كه قرار است  ماه آينده به تهران بیايد، دستور ويژه مي دهد تا پرونده مربوط به 
اساسنامه فدراسیون فوتبال در دستور كار كمیسیون هاي مربوطه مجلس قرار گیرد. بر كسي پوشیده 
نیست كه ورود اينفانتینو براي تماشاي فوتبال ايران، رسیدگي به اساسنامه و يکی از مسائل آن ورود 
بانوان به ورزشگاه است. فیفا كه به علت شیوع ويروس كرونا و همچنین مسائل فرهنگي ايران، مشکلي 
با محدوديت حضور تماشاگران در استاديوم آزادي و جدا نشستن زنان از مردان ندارد، اما مجوز حضور 
تماشاگر در اين بازي را درصورتي صادر مي كند كه فدراسیون فوتبال ايران، فروش بلیت به تماشاگران 
زن ايراني را برنامه ريزي كند؛ امري كه بسیاري نســبت به آن هنوزخوش بین نیستند.  آيا همه زنان 

دوست دارند به ورزشگاه بروند و اين فضا را تجربه كنند؟

لیلا شريف
 روزنامه نگار

كرونا هم 
ناجی مرگ های جاده ای نشد

نگاهي به آمار تصادف های بين شهري و مرگ ومير ناشي از آن

تصادف های جاده اي در ايران از ابتداي دهه 90 به اين ســو، روندي كاهشي 
به خود گرفته بود. عوامل مختلفي مثل اعمال جريمه ها و قوانین سختگیرانه 
راهنمايي و رانندگي در جاده هاي برون شهري، بهبود نسبي وضعیت جاده ها و 
فرهنگسازي در زمینه حمل ونقل برون شهري تأثیر زيادي در اين كاهش آمارها داشت. با اين حال آمارها در 
سال 1397روندي صعودي به خود گرفته و به عدد مشابه سال 1392برگشت. شیوع كرونا در كشور و كاهش 
چشمگیر ترددهاي جاده اي مهم ترين دلیل كاهش دوباره تصادف هاي جاده اي و مرگ ومیر و مصدومیت هاي 
ناشي از آن در سال 1399بود. با اين حال طبق گزارش سردار سیدكمال هاديانفر، رئیس پلیس راهور كشور، در 

سال 1400شاهد افزايش 9درصدي تصادفات منجر به فوت در كشور هستیم.

باشگاه سالمندان

ورزش علیه مرگ
150دقيقه فعاليت در هفته منجر به كاهش 

28 درصدي ميزان مرگ ومير سالمندان مي شود

ميزان فعاليت جسماني افراد 
با افزايش ســن روند نزولي 
پيدا مي كند و با ورود به دوره 
ســالمندي، كاهش فعاليت بيش از پيش به چشم مي آيد، بنابراين 
داشتن يك از تحرك مناسب در دوره سالمندي نيازمند فراهم آوردن 
شرايط مناسب براي انجام فعاليت جسماني و كاهش محدوديت هاي 
آن اســت. در اين ميان نبايد فراموش كرد كه ورزش در ســن بالا 
همچون شمشيري دو لبه عمل مي كند و همانقدر كه مي تواند كيفيت 
زندگي افراد پا به سن گذاشته را افزايش دهد، انجام حركات ورزشي 

نادرست نيز مي تواند منجر به بروز آسيب هاي جسمي شود.
براساس گزارشي كه از ســوي مركز تحقيقات ســالمندي منتشر 
شده است، 150دقيقه فعاليت در هفته منجر به كاهش 28 درصدي 
ميزان مرگ ومير سالمندان شده است. مشــاركت فعال سالمندان 
در فعاليت هاي اجتماعي ســرگرم كننده و ورزشي )حداقل يك بار 
در هفته( موجب پيشگيري از مشــکلات جسمي و افزايش كيفيت 
زندگي مي شــود اما متأســفانه با وجود اثبات اثرات مثبت ورزش، 
سالمندان به دليل مشکلات جسماني مانند محدوديت هاي حركتي 
تمايل كمي به شــركت در برنامه هاي منظم ورزشــي دارند. نتايج 
تحقيقات انجام شــده، نشــان داده اســت كه بخش قابل توجهي از 
جمعيت سالمند كشورهاي پيشرفته نيز فعاليت ورزشي منظم كمي 
دارند و كمتر از 3درصد آنها از دستورالعمل هاي فعاليت بدني سازمان 
بهداشت جهاني پيروي مي كنند. به گزارش مركز كنترل و پيشگيري 
بيماري هاي آمريکا، زماني كه افراد مســن به دليل شــرايط مزمن 
نمي توانند 150دقيقه فعاليت هوازي با شدت متوسط   در هفته )مثلا 
30دقيقه در روز، 5روز در هفته( انجام دهند، بايد تا آنجا كه توانايي ها 
و شرايط آنها اجازه مي دهد از نظر بدني فعال باشند. افراد مسن بايد 
بيشتر حركت كنند و در طول روز كمتر بنشينند. سالمنداني كه كمتر 
مي نشينند و فعاليت بدني با شدت متوسط   تا شديد را انجام مي دهند، 
از مزاياي سلامتي برخوردار مي شوند و نبايد فراموش كرد كه مزاياي 

سلامتي با فعاليت بدني بيشتر افزايش پيدا مي كند.

 پیاده روي كافي نیست
پياده روي، يکي از بهترين فعاليت هايي است كه سالمندان مي توانند 
انجام دهند اما آيا كافي است؟ پاسخ منفي است. هر چند پياده روي 
فعاليت بســيار خوبي براي تقويت اســتقامت افراد اســت اما براي 
ديگر جنبه هاي تناســب اندام يعني قدرت، تعادل، وضعيت بدني و 
انعطاف پذيري بدني كاري انجام نمي دهد. براي اينکه سالمندان در 
مسير سلامتي قرار بگيرند، بايد تمام جنبه هاي تناسب اندام خود را 

به طور مرتب تقويت كنند.
افراد پا به سن گذاشــته بايد فعاليت هاي متنوعي را در برنامه خود 
بگنجانند، همچنين مهم اســت فعاليت هايي را انتخاب كنند كه به 
اندازه  كافي چالش برانگيز باشــد و از اين طريق تغييرات مثبتي در 
سلامتشان ايجاد شود. در بسياري از مواقع، افراد به اندازه كافي خود 
را از نظر جسمي تحت فشــار قرار نمي دهند و به اين ترتيب بهره اي 
از ورزش نمي برند، بنابراين هر چند لازم اســت كه افراد ســالمند 
پياده روي را در برنامه فعاليت هاي خود داشته باشند، اما پياده روي 
نبايد تنها ورزش و تحرك باشد. اگر فرد سالمند با توجه به بيماري اي 
كه دارد، نمي داند چه ورزشي براي او مناسب است، پيشنهاد مي شود 
كه با يك فيزيوتراپيست مشورت كند. فيزيوتراپيست ها در مورد انواع 
مشکلات پزشکي تعليم ديده اند و مي دانند چگونه يك برنامه ورزشي 

بي خطر و مناسب جهت تامين نياز هاي افراد تدوين كنند.

 چرا سالمندان بايد فعال باشند؟
دلايل زيادي براي داشتن يك سبك زندگي فعال در دوره سالمندي 
وجود دارد، پيشگيري از آسيب هاي فيزيکي تا بهبود سلامت روان در 
دسته دلايل اهميت ورزش در سالمندان جاي مي گيرد. به گزارش 
سايت سلامت استراليا، تناسب اندام، ســلامت سالمندان را بهبود 
مي بخشد، به طور كلي زماني كه ســالمندان در برنامه هاي ورزشي 
شركت مي كنند، كيفيت سلامت جسمي شان بالاتر مي رود. افرادي 
كه ورزش مي كنند خطر ابتلا به بيماري هــا و بيماري هاي مزمن را 
كاهش مي دهند و  به سيستم ايمني و گوارش خود بهبود مي بخشند.
نبايد فراموش كرد كه ورزش كردن، سلامت و استحکام استخوان ها 
را افزايش مي دهد و به حفظ استحکام استخوان در سالمندان كمك 
مي كند. ورزش روي اســتخوان ها مانند كار روي ماهيچه ها نتيجه 
مي دهد، اگر سالمندان به طور منظم ورزش كنند، استخوان هايشان 

با ساخت سلول هاي بيشتر سازگار و متراكم تر مي شود.
در بخش ديگري از اين گزارش، فعال مانــدن به عنوان عامل ارتقاي 
سلامت قلب و عروق معرفي شده اســت؛ چرا كه فعاليت بدني مکرر 
خطر ابتلا به بيماري هاي قلبــي را كاهش مي دهد. افزودن تركيبي 
از تمرينات قلبي و قدرتي به ســالمندان انرژي بيشتري مي دهد كه 
ســلامت قلب خود را به طور كلي بهبود ببخشند. در اين ميان نبايد 
فراموش كرد كــه بيماري هاي قلبي و بيماري هــاي ارثي در نتيجه 
ورزش از بين نمي روند امــا فعال ماندن مي توانــد به حفظ كيفيت 
زندگي كمك كند. ايجاد قدرت به منظور جلوگيري از سقوط، يکي از 
دستاوردهاي انجام فعاليت بدني ميان سالمندان است. زمين خوردن 
در هر سني جدي است، اما اگر استحکام و تراكم استخوان كم باشد، 
افراد مسن در معرض آسيب بيشــتري قرار مي گيرند. داشتن يك 
ســبك زندگي فعال به ســالمندان كمك مي كند تا تعادل خود را 
حفظ كرده و با افزايش قدرت عضلاني و بهبود سلامت استخوان ها، 
از سقوط جلوگيري كنند. در اين ميان به سالمندان توصيه مي شود 
كه براي آگاهي از خطرات پوكي اســتخوان، تراكم اســتخوان خود 
را آزمايش كنند. بهتر اســت كه ورزش هوازي به بخش جدانشدني 
زندگي سالمندان تبديل شــود. ورزش هوازي فشار خون را كاهش 
مي دهد و اگر سالمندان مبتلا به فشار خون بالا هستند، بايد بدانند 
كه اضافه كردن 30دقيقه يا بيشتر ورزش هوازي متوسط به مدت 5بار 
در هفته، فشار خون، استرس و خطر مشکلات قلبي - عروقي را كاهش 
مي دهد.  ورزش، سلامت اجتماعي ســالمندان را بهبود مي بخشد؛ 
چراكه براي بســياري از سالمندان، داشــتن يك زندگي اجتماعي 
فعال مي تواند دشوار باشــد. برخي از افراد مسن با تبديل ورزش به 
يك گردش گروهي سرگرم كننده با ديگران، سلامت اجتماعي خود 
را افزايش مي دهند؛ خواه از طريق پيوستن به يك گروه پياده روي يا 
شركت در كلاس ايروبيك باشد، بايد بدانيم كه معاشرت حين ورزش، 
قلب افراد را ســالم و آنها را از نظر ذهني آماده نگه مي دارد. فعاليت 
بدني با كاهش خطر زوال عقل عروقي در ســالمندان همراه است. 
حفظ يك برنامه منظم تناســب اندام مي تواند به سالمندان كمك 
كند تا متمركز بمانند و به آنها اجازه مي دهد زندگي با كيفيت بالاتر و 

با انرژي بيشتري داشته باشند.
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 جاده تهران-مشهد 

جاده  بندرعباس-سیرجان
جاده  زابل-زاهدان
جاده  میانه-زنجان

تعداد 
تصادف های 

منجر به مرگ در
 10سال گذشته



سه شنبه 28 دی 141400
استانها شماره  8416

 كتاب »آداب عروسی در اردبیل« 
كه از ســوی داود كیانــی تالیف 
شــده، نگاهی گذرا به آیین ها و 
جشن های مرتبط با آغاز زندگی 
مشــترك بین زوج هــای جوان 
اشــاره دارد كــه ایــن روزها در 
حال فراموشــی است. به گزارش 
ایرنا، باورها و آرزوهای هر ملتی 
را به عنــوان آیینــه ای تمام نما 

می توان در آداب و رسوم آنها جست و جو كرد و مجموعه آداب و 
رسوم هر ملتی در بطن خود خرده فرهنگ هایی دارد كه شالوده 
و اساس فرهنگ آن جامعه را پی ریزی می كند. بازخوانی فلسفه 
و چگونگی به وجود آمدن این آیین ها حتی می تواند راهگشای ما 
در شناخت باورهای اساطیری هر قوم و ملتی باشد؛ از سویی كار 
صیانت از این میراث فرهنگی، رسالتی سترگ است كه بر دوش 
آحاد جامعه قرار دارد؛ به ویژه منابع اصلی این مواریث، یعنی افراد 
كهنسال جامعه با سرعتی باور نكردنی از دسترس خارج می شوند. 
یكی از این آیین ها همسرگزینی و انتخاب فردی برای آغاز زندگی 
مشترك به عنوان یكی از مهم ترین رویدادهای زندگی هر انسانی 
است كه همواره از اهمیت خاصی برخوردار بوده اما در این روزها 
در میان هیاهوی زندگی ماشینی رو به اضمحلال گذاشته است. 
آیین های عروسی آن سال ها با چنان شكوهی برگزار می شد كه 
تا چندین روز برای قشر وســیعی از اهالی منطقه شادی و نشاط 
به همراه می آورد و آثار جانبی آن بر زندگی افراد مانند مشاركت 
اجتماعی و نوع دوســتی مشــهود می نمود. كتاب آداب عروسی 
 در اردبیل در1۷2صفحه از ســوی انتشــارات محقــق اردبیلی 

روانه بازار شده است.

آدابعروسیدراردبیل كتاب

روســتای كندوله مركز دهســتان كندوله از توابع بخش دینور 
شهرستان صحنه در كرمانشاه است كه در یك منطقه كوهستانی 
قرار دارد. كندوله یكی از 14روستای هدف گردشگری كرمانشاه 
است كه در 62كیلومتری صحنه و 80كیلومتری مركز استان قرار 
گرفته. این روستای زیبا از شمال به كوه »كوله بزرگ« و»دره قلعه« 
از غرب به كوه »16تپه« و از جنوب به كــوه »پیرآفتاب« محدود 

می شود.
 روســتای كندوله معابر عریض دارد و در برخی از آنها درختان 
بلند و نهرهای آب، فضای دلپذیــری را به وجود آورده و باغ های 
پلكانی واقع شــده در دامنه كوه بــر غنای این مناظــر افزوده 
اســت. عمده مصالح به كار رفته در خانه ها، خشــت و گل است 
كه هنرمندانه به كار گرفته شــده اند.  دیوار خانه های خشــتی 
به دلیل سرمای سخت زمستان ضخیم اســت و در قاب روزنه ها 
پنجره های كوچكی تعبیه شــده. ســقف خانه ها، مســطح و با 
تیرهای چوبی و اندود كاهگل پوشیده شده است، اما در ساخت 
خانه های جدید از مصالح مقاوم آهن، گچ، آجر و سیمان استفاده 
می شود. روســتا همچنین دارای پیشــینه كهن تاریخی است 
و برخی، بنای روســتای كندولــه را به دوران آل بویه نســبت 
می دهند. وجود آثار و بقــاع متبركه همانند بناهــای امامزاده 
 پیرافته، قلعــه مردان و آثــار باقی مانده دیگر نشــانگر قدمت و 

سابقه تاریخی این روستاست. 

كندوله روستا

ازدواج  زیاد  شد
 اردبیل، لرستان، سیستان وبلوچستان، خراسان جنوبی، كردستان، خراسان شمالی و كهگیلویه وبویراحمد 

دارای بیشترین نرخ ازدواج ثبت شده هستند
سازمانثبتاحوالكشورچندیپیشنتایجآخرینبررسیهایانجامشدهدرزمینهنرخازدواج
رااعلامكرد.اینآماربراساستفكیكاستانهاوبرمبنایكمترینوبیشتریننرخازدواجارائه
شدهبود.بهگزارشهمشهری،طبقاعلامســازمانثبتاحوالكشور،سمنان،البرز،اصفهانو
بوشهركمتریننرخازدواجرابهثبترساندهاندودرمقابلاردبیل،لرستان،سیستانوبلوچستان،

خراسانجنوبی،كردستان،خراسانشمالیوكهگیلویهوبویراحمددارایبیشتریننرخازدواج
ثبتشــدههســتند.دراینگزارشباتوجهبهاینموضوع،دلایلقرارگرفتناســتاندراین
تقسیمبندیوهمچنینعواملتأثیرگذاربركاهشیاافزایشنرخازدواجدراستاندرحوزههای

اقتصادی،فرهنگیواجتماعیرابررسیكردهایم.

نرخ ازدواج  جوانان از سال ۸۷ تا  ۹۸ )به استثنای 
۹۳( همــواره نزولــی بوده اســت امــا این عــدد در 
ســال۹۹ بــه میــزان ۵درصــد صعــودی شــد و در 
شــش ماهه نخســت ســال۱۴۰۰ نیــز ایــن نــرخ با 

شیب كمتری همچنان صعودی است.

رشد5درصدی 
ازدواج 

سیستانوبلوچستانودلایلنرخبالایازدواج
نرخ ازدواج در سیســتان و بلوچســتان براساس آمار 
ارائه شده از اداره كل ثبت احوال كشور نسبت به سایر 
استان ها بالاتر اســت. مدیركل ثبت احوال سیستان و 
بلوچســتان در این باره به همشهری می گوید: كاهش 
درآمد و نداشتن شغل از مهم ترین عوامل كاهش نرخ 
ازدواج در كشور است درحالی كه سیستان و بلوچستان 
به دلیل عوامــل فرهنگی و عقیدتی  همچنان شــاهد 
آمار بالای ازدواج است. رضا راحت دهمرده می افزاید: 
كم توقعی برآمــده از فرهنگ مــردم منطقه موجب 
شده اســت جوانان برای تشكیل خانواده با مشكلات و 
هزینه های سنگین روبه رو نباشند و به طور كلی می توان 
گفت تجمل گرایی در جمعیت كلان اســتان برای امر 
ازدواج جایگاهی ندارد. به گفته وی، ۵1درصد جمعیت 
استان را جوامع روســتایی تشكیل می دهند كه اغلب 
آنها به كمترین ها قناعت می كنند و همین مسئله طبق 
گفته های پیشین باعث برداشته شدن سد راه جوانان 
برای ازدواج می شــود. در9ماه اول امســال، 22هزار و 
898 ازدواج و در مقابــل 209۵طلاق در سیســتان و 
بلوچستان به ثبت رسیده است. البته نباید فراموش كرد 
چند همسری و انجام ازدواج های شرعی یكی از عوامل 
افزایش نرخ ازدواج در این استان محسوب می شود كه 
خود مشكلات و پیامدهای زیادی را برای استان رقم زده 
و موجب افزایش طلاق در سن پایین و افزایش آمار زنان 

سرپرست خانوار شده است.

افزایش18درصدیازدواجدرخراسانجنوبی
با اینكه ثبت ازدواج در چند سال گذشته در كشور كاهش 
داشته، اما بیشترین ثبت ازدواج كشور در سال گذشته 
نسبت به جمعیت، در خراسان جنوبی انجام شده است. 
در این استان میزان ثبت ازدواج ۷/3درصد و میزان طلاق 
نیز 1/۷درصد در هر هزار نفر جمعیت است. همچنین 
میانگین سن ازدواج در استان بین مردان 2۷سال و در 
زنان 22سال است. آمار ثبت ازدواج اما در خراسان جنوبی 
امسال 18درصد افزایش داشته و به اعتقاد كارشناسان 
و مسئولان، تغییر در باورها و شیوه های مراسم ازدواج 
ناشــی از شــرایط كرونایی در این زمینه اثرگذار بوده 
است. در 3ماه نخست امســال، 2194واقعه ازدواج در 
استان به ثبت رســیده كه از این تعداد 14۷3واقعه در 
مناطق شــهری و ۷21واقعه در مناطق روستایی بوده 
است. افزایش آمار ازدواج  در ســال گذشته و امسال در 
خراســان جنوبی مهر تأییدی بر این ادعاست و به نظر 
می رســد قدرت اثرگذاری كرونا بر این مقوله از سال ها 
فرهنگسازی و آموزش در جهت تسهیل ازدواج بیشتر 
بوده است. كارشناسان اجتماعی دلایل افزایش ازدواج 
با وجود شــیوع كرونا و محدودیت های ناشــی از آن را 

آسان تر شدن ازدواج برای جوانان عنوان كرده اند.

اردبیل؛فرهنگسنتیورشد5.3درصدیازدواج
اردبیل یكی از ۷استانی اســت كه آمار بالاتری درباره 
ازدواج به ثبت رســانده. آمــار ازدواج این اســتان در 
سال99نسبت به سال98افزایش ۵.3درصدی داشته 

تغییرات نرخ ازدواج در استان ها 
سال13۹۹دركلكشور4/4۲درصدافزایشآمارازدواجرادرمقایسهباسال۹8شاهدبودیم.دراینبیناستانخراسانجنوبیبابیشترینمیزانافزایش
ازدواجدرسال۹۹نسبتبهسالقبلیعنیحدود1۷درصدمواجهبودهاستوبعدازآن،یزد،كرمان،بوشهروهرمزگانقرارداشتندكهنسبتبهسالگذشته
حدود1۰درصدافزایشنرخرشدازدواجراداشتهاند.كردستان،البرزوفارسكمترینتغییراترادرافزایشنرخازدواجداشتهاند،بهطوریكهتهرانبارشد

منفیمواجهبودهودر۲استانكرمانشاهوهمداننیزشاهدكاهشآمارازدواجنسبتبهمدتمشابههستیم.

گاه
ن

كپوبافی خوزستان كه بیشتر با عنوان حصیربافی برای عموم مردم 
قابل درك است، هنر دیرینه دزفول و یكی از نمونه های پركاربرد 
صنایع دستی خوزستان به شــمار می رود. وجود نخل در سرتاسر 
خوزســتان زیبا یكی از دلایل رواج كپوبافی با قدمتی ۵00ساله 
است و در حقیقت مردم محلی با استفاده از هنر و تكنیك پیچش 
برگ های درخت نخل به دور نی های مردابی كپو می بافند. كپو در 
فرهنگ دزفولی ها به معنای سر یا برخی اجسام كروی است. برای 
بافتن كپو، بافندگان از برگ های تازه نخل خرما استفاده می كنند. 
این برگ ها هنوز تحت تأثیر خورشید قرار نگرفته و رنگ خودشان را 
حفظ كرده اند. شاخه درخت خرما در آغاز مثل بادبزن هایی هستند 
كه جمع می شــوند. بنابراین برای بافتن یك كپوی خوش نقش و 
خوش رنگ، رعایت نكاتی مانند دقت در كم بودن عرض برگ ها و 
روشن بودن رنگ شان ضروری است. انواع مختلف كپو به شكل های 
متفاوت خمره، دایره، بیضی و مسطح بافته می شوند. این اشكال 
بنابر ظاهر برای كاربردهای مختلفی خلق می شوند. كیفیت كپو 
هم به شدت بستگی به تبحر در بافت دارد، به طوری كه بافت ظریف 
و ریز، زیبایی محصول نهایی را دوچنــدان می كند. از مهم ترین 
مراكز كپوبافی در استان خوزستان می توان به دزفول و روستاهای 
اطراف آن ازجمله منطقه  شهیون اشاره كرد. به علت حساس بودن 
مغزی )كرتك( به رطوبت، محصولات كپوبافی بهتر است در جای 

خشك نگهداری شود.

كپوبافی صنایعدستی

چندان مورد تأیید مســئولان اســتان نیســت. آنها 
معتقدند كه این اســتان هرگز در موضوع طلاق رتبه 
نخست كشور و در موضوع ازدواج شرایط بدی را نداشته 
است و طی ۵سال اخیر همواره در رتبه 20كشور از نظر 
وقوع طلاق قرار گرفته كه رتبه بدی برای یك استان 
محسوب نمی شود. سال گذشته نیز این استان از نظر 
آمار طلاق در رتبه22قرار گرفته بود. از نگاه مسئولان 
سمنان و به ویژه مدیران ثبت احوال این استان، آمارهای 
مربوط به طلاق باید در بازه زمانی پنج ساله محاسبه 
شــود و بیان آمارهای فصلی به دلایــل متعدد مانند 
تغییرات تقویمــی قابل اتكا نیســتند. نرخ طلاق در 
این اســتان در ســال های 139۵تا 1399به ترتیب 
1.4، 2، 2، 1.۷و 1.9بود. در موضوع ازدواج نیز یكی از 
دلایل پایین بودن نرخ ازدواج در این استان، جمعیت 
كم سمنان مطرح می شود. ســمنان با ۷02هزار نفر 
جمعیت پس از ایــلام، دومین اســتان كم جمعیت 
كشور است و مسئولان آن معتقدند باید در رتبه بندی 
آمارهای مربوط به ازدواج نســبت آمــار به جمعیت 
استان محاسبه شــود تا رتبه از نظر میانگین آماری 
مشخص شود. با این حال، نگاهی به آمار ازدواج فصل 
بهار امســال در كهگیلویه و بویراحمد و ایلام به عنوان 
2استان كم جمعیت كشور نشــان می دهد كه از نظر 
نسبت جمعیتی نیز نرخ ازدواج در سمنان پایین است. 
صرف نظر از اینكه از نگاه مسئولان سمنان، نرخ ازدواج 
این استان و رتبه بین اســتان ها باید براساس نسبت 
جمعیتی محاسبه و اعلام شــود، برخی مسائل مانند 
مهاجرپذیر بودن و مشــكلات اقتصادی موجب شده 
جوانان آن نسبت به استان های با جمعیت مشابه كمتر 

اقدام به ازدواج كنند.

اصفهان؛نرخپایین،رشد1۰درصدی
ازدواج جوانان در اصفهان سال گذشــته 10درصد و 
طلاق نیز كمتر از ۵درصد نسبت به سال98 افزایش 
داشته است. ســال99 در اســتان اصفهان 28هزار و 
100واقعه ازدواج و 10هــزار و 2۷۷واقعه طلاق ثبت 
شد كه در مقایسه با ســال 98 روند افزایشی داشته 
است. میزان رشــد ازدواج اصفهان نسبت به میانگین 
كشــوری بالاتر و در این میان فریدن، فریدونشــهر، 
چادگان و شهرضا بیشترین تعداد ازدواج و فلاورجان، 
آران بیدگل و دهاقان كمترین آمار ازدواج را در استان 
به ثبت رســانده اند. افزایش 8درصدی آمار ازدواج در 
اصفهان در سال جاری هم از پیامدهای مثبت شیوع 
ویروس كروناست كه تغییر در باورها و سنت های غلط 
به ویژه در بخش ازدواج را ایجــاد كرد. تجمل گرایی و 
برگزاری مراسم  تشریفاتی در برخی خانواده ها به عنوان 
یكی از مهم ترین موانع ازدواج و تشــكیل خانواده در 
اصفهان محسوب می شد؛ با شیوع بیماری و تبعات و 
محدودیت های آن، سبك زندگی تغییر یافت و تشكیل 
خانواده )به دور از تجمل گرایی( شكل گرفت. كاهش 
هزینه های اقتصادی برگزاری مراسم عقد، عروسی و 
حواشــی این موضوع برای زندگی مشترك زوجین و 
كاهش تنش اختلاف سلیقه خانواده عروس و داماد را 
در انتخاب ها به همراه داشت. البته این یك روی سكه 
است و روی دیگر آن، كاهش اشتغال جوانان و افزایش 
مشكلات اقتصادی برای بیشتر خانواده ها بود كه این 

عوامل در تعدادی از خانواده ها مانع ازدواج شده است.

كاهش8.6درصدیازدواجدربوشهر
بوشهر به همراه سمنان، البرز و اصفهان، استان های 
دارای كمترین نرخ ازدواج در كشــور اعلام شده اند. 
براســاس اعلام اداره كل ثبت احوال بوشهر، در 6ماه 
اول امســال 320۵واقعه ازدواج به ثبت رســیده كه 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل 8/6درصد كاهش 
را نشــان می دهد، درحالی كه در همین مدت تعداد 
طلاق های به ثبت رســیده عدد ۷9۷را نشان می دهد 
كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 2/۷درصد افزایش 
داشته است. این آمار نشان می دهد كه 2۵درصد از آمار 
ثبت شده در نیمه نخست امسال واقعه طلاق بوده است. 
در سال99نیز 6863ازدواج در بوشهر به وقوع پیوسته 
كه این استان را در رتبه2۷ بین استان های دیگر قرار 
داده است. این آمار در مقایسه با سال98رشدی حدود 
10/4درصدی را نشان می دهد. بر پایه همین گزارش 
در ســال قبل، 211۵طلاق به ثبت رسیده است كه 
نسبت به سال98از رشد 8/9درصدی حكایت می كند. 
معاون امور توسعه پیشگیری بهزیستی بوشهر با اشاره 
به تأثیر جریان حاكم بر شبكه های اجتماعی و تغییر 
رویكرد ســبك زندگی اســلامی می گوید: براساس 
تحقیقات متعددی كه از سوی مراكز مختلف صورت 
گرفته، حضور در شــبكه های اجتماعی مجازی جزو 
مهم ترین عوامل آسیب هایی مثل طلاق، خیانت، تجاوز 
به عنف و برخی دیگر از آســیب های اجتماعی است. 
مهرناز اسكندری، سختگیری خانواده در شرایط ازدواج 
را هم در كاهش آمار ازدواج مؤثر می داند و می افزاید: 
اگــر ازدواج از تجملات و ولخرجی ها به دور باشــد و 
انتظار والدین بیش از توان جوانان نباشد، جوانان در 

امر ازدواج تشویق خواهند شد.

12.4درصد كاهش را نشــان می دهد. در واقع در این 
مدت به ازای هر هزار نفر جمعیت، 2.2طلاق در خراسان 
شمالی ثبت شده كه این آمار، استان را در این زمینه در 
رتبه 9استان های كشور قرار داده است. ازدواج در سن 
پایین هم میان زنان و هم میان مردان و مسائل فرهنگی 
را می توان از مهم ترین دلایــل آمار بالای ازدواج در این 

استان كم جمعیت برشمرد.

رتبهدهمكهگیلویهوبویراحمددرنرخازدواج
اســتان كهگیلویــه  و بویراحمــد هم از اســتان های 
كم جمعیت اما با نرخ بالای ازدواج است كه توانسته رتبه 

دهم در این بخش را به خود اختصاص دهد.
مدیركل ثبت احــوال كهگیلویــه و بویراحمد با بیان 
اینكه نرخ ازدواج در این اســتان ۷.4مورد در هزار نفر 
است، می گوید: نرخ ازدواج در كشور 6.4مورد در هزار 
نفر است و به همین دلیل وضعیت استان در این زمینه 
بهتر از كشور است. داوود صادقی با بیان اینكه در 8ماه 
امسال 4228واقعه ازدواج در اســتان به ثبت رسیده 
است، می افزاید: این عدد نسبت به 4843مورد ازدواج 
در مدت مشابه پارســال، 12.۷درصد كاهش را نشان 
می دهد. نرخ طلاق در كهگیلویه و بویراحمد هم نسبت 
به میانگین كشــوری پایین تر و حدود 1.8 در هزار نفر 
است، درحالی كه این عدد در كشور 2.1 در هزار است. 
این استان رتبه 22 میزان طلاق در كشور را دارد. سطح 
پایین توقع، فرهنگ سنتی و قومیتی و عوامل اجتماعی 
را می توان از مهم ترین مواردی دانست كه موجب نرخ 

بالای ازدواج در این استان شده است.

البرز،رتبهسیامدروقوعازدواج
با وجود افزایش ازدواج در كشور اما البرز سال گذشته با 
كاهش آمار ازدواج مواجه شد، به طوری كه نرخ ازدواج 
در این استان 13/1درصد كاهش داشته است. از سوی 
دیگر، براساس آمارها در نیمه نخست امسال هم ۷هزار 
ازدواج در این استان به وقوع پیوســت تا فقط در 6ماه 
نخست ســال كاهش نیم درصدی در نرخ ازدواج رقم 
بخورد، درحالی كه در همین زمان در كشور شاهد رشد 
۵درصدی ازدواج بوده ایم. كاهش نرخ ازدواج در شرایطی 
در البرز رقم خورده است كه این استان در وقوع ازدواج 
رتبه سی ام و در وقوع طلاق رتبه چهارم را دارد، به طوری 
كه در 6ماه نخست امســال با وقوع 40۵6طلاق شاهد 
رشد 1.8درصدی در این زمینه بوده ایم. كاهش سالانه 
آمار ازدواج در كنار افزایش سالانه جمعیت جوان موجب 
شده است سازمان مدیریت و برنامه ریزی البرز اعلام كند 
آمار جوانان بالای 20سال مجرد افزایش قابل توجهی 
یافته است. به گفته كارشناسان، مشكلات اقتصادی و 
سپس مسائل فرهنگی موجب شــده است جوانان این 
استان رغبتی به تشــكیل خانواده نداشته باشند. رشد 
روزافزون قیمت مسكن، هزینه بالای زندگی و نداشتن 
شغل مناسب برخی از دلایل اقتصادی محسوب می شود 
كه جوانان البرزی را در همســایگی پایتخت از ازدواج 

گریزان كرده.

سمنان؛جمعیتپایینبرایازدواج
هرچند سمنان نیز میان استان هایی با كمترین نرخ 
ازدواج و آمار بالای طلاق قــرار گرفته، اما این موضوع 

شیوع كرونا و تأثیر آن بر ساده برگزار شدن مراسم عقد 
و عروســی، كاهش تجملات، افزایش وام و تسهیلات 
ازدواج، برگزاری آموزش های توجهیی و مشاوره پیش 
از ازدواج از سوی نهادهای مختلف، ترویج و تشویق به 
ازدواج ساده و آسان و... از مهم ترین دلایل افزایش آمار 
ازدواج در كردستان به نسبت ســال های گذشته بوده 
است. از طرفی با نگاه به وضعیت كردستان طی سال های 
اخیر به دلیل شــرایط خاص فرهنگی مردم این استان، 
طلاق یك واژه بیگانه است اما در این استان نیز در مجموع 
طی یكی، دو دهه اخیر به ویژه دهه90 شاهد افزایش آمار 

طلاق و روند صعودی آن در این استان بوده ایم.

خراسانشــمالی؛ثبت۹.3ازدواجبهازای
هزارنفر

خراسان شمالی یكی از استان هایی است كه همیشه از 
نظر نرخ ازدواج نسبت به جمعیت در جایگاه های بالای 
جدول استان ها قرار داشــته است. در آخرین خبرهای 
منتشر شده درباره نرخ ازدواج این استان اما آمده است 
كه در نیمه نخست امسال، 4246مورد واقعه ازدواج در 
استان ثبت شد كه این رقم نسبت به مدت مشابه پارسال 

10.6درصد كاهش دارد.
با این حال و با وجود كاهش شمار ازدواج ها، این استان 
همچون ســال های اخیر رتبه نخســت نرخ ازدواج در 
استان های كشور را به خود اختصاص داده است، به طوری 
كه امسال به ازای هر هزار نفرجمعیت استان، 9.3 ازدواج 
ثبت شده است. نكته جالب درباره این استان كاهش نرخ 
طلاق است، به طوری كه طبق اعلام ثبت احوال خراسان 
شــمالی 1014مورد طلاق در اســتان در شش ماهه 
امسال ثبت شده است كه نسبت به مدت مشابه پارسال 

شیوع كرونا و تأثیر آن بر ساده 
برگزار شدن مراسم عقد و عروسی، 

كاهش تجملات، افزایش وام و 
تسهیلات ازدواج، برگزاری آموزش های 

توجهیی و مشاوره پیش از ازدواج از 
مهم ترین دلایل افزایش آمار ازدواج در 
كردستان به نسبت سال های گذشته 

بوده است

میزان رشد ازدواج در اصفهان نسبت 
به میانگین كشوری بالاتر و در این میان 
فریدن، فریدونشهر، چادگان و شهرضا 
بیشترین تعداد ازدواج و فلاورجان، آران 
بیدگل و دهاقان كمترین آمار ازدواج را 

در استان به ثبت رسانده اند

جامعه شناسان علت اصلی افزایش 
ازدواج را فرهنگ سنتی اردبیل عنوان 
می كنند. زندگی مجردی در فرهنگ 

عامه مردم اردبیل پذیرفته شده نیست 
و جوانان تحت تأثیر نگاه اجتماعی به 

سوی ازدواج سوق داده می شوند

نرخ طلاق در شش ماهه نخست امسال در كشور 
۷.۳درصد بود و میان اســتان ها، مازندران با رقم  
2.۸درصد وضعیت بهتر و رتبه پایین تری داشت. 
بررســی های كلی نشــان می دهد كه 2۷درصد از 

طلاق ها مربوط به زندگی های زیر 2سال است.

نرخ طلاق
در سال جاری

رنا
س: ای

عك

است و در ابتدای امسال نیز افزایش قابل توجهی نسبت 
به سال99 را نشان می دهد.

البته در كنار افزایش ازدواج، طلاق نیز در این اســتان 
افزایش داشته است. در شرایطی كه در دهه های گذشته 
از هر 20ازدواج یك مورد به طلاق می انجامید، در برهه 
كنونی از هر 3.6ازدواج یك مورد به طلاق می رســد. 
جامعه شناســان علت اصلی افزایش ازدواج را فرهنگ 
ســنتی اردبیل عنوان می كنند. زندگــی مجردی در 
فرهنگ عامه مردم اردبیل پذیرفته شده نیست و جوانان 
تحت تأثیر نگاه اجتماعی به ازدواج سوق داده می شوند.  
همچنین كودك همســری از پدیده هایی است كه هر 
چند آمار ازدواج را افزایش داده، اما آسیب های اجتماعی 
زیادی در پی دارد كــه یكی از آنهــا را می توان طلاق 
زودهنگام دانست. در سال های گذشته طبق آمار اعلام 
شده 12درصد ازدواج ها كودك همسری بود كه موجب 
ابراز نگرانی فعالان مدنی و مسئولان بهزیستی اردبیل 
شده اســت. به گفته یكی از جامعه شناســان اردبیلی، 
افزایش همزمان ازدواج و طلاق و وقوع بیشترین میزان 
طلاق در ۵سال اول زندگی نشان می دهد  كه ازدواج ها 
با شناخت و آگاهی زوجین نبوده است و باید مسئولان 
بیشــتر از افزایش ازدواج به فكر ریشه یابی این مشكل 

باشند.

سنتلرستانیهاونرخمتغیرازدواج
انتخاب همسر و ازدواج بین لرها بیشتر درون همسری 
اســت. دایره  همســرگزینی لرها نیز همچون لك ها 
بسیار محدود است. این محدوده در حد نظام خانواده 
و خویشــاوندی )هُوز( و طایفه اســت. فردگرایی در 
انتخاب همسر كه از طریق رسانه ها تبلیغ می شود، تأثیر 
چندانی بر همسرگزینی بین لرها ندارد. اغلب لرها روابط 
مسالمت آمیزی با همدیگر داشــته اند و در عرصه های 
تجاری با هم دادوستد می كرده اند، اما روابط اجتماعی 
آنها به مراتب كمتر بوده است. در امر ازدواج، اعتقادی 
به برون همسری نداشــته اند و الان هم بر این موضوع 
پافشاری می كنند. لرها عموما به مراسم ازدواج اعتقاد 
زیادی دارند و آن را به شیوه ای آیینی و باشكوه برگزار 
می كنند. طبق آمار رسمی، ازدواج در لرستان نسبت به 
سال گذشته با ثبت بیش از 8هزار واقعه طی نیمه اول 
سال در استان نیم درصد نسبت به سال گذشته كاهش 
یافته است. درحالی كه در 2ماه اول سال این عدد نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 46درصد افزایش را نشان 
می داد. همچنین در این مدت در استان بیش از 2هزار 
مورد طلاق رخ داده است. آمارهای ثبت شده از ازدواج 
در سال جاری، لرســتان را در جایگاه نهم ازدواج میان 

استان های كشور قرار داده است.

كردستانوافزایشازدواجبعدازكرونا
براساس اعلام مسئولان ثبت احوال كردستان، میزان 
ازدواج ثبت شده در شــش ماهه اول سال در این استان 
حدود 6960واقعه و 21۵3واقعه طلاق است. آمارها خبر 
از افزایش نرخ ازدواج طی یكی ،2سال اخیر در كردستان 
می دهد. تغییرات كمی ازدواج در سال 1399 نسبت به 
سال قبل از آن 1.33درصد افزایش را نشان می دهد و 
این در حالی است كه طلاق در این مدت در كردستان 

8.۷8 درصد افزایش پیدا كرده است.
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رمز و رازهای پیش بینی آب و هوا
پیشبینیوضعیتجویدرجهانتبدیلبهمسئلهایراهبردیشدهاستامامحققاناینحوزهازچهفناوریهاییبرایدقتبیشتردراینعلماستفادهمیكنند؟

آبوهواهمیشــهودرهمهحالبرشــرایطزندگیماتأثیر
میگذارد؛ازبرنامهریزیبراییكسفرگرفتهتاموضوعهایی
همچونكشــاورزیو....بنابراینبهنظرمیرسدكهدانستن

وضعیتجویدرســاعتهاوروزهایآیندهبهویژهدرفصل
كنونیازاهمیتبسیارزیادیبرایمابرخوردارباشد.

درهركشوری،ادارهوســازمانیبرایپیشبینیشرایط
جویوجودداردوسعیمیكندباپیشرفتهترینعلموابزار
هواشناسینسبتبهپیشبینیشرایطآبوهوااقدامكند.
هشدارهایادارههایهواشناســیدردنیامیتواندكمك

بسیاربزرگیبرایمردمدرحفظجانواموالشانبهحساب
بیاید.بااینحالوباتمامپیشرفتهایحاصلشده،هنوز
همراهيبسیارطولانیدرپیشبینیآبوهواوجودداردو
بهنظرمیرسدكهدانشاندوزیدراینخصوصتمامینداشته
باشد.برایپیشبینیشرایطآبوهوایینیازاستدادههای
بسیاریجمعآوریشود.بهعنوانمثال،ادارههواشناسی

انگلیسروزانه500هزارمشاهدهرادریافتمیكندكهشامل
اندازهگیریهایجویاززمینودریا،ماهوارهها،بالنهای

هواشناسیوهواپیماهامیشود.
بااینحال،چنیــناطلاعاتیبــرایپیشبینیوضعیت
آبوهواییتمامینقاطكافینیســت.باوجوداینتمامی
اطلاعاتومشاهداتبهدستآمدهموردبررسیوتحلیل

IBMقرارمیگیردتابهترینپیشبینیارائهشود.ابررایانه
ادارههواشناسیانگلســتانمیتواندبیشازیكتریلیون
محاسبهرادرثانیهانجامدهدویكنمونهجویبامیلیونها
خطكدراترسیمكند.هواشناسانمیتوانندبااستفادهازاین
اطلاعاتوفنونمختلفاقدامبهپیشبینیشرایطجویدر

ساعتهاوروزهایآیندهكنند.

رادیوسوند
اینابزاركوچكبهبالنهلیومیاهیدروژن
متصلمیشودوكاراندازهگیریفشار،دما
ورطوبترابرعهدهدارد.حداكثرارتفاعی
كهرادیوسوندمیتواندبرود،15هزارمتراز

سطحدریاست.

هواپیمای هواشناسی
دادههاازطریــقهواپیماهایویژههواشناســییاهواپیماهای
معمولیبهدســتمیآید.دراینبیــن،هواپیماهایمخصوص
هواشناسیمیتوانندتاارتفاع10هزارمترازسطحدریاپروازكنند.

شكارچیان طوفان
اینهواپیمایساختشركتلاكهیدبانامپی3اوریونكهباابزار
مدرنهواشناسیتجهیزشدهدارایرادارمدرنداپلراست.این
هواپیمامیتواندتاارتفاع4270متریازسطحدریاپروازكند.

مراكز هواشناسی
تمامیاطلاعاتبــرایتحلیلوبررســیبهچنین
مراكزیارسالمیشود.درآنجاپسازبررسیدادهها،

پیشبینیبرایمناطقمختلفانجاممیشود.

كاوشگرهای صدای دریایی
كاوشگرهاكهبهوسیلههواپیمادردریاانداخته
میشــوندمیتوانندبانمونهبرداریوارســال
اطلاعاتبهپایگاهدركارهواشناسیمؤثرباشند.

ایستگاه رادار
راداردرهواشناســیبرایاندازهگیریشدت
باران،برف،بورانوتگرگمورداستفادهقرار

میگیرد.

آینده پیش بینی هوا
فناوریهــایجدیدكــهبرای
محاســبهتغییــراتدررطوبت،
دما،وزشبادوفعالیتابرهامورد
اســتفادهقرارمیگیرد،میتواند
پیشبینیوضعیتجویرادقیقتر

كند.

آئروسوند
اینهواپیمایبدونسرنشینتحقیقاتی
توانایینمونهبــرداریوضبطدادههای
مربوطبههوارادارد.ایــنهواپیماهاتا
ارتفاع365متریازســطحدریاپرواز

میكنند.

كاوشگر صدای قابل پرتاب
اینكاوشگركهبهوسیلههواپیمابهپایینپرتابمیشود،
میتواندسرعتباد،دما،رطوبتوفشاررااندازهبگیرد.

ماهواره ها
ماهوارههایزمینیوقطبی،دادههارا
ضبطكردهوتصاویــریرادرخصوص
پوششمه،ارتفاعابرهاوبارشدرهوا

برایهواشناسانارسالمیكند.

 G-IV جت
اینهواپیمامیتواندتاارتفاع13هزارمتر
ازســطحدریاپروازكندوكاوشگرهای

صداییرابهزمینپرتابكند.

شناورهای هواشناسی
متصلیاآزاد،شناورهایهواشناسیباابزارهاییكهدارندمیتوانند
برخیپارامترهارااندازهگیریكننــد.آنهادرجاهاییمیتوانند

باشندكهكشتیهاقادربهرفتنبهآنمكانهانیستند.

رادار داپلر

رادیوسوندها اطلاعات را به پایگاه می فرستند.

چتر نجات، مدت زمان را طولانی تر می كند.

چراغ های ناوبری

بادسنج

فرستنده داده ها

پنل خورشیدی

اطلاعات روی زمین
ابزارهایرویزمین،دما،فشار
جوی،رطوبت،سرعتوجهت
باد،پوششابری،دیدوبارشرا

اندازهمیگیرند.

ایستگاه هواشناسی
ایســتگاههایكوچكهواشناسی
دادههایمحلیراباكمكدماسنجها،
رطوبتسنجهاوفشارسنجهادریافت

میكنند.

اطلاعات از دریا
كشتیهاوشــناورهادمایآب،شوری،
چگالیوبازتابنورخورشــیدرادركنار
سرعتبادواطلاعاتامواجاندازهمیگیرند.

زیردریایی های بدون سرنشین 
زیردریاییهایبدونسرنشینمیتوانندباكنترل
ازراهدوربهاعماقدریاهاواقیانوسهابروندودمای
آب،شوریوچگالیرااندازهبگیرند.آنهامیتوانند

تاعمق2كیلومتریزیرآبپایینبروند.

اندازه گیری با كشتی
كشتیهایمخصوص،وسایل
تحقیقاتیوداوطلباناطلاعات
رادردریاجمعآوریكردهوبه
مراكزدادههاارسالمیكنند.

جمع آوری اطلاعات
اطلاعــاتازدریافتكنندههادر
سرتاســرجهانبهســمتمراكز
مختلفیمانندانجمنهواشناسی

جهاندرسوئیسمیرود.

اطلاعات از هوا
بالنهای ماهوارهها،
كــه هواشناســی
رادیوسوندهاراحمل
میكنندوهواپیماها
همگــیپارامترهای
مختلــفماننددماو
تركیباتجوزمینرا
اندازهگیریمیكنند.

مركز

رادار

قایق

كاوشگر
صدایدریایی

هواپیما

رادیوسوند

كاوشگرصدای
قابلپرتاب

ماهواره

شناور

مقیاس:
12كیلومتردرقطعه

قویترینبادها مقیاس:
1/3كیلومتردرقطعه

مدلكنونی

مدلتجربی

ساسانشادمانمنفرد
روزنامهنگار

شركتپوشاكورزشيASRVنخستينمجموعه
توكنهايغيرمثلــيخودرااينهفتــهبهعنوان
بخشــيازخطجديــدلباسهايزمســتانياش

راهاندازيكرد.
بهگزارشماركتاينسايدر،ايناستارتآپپوشاك
60توكنغيرمثليمنحصربهفردرادروبســايت
OpenSeaمنتشــركردوآنهارابه60مشتري
اوليكهژاكتويژهزمستانآنرابهقيمت348دلار
خريداريكردند،هديهداد.طبقگفتهشــركت،
ايناقــامدرچنددقيقــهفروختهشــدند.جي
بارتون،مديرعاملشــركتكهدرسال2020در
فهرستفوربس30زير30ســالقرارگرفت،اين
اســتارتآپرادرسال2014تأســيسكــرد.او
NFTهاراابزاريبرايكمكبــهپرورشپايگاه
مشــتريدرگيرتروهمچنينراهيبرايشركت

درتكامل Web3ميداند.بارتوندراينخصوص
ميگويد:»NFTهابهطرفدارانيامشــتريانشما
اجازهميدهداساســاموفقيتيكشــركترابه
اشــتراكبگذارند.خريدمحصولاتواشتياقآنها
اكنونداراييكرشدماليقانونياستكهميتوان
آنرادرباكچينرديابيكــردواينموضوعبه
جمعسپاري)برونسپارييكپروژهبهانبوهمردم(
ASRV،موفقيكبرندكمكميكند«.تابهامروز
بهصورتانحصارييــكخردهفروشآناينبوده
اســت.بااينحال،بارتوندرمــاهفوريهگفتكه
ASRVنخستينفروشگاهخردهفروشيخودرادر
بورليهيلزكاليفرنياافتتاحخواهدكرد.اينشركت
همچنينجســتوجويقطعاتزمينمجازيرا
درمتــاورسThe Sandboxآغازكردهاســت.
توكنهــايديجيتالفروختهشــدهدراينهفته

ASRVرندرهايسهبعديازهمانژاكتفيزيكي
هستندكههركدامرنگهاوويژگيهايمتفاوتي
دارند.برخيازسبكهايعجيبوغريبترعبارتند
از:فلسهاياژدها،ميلههايرعدوبرقوحتييكي
ازطراحيهايشــبيهلباسفضاييناسا.بهگفته
ASRV،دارندگانNFTهاميتوانندازابزارهايي
مانند»تخفيفها،كارتهايهديه،گشتوگذارها
ومزايايفروشگاهخردهفروشي«بهرهمندشوند؛
ويژگيهاييكهبهمنظورتشــويقتعاملمشتري
واحســاساجتماعيشكلگرفتهاســت.ازنظر
بارتون، NFTهابهمشترياناينامكانراميدهد
كه»عاقهخاصيبــهتبليغبرنديامحصولاتيكه
ازقبلبهآنعاقهمندبودهاند،داشــتهباشــند«.
بارتوندراينخصوصهمگفــت:»ارزشزيادي
برايمشــتريوجوددارد.آنهاميتواننداحساس

مشاركتبيشتريداشتهباشــندوهرچهشركت
موفقترشــود،مشــتريميتواندارزشبيشتري
كسبكند«.اينســايدرپيشازاينگزارشداده
استكهASRVبابيشازيكميليونو300هزار
دنبالكنندهدراينســتاگراموانجمنهايآناين،
اززمانشروعهمهگيريبيماريكوويد-19رشد

سريعيداشتهاست.اهدايماسكهايضدباكتري
اينشركتدرآغازهمهگيريبهجلبتوجهبيشتر
كمككــرد.ASRVيكيازبرندهايمداســت
كهواردفضاينوپايوب3شــدهاست.اينهفته،
)The Gap(شركتمعروفتوليدپوشــاگگپ
نيزبهطورمشــابهمجموعهايازNFTرامعرفي

كردوغولهايجهانيهمچوننايكوآديداسهم
نمايشهاييرادرمتاورسساختهاند. دسنترالند
)Decentraland(اخيرااعامكردهاستكهدرماه
مارسامسالنخستينهفتهنمايشمجازيخود
رابابرندهايطراحبرجســتهميزبانيخواهدكرد.
بهگفتهگرياســكيلكهازغولهایارزديجيتال
محسوبميشود،متاورسپتانسيلتبديلشدنبه
يكفرصتدرآمدسالانهيكتريليوندلاريرادارد.
چنــدیپيــشنايــك،شــركتكتانــیمجازی
RTFKTرابهمبلغینامشخصخريداریكردورسما
بااينحركتوارد»متاورس«شد.شركتRTFKTكه
درسال2020توسطبنواپاگوتو،كريسلوواستيون
واسيلوفايجادشدهبود،ظاهراپولبسيارخوبیرااز
اينمعاملهبهدستآوردهاست.اينشركت،مجموعهای
ازتوكنهایغيرمثلیرانيزتوليدمیكردهاست.نايك
بااينحركتگامبلندديگریرادرجهتايجاد»نايك
ديجيتال«برداشتوحالامیتواندخاقيتهایخود
رادرفضایمتاورسنيزبهاجرابگذارد.ازسویديگر
آديداسنيزباورودبهكلوپميمونهایكسلبرندخود
راازاينطريقبهمتاورسآوردهاست.پسازرقابتدر
دنيایواقعی،بهنظرمیرسدبرندهایمختلفپوشاك
اعمازورزشیوغيرورزشیقصددارنددرمتاورسنيز

رقابتخودرافانتزیتردنبالكنند.

اهدای توكن در ازای خريد كاپشن جديد
شركتهايتوليدپوشاك،يكيپسازديگريوارددنيايمتاورسميشوندودرهمينراستا

توكنهايغيرمثليخودرابهبازارعرضهميكنند
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01

سال های نمایش كارگردان
۱۳85- ۱۳64ساموئل خاچیكیان

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۱۰٫۱8۰٫56۷۱56٫6۰۲٫45۰جنگی

شماره
عقابها

02

سال های نمایشكارگردان
۱۳85- ۱۳6۷سیف الله داد

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۷٫58۱٫6۹5۱55٫۰۱۰٫۳۳۰جنگی

شماره
كانیمانگا

03

سال های نمایشكارگردان
۱۳85- ۱۳۷۲محمدرضا اعلامی

فروش )تومان( تماشاگرژانر
6٫4۰5٫۰۷۷۳56٫8۲۹٫۱۰۰اكشن

شماره
افعی

07

سال های نمایشكارگردان
۱۳88-۱۳8۷مسعود ده نمكی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫۳48٫۲4۰۷٫۹۲۷٫۳۱۱٫۰۰۰كمدی جنگی

شماره
اخراجیها۲

11

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷۹-۱۳۷۰داریوش مهرجویی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
4٫۹۲4٫۲5۷55٫454٫8۲۰كمدی

شماره
اجارهنشینها

04

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳۷۳ایرج طهماسب

فروش )تومان( تماشاگرژانر
6٫۱۷۷٫۲444۱8٫۱58٫۳۱۰كودك

شماره

كلاهقرمزیو
پسرخاله

08

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳64ایرج قادری

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫۱۹۰٫۷5۱۷۲٫6۷۷٫۰۰۰اكشن

شماره
تاراج

12

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳۷۰بهروز افخمی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
4٫546٫۱۷۷۱5۲٫۲44٫۷۲۰ملودرام

شماره
عروس

05

سال های نمایشكارگردان
۱۳85-۱۳66شهریار بحرانی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫۷۰۷٫۱۳4۹۰٫۲۷۲٫4۲۰جنگی

شماره
گذرگاه

09

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳۷6داوود میرباقری

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫۱۰۹٫45۷68۹٫8۲5٫8۹۰كمدی

شماره
آدمبرفی

13

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳65ساموئل خاچیكیان

فروش )تومان(تماشاگرژانر
4٫۳۹۹٫8۲۳۷۱٫۰8۲٫6۹۰اكشن

شماره
یوزپلنگ

06

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷4-۱۳66شاپور قریب

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫55۱٫56۲5۰٫۹۰۱٫۹۳۰ملودرام

شماره

بگذارزندگی
كنم

10

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷4 -۱۳6۹مهدی فخیم زاده

فروش )تومان(تماشاگرژانر
5٫۰8۱٫66۱۹۰٫566٫64۰كمدی

شماره
خواستگاری

14

سال های نمایش كارگردان
۱۳۹۰-۱۳۷4حسن كاربخش

فروش )تومان(تماشاگرژانر
4٫۳۲6٫5۲۷۳64٫۲۹۳٫6۱۰جنگی

شماره

پروازاز
اردوگاه

15

سال های نمایشكارگردان
۱۳8۲-۱۳6۷شهریار بحرانی

فروش )تومان( تماشاگرژانر
4٫۲۱8٫۷۹۳6۲٫6۳۱٫۲5۰جنگی

شماره
هراس

16

سال نمایشكارگردان
۱۳۹۷ابوالحسن داوودی

فروش )تومان(  تماشاگرژانر
4٫۱۰6٫۱۳6۳8٫۰6۳٫848٫۰۰۰كمدی

شماره
هزارپا

20

سال های نمایشكارگردان
۱۳8۹-۱۳۷۲مجید جوانمرد

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫8۳۷٫۹۳5۱۹4٫۰68٫۲۹۰اكشن

شماره

قافله

24

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳64حبیب كاوش

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫48۹٫48۹46٫۰۱۳۰٫۱۷۰اكشن

شماره
دادشاه

17

سال های نمایشكارگردان
۱۳۹۰-۱۳۷۳همایون اسعدیان

فروش )تومان( تماشاگرژانر
4٫۰6۷٫۳4۲۲8۳٫864٫5۳۰اكشن

شماره
نیش

21

سال های نمایشكارگردان
۱۳8۲-۱۳66منوچهر مصیری

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۷۳6٫۰5۰۳۷٫۱۹5٫54۰اكشن

شماره
تشكیلات

25

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳66احمد حسنی مقدم

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫446٫8۳۱5۷٫۲۰۲٫۷۳۰اكشن

شماره

حماسهدره
شیلر

18

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷۹-۱۳۷۷محمدرضا هنرمند

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۹4۹٫۰۳۰۹۰۲٫۷6۲٫۲۳۰كمدی

شماره
مردعوضی

22

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳68رسول ملاقلی پور

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫6۹۷٫۷۹65۷٫8۳6٫۱5۰جنگی

شماره

افق

26

سال های نمایشكارگردان
۱۳85-۱۳6۹پرویز تأییدی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۳54٫۲۲۳6۷٫۳66٫۱6۰اكشن

شماره
آخرینمهلت

19

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷۳- ۱۳6۹محمدرضا هنرمند

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۹۱۹٫445۷۰٫6۷۲٫6۳۰كودك

شماره

دزد
عروسكها

23

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳۷5كیومرث پوراحمد

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫5۰5٫8۹۰4۲5٫688٫4۲۰كودك

شماره

خواهران
غریب

28

سال   نمایشكارگردان
۱۳۹8مصطفی كیایی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۲۲۳٫8۰8۳8٫546٫456٫۰۰۰كمدی

شماره
مطرب

29

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷۱-۱۳66اكبر صادقی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۲۱8٫4۲۷۳۲٫5۲۲٫۹4۰ملودرام

شماره
دبیرستان

27

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳64اكبر صادقی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۲۹۷٫۱۳8۳8٫4۰۳٫۳۷۰جنگی

شماره

پایگاه
جهنمی

30

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷8-۱۳۷4ایرج قادری

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۱8۳٫۳۷۹۲۳5٫۰45٫۹8۰ملودرام

شماره

میخواهم
زندهبمانم

34

سال های نمایشكارگردان
۱۳8۲-۱۳۷8تهمینه میلانی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫۹۹5٫۷۷۷۷84٫5۳۱٫۲۰۰ملودرام

شماره
دوزن

38

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷۰-۱۳65مهدی صباغ زاده

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫8۳۰٫5۹۹۲5٫8۰۹٫6۳۰ملودرام

شماره
گمشده

31

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳۷۱ناصر مهدی پور

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۱۰۷٫86۰۱4۳٫885٫۳۹۰اكشن

شماره

گلهاو
گلولهها

35

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷4-۱۳64مرضیه برومند

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫۹۷6٫۱۰۰۲۷٫۱4۰٫۲۰۰كودك

شماره
شهرموشها

39

سال های نمایشكارگردان
۱۳84-۱۳6۹فریبرز صالح

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫8۰۱٫۷486۲٫8۱4٫55۰اكشن

شماره
مرگپلنگ

32

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷5-۱۳۷۱تهمینه میلانی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۰۹4٫۱46۱۱۲٫4۷6٫۰4۰كمدی

شماره

دیگهچه
خبر؟

36

سال های نمایشكارگردان
۱۳۹4-۱۳۹۳مرضیه برومند

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫۹6۳٫8۳6۱۲٫4۹۹٫6۷5٫۰۰۰كودك

شماره

شهرموشها
۲

40

سال های نمایشكارگردان
۱۳8۱-۱۳۷۰حبیب كاوش

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۱۰٫۱8۰٫56۷۹۱٫۳65٫۳۳۰اكشن

شماره
آتشپنهان

33

سال های نمایشكارگردان
۱۳85-۱۳۷8فریدون جیرانی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۳٫۰5۲٫۲8۰8۰۱٫۷8۰٫۳4۰ملودرام

شماره
قرمز

37

سال های نمایشكارگردان
۱۳۷4-۱۳68كیانوش عبارتی

فروش )تومان(تماشاگرژانر
۲٫۹۳۱٫58۷۳۷٫۹۳5٫6۷۰كمدی

شماره

روزباشكوه
شهركوچك

4۰ فیلم پرتماشاگر سینمای پس از انقلاب

پلان

پسند عمومی؛ تحقیر یا تحلیل؟
فیلم های پرتماشاگر چگونه رگ خواب مخاطب را 

به دست می آورند

   »تماشاگران یك فیلم، ممكن 
اســت تك تك آدم هــای احمقی 
باشــند ولی هرگز دســته جمعی 
اشتباه نمی كنند.« این جمله مشهور بیلی وایلدر، حكم تأییدی 
است بر پســند عمومی و اینكه هیچ فیلمی بی دلیل پرتماشاگر 
نمی شــود یا برعكس در گیشــه شكســت نمی خورد. در تاریخ 
ســینما هیچ فیلمی بدون دلیل ركوردشكنی نكرده و با استقبال 
مواجه نشــده اســت. از »گنج قارون« و »قیصر« تا »عقاب ها« و 
»اجاره نشین ها« و »اخراجی ها« و »هزارپا« همیشه دلایلی برای 
فروختن فیلم ها وجود داشته است. هرچند در گذشته معمولاً هیچ 
تحلیلی درباره دلایل اقبال عمومی از فیلم ها ارائه نمی شد. وقتی 
گنج قارون ركورد شكست، تقریباً هیچ نقدی درباره فیلم نوشته 
نشد. مقاله پرویز نوری در زمان اكران فیلم از معدود واكنش های 
رسانه ها نسبت به این ساخته سیامك یاسمی است كه در آن هم 
در نهایت تحلیلی درباره اقبال عمومی به گنج قارون ارائه نشــده 
است؛»این روزها صحبت از گنج قارون اســت. این فیلمفارسی 
ساخته ســیامك یاســمی )كارگردان معروف به پولساز ایرانی( 
تا هفته گذشــته روی هم رفته یك میلیــون و ۷۰۰ هزار تومان 
فروش داشته است و گویا این رقم به ۲ میلیون و بیشتر از آن هم 
رسیده اســت. باید گفت كه امروز فقط فیلم های فارسی و هندی 
در تهران و سایر شهرســتان ها مشــتری دارد و یك فیلم خوب 
آمریكایی و اروپایی به ســختی ممكن اســت مورد پسند و توجه 
مردم قرار گیرد. دلیلش هر چه باشــد كسی به درستی نمی داند. 
همین قدر بگوییم كــه گنج قارون مخلوطی اســت از فیلم های 
هندی به اضافه سایر فیلم های فارســی به اضافه سایر فیلم های 
فارسی و چرا مردم می پســندند این سؤالی اســت كه باید خود 
آنها جوابش را بدهند.« )تاریخ تحلیلی صد سال سینمای ایران، 
 عباس بهارلو، دهه4۰:رؤیای شیرین و شكست؛ فریدون جیرانی، 
دفتر پژوهش های فرهنگی ۱۳۷۹؛ به نقل از سپید و سیاه ۱۳44(.

در سال های بعد قاعده نادیده گرفتن فیلم های پرمخاطب معمولاً 
در یك صــورت نادیده گرفته می شــد؛ اینكه فیلــم پرمخاطب 
محصول جریان موج نوی سینمای ایران باشد. تازه در این صورت 
هم باز بیشــتر به خود فیلم و ویژگی ها و شاخصه هایش پرداخته 
می شد نه دلایل موفقیتش در گیشــه. وقتی 4سال بعد از گنج 
قارون، فیلم »قیصر« روی پرده آمد و به شــكلی غافلگیر كننده 
مورد توجه مردم قرار گرفت، مطبوعات پر شــد از مقاله و نقد و 
تحلیل درباره فیلم كیمیایی ولــی میان آن همه مطلب به ندرت 
موضوع ارتباط فیلم با تماشاگر و دلایل محبوبیتش مورد اشاره 
قرار گرفت. یكی از این معدود موارد نقد پرویز دوایی بر فیلم بود 
كه در فرازهایی از آن به موضوع تماشاگران پرتعداد قیصر اشاره 
شده است كه البته به نظر دوایی بیشــتر این تماشاگران متوجه 
تفاوت های كار مســعود كیمیایی با فیلم های متعارف فارســی 
نبوده اند؛»معجزه قیصر در این است كه در متن متعارف فارسی 
ساخته شده است، بگذریم كه جذبه اش برای عوام الناس از حد 
همان شــابكای مخملی و چهره های محبــوب و یكی دو صحنه 
هیجانی فراتر نمی گــذرد و قادر به تشــخیص كمترین تفاوتی 
بین این اثر پراحساس، زیبا و غنی با قهرمان قهرمانان، جوانمرد 
جوانمردان، دلاور دوران و امثالهم نیستند.... قیصر تازه برای این 
جماعت یقینا فیلمی اســت كه به حسب معیارهای فیلمفارسی 
خیلی چیزها كم دارد، حداقلش چند دهن آواز و نیز اینكه قیصر، 
فرمان و خان دایی گاهی بلند نمی شــوند كه برای تماشــاچیان 
گرامی یك قر كمری بیایند!« )مجموعه مقالات در نقد و معرفی 
آثار مسعود كیمیایی، زاون قوكاســیان، انتشارات آگاه ۱۳۶۹،  
به نقل از سپید و ســیاه ۱۳4۸( این تحلیل شاخص ترین منتقد 
ســینمایی ایران در زمان اكران قیصر از ارتباط گسترده فیلم با 
تماشاگران است كه در واقع اشارتی است بر شباهت های ظاهری 
اثر با سینمای فارسی )چهره های محبوب، صحنه های هیجانی 
و...( و اینكــه در نهایت چیزهای زیادی كه منطبق با خواســت 
مخاطب اســت كم دارد. در ســال های بعد تأثیر گذاری فیلم بر 
تماشاگران و حتی توانایی اش در عوض كردن ذائقه مردم تأكید 
شــد:»به جرأت می توان گفت كه پیدایش این الگوی مضمونی 
)تنهایی و شكســت ضد قهرمان( محصول تغییری است كه موج 
قیصر در سلیقه و پذیرش تماشــاگران فیلم های فارسی به وجود 
آورد.«)دگرگونی اجتماعــی و فیلم های ســینمایی در ایران، 
جامعه شناسی فیلم های عامه پسند ایران، پرویز اجلالی، انتشارات 

فرهنگ و اندیشه ۱۳۸۳(. 
باز همه اینها درباره قیصر به عنوان فیلمی متفاوت و خلاف آمد است 
وگرنه در مورد بیشتر محصولات موفق در جذب تماشاگر، نیازی به 

واكاوی رابطه فیلمساز و اثر حس نمی شود.
چنین روالی ســنگ بنای رخدادهای بعد از انقلاب هم می شود. 
ســینمای دولتی دهــه ۶۰، بــا معذوریت ها و تغییر در مســیر 
ریل گذاری اش، كمتر به لحاظ مخاطب شناسی اش مورد بررسی 
قرار گرفت. اینكه در هر دوره ای فیلم یا فیلم هایی ساخته می شود 
كه در آنها به نیاز های وقت تماشــاگران بها می دهد؛ تماشاگرانی 
كه در طول 4۰سال اخیر، محصولات ژانرهای مختلف را پسندیده 
است و برای تحلیل عملكرد و بازخورد رسانه اش، به فضایی بسیار 
گسترده تر از دایره محدود این ستون است. سینمای ایران در این 
ســال ها در ارتباط با مخاطب، روش ها و رویكرد های مختلفی را 
تجربه كرده و از دل همین تحولات و آزمون و خطاها به نشانه هایی 
رسیده كه بتواند مخاطب گسترده تری را جذب سالن های سینما 
كند و بــرای واكاوی ارتباطی كه گاهی دو طرفه اســت، نتایجی 
حاصل آمده كه شاید بتوان بر اساسش به روش شناسی فیلم های 
ركوردشكن در گیشه پرداخت كه این خود یك داستان دیگر است.

مسعود پویا
روزنامه نگار

   بــا ركورد شــكنی 
»دینامیــت« جایــگاه 
پرفروش تریــن فیلــم تاریخ ســینمای ایران، 
پس از ۳ ســال به فیلمی تازه رسید. دینامیت، 
فیلمی كمدی اســت و پیش از ایــن »هزارپا« 
در مقام پرتماشــاگرترین فیلم تاریخ سینمای 
ایران قرار داشــت كــه آن هم كمدی اســت. 
اما پرفروش تریــن فیلم های ســینمای ایران، 
پرمخاطب ترین فیلم های این ســینما نیستند 
و همه این ركورد شــكنی ها در گیشــه تنها در 
سایه گران شدن بهای بلیت به دست آمده است. 
وقتی از مبلغ به دســت آمده از گیشه گذر كنیم 
و سراغ تعداد تماشــاگر برویم متوجه می شویم 
كه هنــوز و همچنان و با فاصلــه ای قابل توجه، 
فیلمــی در صدر قــرار دارد كه ۳۶ ســال پیش 
اكران شــد و تا سال ها در ســینماهای تهران و 
شهرســتان ها حكمرانی می كــرد. »عقاب ها« 
ســال ۱۳۶4 اكران شــد و هم ركورد گیشه را 
شكست و هم در طول ســالیان آنقدر تماشاگر 
یافت كه ركوردش به نظر دست نیافتنی می آید. 
عقاب ها بیــش از ۱۰میلیون مخاطب داشــته 
است، نزدیك به ۱۰برابر تماشاگران دینامیت كه 
پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینمای ایران است. 
عقاب ها، فیلمی جنگی بود كه در میانه های جنگ 
تحمیلی روی پرده آمد و با استقبال بی نظیر مردم 

مواجه شد. جالب اینكه دومین فیلم پرتماشاگر 
سینمای پس از انقلاب هم فیلمی جنگی است. 
اگر عقاب ها در اواســط جنگ هشت ساله روی 
پرده آمد، »كانی مانگا« زمانی اكران شد كه ایران 

قطعنامه ۵۸۹ را پذیرفته بود.
   ذائقه تماشــاگر ایرانی در گــذر زمان تغییر 
كرده است. این را می شــود از فیلم هایی كه در 
طول این سال ها بیشترین تماشاگر را داشته اند، 
متوجه شد. از ابتدای دهه ۶۰ تا نیمه اول دهه ۷۰، 
بیشتر فیلم های پرمخاطب حادثه پرداز بوده اند؛ از 
فیلم های جنگی گرفته تا انواع و اقسام اكشن ها، 
این فیلم های حادثه پرداز بوده اند كه بیشــترین 
تماشاگر را جذب سالن های سینما كرده اند. بیش 
از یك دهه اكشن ها با ستاره بی بدیل و پولسازی 
به نام جمشید هاشــم پور در گیشه ترك تازی 
كرده اند. در این بازه زمانــی چند كمدی )مثل 
»اجاره نشین ها« و »خواســتگاری«( و ملودرام 
)مانند »بگذار زندگی كنم« و »عروس«( هم در 
كنار فیلم های كودك )»شــهر موش ها«، »دزد 

عروسك ها( تماشاگران پرتعداد یافته اند.
   پرتماشاگرترین فیلم های ســینمای ایران 
در دهه۶۰، بیشــتر آثاری بوده اند كه بر حادثه و 
حماســه تكیه می كردند؛ فیلم هایی پرستاره كه 
مخاطب را با ســعید راد و جمشــید هاشم پور و 
فرامرز قریبیان جذب سالن های سینما می كردند. 

در این سال ها پرتماشاگرشــدن اجاره نشین ها 
به عنوان كمدی شهری یك استثناست. در دهه ۶۰ 
كمدی زیاد ســاخته نمی شــد و بازار بیشتر در 
اختیار اكشن های جنگی و شــهری قرار داشت. 
جز فیلم های حادثه پرداز جنگی كه ســیطره ای 
كامل بر گیشــه داشــتند، زیر گونه هایی چون 
اكشن مواد مخدری هم داشتیم كه داستانش با 
»سناتور« شروع شــد و با »تاراج« به اوج رسید. 
این زیر گونه محبوب به شــكلی غیرطبیعی و با 
دخالت دولت، مدتی از چرخه تولید خارج شــد 
و از دهــه ۷۰ با فیلمی چون »قافله« بازگشــتی 
موفق را تجربه كرد. در فیلم های اكشن، »افعی« 
نمونه ای مهم و جریان ســاز است. اكران افعی در 
اوایل دهه ۷۰ و اســتقبال فوق العاده مردم از آن 
تا چند ســال چرخه ای را به راه انداخت كه اغلب 
هاشم پور ستاره شان بود. درحالی كه در مورد دیگر 
فیلم موفق آن دوره، »عروس«، ملودرام ایرانی به 
سادگی نتوانســت راهی را كه افخمی طی كرده 
بود، بپیماید. در واقع شرایط اجتماعی، فرهنگی 

اجازه ساخته شدن نمونه های مشابه عروس را به 
بقیه سینماگران نداد یا كمتر داد. به همین دلیل 
اســت كه بعد از موفقیت عقاب ها انبوهی فیلم 
اكشن جنگی از راه می رسد یا پس از افعی سینمای 
ایران پر از محصولات حادثه پرداز می شــود ولی 
عروس نمونه ای تك افتاده است كه ملودرام های 
سینمای ایران در ســال های بعد موفق به تكرار 
موفقیتش نمی شــوند چون جدای از صناعت و 
تكنیك، مهم ترین ابزارش، یعنی ســتاره هایش 
را ندارند. ابوالفضل پورعــرب و نیكی كریمی دو 
ستاره فیلم عروس، اجازه همبازی شدن نمی یابند 
و بخش خصوصی نمی تواند به بازتولید این الگوی 

موفق بپردازد.
   در دهه های ۶۰ و ۷۰ اكران شهرستان داستان 
خودش را دارد. بسیاری از فیلم های پرتماشاگر 
این دوران در اكران اول تهران خیلی پرمخاطب 
نبودند و حتی جزو ۱۰ فیلم پرفروش سال هم قرار 
نگرفتند ولی در شهرستان ها تماشاگر خودشان 
را یافتند. فیلم هایی چون »حماسه دره شیلر«، 
»آخرین مهلت« و »گل ها و گلوله ها« بیشترین 
تماشــاگر خود را در شهرستان ها یافتند و ضمن 
اینكه در اكران های مكرر سال های بعد همچنان 
مخاطب یافتند. در آن ســال ها، بازار اكران ۲ و 
اكران ۳ هنوز رایج بود و رونق داشت. روزگاری كه 
چیزی به نام شبكه نمایش خانگی وجود نداشت و 
فیلم ها تا قبل از نمایش از تلویزیون، تنها در سالن 

سینما امكان دیده شدن داشتند.
   از نیمه دوم  دهه ۷۰، با تغییر شرایط سیاسی، 
اجتماعی و تحولات فرهنگی، هم سینمای ایران 
متحول می شود و هم ذائقه تماشاگر تغییر می كند. 
یكی از مهم ترین نشــانه های ایــن تغییر خروج 
ســینمای حادثه ای از چرخه محصولات پولساز 
اســت. به مرور ملودرام هــا و درام های اجتماعی 

پرتماشاگر تر می شــوند. از دهه ۸۰، با گسترش 
رسانه های رقیب چون ماهواره و اینترنت و انبوه 
شبكه های تلویزیونی، سینمای ایران بخش قابل 
توجهی از تماشاگرانش را از دست می دهد. دهه ۸۰ 
دهه افول و شكســت ســینمای ایران در جذب 
مخاطب است. اگر به فهرســت پرتماشاگرترین 
فیلم های سینمای پس از انقلاب مراجعه كنیم، 
فقط یك فیلم )اخراجی ها۲( از دهه ۸۰ می بینیم. 
از همین دوران اســت كه كمــدی تبدیل به ژانر 
مسلط سینمای ایران می شود. مسعود ده نمكی 
در این دوران با ســری اخراجی ها و بعد رسوایی، 

پولسازترین كارگردان سینمای ایران است.
   دهه ۹۰، دهه ظهور پردیس های مدرن چند 
سالنه اســت؛ دهه ای كه محل تماشای فیلم به 
اندازه خود فیلــم اهمیت می یابــد. در دهه ۹۰ 
همچنــان كمدی ها پیشــتازان گیشــه اند. در 
سراســر دهه ۹۰، پرفروش تریــن فیلم های هر 
سال كمدی ها بوده اند. از كل فیلم های این دهه 
فقط دو فیلم در فهرســت پرتماشاگرترین های 
ســینمای ایران حضور دارند: »هزارپا« با حضور 
رضا عطاران و جواد عزتــی و »مطرب« با حضور 
پرویز پرســتویی. دهه ۹۰ دهه ستارگان است؛ 
بازیگرانی كه حضورشان در هر فیلمی تماشاگر 
به همراه می آورد. دهه رضا عطاران و جواد عزتی 
و.... دهه ای كه پرویز پرســتویی ســتاره پرفروغ 
دهه های ۷۰ و ۸۰، فقط یك فیلم پرتماشاگر دارد. 
در انتهای دهه ۹۰ كه با كرونا به سیاه ترین سال 
سینمای ایران تبدیل شد، به نظر می رسد تماشاگر 
گریز پا تر از همیشه شده اســت. آنچه در اكران 
۱4۰۰ گذشت و اقبال نسبی از چند فیلم، امیدها 
را زنده نگه داشت. هرچند اگر بخواهیم براساس 
تعداد بلیت های فروخته شــده قضــاوت كنیم، 
دهه های ۶۰ و ۷۰ دست نیافتنی به نظر می رسند.

پرطرفدارترین فیلم های سینمای پس از انقلاب، اكشن و كمدی 
بوده اند، ملودرام و فیلم كودك در مراحل بعدی قرار می گیرند

سعید مروتی
روزنامه نگار

راه گیشه از كدوم طرفه؟

نمایی از فیلم گنج قارون



حذفآسیاییها
شاهکارحذفشدهها

 فولاد و سپاهان در روز قرعه کشی ليگ قهرمانان از جام حذفی حذف شدند 
اما پرسپوليس که از آسيا حذف شده بود با بهترين نمايش اين فصلش صعود کرد
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پرسپولیس 3 0 ذوبآهن

سپاهان 1
3

1
4

آلومینیوم

فولاد 1
4

1
5

مسکرمان

2نمایندهایراندرلیــگقهرمانانآســیا،دقیقادرروز
قرعهکشیلیگقهرمانانازجامحذفیایرانکناررفتند!
ایندرحالیبودکهپرســپولیسِحذفشدهازآسیابدون
اینکهدغدغهقرعهکشیلیگقهرمانانراداشتهباشددر
فولادشــهربهتریننمایشاینفصلخودشراارائهدادو
ذوبآهنرابا3گلحذفکرد.کلا4مســابقهایکهدیروز
ازمرحلهیکهشــتمنهاییجامحذفیایرانبرگزارشدبا

اتفاقاتبسیارجالبیهمراهبود.

بهترینپرسپولیسفصل
پرسپولیسکهدربازیهایلیگخیلیسختبهگلمیرسید
وهوادارانشرابرایبــازیحذفیدرزمینحریفاصفهانی
نگرانکردهبود،خیلیســادهوراحتذوبآهنرابا3گل
شکستدادوبهیکچهارمنهاییرسید.ایننتیجهیادآور
پیروزی3برصفردرزمانگابریلکالدرونهمبود.هرچند
تیمکالدرونباتاکتیکدفاعوضدحملهدرفولادشــهربه
3گلرســیداماتیمیحییدیروزصاحبتوپومیدانهم

بود.وحیدامیریدرنیمهاولگلنخستتیمشرابهزیبایی
زدومهدیعبدیدرنیمهدوم2گلزدوبهزعمگزارشــگر
اصفهانیهت تریککرد!نکتهمهماینبازیدرخششعبدی
واحســانپهلواندرترکیباصلیسرخپوشانبودکههر
دویآنهابهاجباردرجمع11بازیکناصلیقرارگرفتهبودند!
ایندوبازیکنکهگلمحمدیاعتقادیبهقراردادنآنهادر
ترکیباصلینداشتوبهخاطرمصدومیتآلکثیروعالیشاه
فیکسشدهبودند،نمایشدرخشانیدرفولادشهرداشتندو

پرسپولیسبادرخششآنهاوالبتههمکاریزیبایسیامک
وترابیرویگلسومبهقاطعانهترینبرداینفصلشمقابل
یکتیملیگبرتریرســید.2بازیکنتاجیکستانیهمدر
اینبازیبالاخرهبهمیدانرفتندتاشایددربازیهایآینده

بتوانندباریازدوشتیمبردارند.دستاورد
اینمسابقهبرایسرخپوشانخیلیبیشتر

ازصعودبهمرحلهبعدیبودوروحیهتیمرابرایبازگشتبه
لیگتاحدزیادیبالابرد.

 ادامه  در
 صفحه18

حتیبهیكنفرویزاندهند
بهآمریکانمیرویم

علیرضا دبیر در نشست خبری پیرامون حواشی اخیر گفت: 
دیدار با آمریكا  دوستانه است، آن را سیاسی نكنید

با ابتلای دسته جمعی آبی ها به کرونا، بازی امروز آنها در جام حذفی برگزار نمی شود  
20بازی هفته آینده مقابل هوادار هم وضعیت نامشخصی دارد   18
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جام
شماره95
 قهرماني رئال در سوپرجام کلي

آمار و رکورد جدید ثبت کرد

استقلال-پیکان
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انتخاب واقعا شايسته

هميشه اينطوري باش!

از كسي تعريف نكنيد

رضــا درويش به عنــوان مديرعامل 
جديــد سرخپوشــان انتخاب و 
معرفي شد. در مورد انتخاب خود 
درويــش قضاوت هاي فــراوان و 
متناقضي وجــود دارد و حتي يكي 
مثل حسین كلاني صراحتا مي گويد با 
او موافق نیست. با اين حال وجه جالب تر ماجرا به حضور بیژن 
ذوالفقارنسب در كرسي رياســت هیأت مديره باشگاه مربوط 
مي شــود. خب البته بیژن خان تحصیلكرده و محترم است و 
سابقه بازي در پرســپولیس را هم دارد، اما سطح اشراف او بر 
اخبار و رويدادهاي ورزشي طوري است كه حتي نمي دانست 
پرســپولیس بابت دريافت رضايتنامه يحیي گل محمدي به 
پديده مشهد بدهكار است! واقعا هم وزير ورزش براي انجام چنین 
انتخاب هاي شايسته اي به چند ماه زمان نیاز داشت. دست شما 

درد نكند آقاي سجادي!

پرسپولیس در روزي درخشان با ارائه 
يكي از بهترين نمايش هاي ممكن 
با 3 گل ذوب آهن را شكست داد. 
اين بازي در مرحله يك هشــتم 
نهايي برگزار شد و سرخپوشان با 
شايستگي تمام به مرحله بعد رسیدند. 
آنها اين برد را در روزي كســب كردند كه فولاد و سپاهان از 
گردونه مسابقات كنار رفتند. نمايش پرسپولیس آنقدر جذاب 
و زيبا بود كه دوست و دشمن را به تمجید واداشت. اين مسئله 
بیش از هر چیز ديگري قابل توجه يحیي گل محمدي است. 
وقتي تیمي خوب بازي مي كند، انتقاد از آن سخت و سخت تر 
مي شود. پرسپولیس در خیلي از مسابقات ديگر اين فصل هم 
به پیروزي دست يافته، اما همیشه انتقاد وجود داشت، چون 
تیم خوب بازي نمي كرد. همیشه با همین كیفیت بازي كنید تا 

هیچ كس هیچ حرفي براي گفتن نداشته باشد.

اين هفته بــراي لژيونرهاي فوتبال 
اتفاقات عجیبي رخ داد. اول كلي از 
پیام نیازمند تعريف شد كه او گرگ 
جام حذفي است و آنجا استعدادش 
را به رخ مي كشد، اما پیام در بازي 
حذفي آخر پورتیموننــزه در تركیب 
اصلي قرار گرفت و 4 گل خورد. با اين شرايط قطعا سكونشیني 
او در بازي هاي لیگ تمديد خواهد شــد. بعد كلي از ســامان 
قدوس تعريف كردند كه هر وقت به عنــوان بازيكن تعويضي 
به زمین مي آيد مي تركاند، اما سامان در جريان شكست 3 بر 
صفر برنتفورد مقابل لیورپول به طور كامل روي نیمكت نشست. 
علي قلي زاده هم شرايط مشابهي داشت و در كشاكش تعريف و 
تمجیدها از او به خاطر نمايش هاي خوبش در شارلوا، اين هفته 
شاهد شكست 3 بر صفر تیمش برابر آنتورپ بود. آقا بیايید كلا 

از كسي تعريف نكنیم!

مهدي عبدي با 2گلي كه در جام حذفي 

مقابل ذوب آهن به ثمر رســاند، رسما 06
بهترين گلزن اين فصل پرسپولیسي ها 
شد. عبدي در لیگ برتر 4گل زده و به 
همراه عیسي آل كثیر كه او هم 4گل در لیگ به ثمر رسانده بهترين 
گلزنان پرسپولیس در لیگ جاري هستند. اما آل كثیر يك گل هم 
در مرحله قبلي جام حذفي مقابل ويستا توربین زده بود تا بالاتر از 
عبدي به عنوان بهتريــن گلزن پرســپولیس در مجموع رقابت ها 
شناخته شود. اما عبدي جوان ديروز با 2گلي كه در فولادشهر به ثمر 
رســاند مجموع گل هايش در لیگ و جام حذفي را به 6گل رساند و 

بالاتر از آل كثیر قرار گرفت كه فعلا مصدوم و دور از میادين است.

 بعد از عبدي و آل كثیــر، ديگر گلزنان 

پرســپولیس در اين فصــل به ترتیب 08
مهدي ترابي و سیامك نعمتي با 3گل، 
علي شــجاعي با 2گل و رضا اســدي، 
میلاد سرلك، فرشاد فرجي، كمال كامیابي نیا، حامد پاكدل، محمد 
شــريفي و وحید امیري هر كــدام با يك گل هســتند. از 28گل 
پرســپولیس در لیگ و جام حذفي 26گل توسط اين بازيكنان زده 
شــده و 2گل هم گل به خــودي بازيكنان حريف بوده اســت. اما 
تأثیرگذارترين بازيكن پرسپولیس در اين گل ها مهدي ترابي است 
كه با 3گل و 5پاس گل مجموعــا روي 8گل )29درصد از گل هاي 
تیمش( تأثیرگذار بوده است. ترابي يك پنالتي را هم در لیگ هدر 
داده كه با گل كردن آن پنالتي مي توانســت ركوردش را از اين هم 

بهتر كند.

 اما تأثیرگذارترين بازيكن لیگ برتر در 

پايان نیم فصل، يك ستاره خارجي است 10
كه روي 9گل تیمش تأثیرگذار بوده و به 
اين ترتیب يك پله بالاتر از مهدي ترابي 
قرار گرفته است. كوين يامگا در نیم فصل اول 7گل براي استقلال زد 
و 2پاس گل هــم داد تا تأثیرگــذاري اش روي گل هاي اين تیم به 
عدد9برسد. البته 4گل از 7گل يامگا روي ضربات پنالتي زده شده 
كه يكي از پنالتي ها هم توسط خودش به دست آمده است. او بالاتر 
از ترابي، منشا و ســعید صادقي قرار گرفته كه هر كدام روي 8گل 
تأثیرگذار بوده اند؛ ترابي با 3گل و 5پاس گل براي پرســپولیس، 
سعید صادقي با 4گل و 4پاس گل براي گل گهر و گادوين منشا با 

8گل و بدون پاس گل در تیم مس رفسنجان.

به طور كلي بخشي از تكراري ترين جملات تاريخ بشر را مي توان 
در نشست هاي خبري مربیان ايراني ديد. همیشه كلیشه اي ترين 
جملات بر زبان دوستان جاري مي شود و مخصوصا در نشست هاي 
خبري قبل از بازي كه هنوز اتفاق خاصي رخ نداده، راحت مي شود 
تك تك جملات اين دوســتان را پیش بیني كرد. به عنوان مثال 
تقريبا تمام مربیان حاضر در مســابقات مرحله يك هشتم نهايي 
جام حذفي از جمله اي شبیه اين استفاده كردند: »در جام حذفي 
اجازه هیچ اشــتباهي نداريم، چون با نخســتین اشتباه حذف 
خواهید شد.« مرحله قبلي هم همه همین را گفتند، مرحله بعدي 
هم همه همین را خواهند گفت، ســال هاي قبــل همین بوده و 

سال هاي بعد هم همینطور خواهد بود!
كل پكیج فوتبال، يك پديده سرگرم كننده است، بنابراين تولید 
جذابیت مضاعف در آن ارزش بالايــي دارد. به همین دلیل هم 

هست كه بسیاري از مربیان اروپايي، سعي مي كنند با استفاده از 
جملات متفاوت و زيبا، نقشي در اين فرايند داشته باشند. خیلي ها 
عقیده دارند هر مسابقه فوتبال از نشست خبري قبل از بازي آغاز 
مي شود و تا نشست خبري بعد از مسابقه ادامه مي يابد. شما اين 
رويكرد را به وضوح در اروپا مي بینید و هفته اي نیســت كه كلي 
جمله جذاب به فارسي ترجمه نشود. مثلا همین بامداد دوشنبه 
بعد از قهرماني رئال مادريد در سوپرجام اسپانیا آنچلوتي سرمربي 
اين تیم گفته: »فوتبالیســت ها وقتي افتخارات زيادي به دست 
مي آورند كم كم احساس خوش تیپي مي كنند و حجم تلاش شان 
را كاهش مي دهند، اما خوشــبختانه بچه هاي من در رئال خیلي 
زشت هستند و هنوز به كار ادامه مي دهند!« مربیان ما اما تا هزار 
سال ديگر هم خواهند گفت: »نقاط ضعف و قوت حريف را آنالیز 

كرده بوديم« و...

نكته بازی

متريكاآماربازی

تكراري ترين جملات دنيا را اينجا بشنويد
همه مربیان ايراني مثل همیشه گفتند: »در جام حذفي اجازه هیچ اشتباهي نداريم«

درحالي كه حمله ويروس كرونا به اردوي استقلالي ها مسابقه اين تیم 
با پیكان را تحت تأثیر قرار داده است، 3مسابقه ديگري كه از مرحله 
يك هشتم نهايي جام حذفي باقي مانده، امروز در شهرهاي مختلف 
برگزار مي شود. مهم ترين مســابقه امروز بدون شك بازي نساجي و 
گل گهر ســیرجان خواهد بود كه هر دو تیم خودشان را براي صعود 
به جمع 8تیم نهايي شايسته و صاحب شــانس مي دانند. دوئل امیر 
قلعه نويي با ســاكت الهامي در اين دو تیم يكي از مصاف هاي جذاب 
لیگ ايران در ماه هــاي اخیر بوده و هیچ يك از اين دو ســرمربي در 
مصاف هاي رودررو موفق به شكســت حريف نشده اند. حساس ترين 
بازي اين دو تیم، مســابقه اي بود كه در آخرين هفته لیگ گذشــته 
برگزار شــد و گل گهر براي حفظ رتبه چهارم و كسب سهمیه آسیا 
نیاز شديدي به 3امتیاز آن مسابقه داشت. اما ساكت الهامي و تیمش 

در يك بازي پرگل به تساوي 2-2 با حريف رسیدند و قلعه نويي رتبه 
چهارم فصل گذشــته را از دســت داد. در نیم فصل اول لیگ جاري 
هم بازي 2تیم به میزباني گل گهر 1-1 مســاوي تمام شد. نساجي 
در جام حذفي با بردن دومین تیم ســیرجان يعني آرمان گهر به اين 
مرحله رسیده و حالا بايد مقابل نخســتین تیم سیرجان قرار بگیرد 

كه در مرحله قبلي شهرداري آستارا را 4بر صفر شكست داده است.
ديگر تقابل لیگ برتري امروز، مصاف مس رفســنجان و پديده است 
كه به نظر مي رسد تیم مس در رفسنجان مشكلي براي حذف حريف 
بحران زده اش نداشته باشد. بازي مس و پديده همان مسابقه اي است 
كه در لیگ برتر به خاطر عدم حضور پديده برگزار نشد و مشهدي ها با 
حكم كمیته انضباطي يك شكست 3بر صفر را پذيرفتند. اين بار اما در 
تیم مشهدي خبري از اعتصاب نیست اما شرايط اين تیم و نتايجش در 

نیم فصل اول تفاوت چنداني هم با يك تیم اعتصاب زده ندارد! پديده 
صاحب ضعیف تريــن خط حمله و خط دفاع لیگ اســت و در مقابل 
مس رفسنجان حتي بدون احتساب 3گلي كه با برد 3بر صفر مقابل 
پديده نصیبش شد، با 18گل زده يكي از 4خط حمله برتر لیگ را در 
اختیار دارد. پديده در مرحله قبلي تیم دسته اولي استقلال ملاثاني را 
شكست داده و مس هم با بردن تراكتور يكي از قهرمانان گذشته اين 

جام را حذف كرده است.
 آخرين بازي امــروز هم مصاف نفت مسجدســلیمان با خلیج فارس 
ماهشــهر است كه ســاعت14:30به میزباني مسجدســلیمان آغاز 
مي شــود. نفتي هــا در لیــگ برتــر اصلا شــرايط خوبــي ندارند 
اما در جام حذفي بــا برخورد به تنهــا تیم لیگ دويــي اين مرحله، 

خوش شانس ترين تیم حاضر در قرعه كشي بوده اند.

گزارش بازی
سندرم پنالتی ششم

در روز درخشش پرسپولیس، 
2 نماينــده ايران در آســیا 
از جام حذفی كنار رفتند و حــذف هر دو تیم هم 
در ضربــات پنالتی رخ داد. ســپاهان در اراک گل 
زودهنگامی به آلومینیوم زد و به نظر می رسید برای 
حذف میزبانش سخت ترين بخش كار را انجام داده 
است. اما اشتباه عجیب كريستوفر كنت روی يك 
ضربه ايستگاهی به آلومینیوم فرصت داد به بازی 
برگردد و با تساوی يك-يك كار را به ضربات پنالتی 
بكشاند. در اين ضربات 3بازيكن موفق و تاثیرگذار 
سپاهان به شكل عجیبی پنالتی های خود را از دست 
دادند تا يكی از مهم ترين مدعیان قهرمانی بالاخره 
در پنالتی ششم شكست را بپذيرد. در كرمان هم 
اتفاق كاملا مشابهی در ضربات پنالتی برای فولاد 
رخ داد. فولاد در جريان بازی برخلاف ســپاهان از 
حريفش عقب افتاد و بــازی را در دقايق پايانی به 
تساوی كشــاند اما در ضربات پنالتی هر دو تیم به 
يك شــكل باختند. هر دو تیم در 5ضربه ابتدايی 
عقب افتادند و اگر پنالتی پنجم حريف شــان گل 
می شد شكست می خوردند اما هر دو دروازه بان با 
مهار پنالتی پنجم تیمشان را در بازی نگه داشتند. 
با اين وجود هم فولاد و هم سپاهان پنالتی ششم را 
از دست دادند و حذف تلخی را پذيرا شدند. جواد 
نكونام كه فصل گذشته محســن فروزان را برای 
ضربات پنالتی به بازی می آورد و سپاهان و استقلال 
را با همین حربه شكست داده بود، اين بار فروزان را 
نداشت و با گلر جوان خودش شكست را پذيرفت. 
محــرم نويدكیا اما در دقیقــه120 حجت صدقی 
را جايگزين گلر اتريشــی كرد و با وجود مهار يك 
پنالتی توسط اين دروازه بان، وقتی سروش رفیعی 
پنالتی اش را به تیر دروازه كوبید، حذف را پذيرفت. 
چهارمین بازی ديروز هم مصاف نفت آبادان با خیبر 
خرم آباد بود كه آبادانی ها در روز اعتصاب تیم اصلی 
با تیم امیدشان به مصاف حريف رفتند و 5 بر يك 
شكست خوردند! صنعت نفت تنها باشگاه اين فصل 
است كه هیچ پولی به بازيكنانش نداده و به همین 

دلیل با چنین اتفاق عجیبی روبه رو شده است.

درحالي كه استقلالي ها خودشان را براي برگزاري ديدار حساس از مرحله 
يك هشــتم نهايي جام حذفي مقابل پیكان آماده مي كردند، خبر ناگهاني 
مثبت شدن تست كروناي تعداد زيادي از بازيكنان اين تیم، شوک بزرگي 
به اردوي آبي هاي پايتخت وارد كرد. نخســتین خبري كه در مورد تعداد 
كرونايي هاي استقلال مخابره شد، از ابتلاي 17بازيكن و 3عضو كادرفني خبر 
مي داد ولي دقايقي بعد چند خبرگزاري از ابتلاي 10 تا 12بازيكن استقلال 
به كرونا خبر دادند. نكته مهم اينجاست كه فرهاد مجیدي و مديران استقلال 
از بازيكنان و اعضاي تیم خواســته اند نام بازيكنان كرونايي رسانه اي نشود 
ولي پیگیري خبرنگار همشهري نشان مي دهد كه نفراتي مثل سیدحسین 
حسیني، سیاوش يزداني، علیرضا رضايي، سعیدي فر، مهدي پور و رودي 
ژستد در بین بازيكنان كرونايي قرار دارند. اين در حالي است كه چند بازيكن 

ديگر استقلال هم مبتلا به اين ويروس هستند.

لغو كنفرانس مجيدي
روز گذشــته كنفرانس خبري مجیدي هم لغو شــد و البته مجتبي حسیني 
سرمربي پیكان در كنفرانس خبري حاضر شد. غیبت مجیدي در كنفرانس باعث 
شد خبرهايي در خصوص ابتلاي او به ويروس كرونا نیز مطرح شود اما اين خبر 
خیلي زود تكذيب شد و باشگاه استقلال اعلام كرد تست سرمربي اش منفي بوده 
است. با تصمیم مجیدي تمرين روز گذشته استقلال هم تعطیل شد و اعضاي 
اين تیم مجددا تست دادند تا براساس جواب هاي تست دوم در مورد برگزاري يا 

عدم  برگزاري بازي با پیكان تصمیم گیري شود.

قانون چه مي گويد
طبق قانون، مسابقه يك تیم در شرايطي به خاطر ابتلای بازيكنان به كرونا لغو 
خواهد شــد كه آن تیم كمتر از 5+11بازيكن در لیست نفراتش داشته باشد. 
بنابراين اگر اســتقلال 16بازيكن با تست منفي داشــته باشد، مشكلي براي 
رويارويي با پیكان در جام حذفي نداشته است؛ البته به شرطي كه يكي از اين 
16بازيكن دروازه بان باشد. طبق قانون تعداد افراد مبتلا به كرونا در كادرفني 
تیم هم منعي براي برگزاري بازي ايجاد نخواهد كرد. ديروز ســهیل مهدي، 
رئیس كمیته مسابقات سازمان لیگ، ضمن اعلام اين قانون در مورد سرنوشت 
بازي اســتقلال و پیكان گفت: »منتظر نتايج آزمايش ها هســتیم و بعد از آن 

تصمیم گیري مي شود. بايد به ما لیست اعلام شود و براساس تعداد افراد مبتلا 
در اين زمینه تصمیم گیري مي شود.«

تست مظاهري منفي شد
يكی از نكات جالب در اردوی آبی ها اين بود كه با وجود ابتلاي حسیني و 
رضايي به كرونا، تست رشید مظاهري منفي بود و استقلال يك دروازه بان 
با تست منفي در اختیار داشت. ديروز برخي از كانال هاي خبري ادعا كردند 
كه حضور رشید مظاهري در يك كافه، آن هم در حالي كه ماسك نزده بود، 
باعث شده كادر فني استقلال از اين بازيكن به شدت شاكي باشند. اما اين 
اتفاق بعید به نظر مي رسد، چون مظاهري دچار سرماخوردگي شده بود 
و حتي در تمرين روز يكشنبه نیز به همین دلیل حضور نداشت. دو تست 
قبلي مظاهري منفي بود و اين بازيكن ديروز تست سوم را داد كه اين تست 
هم منفي بود. بنابراين اگر بازي امروز  برگزار می شد رشید مظاهري بايد 

درون دروازه استقلال قرار می گرفت.

20ساعت قبل از بازی؛ بالاخره لغو شد
در نهايت حوالی ساعت19:30 ديشب اعلام شد بازی پیكان و استقلال از مرحله 
يك هشتم نهايی جام حذفی به درخواست باشگاه اســتقلال لغو شده و برگزار 
نمی شود. البته سازمان لیگ هیچ آماری در خصوص تعداد بازيكنان مبتلاشده 
استقلال منتشر نكرد اما لغو مســابقه را اعلام كرد تا برگزاری بازی هفته آينده 
اســتقلال مقابل هوادار هم در هاله ای از ابهام قرار بگیــرد. اين در حالی بود كه 
پیكاني ها ديشب راهي هتل شده بودند و سعید دقیقی مدير اين تیم نیز ظهر ديروز 
در اظهارنظری جالب عنوان كرد: »آقای بیژن طاهری سرپرست استقلال امروز 
)دوشنبه( در جلسه هماهنگی بازی حضور داشتند اما ايشان در جريان جلسه 
هیچ صحبتی درباره ابتلای برخی اعضای تیم استقلال به كرونا انجام ندادند. حتی 
نماينده فدراسیون فوتبال و ساير حاضران درباره بازی برنامه ريزی كاملی انجام 
دادند اما باز هم موضوعی در اين خصوص مطرح نشد كه اين مسئله جای سوال 
دارد!« به هر حال بازی استقلال و پیكان امروز برگزار نمی شود اما احتمال می رود 
حرف و حديث درباره لغو اين بازی در روزهای آينده ادامه داشته باشد. استقلالی ها 
تیرماه سال گذشته نیز به همین دلیل در لیگ برتر مقابل پارس جنوبی حاضر 

نشدند و درباره لغو آن بازی هم اعتراض های زيادی صورت گرفت.

زهر و عسل
 فرهاد مجیدي در مورد جام حذفي

 احساسات دوگانه اي دارد
استقلال امروز در مرحله يك هشتم نهايي 
جام حذفي به مصــاف پیكان خواهد رفت. 
آبي هــا نمي توانند از اين قرعه ناخشــنود 
باشند؛ مخصوصا كه پرسپولیس و سپاهان 
به تیم هاي دشــوارتري مثــل ذوب آهن و 
آلومینیوم اراک خوردند. استقلال در لیگ 
جزو مدعیــان اصلي قهرماني اســت. آنها 
نیم فصل اول را هم با صدرنشیني به پايان 
رســاندند تا بیش از همیشــه به شكستن 
طلسم 8ساله امیدوار شــوند. اين اما به آن 
معنا نیســت كه آبي ها به راحتــي از كنار 
جام حذفي بگذرند. مســیر كوتاه و آسان 
قهرماني در اين مســابقات، براي هر تیمي 
وسوسه كننده اســت و قطعا استقلال هم 
تمام تلاشــش را براي پیشــروي در اين 

مسابقات به كار خواهد گرفت.
نكته جالب اما به احساسات دوگانه فرهاد 
مجیــدي در مــورد جام حذفــي مربوط 
مي شود. سرمربي استقلال در دوران كوتاه 
مربیگــري اش شــیرين ترين و تلخ ترين 
خاطراتش را از همین تورنمنت دشت كرده 
اســت. مجیدي 2فصل پیاپي در مسابقات 
حذفي موفق به شكســت پرسپولیس شد. 
هر دو پیــروزي فرهاد در ضربــات پنالتي 
به دست آمد؛ يكي در نیمه نهايي و ديگري 
در يك چهارم. همــه مي داننــد كه براي 
مجیدي غلبه بر پرسپولیس بسیار حیاتي 
و شیرين است و او اين حس را با هیچ چیز 
در جهان عوض نمي كنــد. حتي يك فايل 
صوتي از فرهــاد وجود دارد كــه او در آن 
ابراز امیدواري كرده بود در مسابقات فصل 
گذشته جام حذفي به پرسپولیس بخورد. 
بنابراين 2پیروزي پیاپي برابر سرخ ها براي 
او بســیار دلچســب بود. با اين حال بعد از 
برتري برابر پرســپولیس، جام حذفي روي 
تلخ خودش را هم به مجیدي نشان داد. او 
فصل اول در بازي فینال مغلوب تراكتور شد؛ 
شكستي كه تبعات سنگیني براي مجیدي 
به همراه داشــت و باعث شد او استقلال را 
ترک كند. احمد ســعادتمند، مديرعامل 
وقت استقلال كه با مجیدي اختلافات شديد 
داشت، حتي به اين مربي اجازه نداد در لیگ 
قهرمانان آسیا هدايت تیم را برعهده داشته 
باشد. آبي ها با مجید نامجومطلق راهي آن 
مسابقات شدند. سال بعدش هم استقلال 
بعد از برتــري برابر پرســپولیس، در يك 
نیمه نهايي بسیار جنجالي گل گهر سیرجان 
را برد، اما بار ديگر در فینال شكست خورد؛ 
اين بــار مقابل فولاد و در ضربــات پنالتي. 

ببینیم تیم مجیدي اين فصل چه مي كند.

سه شنبه 2۸ دی1400

جام حذفی يک هشتم نهايی

مس رفسنجان- پديده

نفت مسجد سلیمان-خلیج فارس ماهشهر 

نساجی- گل گهر

14:00

14:30
ليگ برتر هفته شانزدهم

شنبه 2 بهمن 1400

يكشنبه 3 بهمن 1400

مس رفسنجان- سپاهان

تراکتور- گل گهرسیرجان

هوادار-استقلال

ذوب آهن - صنعت نفت آبادان

آلومینیوم اراک- پديده مشهد

فجر سپاسی -نساجی مازندران

نفت  مسجدسلیمان -پیكان

15:00

برنامه بازی ها

پيكان -  استقلال چگونه لغو شد؟
 با ابتلای دسته جمعی آبی پوشان به كرونا، بازی امروز آنها در جام حذفی برگزار نمی شود

 بازی هفته آينده مقابل هوادار هم وضعیت نامشخصی دارد  

ادامه از 
صفحه 17

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2451935-15105استقلال1

1595121101132پرسپولیس2

159241961329سپاهان3
15591137624آلومینیوم اراک4
156542114723مس رفسنجان5

155731614222پیكان6

121-155641213فولاد7

221-155641416گل گهرسیرجان8
20-154831414نساجی مازندران9

319-155461114صنعت نفت آبادان10

518-15537813ذوب آهن11

414-15357711هوادار12
513-153481318تراکتور13

712-15267613فجر سپاسی14

1211-15258618نفت  مسجدسلیمان15

194-411423-15پديده مشهد16

سيرجان و رفسنجان؛ سخت و آسان
 در بازي هاي امروز جام حذفي، گل گهر مقابل نساجي كار سختي

 براي صعود دارد اما رفسنجاني ها بازي آسان تري دارند
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در تاريخ سوپرجام اسپانيا 
فقط ۵ پنالتي در طول بازي 

خراب شده كه دو تاي 
آنها مقابل تيبو كورتوا به 
هدر رفته است. اولين بار 
متگود مقابل آركونادا در 

سال 1982بود. در سال 
2013مسي مقابل كورتوا با 

پيراهن اتلتيكو، پنالتي را به 
تيرك زد. ايبورا مقابل براوو 
در سال 2016و بن يدر مقابل 

ترشتگن در سال 2018نيز 
پنالتي خراب كردند. كورتوا 

امسال هم پنالتي رائول 
گارسيا را به زيبايي با پايش 

مهار كرد. كورتوا در بازي 
رئال و والنسيا نيز پنالتي 

حريف را گرفته بود كه 
براي نخستين بار در رئال 
2 پنالتي متوالي را مهار 

كرد. اين در حالي است 
كه از 19پنالتي قبل از 
آن در رئال فقط 

2 پنالتي را 
گرفته بود.

جام شماره
قهرماني رئال در سوپرجام كلي آمار و ركورد جديد ثبت كرد

پيروزي 2بر صفر مقابل اتلتيك بيلبائو نخستين جام رئال مادريد از سال 2020به اين سو بود و نخستين پيروزي اين 
تيم در فينال سوپرجام مقابل بيلبائو. رئال كه براي دوازدهمين بار فاتح سوپرجام اسپانيا شد، حالا يكي از بارسا در 
اين تورنمنت كمتر جام دارد و در 3 دوره از ۵دوره اخير و 2 دوره از 3 دوره اي كه جام با حضور 4 تيم برگزار شده، به 
قهرماني رسيده است. جالب اينكه رئال در سال هاي 1916، 1930، 1933، 1943و 19۵8در فينال جام حذفي اسپانيا 
به بيلبائو باخته بود. رئال مادريد در 19 دوره سوپركاپ اسپانيا شركت كرده كه در 12 دوره قهرمان شده. بيلبائو 4 بار 
در اين رقابت ها شركت كرده و 3بار قهرمان شده. رئال مادريد در سال 1989و بيلبائو در سال 1984در كوپا و لاليگا 

قهرمان شده بودند و به همين دليل بدون برگزاري بازي جام سوپركاپ به آنها اهدا شده بود.

مارســلو به طور مشــترك با خنتو با 95
23 جام بــه پرافتخارتريــن بازيكن 
تاريخ رئال مادريد تبديل شد؛ مارسلو 
و خنتــو )23جام(، رامــوس )22(، 

مانولــو ســانچيس )21(، 
بنزمــا )20( و كاســياس 
19(. مارســلو در ايــن  (
سال ها با رئال 5 بار قهرمان 
لاليگا، 2 بــار قهرمان كوپا، 

5 بار قهرمان سوپركاپ اسپانيا، 4 بار 
قهرمان ليگ قهرمانان، 3 بار قهرمان 
سوپركاپ اروپا و 4 بار هم قهرمان جام 

باشگاه هاي جهان شده است.

Marcelo

Benzema
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لوكا مودريچ با گلزني 
به اتلتيك به پيرترين 
گلزن تاريخ رقابت هاي 
سوپركاپ اسپانيا تبديل شد )36سال و 129روز( 
و از ركورد آدوريس و رائول گارسيا ) 34 سال و 
187 روز( عبور كرد. او حالا مســن ترين گلزن 
رئــال مادريد از ســال 1976هم هســت. اين 
هجدهمين جام لوكيتا بود و همچنين چهارمين 

جام وينيسيوس با پيراهن رئال.

بهتريــن خــط هافبك 
جهان شــامل كــروز، 
لوكيتــا و كاســميرو از 
فصل 16/2015 كه براي نخســتين بار كنار 
هم بازي كرده اند تا امروز توانسته اند 13جام 

در كنار هم كسب كنند.

اين گل شماره18كريم 
به بيلبائو بود؛ تيم مورد 
علاقــه بنزمــا. بنزما به 
دومين بازيكن از ســال 
2010تا كنــون تبديل 

شد كه در 4 بازي متوالي در 
سوپرجام اسپانيا موفق به 

گلزني مي شود.

بنزما تا كنون 16بــار در رئال پنالتي 
زده )13 پنالتي در لاليگا، يكي كوپا، 
يكي جام باشــگاه هاي اروپا و يكي 
سوپرجام اسپانيا( كه همگي به گل 

تبديل شده است.

بنزما در اين فصل با 23 گل و 9 پاس گل روي 32گل 
تأثير مستقيم داشــته كه فقط لواندوفسكي با تأثير 
مســتقيم روي 37 گل از او بهتر بوده است. بنزما در 
5 فينال اخير رئال 3 گل زده و يك پاس گل داده است.

كريم بنزما به پرافتخارترين بازيكن فرانسوي تاريخ 
فوتبال تبديل شــد. او با رئال مادريد 585 بازي، 
303 گل، 4قهرماني ليــگ قهرمانان، 4 قهرماني 
جام جهاني باشگاه ها، 3 قهرماني سوپرجام اروپا، 
3 قهرماني سوپرجام اســپانيا، 3 قهرماني لاليگا، 
2 قهرماني كوپا دل ري و يك قهرماني  ليگ ملت هاي اروپا با تيم ملي فرانسه و 4 قهرماني 

ليگ يك كشورش با ليون به همراه يك جام حذفي فرانسه و يك جام اتحاديه.

Modrić

سوپرجام اسپانيا 
چهل ونهمين جام دوران 

رياست فلورنتينو پرس بود؛ البته 
در تيم هاي فوتبال و بسكتبال با 
هم. يك جام ديگر اين ركورد 

را به نيم قرن افزايش 
مي دهد.

رودريگو 
براي نخستين بار 

از زمان حضورش در رئال 
موفق شد در 3 بازي پياپي 
تأثير مستقيم روي گل 
داشته باشد و 3 پاس گل 

ثبت كند.

اين جام 
شماره95كهكشاني ها 

بود و آنها كه به تازگي به 
ركورد 100برد در ال كلاسيكو 
رسيده اند، تنها 5جام ديگر تا 

ركورد 100 جام
 فاصله دارند.

مهدي طارمي دوباره به همان روند هميشــگي اش در ليگ پرتغال كه 
با آن آشنا بوديم و از شــنيدن خبر گلزني هايش به تعجب نمي افتاديم 
برگشت. مهاجم ايراني پورتو در هفته هجدهم ليگ برتر پرتغال در بازي 
با بلننزه از ابتدا در تركيب قرار نگرفت اما از دقيقه39 وارد زمين شد. او در 
نيمه دوم و در دقيقه61 گل سوم تيمش را در اين پيروزي4بريك به ثمر 
رساند تا پورتو 50 امتيازي شــود و فاصله 3 امتيازي اش با اسپورتينگ 
رده دومي را در صدر جدول حفظ كنــد. دياس در اين بازي يك پنالتي 
خراب كرد و اوانيلسون هم مقابل تيم آخر جدول موفق به هت تريك شد.

تا همين چند هفته پيش طارمي 12بازي پشت هم موفق به گلزني نشد و 
از تيم ملي هم خط خورده بود. كونسيسائو سرمربي پورتو هم هر هفته از 
او انتقاد مي كرد. اما حالا اوضاع بهتر شده و روال گلزني اش به هر مسابقه 
يك گل نزديك شده است. در جدول بهترين گلزنان ليگ پرتغال مهدي 

طارمي با 10 گل در رده چهارم قرار دارد و در جدول پاس گل ها با 6تا در رده 
سوم. 3 بازيكن از او يك پاس گل بيشتر داده اند اما آقاي پاس گل فعلي ليگ 
يعني رافا سيلوا 13گله است. تنها داروين نونيز )14(، لوييس دياس )13( و 
فران )11( از او بيشتر گل زده اند؛ با اين تفاوت كه هيچ يك از آنها گل پنالتي 
نداشته اند اما طارمي يك گل پنالتي در اين فصل به ثمر رسانده است. اين 
گل مقدمه اي بود بر مراسم گالاي فيفا كه ساعت21 ديشب در زوريخ برگزار 
شد و طارمي يكي از 3نامزد كسب جايزه زيباترين گل سال در اين مراسم 
بود. گل او به چلسي در كنار گل اريك لاملا )تاتنهام به آرسنال( و پاتريك 
شيك )چك به اســكاتلند( ديگر نامزدهاي دريافت اين جايزه بودند. يك 
 noticiasaominuto سايت پرتغالي هم لقب تازه اي به طارمي داد. سايت
)خبر در دقيقه( درخصوص گل طارمي نوشت: »يك گل ديگر از آبي پوشان 

با ناو هواپيمابر و با هدايت مهدي طارمي.«

وز چهره ر

وز اتفاق ر

روزهاي تاريك احمد نور
شماره8 سابق سرخ ها شايد زودتر از حد تصور به پرسپوليس برگردد

بهروز رســايلي|  حتي تصور اينكه يك فوتباليســت در جريان يك 
مسابقه حذفي، يك پنالتي را در جريان مســابقه و ضربه بعدي را در 
ضيافت پنالتي ها از دست بدهد، دشوار است. اين اتفاق بسيار ناگوار اما 
براي احمد نوراللهي رخ داد. هافبك دفاعي تيم ملي كشورمان كه از 
ابتداي فصل به الاهلي امارات پيوسته، در جريان بازي با شارجه در جام 
حذفي اين كشور يكي از كابوس وارترين روزهاي زندگي اش را پشت 
سر گذاشت. نوراللهي در جريان بازي فرصت داشت كه پنالتي اش را گل 
كند و الاهلي را به مرحله بعد بفرستد. او اما اين فرصت را از دست داد 
تا بعد از پايان مسابقه با نتيجه مساوي بدون گل، كار به ضربات پنالتي 
بكشد. احمد نور براي اينكه فاجعه را تكميل كند، آنجا هم ضربه اش 
را از دست داد. شايد اگر او روحيه نداشت، بهتر بود از زدن پنالتي دوم 
بپرهيزد، اما ستاره پيشين پرسپوليس پشت توپ رفت و ضربه اش را 
از دست داد. به اين ترتيب بار ديگر فشارها روي نوراللهي افزايش پيدا 
كرده؛ بازيكني كه از نخســتين روزهاي حضورش در الاهلي دوران 
پرفراز و نشيبي داشته و همين اواخر در يكي دو مسابقه بدون ارائه هيچ 

توضيحي نيمكت نشين شده بود.

   پرسپوليسي ها خوشحال مي شوند!
نكته عجيب در مورد احمد نوراللهي اين اســت كه هر بار خبر مربوط 
به خرابكاري هاي او منتشر مي شــود، خيلي از هواداران پرسپوليس 
خوشحال مي شوند! دليلش البته اين نيست كه نسبت به اين بازيكن 
بي مهر شده باشــند. اتفاقا برعكس؛ آنها به احمد علاقه دارند و جاي 
او را هنوز در تيم شــان خالي مي بينند. بنابراين اميدوارند رابطه بين 
نوراللهي و الاهلي جوش نخورد و او زودتر به ايران برگردد. در سال هاي 
اوج پرســپوليس، نوراللهي يكي از اركان كليــدي موفقيت هاي اين 
تيم به شمار مي آمد. او حفره ميانه ميدان را پوشش مي داد و با توجه 
به علاقه اي كه بــه كارهاي هجومي داشــت، كمك حال خط حمله 
سرخپوشان هم بود. نوراللهي قبل از ترك پرسپوليس، در ليگ بيستم 
با 9گل زده در كنار مهدي عبدي برترين گلزن پرسپوليس لقب گرفت. 
بنابراين عجيب نيست كه غيبت او، روي عملكرد هجومي تيم هم تأثير 
گذاشته باشد. پرسپوليس براي پيدا كردن جانشين نوراللهي خيلي تقلا 
كرد و حتي با هزينه اي گزاف رضا اسدي را جذب كرد، اما نتيجه چيزي 
نشد كه هواداران انتظار داشتند. براي آنها هيچ كس نوراللهي نمي شود؛ 
بازيكن 28ساله اي كه اين روزها در تيم ملي دراگان اسكوچيچ هم به 

مهره اي ثابت و مؤثر تبديل شده است.

   در اين تيم، همه برمي گردند
با اين اوصاف هيچ بعيد نيست نوراللهي زودتر از آنچه انتظار مي رفت به 
فوتبال ايران برگردد. خود او هم به تازگي براي بازگشت به پرسپوليس 
ابراز علاقه كرده است. قرارداد احمد نور با الاهلي 2 ساله است. گفته 
مي شود او امسال يك ميليون و 100 هزار دلار دستمزد مي گيرد كه اين 
رقم براي فصل آينده به يك ميليون و400هزار دلار خواهد رسيد. اصلا 
پول كمي نيست و معادل ريالي اش همين حالا بين 30 تا 37ميليارد 
تومان مي شود. در چنين شرايطي شايد الاهلي به اين نتيجه برسد كه 
براي فصل دوم اين سرمايه گذاري را روي احمد نور انجام ندهد و لژيونر 
ديگري جذب كند. به طور كلي پرسپوليسي هاي لژيونر معمولا به اين 
تيم برمي گردند؛ از جلال حســيني و وحيد اميري بگيريد تا فرشاد 
احمدزاده و سروش رفيعي كه در بازگشت نتوانستند جايگاه پيشين 
خود را پس بگيرند. همين حالا هم بازيكناني مثل شجاع خليل زاده 
و محمدحســين كنعاني زادگان در صف بازگشــت به پرســپوليس 

ايستاده اند؛ جايي كه جلوتر از همه آنها، احمد نوراللهي را مي بينيم!

 قرعه سخت سپاهان
در غياب سرخابي ها

قرعه كشي ليگ قهرمانان آســيا در فصل 23-2022 روز گذشته 
برگزار شد و 2تيم ايراني حاضر در اين مسابقات در گروه هاي سوم و 
چهارم قرار گرفتند. اين دوره از ليگ قهرمانان آسيا قرار است براي 
نخستين بار در 2سال ميلادي برگزار شود تا از اين پس زمان برگزاري 
ليگ قهرمانان آسيا نيز با ليگ قهرمانان اروپا و ليگ هاي داخلي در 
اغلب كشورها هماهنگ شود. در قرعه كشي ديروز، ايران كه از حضور 
پرسپوليس و استقلال در رقابت  هاي امســال محروم شده با 2تيم 
فولاد و سپاهان حضور داشت كه تيم فولاد به نسبت قرعه ساده تري 
نصيبش شد. فولاد خوزستان به خاطر قهرماني جام حذفي در سيد 
يك قرار گرفته بود و در گروه ســوم با الغرافه قطر، شــباب الاهلي 
امارات و آهال تركمنستان هم گروه شد. هم  گروهي فولاد با 2تيمي 
كه از بازيكنــان ايراني و البته يك مربي كاملا آشــنا براي ايراني ها 
بهره مي برند، از اتفاقات جالب اين قرعه كشــي بود. شباب الاهلي با 
مهدي قائدي و احمد نوراللهي به مصاف فولاد خواهد رفت و الغرافه 
هم اســتراماچوني را روي نيمكت و ســعيد عزت اللهي را در جمع 
بازيكنانش خواهد داشت. سپاهان، نايب قهرمان دوره گذشته ليگ 
برتر نيز به عنوان دومين نماينده ايران با تيم هاي قدرتمند الدحيل 
قطر و پاختاكور ازبكستان در گروه چهارم غرب آسيا قرار گرفت. تيم 
چهارم اين گروه در بازي پلي آف بين التعاون عربســتان و الجيش 
سوريه مشخص خواهد شــد. ديدارهاي پلي آف 24اسفند امسال 
برگزار مي شــود و مرحله گروهي اين رقابت ها نيز از 18فروردين تا 

7ارديبهشت 1401به صورت متمركز برگزار خواهد شد.

   گروه بندي ليگ قهرمانان آسيا در منطقه غرب:
گروه A: الهلال عربستان، الريان قطر، استقلال تاجيكستان، برنده 

پلي آف )الشارجه امارات – الزوراء عراق(
گروه B: الجزيره امارات، الشباب عربســتان، بمبئي سيتي هند، 

نيروي هوايي عراق
گروه C: الغرافه قطــر، فولاد ايران، شــباب الاهلي امارات، آهال 

تركمنستان
گروه D: الدحيل قطر، پاختاكور ازبكستان، سپاهان ايران، برنده 

پلي آف )التعاون عربستان – الجيش سوريه(
گروه E: الســد قطر، الوحدات اردن، الفيصلي عربســتان، برنده 

پلي آف )نسف قرشي ازبكستان – بني ياس امارات(

يك گل
براي مراسم گالا
طارمي با گلزني به تيم رده آخري به 
استقبال جايزه پوشكاش رفت

كارلتو به نخستين و تنها مربي تاريخ رئال 
تبديل شــد كه نرخ پيروزي 76درصد در 
همــه رقابت ها را ثبت مي كنــد. كارلتو با 
رئال مادريــد؛ 14/2013 كوپــا دل ري، 
14/2013 ليگ قهرمانان، 14/2013 جام 
باشگاه هاي جهان، 14/2013 سوپركاپ 
اروپا، 22/2021 سوپركاپ اسپانيا. ميلان 
تنها تيمي است كه كارلتو با آن به هر 6جام 
ممكن دســت يافته. او در رئال يك لاليگا 

كم دارد.

كارلتو عاشــق ســوپرجام 
هــم هســت. او حــالا در 
4 كشــور مختلف توانسته 
اين جام را ببرد؛ بايرن مونيخ 
)2016و 2017(، ميــلان 
)2004(، چلسي )2009( 
و رئــال )2021(. او 3 بــار 
هم سوپرجام اروپا را برده، 
ميلان )2003و 2007( و 

رئال مادريد )2014(.
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منهای فوتبال

آیا كسی كه 
گرین كارت دارد 

به سفارت آمریكا 
می رود تا ویزا 
بگیرد؟ آنقدر 

بی عقل هستند 
كه در گرین كارت 
جعلی، جنسیت 

من را زن 
نوشته اند. دیروز 

سفارت آمریكا به 
فدراسیون ای میل 

زد كه چرا آقای 
دبیر گرین كارت 

خودش را پس 
داده است

جدول 8416

84
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افقی:
 1- از آثار هانس كریســتیان 
آندرسن، نویسنده دانماركی- 

صاحب شدن- چهره
2- نوعی بیسكوئیت سبك- 

آشكار- مربوط به نبی
3- حرف انتخاب- زمین پست 
اشباع شده از رطوبت- شهری 

در گیلان
4- اوضاع جوی- اندیشیدن- 

پارچه كهنه
5- چـــكـش سنگـــین- 

برنج فروش- چیزها
6- عریــان- خاص- پســران 

عرب
7- رفت وآمد زیاد- تخمك- 

زره ساز
8- تكرار حرفی- مورد تمسخر 
دیگران- به نخ های ســر و ته 

فرش گویند- تكرار حرفی
9- برگشــتن- واحد نظامی- 

خوراكی از اسفناج
10- شــهرآورد- از ایــالات 

آمریكا- سنگین ترین حیوان
11- ویرایش- سیب آذری- 
رهبر مذهبــی كاتولیك های 

جهان
12- نیكو- واحد طول روسی 
معادل 1067متر- عامل ایجاد 

بیماری
13- اصطلاحــی در فوتبال- 

گلی زیبا- جهت
14- خرقــه درویشــی- نور 

اندك- چراغ پیه سوز قدیمی
15- ضربه ســر در فوتبال- 

فصل پاییز- نام قدیم همدان
  

عمودی:
1- بانــوی نویســنده رمان 
چراغ هــا را مــن خامــوش 

می كنم- خراش
2- جانشــینی- مهره ای در 

شطرنج- داخل شدن
3-  ساز كوبه ای- چند وكیل- 

از پهپاد های ساخت ایران
4- دم حجلــه باید كشــت- 
شهری در فارس- نام ماندگار 

موسیقی آلمان
5- باشگاه فوتبال انگلیسی- 

راه آذری
6- برجســته- هنر ششــم- 

ویتامین انعقاد خون
7- به سم ســتور می كوبند- 

در به دری- بی حركتی
8- از تیم هــای باشــگاهی 
فوتبال ایتالیــا- فیلم علمی 

تخیلی ساخته جیمز كامرون
9- ایســتادن وسیله نقلیه در 
جایی- مجله الگوهای لباس- 

شبانگاه
10- تكرار یك حرف- تنبلی- 

برده

11- كمانــدار ایرانــی- از حواس 
پنجگانه

12- خسیس- رمز عملیات كربلای 
پنج- متاع

13- آسانسور- چاشــنی غذایی- 
یادداشت

14- شــیرینی خامه ای لوله شده- 
كال- كتاب زرتشت

15- سراپرده- بازیگر زن فیلم های 
»تعطیــلات رومی« و »عشــق در 

15بعد از ظهر«

سرپزابریگبقوقح
مجرتربعسردیلم
یاسروردامالكی
یشابهدلاگنچد
لیبوانتبایراف
احطسمماهتافر
پراهونابهباطخ
اوددنمشزرایان
ربهمهنایزافرژ
واناگمیباعلا
سناسنریدارازد

كروهامینادان
ودوجفینممهدبش
پیپرینویاپموی
یكازاكانهزویرد

 اعداد 1 تا 9 را طوری در خانه های سفید قرار دهید كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع های كوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4125
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

3 9 6 8 2 5 4 7 1
1 4 2 3 7 6 8 5 9
8 7 5 1 9 4 2 6 3
9 8 1 2 5 7 3 4 6
6 5 3 9 4 1 7 2 8
4 2 7 6 8 3 9 1 5
5 6 4 7 3 9 1 8 2
7 3 8 5 1 2 6 9 4
2 1 9 4 6 8 5 3 7

متوسط

2         9      
7 5       3   8  
    1   5       6
      7     6   8
  6           5  
4   2     1      
9       8   7    
  1   3       6 4
      4         14 6 9 5 3 8 7 1 2

5 1 2 7 4 9 8 3 6
8 3 7 1 2 6 4 5 9
7 9 1 3 5 4 6 2 8
3 4 6 2 8 1 9 7 5
2 8 5 6 9 7 3 4 1
6 7 8 4 1 5 2 9 3
9 5 3 8 7 2 1 6 4
1 2 4 9 6 3 5 8 7

ساده

متوسط

2 4 8 6 1 9 5 7 3
7 5 6 2 4 3 1 8 9
3 9 1 8 5 7 2 4 6
5 3 9 7 2 4 6 1 8
1 6 7 9 3 8 4 5 2
4 8 2 5 6 1 3 9 7
9 2 4 1 8 6 7 3 5
8 1 5 3 7 2 9 6 4
6 7 3 4 9 5 8 2 1

سخت

3   6 8          
        7 6     9
            2    
    1       3 4  
  5     4     2  
  2 7       9    
    4            
7     5 1        
          8 5   7

ساده

4 6 9 5          
  1       9 8 3  
    7   2 6     9
  9     5   6   8
  4   2   1   7  
2   5   9     4  
6     4 1   2    
  5 3 8       6  
          3 5 8 7

راه دشوار هندبال برای جهانی  شدن

مسابقات قهرمانی آسیا از امروز در دمام آغاز می شود و ایران كه با 
تیم های هند، استرالیا و عربستان هم گروه است در نخستین بازی 
مقابل اســترالیا قرار می گیرد. اما با شرایطی كه تیم ملی دیروز در 
فرودگاه داشت شاید خیلی برای این بازی آماده نباشد. فدراسیون 
ایران امتیاز میزبانی این مسابقات را گرفته بود و قرار بود رقابت ها 
از بهمن ماه آغاز شود اما در شهریورماه یكباره كنفدراسیون آسیا 
میزبانی را از ایران گرفت. شیوع گســترده كرونا در ایران بهترین 
بهانه برای این اتفاق بود. توجیه كنفدراسیون این بود كه شاید تا 
بهمن ماه موج درگیری با كرونا و فوت ناشی از آن در ایران فروكش 
نكند و تیم ها حاضر نشوند به مسابقات بیایند. ایران نه تنها میزبانی 
را از دست داد كه دیروز هم عربستانی ها اســتقبال گرمی از آنها 
نداشتند. طبق خبرهایی كه دیروز منتشر شد، هندبالیست های 
ایران همزمان با تیم های استرالیا و ویتنام وارد فرودگاه شدند كه 
آنها خیلی سریع راهی هتل شــدند اما ایرانی ها 3ساعت معطل 
بودند تا اجازه ورود بگیرند! حتی گفته می شد هیچ یك از مسئولان 
هندبال در عربستان در فرودگاه نبودند تا مشكل ایران را حل كنند. 
دلیل این معطلی مشخص نبود و ترجیح فدراسیون هم این بود كه 

سكوت كند و توضیحی در این باره ندهد.
ایران ساعت 18:30امروز با استرالیا بازی دارد. این بازی در شهر 
قطیف برگزار می شود و با شهر دمام كه ایران در آنجا ساكن است، 
نزدیك به 50دقیقه فاصله دارد. دغدغه ایران این است كه بتواند 
در بین 5تیم اول مسابقات قرار بگیرد و سهمیه رقابت های جهانی 
را بگیرد. 17تیم در دمام حاضرند و به نظر نمی رسد حضور ایران 
در مسابقات جهانی كه سال آینده به میزبانی مشترك لهستان و 
سوئد برگزار می شــود، كار راحتی باشد.چین و ژاپن غایبان نامی 
مسابقات هستند. در گروه ایران، شكســت دادن استرالیا و هند 
كار سختی نیست. تیم ایران ســرمربی مطرح اسپانیایی مانوئل 
مونتایا فرناندز را كنارش دارد و تداركات بدی نداشته است. ایران 
سال2014با سومی در آسیا به مسابقات جهانی رسیده است و همه 
اینها می تواند تیم را به صعود امیدوار كند. اما مســئله بازیكنانی 
هســتند كه در تركیب تیم نیستند. ســعید حیدری راد، علیرضا 
موسوی و شــاهو نصرتی از لژیونرهای مطرح به تیم ملی دعوت 
نشده اند. الله كرم اســتكی هم در اردو بود اما روزهای آخر به خاطر 
مصدومیت از تیم كناره گیری كرد. هر چند كادر فنی می گوید برای 
آنها جایگزین های مناسبی دارد اما این نگرانی وجود دارد كه در 
نبود بزرگان، تیم به مشكل بخورد. ایران هرچند در مرحله گروهی 
كار چندان دشواری ندارد اما برای جهانی شدن با تیم هایی مثل 

بحرین، قطر و كره جنوبی هم باید رقابت كند.

 حتی به یك نفر ویزا ندهند 
به آمریكا نمی رویم

برنامه بازی های ایران

 ایران- استرالیا......................... ساعت 18:30، سه شنبه 28دی
  ایران- هند............................ ساعت 16:30، چهارشنبه 29دی
 ایران-عربستان...................... ساعت 18:30، پنجشنبه 30دی

  ایران - آمریكا صرفا یك دیدار دوستانه است
رئیس فدراسیون كشتی درباره حواشی ایجادشده برای سفر آزادكاران 
به آمریكا، گفت:  دیدار با كشتی  گیران آمریكا صرفا یك دیدار دوستانه 
است. كشتی ما از روس و آمریكا عقب است و هر چه مسابقه بدهیم، به 
نفع ماست. ما اگر در یك دیدار دوستانه ببازیم، بهتر از این است كه در 

المپیك ببازیم. چرا باید بترسیم؟

   ماجرای گرین كارت جعلی
علیرضا دبیر در این جلسه كپیِ گرین كارتی كه تحت عنوان گرین كارت 
او در فضای مجازی منتشر شــده را همراه آورده بود. ظاهرا اصل این 
گرین كارت متعلق به یك خانم فرانسوی بوده كه عكس و نام علیرضا 
دبیر روی آن قرار گرفته اســت! ضمن اینكه زمان درخواســت این 
گرین كارت 49ســالگی بود، درحالی كه دبیر هم اكنون 44سال دارد. 
قهرمان المپیك سیدنی درباره این گرین كارت كه ناشیانه جعل شده 
است، گفت: »متأسفانه اتفاقاتی افتاد و یك سری از آدم ها دروغ هایی 
نوشتند كه من واقعا ناراحت شــدم. ما پس از المپیك سیدنی مانند 
بسیاری از ورزشــكاران گرین كارت گرفتیم تا شــاید درس بخوانیم. 
خیلی ها در دهه 70 و 80 گرین كارت گرفتند. من هیچ وقت هم دنبال 
نكردم و چند سال پیش هم انصراف دادم. آیا كسی كه گرین كارت دارد 
به ســفارت آمریكا می رود تا ویزا بگیرد؟ آنقدر بی عقل هستند كه در 
گرین كارت جعلی، جنسیت من را زن نوشته اند. دیروز سفارت آمریكا 
به فدراسیون ای میل زد كه چرا آقای دبیر گرین كارت خودش را پس 
داده است. از من توضیح خواســتند. همان جا هم از من سؤال كردند 
چرا گرین كارت را باطل كردی كه گفتم از كشورتان خوشم نیامد. از 
ایرانی های آنجا بپرســید آیا آنجا را دوســت دارند یا نه. به آنهایی كه 
می گویند من در آمریكا چیزهایی دارم هم می گویم هر چه دارم، برای 

آنها! خیالتان جمع، من هیچ چیز در آنجا ندارم.

  به یك نفر هم ویزا ندهند آمریكا نمی رویم
رئیس فدراسیون كشــتی درباره احتمال لغو دیدار دوستانه ایران و 

آمریكا، گفت: اگر حتی به یكی از كشتی گیران یا همراهان ویزا ندهند، 
به آمریكا نمی رویم. همین جا می گویم از آمریــكا برای جام تختی 
دعوت می كنم و بهترین پذیرایی را از آنها می كنم. از وزارت خارجه 
هم درخواست می كنیم به آنها در فرودگاه ویزا بدهد. نگاه ما به این 

دیدار دوستانه است و امیدوارم آن را سیاسی نكنند.

   اینكه حق كشتی را می خواهم باج است؟ 
دبیر درباره انتخابات كمیسیون ورزشكاران گفت: انتخابات كمیسیون 
ورزشكاران مهندسی شــده بود. به آقای صالحی امیری كه احترام 
زیادی برایش قائلم، گفتم حمید سوریان هم پرمدال ترین كشتی گیر 
است و هم نایب رئیس فدراسیون كشتی؛ از سهمیه 4نفر كمیسیون 
ورزشكاران به او بدهید. فایل صوتی صحبت های او را دارم كه گفت 
من صد درصد موافقم و حمایــت می كنم امــا او را معرفی نكردند. 
دوستان می  گویند دبیر باج می خواهد. كدام باج؟ اینكه حق كشتی 
را می خواهم باج است؟ دوستان باید حق كشتی را بدهند. ما دنبال 
جنگ و دعوا نیســتیم. درباره كمیته به همین قدر بسنده می كنم. 
درباره بودجه و پخش كردن آن هم در اســفندماه صحبت می كنم. 
باید ببینم چه كسانی می آیند اسفند ثبت نام كنند آن وقت مفصل 

صحبت می كنم.

  اختلافی با وزارت ورزش نداریم
علیرضا دبیر با اشاره به حواشــی پیش آمده درخصوص ارتباطش با 
وزارت ورزش، گفت: دوســتان مدام می گویند ما اختلاف داریم. نه 
هیچ اختلافی نداریم. آقای سجادی قول داده این هفته بودجه كشتی 
را بدهد. 57روز است كه پول نگرفته ایم. سجادی رفیق من است و او را 
دوست دارم. ما زمان زیادی نداریم. الان وقت تمرین بچه های ماست. 
الان وقت حمایت است نه نزدیك بازی های آسیایی. آن موقع پول به 
درد ما نمی خورد. 14میلیارد از وزارت ورزش طلب داریم. امیدوارم 
وزارت ورزش كمك كند تا در بازی های آســیایی، جهانی و المپیك 

بهترین نتیجه را بگیریم.

   پای انتخابی تیم ملی ایستادم
دبیر در ادامه از مســابقات انتخابی دفاع كرد و گفت: روز اول وعده 
دادم انتخابی تیم ملی را جدی می گیرم. در المپیك و جهانی هم یك 
نفر را نمی توانید بگویید بدون انتخابی به تیم ملی رسیده باشد. آقای 
درستكار از اول چرخه را محكم گرفت و از قهرمانی كشور شروع كرد. 
چند سال بود این مسابقات به این خوبی برگزار نشده بود. آقای بنا 
هم از جام تختی كارش را شروع می كند. اعتقاد دارم انتخابی خوب 

و دقیق باعث رونق كشتی می شود.

   از بذری تشكر می كنم
دبیر درباره اتفاقات كشتی آزاد قهرمانی كشور كه بسیاری معتقدند در 
وزن 92كیلوگرم اشتباه داوری سبب شكست احمد بذری شده است، 
گفت: من در ایران نبودم و وقتی آمدم متوجه این ســروصداها شدم. 
فیلم كشتی بذری را به 8داور بین المللی مان دادم. 5نفر از آنها گفتند 
فیروزپور برنده اســت و 3نفر گفتند باید بذری برنده می شد. به كادر 
فنی هم گفتم امیدوارم حقی از كسی ضایع نشود و كادر فنی طوری 
برنامه ریزی كند كه حقی از كسی خورده نشود. از احمد بذری تشكر 

می كنم. این بچه یك بار حرف نزد و سعی می كنیم از او تجلیل كنیم.

 حرمت بنا حفظ شود
رئیس فدراسیون كشتی با اشاره به انتقاداتی كه نسبت به محمد بنا 
می شود، گفت:ما منصورخان برزگر را از 2كیلومتری می بینیم همه 
به احترامش بلند می شویم. اكبرآقای فلاح هم نسبت به من نقد دارد 
اما به خودم اجازه نمی دهم حرفی بزنم. امیــدوارم حرمت آقای بنا 
حفظ شود و از همه این را می خواهم. نقد را می توانیم درست مطرح 
كنیم و امیدوارم رعایت شود. قاســم رضایی و امید نوروزی برای ما 
عزیز هستند و اینجا خانه خودشان اســت. به خودم تذكر می دهم 
و امیدوارم حرمت بزرگ تر و مخصوصا آنها كــه مربی مان بودند را 

حفظ كنیم.

حواشی به وجود آمده پیرامون فدراسیون كشتی بالاخره كاسه صبر رئیس این فدراسیون را لبریز كرد 
و علیرضا دبیر تصمیم گرفت با برگزاری یك نشست خبری به بحث و گفت وگو پیرامون این حواشی 
بپردازد. طی روزهای اخیر كلیپی تحت عنوان »گرین كارت علیرضا دبیر« در فضای مجازی منتشر شد 

كه سؤالات زیادی برای اذهان عمومی ایجاد كرد. رئیس فدراسیون كشتی در نشست خبری درباره این 
مسئله توضیحات مفصلی ارائه كرد. او همچنین به بحث درباره حواشی مسابقه ایران و آمریكا پرداخت 

كه قرار است بهمن ماه در تگزاس برگزار شود.

رئیس فدراسیون كشتی در یك 
نشست خبری پیرامون حواشی اخیر 

توضیح دادو گفت: دیدار با آمریكا  
دوستانه است، آن را سیاسی نكنید
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  نام اردبيل در سامانه جامع طرح هاي حمايتي مسكن نيست
ثبت نام مســكن ملي براي مردان مجرد بالاي 23سال آغاز شده اما 
در سامانه جامع طرح هاي حمايتي مســكن هنگام ثبت نام، نامي از 
استان اردبيل و شهرستان هاي اين استان ديده نمي شود! از وزارت راه 
و شهرسازي درخواســت داريم اين استان را هم به طرح مسكن ملي 
اضافه كنند تا در مهلت اعلام شــده افراد نيازمند اين استان بتوانند 

امكان ثبت نام را داشته باشند.
جانپور از اردبيل

  دسترسي آزاد راه غدير به نظرآباد،  هشتگرد و كمالشهر ميسر شود
چند سال است كه مسئولان راهداري مشغول راه اندازي آزاد راه غدير 
بودند تا مردم بتوانند در مسير شرق به غرب استان های تهران و البرز 
با ترافيك كمتر تردد كنند. در اين مســير زمين هاي زيادی به اميد 
رهايي از ترافيك دائمي مسير به خصوص در محدوده تهران به كرج 
از سوي مردم به پروژه اختصاص يافت. چندي قبل اين آزاد راه افتتاح 
شد اما متأسفانه مسير دسترسي مردم هشتگرد و نظرآباد و كمالشهر 
به اين آزادراه تدبير نشده و عملا مردمي كه به قصد اين شهرها راهي 
آزادراه غدير مي شوند،  مجبورند دوباره به اتوبان تهران- كرج بيايند و 
در اوج ترافيك تردد كنند. بخش هايي از آزادراه در شهرهاي نظرآباد 
و هشــتگرد نيز خاكي و نيمه كاره درحالي كه هنوز تابلو دارد به حال 
خود رها شده است و آزادراه كه از چرمشهر ورامين شروع شده پس 
از گذر از شهرهاي ذكر شده به آبيك مي رود. لطفا فكري جدي براي 

اين موضوع بشود.
حيدري از هشتگرد

  خروجي ايستگاه ارم سبز نياز به تاكسي خطي دارد
من يكي از افرادي هستم كه تقريبا هر روز در ايستگاه ارم سبز از قطار 
پياده مي شوم تا به منزلم در كوهسار بروم. اتوبوس هاي خطي كه مقابل 
اين ايستگاه هستند يا خيلي دير به دير مي آيند  يا با مسافر كم شروع 
به حركت مي كنند. بهتر است يك پايانه براي تاكسي هاي خطي در 
اين منطقه داير شود تا مردم بعد از يك روز كاري اينقدر معطل نشوند.
حجتي از تهران

  دانشجويان دانشگاه فرهنگيان محروم از حداقل هاي دانشجويي
همانطور كه مستحضريد، يكي از مطالبات ديرينه دانشجويان دانشگاه 
فرهنگيان بهره مندي از شــرايط حداقلي در زمينه تأمين خوابگاه و 
تغذيه همانند دانشجويان ساير دانشگاه هاي كشور است اما در مغايرت 
آشكار با قانون متعهدين خدمت در آموزش وپرورش و مغاير با عملكرد 
گذشته دانشــگاه هاي ديگر در مورد دانشــجويان متعهد خدمت، 
درصد ثابتي بين 2۰ تا ۴۵ به صــورت ماهانه تحت عنوان هزينه هاي 
شبانه روزي از حقوق دانشجو معلمان در سنوات مختلف كسر يا توسط 
دانشگاه از آنها دريافت شده اســت. از آنجا كه بسياري از دانشجويان 
به دلايل مختلفي از اين امكانات اســتفاده نمي كنند يا ظرفيت لازم 
براي استفاده آنها وجود ندارد، كسر اين مبالغ به صورت ثابت مغاير با 

عدالت و منطق است.
جمعی از دانشجومعلمان دانشگاه فرهنگيان

  برنامه هاي تلويزيون را شاد و مفرح كنيد
چرا برنامه هاي تلويزيون به عنوان يك رسانه ملي كه بايد سليقه همه 
مخاطبان را پوشــش دهد اينقدر غمگين و بي محتواست. در شرايط 
فعلي و با خانه نشين شــدن تعداد زيادي از مردم خصوصا كودكان و 
نوجوانان به خاطر شيوع كرونا، بهتر است كه دست اندر كاران صدا و سيما 

از برنامه هاي شاد متناسب با فرهنگ كشورمان استفاده كنند.
احساني از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

  مرگ متفاوت 2مجرم
 در 2پرونده جداگانه

در 2حادثه جداگانه در پايتخت 2ســارق 
جانشان را از دست دادند؛ يكي از آنها پس 
از دستگيري در بازداشتگاه به زندگي اش 
پايــان داد و ديگري هنگام فــرار از طبقه 
سوم ســاختماني به پايين سقوط كرد و 

جان باخت.
به گزارش همشــهري، نخســتين حادثه 
ســاعت1۵ يكشــنبه به قاضي حبيب الله 
صادقي، كشــيك جنايي تهــران گزارش 
شــد. متوفي مردي بود ۵2ســاله كه به 
اتهام سرقت بازداشــت شده بود. او پس از 
آنكه براي تحقيق به يكي از دادســراهاي 
تهران انتقــال يافت با دســتور قاضي به 
بازداشتگاه تحويل داده شــد  اما دقايقي 
بعد مرد ميانسال با لباس هايش خود را در 
بازداشتگاه حلق آويز كرد و جان باخت. در 
ادامه تحقيقات معلوم شد كه او سابقه دار 
بوده و اعتياد به مواد مخدر داشته است. اما 
اين تنها حادثه روز يكشنبه نبود و درست 
1۵دقيقه بعد تلفن كشــيك جنايي زنگ 
خورد و گزارش دومين مــرگ به او اعلام 
شد. سرنوشت مجرم دوم متفاوت تر از اولي 
بود. او كلاهبرداري سابقه دار بود كه هنگام 
فرار از دست پليس جان باخته بود. ماجرا از 
اين قرار بود كه مأموران پليس آگاهي با در 
دست داشتن حكم جلب پدر زن و دامادي 
كه به اتهام كلاهبرداري و ســرقت تحت 
تعقيب بودند به مقابل خانه داماد رفتند تا 
آنها را بازداشت كنند. براساس اطلاعاتي كه 
به دست پليس رسيده بود پدر زن در خانه 
داماد خود مهمان بود. پدر زن مجرمي بود 
كه دســت به كلاهبرداري و سرقت لوازم 
داخل خــودرو مي زد و  چنانچه گوشــي 
موبايل مي دزديد آنهــا را تحويل دامادش 
مي داد تا او با تغيير اصالت و سريال گوشي 
آن را بفروشد. مأموران براي بازداشت داماد 
و پدرزن مجرم وارد عمل شدند اما وقتي پا 
در خانه داماد گذاشتند متوجه شدند كه 

آنها خواب هستند. 
پدرزن و مادرزن در اتاق و داماد به همراه 
همسرش در ســالن پذيرايي بودند. داماد 
جوان دستگير شــد اما پدرزن با مشاهده 
پليس به سمت پنجره آپارتمان رفت تا هر 
طور شده فرار كند. آپارتمان در طبقه سوم 
بود و اين مرد هنگام فرار به پايين سقوط 

كرده و مصدوم شد.
 او براي درمان به بيمارستان انتقال يافت 
اما روز يكشــنبه بيست و ششــم دي ماه 
پس از گذشــت ۵روز به كام مرگ رفت. با 
مرگ مجرم اول تحقيقات در پرونده درباره 
مجرم دوم كه داماد وي بوده و بازداشــت 

است ادامه دارد.

بازپيرايي فضاي سبز عمومي تهران جزو برنامه هاي مستمر است
روابط عمومي ســازمان فضاي بوســتان ها و فضاي سبز شهرداري 
تهران پيرو چاپ پيام مردمي با عنوان »فضاي ســبز شهري نياز به 
بازسازي دارد و تأكيد بر ضرورت حفظ و حراست از درختان كهنسال 
شهر تهران به هنگام ساخت و ساز« در ستون »با مردم« روز هفتم 
دي ماه پاسخ داده است: »امر بازپيرايي فضاي سبز عمومي موجود با 
برنامه ريزي قبلي و نظارت سازمان بوستان ها و فضاي سبز در سطح 
شهر تهران توسط ادارات فضاي سبز مناطق 22گانه در حال اجرا بوده 
و حفظ و نگهداري درختان كهنسال نيز از اهم اولويت ها و دغدغه هاي 
اين سازمان است. در اين راستا اقداماتي از قبيل صدور بخشنامه هاي 
تخصصي به شهرداران محترم مناطق و عمليات حفظ و نگهداري و 
بازكاشت درختان مقاوم به شرايط آب و هوايي تهران طي طرح هاي 
بازپيرايي و نهضت درختكاري در دست اجراست. ضمناً، درخصوص 
درختان واقع در املاك خصوصي نيز براساس »لايحه قانوني حفظ 
و گسترش فضاي سبز در شــهرها« و آيين نامه اجرايي ضوابط ماده 
يكم آن پس از ثبت درخواست »تخريب و نوسازي« از سوي مالك، 
شناســنامه كليه درختان ملك تهيه و تذكرات لازم جهت حفظ و 
نگهداري از فضاي سبز موجود به مالك ابلاغ مي شود و حين اجراي 
عمليات تخريب و نوســازي وضعيت درختان به طور مستمر رصد 
مي شود. به علاوه، به هنگام صدور پايان كار نيز بازديد مجدد صورت 
گرفته و درصورت خسارت يا كسري درختان براساس مفاد آيين نامه 

مذكور برخورد قانوني صورت خواهد پذيرفت.«

 حل مشكلات شهرها
از طريق ارتباط با قواي سه گانه

رابطه شوراي عالي استان ها و مجلس بايد اصلاح  ادامه از 
شــود و وقتي شــوراي عالي اســتان ها طرح و صفحه اول

لايحه اي به مجلس ارسال مي كند، نبايد در صف طرح ها و لوايح بماند، 
بلكه به دليل ضرورت بايد خارج  از نوبت بررسي و تعيين تكليف شود و 
اين موضوع هم باتوجه  به اينكه تعدادي از نمايندگان مجلس يازدهم 
تجربه مديريت شــهري دارد، قابل حل اســت. ارتباط شوراي عالي 
استان ها با قوه قضاييه، داراي مشكلاتي است. آنچه در شوراها تصويب 
مي شود بعضا توسط قوه قضاييه نقض مي شود و همين امر مشكلاتي را 
ايجاد مي كند؛ ازاين رو بايد ارتباط منضبط و منظمي با قوه قضاييه براي 
حل مشكلات داشته باشيم. به طوركلي مهم ترين موضوع اين است كه 
جايگاه شوراي عالي استان ها به عنوان موتور محرك جامعه شورايي بايد 
تعريف، تبيين و تثبيت شود و از طريق برقراري ارتباط با قواي سه گانه 

مي توان مشكلات را حل كرد.

پاسخ مسئولان

اعضاي باند كلاهبرداري، با راه اندازي مؤسسه جعلی  داوري، 
پيگيــري پرونده هاي حقوقي طعمه هايشــان را به  عهده 
مي گرفتند و با جعل احكام دادگاه ها به نفع آنها، دست به 

كلاهبرداري مي زدند.
به گزارش همشهري، راز اعضاي اين باند زماني فاش شد كه 
فردي پرونده حقوقي اش را به اين مؤسسه واگذار كرده بود و 
وقتي براي پيگيري ماجرا نزد آنها رفت، دادنامه اي دريافت 
كرد كه نشان مي داد دادگاه، حكم را به نفع او صادر كرده و 
پرونده اش مختومه شده است. اين فرد اما مدتي بعد متوجه 
شد دادنامه اي كه از مؤسسه داوري دريافت كرده جعلي 
است و متهمان با جعل حكم دادگاه، او را فريب داده و از وي 

كلاهبرداري كرده اند.
با شــكايت اين فرد، تيمي از مأموران حفاظت و اطلاعات 
دادگستري اســتان آذربايجان غربي وارد عمل شده و با 

شناسايي مؤسسه مورد نظر، راهي آنجا شدند.
ناصر عتباتي، رئيس كل دادگستري آذربايجان غربي با بيان 
اين خبر به ميزان گفت: در بررسي ها مشخص شد، خانمي با 
همراهي متهم ديگري كه خود را وكيل معرفي مي كرده، با 
اخذ وكالت كاري از مشتريان شان و ارائه تعهدنامه پيگيري 
امورحقوقي به آنها، از اين افــراد مبالغي دريافت مي كردند 

تا پرونده هاي حقوقي شــان را به نتيجه برســانند. اما وقتي 
مالباختگان بعد از مدتي به منظور پيگيري نتيجه مجددا به 
دفتر مؤسسه مراجعه مي كردند، يكي از متهمان دادنامه هاي 
جعلي را از سيســتم رايانه خود كه مربوط به يكي از شعب 

ديوانعالي كشور بود استخراج و به آنها تحويل مي داد.
رئيس كل دادگســتري استان افزود: با دســتور دادستاني، 
متهمان به اتهام جعل و استفاده از سند مجعول آراي قضايي 
و كلاهبرداري و اميدوار كردن مردم به انجام امور واهي و اخذ 

مبالغی از مراجعان، دستگير و اقلام دفتر آنها نيز توقيف شد.
عتباتي ادامه داد: در بازرسي از دفتر و رايانه هاي متهمان، تعداد 
زيادي پرونده كه در پوشش داوري طرح شده بودند كشف و 
مشخص شد كه موضوعات اين پرونده ها اصلًا در صلاحيت 
داوري نيست و 2 متهم مذكور با همكاري متهم سوم كه داراي 
چندين فقره ســابقه كيفري در زمينه كلاهبرداري و جعل 
اسناد نيز هستند با باند و جلب اعتماد مردم، با اقدام متقلبانه 
اقدام به كلاهبرداري به مبلغ يك ميليارد تومان از آنها كرده اند 
كه هم  اكنون بيش از 2۵نفر فريب آنها را خورده اند و از اين 
افراد در شعبه 2 بازپرسي دادسراي عمومي و انقلاب اروميه 

شكايت كرده اند كه شكايت آنها در حال رسيدگي است.
وي در ادامه از شهرونداني كه به منظور پيگيري امورحقوقي 

خود به اين مؤسسه مراجعه كرده اند، خواست درصورتي كه 
از اين مؤسسه متضرر شده اند، شكواييه و مستندات خود را 

به شعبه 2 بازپرسي اروميه ارائه دهند.

پسر ۴ســاله كه از ســر كنجكاوي نزديك 
رودخانه فصلي رفته بود، داخل آب سقوط 
كرد و برادر 8 ساله اش به كمك وی رفت اما 
جريان آب او را هم با خود برد تا اين دو برادر 

سرنوشت نامعلومي پيدا كنند.    
به گزارش همشــهري، در روزهاي اخير، 
بارش شديد باران در استان كرمان باعث 
جاری شدن سيل در برخی از شهرها شد. 
در روســتاي ناصرآباد ريگان اما حادثه اي 
تلخ اتفاق افتاد و  با وجود اينكه اين روستا 
در منطقه پايين دست قرار دارد و خبري 
از سيلاب در آنجا نبود، اما بارش هايي كه 
در بالا دست آنجا اتفاق افتاده بود، موجب 
پرآب  شدن رودخانه هاي فصلي شد. روز 
يكشنبه، پسري ۴ساله كه از پر آب شدن 

رودخانه روستاي شان  ذوق زده شده بود،  
از سركنجكاوي كنار رودخانه رفت.  بارش 
باران، جانِ دوباره اي به اين رودخانه داده 
بود و  پسر خردسال غافل از خطراتي كه 
رودخانه پر آب دارد، نزديك آن شد و پايش 
را در حاشيه رودخانه گذاشت اما ناگهان 
سُر خورد و داخل آب افتاد. شدت جريان 
رودخانه به حدي بود كه او را چند متري 
با خود برد. در اين شرايط برادر 8 ساله اين 
كودك كه شاهد اين صحنه بود دوان دوان 
خود را به نزديك رودخانه رساند. دستش را 
دراز كرد تا برادرش را از آب بگيرد، اما كار 
دشــواري بود. او چندين مرتبه اين كار را 
تكرار كرد و وقتي ديد فايده اي ندارد، جلوتر 
رفت اما ناگهان خودش هم داخل رودخانه 

افتاد و جريان آب هر دو برادر را با خود برد. 
هنگامي كه اين حادثه تلخ اتفاق افتاد هيچ 
كس به جز دخترخاله ايــن دو برادر كه او 
هم دختري نوجوان است، آنجا نبود. دختر 
نوجــوان در حالي كه فرياد مي كشــيد و 
كمك مي خواست، اهالي روستا را خبركرد 
اما جريان آب، 2برادر خردسال را با خود 
برده و از آنجا دور كرده بود. به همين دليل 
ماجرا  به هلال احمر گــزارش و با حضور 

امدادگران در محل عمليات جست وجو آغاز 
شد.رضا فلاح، مديرعامل جمعيت هلال 
احمر كرمان در اين باره به همشهري گفت: 
در منطقه ای كه اين كودكان مفقود شدند، 
بارندگی وجود نداشــت اما در ارتفاعات 
ريگان بارندگی داشــتيم كه باعث شــد 
رودخانه فصلي اين منطقه پرُ آب شــود و 
اين دو كودك داخل رودخانه سقوط كنند. 
از زماني كه اين خبر به هلال احمر اعلام 

شــد، تيم هاي ما به منطقه اعزام شدند و 
جست وجو براي پيدا شدن آنها آغاز شد اما 
ظهر دوشنبه سيل ديگري در منطقه جاري 
شد و قدرت آن به حدي بود كه يكي از پل 
هاي منطقه را تخريب كرد و در اين شرايط 
عمليات جست وجو به طور موقت متوقف 
شد اما با مساعد شدن شرايط، تلاش براي 
پيدا كردن اين دو كودك خردسال ادامه 

پيدا خواهد كرد. 

جنايت هولناك دزد مسلح در زاهدان 
مرد مسلح با ورود به خانه اي در زاهدان پدر و مادر خانواده را مقابل چشمان فرزندانشان 

به گلوله بست و با سرقت خودرو و طلاهاي آنها پا به فرار گذاشت.
به گزارش همشهري، اين حادثه حدود ساعت 1۰:2۰يكشنبه شب در خيابان فرخي 

سيستاني زاهدان و زماني رخ داد كه اعضاي خانواده  در حال صرف شام بودند.
رئيس پليس آگاهي استان سيستان و بلوچستان با بيان اين خبر گفت: آن شب در پي 
تماس با مركز فوريت هاي پليســي11۰و اعلام قتل مســلحانه زوجي ميانسال داخل 

منزلشان كارآگاهان پليس آگاهي راهي محل حادثه شدند.
وي افزود: آنها پس از ورود به خانه با اجساد مردي ۵7ساله و همسر ۵1ساله اش كه آثار 
اصابت گلوله بر سر و صورتشان مشــهود بود روبه رو شدند و در بررسي ها مشخص شد 
عروس آنها نيز بر اثر اصابت گلوله مجروح شده است. سرهنگ ملاشاهي ادامه داد: جنايت 
در مقابل چشمان پسر و 3دختر مقتولان رخ داده بود و در تحقيقات از آنها مشخص شد 
كه شب حادثه فرد مسلح ناشناسي با لباس محلي و سر و صورتي پوشيده، وارد خانه شده 
و با تهديد اسلحه كلاش قصد سرقت طلاهاي ساكنان خانه را داشته اما در اين هنگام 
اهالي خانه شروع به داد و فرياد كرده و از همسايه ها كمك خواسته بودند كه مرد مسلح 
به سمت آنها شليك مي كند. او پس از به قتل رساندن اين زوج و مجروح كردن عروس 
خانواده ســوئيچ خودروي پژو پارس آنها را كه به ديوار آويزان بوده برداشته و با سرقت 
خودرو از داخل حياط متواري مي شود. به گفته رئيس پليس آگاهي سيستان و بلوچستان، 
با اين اطلاعات، عروس مجروح به بيمارستان منتقل شد و با توجه به حساسيت موضوع 

تحقيقات تخصصي پليس براي شناسايي و دستگيري قاتل آغاز شده است.

بارش شــديد برف روي سقف ورودي 
بيمارستان بعثت سنندج باعث ريزش 

آن شد و جان يك نفر را گرفت.
به گزارش همشهري، اين حادثه صبح 
ديــروز در ورودي بيمارســتان بعثت 

ســنندج اتفاق افتاد. ماجرا از اين قرار 
بود كه پس از بارش برف در اين شهر، 
سقف ورودي بيمارستان مملو از برف 
شده بود و درحالي كه مراجعه كنندگان 
در حال رفت وآمد به بيمارستان بودند 

ناگهان سقف ورودي بيمارستان ريزش 
كرد و بر اثر آن يك نفر جان باخت.

به دنبــال ايــن حادثــه، اســماعيل 
زارعي كوشــا، اســتاندار كردســتان 
خواستار بررســي هرچه سريع تر اين 
موضوع و علــت وقوع حادثه شــد و 
سرپرســت معاونت سياسي و امنيتي 

استانداري را موظف كرد كه به صورت 
ويژه اين حادثه را مورد بررســي قرار 
دهد. وي همچنين ضمن تســليت به 
خانواده فرد متوفــي گفت: بايد ضمن 
بررسي تمامي جوانب با هرگونه قصور 
احتمالي در جريان وقــوع اين حادثه 

برخورد شود.

امدادگران هلال احمر در جريان ســيل كرمان به 
امدادرساني به 2سرنشين خودرويي كه در سيلاب 
گرفتار شده بود پرداختند اما بررسي ها نشان داد اين 

خودرو سرقتي و نجات يافتگان سارق هستند.
به گــزارش همشــهري، به دنبال وقوع ســيل در 

بخش هاي مختلفي از استان كرمان، نيروهاي هلال 
احمر به امدادرساني به حادثه ديدگان پرداختند. در 
اين ميان به آنها خبر رســيد در حاشيه كرمان يك 
دستگاه خودروي پژو پارس كه 2سرنشين دارد در 
سيل گرفتار شده وجان سرنشينان آن در خطر است. 

در اين شرايط بود كه گروهي از امدادگران خود را به 
محل حادثه رساندند. بخش عمده اي از پژو پارس زير 
آب رفته بود و سرنشينان آن قادر نبودند خود را نجات 
دهند. اگر اين وضعيت ادامه پيدا مي كرد ممكن بود 
حادثه تلخي اتفاق بيفتد. در اين شرايط امدادگران 
ابتدا 2 سرنشين پژو را از داخل خودرو بيرون كشيدند 
و در ادامه با اســتفاده از تجهيزات ويژه خودرو را نيز 
از آب خــارج كردند. يكي از حادثــه ديدگان دچار 

مصدوميت شده بود كه بعد از انجام مداواي اوليه به 
اورژانس تحويل داده و به مركز درماني منتقل شد اما 
دومين نفر كه شرايط بهتري داشت به طور ناگهاني 
و بدون اينكه پيگير وضعيت ماشــين و دوســتش 
باشد ناپديد شد. با گذشت يك روز از اين حادثه و با 
فروكش كردن سطح آب درحالي كه پژو پارس هنوز 
در محل حادثه باقي مانده بود مأموران گشت پليس با 
ديدن پژو پارس به ماجرا مشكوك شدند و با استعلام 

وضعيت آن پي بردند اين خودرو سرقتي است. آنطور 
كه شواهد نشان مي داد ســارقان چند روز قبل اين 
خودرو را در يكي از مناطق كرمان سرقت كرده بودند 
و با بررسي ماجرا معلوم شــد 2سرنشين پژو كه در 
سيل گرفتار شده بودند سارق بودند و به همين دليل 

يكي از آنها بعد از نجات از سيلاب فرار كرد.
براساس اين گزارش تحقيقات براي روشن شدن ابعاد 

اين سرقت همچنان ادامه دارد.

عمليات نجات سارقان خودرو از سيل

دامادي كه به خانه پدرزنش دستبرد زده بود بعد از يك سال لو رفت

سيل، عمليات جست وجوي امدادگران را متوقف كرد

 راز سارقي كه
 درخواب حرف مي زد

»گاهي وقت ها به خاطر استرس يا عذاب وجدان در 
خواب حرف مي زنم و همين عادت عجيب من باعث 
شد تا اسرار سرقتي كه يك سال قبل انجام دادم فاش 
شود.« اين بخشي از اعتراف عجيب دامادي است كه 
وقتي شنيد پدرزنش مقدار زيادي دلار در خانه اش 

مخفي كرده، نقشه سرقت دلارها را عملي كرد.
به گزارش همشهري، دي ماه پارسال مردي ميانسال 
به اداره پليس رفــت و خبر از دســتبرد دزدان به 
خانه اش داد. وی گفت:  از وقتي شنيدم كه قرار است 
دلار گران شود يكي از خودروهايم را فروختم و با پول 
آن دلار خريدم. دلارها را به همراه سكه ها و طلاهاي 
همسر و دخترم داخل جعبه اي گذاشتم و آن را زير 
تختخواب جاســازي كردم. گمان مي كرديم آنجا 
بهترين مكان براي پنهان كردن طلا و دلارهاست 
و عقل هيچ دزدي به آنجا نمي رســد. اما تصورمان 
اشتباه بود، چرا كه چند روز قبل زماني كه به همراه 
خانواده ام به ســفر رفته بوديم ســارقان به خانه ام 
دستبرد زدند. وقتي برگشتيم متوجه شديم كه آنها 
در آپارتمان را تخريب كرده و همــه اثاثيه را به هم 
ريخته و جعبه قيمتي ما را كه زير تخت پنهان بود 
به همراه همه دلارها، طلاها و ســكه هايش سرقت 
كرده اند. با اين شكايت، مأموران پليس آگاهي تهران 
براي شناسايي و دستگيري سارقان وارد عمل شدند 
و در نخستين اقدام دوربين هاي مداربسته اطراف 
ساختمان شاكي مورد بررســي قرار گرفت اما تنها 
اطلاعاتي كه به دست آمد اين بود كه دزدان 2 مرد 
نقابدار بودند كه وارد خانه شــاكي شــده و پس از 

سرقت نيز آنجا را ترك كرده بودند.

يك سال بعد 
راز اين ســرقت ميليوني همچنان سر به مهر بود تا 
اينكه چند روز قبل دختر شاكي به اداره پليس رفت 
و مدعي شــد كه دزد خانه پدرش كسي نيست جز 
شوهر او. دخترشــاكي به مأموران گفت: 3سال از 
ازدواج من و شوهرم مي گذرد و در اين مدت متوجه 
عادت عجيب او شده ام. شوهرم هر وقت نگران است 
و استرس دارد در خواب حرف مي زند. او چند شب 
مي شد كه در خواب از ســرقت دلار حرف مي زد و 
به نظر مي رســيد با شــخصي در حال جدال بر سر 
تقسيم دلارهاي سرقتي اســت. گفته هايش باعث 
شده بود كه به او مشــكوك شوم و براي همين يك 
شــب كه در خواب حرف  مــي زد، او را بيدار كردم 
و درباره دلارها پرســيدم. او ناگهان زد زير گريه و 
اعتراف كرد كه سرقت از خانه پدرم كار او و دوستش 
است. شوهرم گفت كه يك سال قبل وقتي در جريان 
جعبه اي قرار گرفت كه پدرم زير تخت پنهان كرده 
بود، به همراه دوستش آن را سرقت كرده و در تمام 
اين مدت عذاب وجدان داشته و به همين دليل در 
خواب صحبت مي كرده است. وقتي اعترافات شوهرم 
را شنيدم، شوكه شدم. باورم نمي شد كه سرقت كار 
او بوده؛  چرا كــه او در همه اين مدت به همراه پدرم 
به اداره آگاهي مي رفت و پيگيــر پرونده بود. پدرم 
به دليل از دست دادن سرمايه اش دچار ناراحتي قلبي 
شد و تا مرز ســكته پيش رفت و شوهرم عامل همه 
اين اتفاقات بود و به همين دليل وقتي پي به رازش 
بردم، تصميم گرفتم از او شكايت كنم چرا كه ديگر 

نمي توانم در كنار اين مرد زندگي كنم.

دعواي 2 سارق
با اين سرنخ، داماد جوان بازداشت شد و در بازجويي ها 
به ســرقت از خانه پدرزن اعتــراف و انگيزه اش را 

مشكلات مالي عنوان كرد.
او گفت: يك ســال قبل از شــركتي كه در آن كار 
مي كردم اخراج شدم اما جرأت نمي كردم به همسرم 
حرفي بزنم. هر روز صبح به بهانه رفتن به ســركار از 
خانه خارج مي شدم و در جســت و جوي كار جديد 
بودم اما پيدا نمي شــد تا اينكه يك شــب وقتي در 
خانه پدرزنم مهمان بوديم از او شنيدم كه ماشينش 
را فروخته و دلار خريده اســت. درست لحظه اي كه 
پدرزنم سرگرم تعريف كردن اين موضوع بود من به 
فكر سرقت افتادم.وي ادامه داد:جرات نمي كردم به 
تنهايي سرقت را انجام بدهم و به دنبال همدست بودم 
تا اينكه شنيدم يكي از دوستانم نيز كارش را از دست 
داده و بيكار شده است. او هم مشكلات مالي داشت 
و وقتي ماجراي سرقت را با او مطرح كردم پذيرفت 
كه با من همكاري كند. متهم در ادامه گفت: منتظر 
فرصتي مناسب براي اجراي نقشه سرقت بوديم و در 
اين مدت از روي كليدي كه همســرم داشت، كليد 
يدكي تهيه كردم تا اينكه پدرزنم به همراه خانواده اش 

به سفر رفتند. پس از آن به همراه دوستم راهي خانه 
آنها شــديم و هر چند كليد خانه را داشتيم اما براي 
صحنه ســازي  قفل در آپارتمان را تخريب كرديم تا 
معلوم نشود سرقت از سوي يك آشنا رخ داده است. 
از سوي ديگر مي دانستم كه پدرزنم اموال قيمتي را 
زير تخت پنهان مي كند اما با وجود اين خانه را به هم 
ريختم تا كسي شك نكند. پس از سرقت، تمام دلارها، 
ســكه و طلاها را پيش خودم نگه داشتم تا آب ها از 
آســياب بيفتد و بعد براي فروش آن اقدام كنيم. اما 
چند ماه پس از سرقت با همدستم بر سر تقسيم اموال 

سرقتي به اختلاف خورديم.
متهم گفت: من نقش بيشــتري در سرقت داشتم و 
سهم بيشتري مي خواســتم اما دوستم مي گفت كه 
بايد مساوي ســهم ببريم. درگيري من و دوستم از 
يك سو و عذاب وجداني كه از اين كار اشتباه سراغم 
آمده بود، از سوي ديگر سبب شده بود در خواب حرف 
بزنم. درنهايت نيز همين عادت عجيب من باعث شد تا 
خودم را لو بدهم. با اعتراف داماد سارق، همدست وي 
نيز بازداشت شد و هر دو با دستور بازپرس دادسراي 
ويژه ســرقت براي انجام تحقيقات بيشتر در اختيار 

مأموران پليس آگاهي تهران قرار گرفتند.

سرنوشت نامعلوم 2 گمشده در سيل 

ريزش سقف بيمارستان قرباني گرفت

كلاهبرداران، حكم دادگاه را جعل مي كردند 
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تلخي واقعيت و جذابيت توهم
دایي جان ناپلئون و حافظه تاریخي ما

جنون به عنــوان شــدیدترین 
بيماري روانــي كه منجر به قطع 
ارتباط و درك نادرست انسان از واقعيت شده و عملكرد او را در پيشبرد 
زندگي دچار اختلال مي سازد، بيماري رایج و شناخته شده اي است. 
وقتي واقعيت به حدي تلخ، غيرقابل تحمل و دور از انتظار مي شود كه 
روان انسان قادر به تحمل آن نيست، دستگاه روان طي یك عملكرد 
هوشمندانه براي تداوم بقا ارتباط ما با دنياي واقعيت را قطع مي كند تا با 
قصه خودساخته اي از شر واقعيت خلاص شویم و به دنياي قابل تحمل 

خودمان كه از سوي دیگران جنون ناميده مي شود، پناه ببریم.
رمــان تاریخــي »دایــي جان 
ناپلئون« نوشته ایرج پزشك زاد 
كه هفته گذشته در سن 94سالگي 
درگذشت، داستاني خيالي براي 
روایت این ویژگي جمعي ایرانيان 
است كه به زبان طنز دوسویه توهم 
خودبزرگ بيني و احساس حقارت 
را براي ما قابل هضم كرده بود. زبان 
ســاده و قابل فهم این داستان در 
كنار رمان هایي مانند »ماشــالله 
خان در بارگاه هارون الرشيد« به ما 
كمك مي كرد تا از این پيچ سخت 
تاریخي روبه رو شدن باواقعيت تازه 
جهان عبور كنيم. این كتاب توسط 

ناصر تقوایي به ســریالي به همين نام تبدیل شد كه بخشي از خاطره 
مردم و تاریخ معاصر ماست.

نسل هاي ســال هاي دهه50 و قبل از آن این ســریال را به یاد دارند. 
اشــراف زاده اي كه با وجود از دســت رفتن جایگاه خود در توهمي 
خودساخته در دنيایي خيالي به زندگي اشــرافي خود ادامه مي داد و 
با دستكاري خاطرات خود پيروزي در نبرد هاي خيالي را ادامه مي داد 
و دســت آخر خودش را در نبردي بزرگ با ناپلئون هم تصور مي كرد. 
حالا دیگر خاطرات این اشراف زاده فقير هر سه شنبه شب باعث خنده 
تماشاچيان تلویزیون مي شد؛ داستاني شبيه »دون كيشوت« و سریال 

»قهوه تلخ«.
پدیده جنون یا قطع ارتباط و عدم درك صحيح واقعيت یك نشــانه 
منحصر به فرد در دیوانگان نيســت. همه ما در ميانه طيف رفتارهاي 
عاقلانه و جنون آميز قرار داریم و بســياري از انسان هاي عاقل نيز در 
بخش هایي از زندگي خود رفتارهاي جنون آميز دارند. فرایند جنون از 
دیدگاه روانكاوي قطع كامل و تقریبا غيرقابل برگشت با واقعيت است 
كه از طریق ایجاد یك نظم رواني خود ســاخته و قابل تحمل از سوي 
دیوانگان تكميل مي شود. این نظم خودساخته كه كاربردي در دنياي 
واقعيت ندارد، از سوي اكثریت غيرطبيعي شناخته مي شود اما براي 
خود شــخص كاربرد دارد و باعث بقاي او خواهد شد. پایه ایجاد یك 
نظم رواني در ذهن چگونگي درك ما از واقعيت اســت؛ شكلي كه ما 
به دنيا نگاه مي كنيم و آن را درك مي كنيم. شكل اوليه این نظم رواني 
افكار مبهم و هذیان گونه اي است كه در ابتدا شكل مشخصي ندارند و 
رفته رفته براساس نياز هاي زندگي، شكل و تعریف سازگارانه اي پيدا 
مي كنند. مهم ترین ویژگي این نظم رواني كاربردي بودن آن براي تداوم 
حيات ماست. بسياري از پدیده هاي دنياي واقعيت براي ما قابل تحمل 
نيستند و غيرقابل حل و غيرقابل فهم نيز هســتند و به همين دليل 
مرگبار و كشنده نيز به نظر مي آیند. براي آدم هایي با جایگاه اجتماعي یا 
ملت هایي با جایگاه تمدني تصور فقدان این جایگاه تصوري دردناك و 
كشنده است. اینجاست كه دستگاه روان دست به كار مي شود و داستان 
را به شكلي روایت مي كند كه با نادیده گرفتن واقعيت خودش را از این 
وضعيت نجات دهد. ذهن ما داستاني تازه و غيرواقعي خلق مي كند تا 
ما همچنان شخصيت محبوب و برجسته این روایت باقي بمانيم. این 
داستان اگرچه غيرواقعي و ناكارآمد و غيرقابل فهم براي دیگران است اما 
براي ما كاربرد دارد و تداوم حيات رواني ما را تضمين مي كند. در شكل 
گسترده تر تفكر جمعي نيز مي تواند دچار چنين فرایند جنون آميزي 
شود و با نادیده گرفتن واقعيت تاریخي، عملكرد گروه هاي اجتماعي و 
نقایص خود، پدیده هاي بيروني را مقصر اصلي توصيف كرده و خودش 
را از زیر بار مسئوليت و نقص خارج كند. در مثال فردي و جمعي آنچه 
به عنوان واقعيت خودساخته بنا شده، عاري از حقيقت نيست و رگه هایي 
از حقيقت را در خود دارد؛ روایت هایي كه دایي جان از نبرد هاي خيالي 
كازرون و ممسني تعریف مي كند به كلي ساختگي است هر چند در 
دنياي واقعيت پدیده اي به نام استعمار انگلستان و تاریخ جنگ هاي 
استعماري و تلاش یك امپراتوري براي قبضه قدرت و ثروت در جهان 

وجود داشته است.

ترجيح پرديس چارسو 
به برج ميلاد و پرديس ملت

امسال اهالي رسانه، فيلم هاي جشنواره چهلم را در پردیس سينمایي 
چهارسو تماشا مي كنند. علاوه بر این، سينما فلسطين كه طبق اعلام 
مركز اطلاع رساني روابط عمومي جشنواره فيلم فجر، بخش دیگري 
از خانه جشنواره است به نيازهاي منتقدان و بخشي از اهالي رسانه و 
مهمانان پاسخ خواهد داد. خلاصه ماجرا این است كه نه برج ميلاد و نه 
پردیس ملت كه در سال هاي گذشته سينماي رسانه ها بودند، امسال 
فيلم ها را براي اهالي رسانه نشان نمي دهند. اما چرا؟ یزدان عشيري، 
مدیر روابط عمومي چهلمين دوره جشنواره، درباره دليل انتخاب 
پردیس سينمایي چارســو گفت: پس از بررسي گزینه هایي چون 
برج ميلاد، پردیس ملت و دیگر مجموعه هاي سينمایي، همچنين 
با استناد بر نظرسنجي ها، همفكري با صاحبان آثار و بخش هایي از 
اهالي رسانه به این جمع بندي رسيدیم كه پردیس سينمایي چارسو 

را به عنوان خانه چهلمين جشنواره فيلم فجر درنظر بگيریم.

در گالري هاي شهرستان ها چه خبر است؟

از »عاشقانه هاي مكتبخانه اي« تا »استمرار«

جشنواره محرك در برهه تأسيس و تكوين
سعيد اسدي، پژوهشگر تئاتر كه دبيري 2دوره از جشنواره 
تئاتر فجر را برعهده داشــت، درباره تأثير جشنواره هاي 
تئاتري ازجملــه فجر در اقتصــاد تئاتــر و اینكه اصولا 
جشــنواره ها مي توانند محركي در رشــد و اعتلاي تئاتر 
باشند، به همشــهري مي گوید: »در دوره هاي مختلف، 
تئاتر به اشكال متفاوتي خود را تجربه مي كند؛ یك دوره با 
آغاز تاسيس تئاتر روبه رو بودیم و برگزاري جشنواره  تئاتر 
فجر روي تئاتر تأثير مي گذاشت. این تأثير در تئاتر بعد از 
پيروزي انقلاب دیده مي شد. مي توان گفت كه جشنواره 
تئاتر فجر بعد از پيروزي انقلاب جنبه محركي براي توليد 
تئاتر كشور بود. در دوره تكوین هم كه شكل جدیدي در 
عرضه توليد مي شود؛ جشنواره تئاتر فجر باز هم توانست 
به عنوان یك محرك در شــكل اجراي عمومي نمایش ها 

تأثيرش را بگذارد.«

توليد تئاتر يك فرصت اقتصادي
این استاد دانشگاه و پژوهشگر اضافه مي كند: »اما در دوره 
كنوني با مجموعه اي از مولفه هــا مانند فارغ التحصيلان 
تئاتر، افزایش تعداد توليدات تئاتر، بيشتر شدن سالن هاي 
نمایشي و در نهایت رشد كمي كه تئاتر پيدا كرده، ماهيت 
جشنواره تئاتر فجر متفاوت شده است. ارتباط با تئاتر به 
شكل مستقيم و غيرمستقيم جشنواره فجر همچنان براي 
بخشــي از توليدكنندگان امكان ترغيبي ایجاد مي كند؛ 
به خصوص كساني كه خارج از مركز )پایتخت( به توليد و 

اجراي نمایش مي پردازند یا این گروه هاي نمایشي جوان كه 
جشنواره مي تواند برایشان یك محرك جدید باشد. توليد 
تئاتر براي این گروه ها در جشنواره هم مي تواند یك فرصت 

اقتصادي ایجاد كند.«
اسدي همچنين به فرایند بازار تئاتر اشاره مي كند: »بحث 
بازار تئاتر اســت كه زماني در جشــنواره رویكرد تقریبا 
تأثيرگذاري را ایجاد مي كرد. بــازار تئاتر تلاش هایي در 
زمينه اقتصاد كرده و محرك هایي را هم ایجاد كرده است، 
اما باز هم نتوانست موفقيت چنداني را به دلایل مختلف 

داشته باشد.«

نفس جشنواره زاينده است
به عقيده این استاد دانشگاه هم اكنون 
جشنواره تئاتر فجر چندوجهي شده 
اســت و به شــكل حداقلي توانسته 
3حوزه كه مرتبط با آن است را اقناع 
كند. یك وجه جشنواره دولتي بودن 

آن اســت كه حاكميت پيگير این جشــنواره بوده و این 
فســتيوال تلاش در این اقناع دارد. وجه دیگر گروه هاي 
هنرمند تئاتري است؛ اینكه جشنواره بتواند به اقناع این 
هنرمندان بپردازد؛ در امر حمایت، توليد و اجراي نمایش و 
سومين وجه عموم مردم و مخاطبان تئاتر هستند. با همه 
كم و كاســتي ها و مســائلي كه وجود دارد به نظرم نفس 
جشــنواره تئاتر فجر در ضعيف ترین حالت خود زاینده 
است؛ به شرط آنكه بتواند چالش درون گفتماني را حل كند.

خداحافظي با كارگرداني
 بهروز افخمي كه پيش تر، از مرگ سينما گفته بود

حالا مي گوید ترجيح مي دهد دیگر فيلم سينمایي نسازد
كارگرداني كه 3 دهه پيش با فيلم »عروس« منادي 
دوراني تازه در سينماي ایران شده بود، حالا مي گوید 
كه دیگر قصد ندارد به عنوان كارگردان در ســينما فعاليتي داشــته باشــد. افخمي در 
گفت وگوي مفصلي كه دیروز ایسنا منتشــرش كرد بار دیگر بر تمام شدن دوران سينما 
تأكيد كرد و فعاليتش در ســينماي ایران به عنوان كارگردان را تمام  شده دانست: »فكر 
مي كنم »فرزند صبح« بهترین فيلمي است كه ساخته ام و دوست دارم این آخرین فيلم 
من به عنوان كارگردان سينما در ایران باشــد. شاید اگر عمري بود در خارج از كشور فيلم 
سينمایي براي پخش جهاني و عرضه در پلتفرم ها می سازم كه   فكرهایي هم از این بابت 
دارم، اما در سينماي ایران دوســت دارم با همين »فرزند صبح« كارگرداني را تمام كرده 
باشم.« البته فرزند صبح كه نســخه مورد تایيد كارگردان به تازگی در جشنواره عمار به 
 نمایش در آمده است، آخرین فيلم افخمي نيست و او پس از این فيلم، »سن پطرزبورگ«،

»آذر شــهدخت، پرویز و دیگران« و روبــاه را هم كارگرداني كرده اســت. بهروز افخمي 
كه روزگاري با فيلم هاي جریان ســازش شناخته مي شــد حالا سال هاست كه بيشتر با 
اظهارنظر هاي جنجالي اش در یادها مانده است. كارگرداني كه در جواني مدیر گروه فيلم 
و سریال شبكه یك شد. سریال »كوچك جنگي« را كه ابتدا ناصر تقوایي كارگردانش بود، 

ساخت و همين سریال سر آغاز حضورش در سينماي ایران شد.

دهه ۷۰، جريان سازي  
در بهمن ۱3۶9 و در یكي از ملتهب ترین ادوار برگزاري جشنواره فجر، »عروس«، چشم ها 
را خيره كرد. در تابستان ۱3۷0 وقتي فيلم عروس ركورد گيشه را شكست، به نظر مي رسيد 
سينماي ایران با خداحافظي از دهه ۶0، آماده ورود به دوراني تازه شده است. ستارگان 
جوان عروس، فيلمبرداري اسكوپ، نمایش عشق و پيوند ميان كهن الگوهاي سينماي 
عامه پسند با تكنيك آمریكایي، به همراه درك از تحولات زمانه، فيلم و سازنده اش را بر 
صدر نشاند. افخمي وقتي فيلم ناتمام شهریار بحراني را در دست گرفت و كمدي فانتزي 
»روز فرشته« را تحویل داد، بيش از هر صفت دیگري به حرفه اي بودن شهره شد. حتي 
فيلم شكست خورده »روز شيطان« هم دوستداراني داشت و عده اي به جاه طلبي افخمي 
در اقتباس از رمان فورسایت و فيلم زینه مان اشاره كردند. از دل همين جاه طلبي و اعتماد 
به نفس بود كه فيلم ناتمام علي حاتمي درباره تختي به یك فيلم نوآر تبدیل شد و بعد با 
»شوكران« افخمي به اوج قله موفقيت هاي سينمایي اش دست یافت. در روزهایي كه بهروز 
افخمي با رأي مردم تهران نماینده مجلس ششم شده بود، شوكران توجه سينماروها را 
به خود جلب كرد. در انتهاي دهه ۷0  او یكي از موفق ترین و حرفه اي ترین كارگردان هاي 

سينماي ایران بود.

دهه 8۰، خبرسازي
اقتباس از رمان ستایش شده جعفر مدرس صادقي یكي از عجيب ترین كارهایي بود كه امكان 
داشت كارگردان شوكران انجامش دهد. فيلم »گاوخوني« در نقطه مقابل تجربيات قبلي 
سازنده اش یك فيلم جشنواره اي ملال آور از كار درآمد و بعد از آن افخمي گفت مي خواهد 
قيصر كيميایي را با بازي بهرام رادان بازسازي كند. فيلمي كه هرگز ساخته نشد. درست مثل 
بازسازي »تنگسير« با بازي حميد فرخ نژاد كه آن هم جلوي دوربين نرفت. بعد از آن پروژه 
فرزند صبح جدي شد و بعد از جنجال و حاشيه فراوان جلوي دوربين هم رفت. فيلمي كه 
توليدش سال ها طول كشيد و در انتهاي دهه 80 مجموعه اي ویرایش نشده از آن در جشنواره 
فيلم فجر به نمایش درآمد. پيش از آن از افخمي كمدي سن پطرزبورگ اكران شده بود؛ 

آخرین فيلم موفق او در گيشه در آخرین سال دهه 80 اكران شد.

دهه 9۰، حاشيه سازي 
بهروز افخمي در دوران حضورش در كانادا فيلمي ساخت كه در یكي از بخش هاي جنبي 
جشنواره فجر هم به نمایش درآمد. بعد سراغ رمان همســرش رفت و آذر، شهدخت... را 
ساخت كه به شكلي غافلگير كننده سيمرغ بهترین فيلم جشنواره فجر را گرفت ولي كمتر 
كسي آن را فيلمي موفق ناميد. بعد از آن هم تریلر روباه تا كنون آخرین فيلم افخمي بوده 
است. فيلمي كه در گيشه شكست خورد و منتقدان هم اعتنایي به آن نكردند. افخمي در 
سال هاي بعد در تلویزیون سریال ســاخت. مجري هفت شد و بيشتر در تلویزیون حضور 

یافت و هر چه گذشت بيشتر و بيشتر از سيماي یك كارگردان 
سينما فاصله گرفت: »تهيه كنندگي و كارگرداني سریال را كنار 
نمي گذارم فقط كارگرداني سينما را در ایران نمي خواهم ادامه 

دهم، چون وقتي مي گویم سينما دیگر نمي تواند هيجان انگيز 
و دوران ساز باشد، طبيعتاً خودم اگر به آن اعتقاد دارم، 

باید نخستين كسي باشــم كه به آن عمل مي كنم. 
در نتيجه فكر مي كنم ممكن اســت ســریال 

بســازم و حتي ممكن اســت تئاتر اجرا 
كنم، اما براي كارگرداني سينما 
فكــر مي كنم »فرزنــد صبح« 
پایان خوبي اســت به خصوص 

آنكه روي پرده هــم خيلي جلوه 
دارد.«

اینكه اكــران فرزند صبــح مي تواند 
پایان بندي مناســبي براي كارگرداني 

افخمي باشد، نكته اي قابل بحث است. 
نكته مهم تر اما، فاصله گرفتن كارگرداني 

موفق از حرفه اصلي اش)فيلمسازي( و در 
نهایت به آخر خط رسيدنش است.

 مسعود پويا
روزنامه نگار

محلي براي 
تماشاي تئاتر كشور

ابراهيم گله دارزاده، 
مديــر مجموعــه 
از  و  تئاترشــهر 
تئاتر  هنرمنــدان 
است. وي تنها وجه 

اقتصادي جشــنواره و تأثيري كه روي 
اقتصاد تئاتر مي گــذارد را مدنظر قرار 
نمي دهد. گلــه دارزاده به تأثيرات ديگر 
جشنواره هم اشــاره مي كند كه يكي از 
آنها تعامل و تبادل نظر گروه هاي نمايشي 
است كه در اين جشنواره حضور دارند. 
وي به همشهري مي گويد: »در سال هاي 
گذشــته نمايش هايــي در بخش مرور 
آثار حضور داشــتند و نمايش هايي در 
بخش تئاتر شهرستان حاضر مي شدند، 
جشــنواره، محلي براي ديده شدن آنها 
بود. همچنين در طول يك ســال مگر 
مخاطب چند نمايش تماشــا مي كند يا 
تا چه اندازه مي تواند آثار ديگر شــهرها 
را ببيند، اما جشــنواره اين فرصت را به 
مخاطبان مي دهد.« وي همچنين اضافه 
مي كند: »شايد جشنواره به لحاظ فروش 
تأثير آنچناني بر اقتصاد تئاتر نداشــته 
باشد، اما از همين جشنواره بسياري از 
هنرمندان چه نويسنده و چه كارگردان 
معرفي و كارهايشان ديده شد و توانستند 
در بخش هاي مختلف تئاتري يك برند 
باشند. معتقدم كه جشنواره براي معرفي 
توانسته جريان سازي  خوبي داشته باشد.« 
البته اين هنرمند به موضوع ديگري نيز 
اشاره مي كند و آن حمايت هاي اقتصادي 
است كه در جشنواره از گروه هاي مختلف 
تئاتري مي شود؛ كمك هزينه هايي كه تا 
اندازه اي مي تواند بر توليد تئاتر كشــور 

تأثيرگذار باشد.

تئاتر فجر وارد 4۰ســالگي اش مي شود؛ جشــنواره اي كه حالا ويترين و 
به زعم برخي پيشاني تئاتر ايران به حساب مي آيد و در اين سال ها توانسته 
ظرفيت هايي را ايجاد كند، اما اين ظرفيت در رشد اقتصادي تئاتر هم مؤثر بوده؟ شايد سخت بتوان به اين سؤال 
پاسخ داد؛ چراكه برخي اذعان مي كنند هميشه خود جشنواره در برگزاري اش دچار مشكلات مالي بوده؛ پس 
چطور مي تواند تأثيري بر اقتصاد داشته باشد؟ اين دو موضوع تا حدودي از هم جداست، اما با توجه به خروجي 
هر دوره از جشنواره، به نظر مي رسد اين فستيوال بيشتر از آنكه سود اقتصادي از طريق بليت فروشي و فعاليت 
حرفه اي در بازار تئاتر و... براي هنر نمايش داشته باشد، محلي است كه گروه هاي نمايشي بتوانند توليدات خود 
را در آن عرضه كنند. با اين حال، بسياري معتقدند كه جشنواره تئاتر فجر در ضعيف ترين شكل خود زاينده 
است و اگر برنامه ريزي منسجمی براي آن داشته باشيم و بتوانيم به برخي سؤالات شكل گيري جشنواره و 

راهبردش پاسخ دهيم، اين جشنواره جنبه اقتصادي هم خواهد داشت.
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فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

درگذشت عكاس سينمايي
استيو شــاپيرو، عكاس مشهور، مستند نگار، 
عــكاس فيلم و پرتــره و عــكاس فيلم هاي 
سينمایي آمریكا در سن 8۷سالگي درگذشت.

شاپيرو كه از وي به عنوان یكي از مشهور ترین 
عكاسان خبري و سينمایي تاریخ یاد مي كنند، 
در طول حيات هنري خــود، جنبش مدني 
آمریكا را پوشــش تصویري و خبــري داد و 
پرتره هاي به یاد ماندني از محمد علي كلي، 
باربارا اســترایزند، اندي وارهــول و ترومن 

كاپوتي گرفته است.
به گزارش هاليوود ریپورتر، ازجمله كارهاي 
مهم شــاپيرو مي تــوان به عكســبرداري از 
راهپيمایي هاي مشهور جنبش حقوق مدني 
آمریكا در سال۱9۶3، عكسبرداري از لحظه 
ترور مارتين لوتر كينگ جونيور در ۱9۶5 و 
گرفتن عكس هایي از كارزار انتخاباتي رابرت 

كندي در سال۱9۶8 اشاره كرد.
شاپيرو كه در زمينه عكاســي تبليغاتي نيز 
شهره بود، عكس هاي تبليغاتي و پوسترهاي 
زیبا و به یاد ماندني از فيلم هایي نظير »كابوي 
نيمه شب« )۱9۶9(، »پدرخوانده« )۱9۷2(، 
»آنگونه كه ما هســتيم« )۱9۷3(، »راننده 

تاكسي« )۱9۷۶(، »مردي كه به زمين سقوط 
كرد« و »بيلــي مدیســون«، او همچنين با 
خوانندگاني نظير باربارا اســترایزند و دیوید 
بــووي در زمينه طراحي جلــد صفحه هاي 

موسيقي شان همكاري كرد.
وي ســال200۷ 
كتابــي بــا نــام 
»قهرمانان شاپيرو« 
انتشــار داد كه این 
كتاب برنده جایزه 
»كلوب كيوب« شد 

و حاوي پرتره هایي از شــخصيت مشهوري 
نظير استرایزند، وارهول، كندي، ري چارلز، 
محمد علي كلي، مارتين لوتر كينگ، جاكلين 
كندي اوناسيس، جيمز بالدوین، ساموئل بكت 
و ترومن كاپوتی بود. در سال2008 نيز كتاب 
» آلبوم خانوادگي پدر خوانده«، در سال20۱0 
كتاب »راننده تاكســي« و در ســال20۱2 
»آن زمان و اكنون« را با عكس هایي از جك 
نيكلســون، مارلون براندو، جان هيوستون، 
اتو پرمينگر، اورســن ولز و دیگر چهره هاي 

شاخص دنياي هنر و سينما انتشار داد.

جمال رهنمايي
روانشناس تحليل

بعد از برگزاري 40دوره 
جشنواره تئاتر فجر، تاثير 
 اقتصادي این رویداد در 

تئاتر ملی كاهش یافته است

اقتصادی 
در كار 

نيست

معمولا گزارش هايي كه 
درباره نمايشگاه هاي 
هنرهاي تجسمي در 

رسانه ها منتشر مي شود 
به نمايشگاه هاي 

تهران خلاصه مي شود؛ 
چراكه براي نوشتن 
از آثار تجسمي بايد 

به گالري ها رفت و 
طبيعي است كه امكان 
پرداختن به گالري هاي 

شهرستان ها براي اغلب 
رسانه هاي پايتخت 
مهيا نيست. همين 
موضوع باعث شده 

كه هنرمندان ساكن 
شهرستان و آثارشان 
به رغم كيفيت درخور 

توجه، كمتر مورد توجه 
قرار گيرند. به همين 

منظور در »همشهري« 
قصد داريم از اين پس 

بيشتر به گالري هاي 
شهرهايي غير از تهران 
توجه كنيم و به معرفي 

آثار هنرمندان آن 
بپردازيم. در نخستين 

قدم، 2نمايشگاه را براي 
معرفي انتخاب كرديم كه 
زمان زيادي تا پايان شان 

باقي نمانده، اما آنقدر 
جذاب و بديع هستند 
كه توصيه مي كنيم تا 
فرصت باقي است به 

تماشاي آنها برويد.

 نمايشگاه انفرادي حجم 
عاشقانه هاي مكتبخانه اي؛ پرده اول: 

بهرام و گل اندام
علي بهارلو

گالري:  گذار 
زمان: تا پایان هفته از ساعت ۱۷تا 2۱

نشــاني: اصفهان، خيابان حكيم 
نظامي، كوچه سنگ تراش ها، نبش 

بن بست سعدي، پلاك ۱5

در استيتمنت این نمایشــگاه درباره متریال كارهاي بهارلو و 
منبع الهام او آمده: »عقل گوید نرو كه نتواني/ عشق گوید هر 
آنچه بادا باد. آثار این مجموعه ابتدا بــدون تكيه بر موضوعي 
محوري و در مسير نخستين برخوردهاي جدي علي بهارلو با 
اندام و پرتره انساني، با به كارگيري متریال پاپيه ماشه )خمير 
كاغذ( و با الهام از مجسمه هاي مفرغي و سفالي ایران باستان 
و نقاشي هاي ظروف سلجوقي و همينطور مجسمه هاي سنگي 
قبایل آفریقایي و آثار بدوي شــكل گرفته است. این تجربه ها 
به مرور در قالب داســتاني از داستان هاي مكتبخانه اي به ثمر 
نشسته است. داستان بهرام و گل اندام، عاشقانه اي مكتبخانه اي 
است كه سرچشمه اصلي آن ســنت قصه گویي شفاهي بوده 
است. مجسمه هاي این مجموعه ۱۱قاب از این داستان كهن 
را به تصویر مي كشند كه به ســياق نقالان، در هركدام دخل 
و تصرف هایي-گاه به نفع مجســمه و گاه بنا به سليقه و تخيل 
ســازنده - صورت گرفته اســت.« در ادامه این استيتمنت، به 
حالات دروني اي كه در مجسمه هاي بهارلو عيان است، اشاره 
شده: »جدا از جاي گرفتن مجسمه ها در فرازهاي این روایت، 
تلاش در بيان حالات دروني از طریق ميميك چهره ها )رویكرد 
اكسپرسيو( در این آثار داراي اهميت است. حالاتي كه هنرمند 
بر آن بوده كه تلاطم ذهن و روح شخصيت ها را در وضعيت هاي 
مختلفي چون نبرد، ایثار، عشق، فراق، وصال، نخوت و فروتني 
بازنمایي كند و شــاید همين خصلت وجه تمایزي باشد ميان 
این آثار و آثار نمادین و كاربردي  كه بهارلو در ابتداي مســير 

هنري اش از آنها الهام گرفته است.«

 نمايشگاه انفرادي نقاشي 
استمرار

الهه سليماني
گالري: تام 

زمان: تا پایان هفته از ساعت ۱۶تا 20
نشــاني: اصفهان، خيابان حكيم 
نظامــي، كوچــه كليســا وانــك، 
روبه روي دانشــگاه هنر، پلاك 2، 

طبقه اول

الهه سليماني درباره عنوان نمایشگاه اش به ایمنا گفت: »عنوان 
نمایشگاه با تكيه بر معناي لغت نامه، از گذشتن و رفتن پيوسته 
صحبت مي كند و واژه استمرار نيز نشان دهنده پيوستگي است 
و من در نقاشي هاي خود در این نمایشگاه مي خواهم بدانم كه 

در كدام نقطه قرار دارم و به مسير نگاه مي كنم.«
در این نمایشگاه، تعداد 25 اثر به نمایش درآمده كه موضوع آنها 
نگاه مجدد و موشكافانه توأم با جست وجوگري به عكس هاي 
دهه هاي 40، 50 و ۶0 است. به اعتقاد سليماني، رویدادهاي 
این 3دهه با دقت و ظرافت توسط عكاسان ثبت شده است. این 
عكس ها مانند متن خوانده شده و تصاویري از افراد مي سازند. 
سليماني درباره كاري كه روي این عكس ها انجام داده، گفت: 
»عكس هایي كه مــن روي آنها پرداخت انجــام دادم متعلق 
به رویدادهاي ایراني یا خارج از ایران اســت و در آنها نوع نگاه 
اهميت بسياري دارد. جریان هاي پيوسته، انسان ها را ساخته 
و اهميت وجودي با تصاویر تجلي یافته است و قاعدتاً بخشي از 
واقعيت به صورت ناخودآگاه پنهان مي ماند. من این نقاشي ها را 
با استفاده از راپيد و روان نویس و روي مقوا تصویر و از رنگ بسيار 
كم استفاده كردم. در خلق تصاویر خيال پردازي و حس شاعرانه 
وجود ندارد، بلكه امور عيني، گفته شده و بخشي از نقاشي ها 
نيز با نوع نگاه و تفكر من پرداخت شده است و در واقع تركيبي 

از فكر و واقعيت هاي عيني هستند.«
الهه سليماني متولد سال ۱3۶3 و نمایشگاه استمرار، نخستين 
نمایشگاه انفرادي اوست. وي از سال ۱394در نمایشگاه هاي 

گروهي متعددي مشاركت كرده است.
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   جزاير اشغالي سقطري؛ پايگاه استراتژيك امارات 
جزاير سقطري در سواحل جنوبي يمن را كليد تسلط بر گذرگاه دريايي باب المندب به شمار مي آورند؛ گذرگاهي كه در شاهراه درياي 
عمان، اقيانوس هند و درياي سرخ واقع شده است. اين جزيره از اوايل سال2018 ميلادي عملا به اشغال نيروهاي ارتش امارات درآمده 
است. حضور نيروهاي اماراتي در سقطري، حتي اعتراض دولت منصور هادي)متحد عربستان( را هم به دنبال داشته است. اگرچه ابوظبي 
در ابتدا اعلام كرد حضور نيروهاي اين كشور در سقطري موقت و براي پوشش عمليات در ديگر نقاط يمن است، اما از سال2019 عمليات 
ساخت يك فرودگاه و چندين پايگاه نظامي در اين جزاير را آغاز كرد. به گزارش شبكه الجزيره، امارات تلاش دارد سقطري را به پايگاهي 

استراتژيك براي خود با هدف تسلط بر آب هاي منطقه اي تبديل كند.

كيوسك

»كســي كــه در خانــه 
شيشه اي زندگي مي كند، گزارش

بــه ديگران ســنگ پراني 
نمي كند!« اين يكــي از ضرب المثل هاي 
مشهور زبان عربي است كه طي سال هاي 
گذشــته بارها براي توصيــف موقعيت 
امارات در جنگ يمن به كار رفته اســت؛ 
كشــوري با نقاط ضعف فراوان و توانايي 
محدود اســتراتژيك كه از هيچ اقدامي 
براي تخريب و ويراني همسايه عربي خود 
در جنوب جزيره العــرب فروگذار نكرده 
است. بســياري از كارشناســان و مراكز 
تحليلي جهــان عرب طي اين ســال ها 
نسبت به وقوع فاجعه اي استراتژيك براي 
امارات، درصورت تداوم سياست هاي اين 
كشور عليه يمن هشــدار داده بودند. روز 
گذشــته بــا حملــه اي ناگهانــي و 
غافلگيركننده، فــرودگاه و يكي از مراكز 
حســاس اقتصــادي در نزديكــي بندر 
ابوظبي از سوي پهپادها  مورد هدف قرار 
گرفت و به اين ترتيب، يكي از مهم ترين 
هشــدارهاي نظامي مقاومت يمن عليه 

امارات به واقعيت پيوست.
اگرچه منابع رســمي امارات تا ساعت ها 
تلاش داشــتند اصــل وقــوع حادثه را 
كتمان كــرده يــا آن را به دلايلي نظير 
حوادث فني نســبت دهند، اما سرانجام 
پليس ابوظبي ناچار شــد درپي انتشــار 
تصاوير متعدد از آتش سوزي ها در محل 
فرودگاه و نزديكي بندر با صدور بيانيه اي، 
گزارش هاي منتشــر شــده در ســطح 
شــبكه هاي اجتماعي عرب زبان را تأييد 
كند. براساس اين بيانيه، اجسام پرنده اي 
كه انتظار مي رود پهپادهــاي متعلق به 
جنبش انصارالله بوده اند ظهر روز گذشته 
3تانكر حامل بنزين در منطقه المصفح و 
يك انبار واقع در فرودگاه ابوظبي را هدف 
قرار دادنــد. در نتيجه اين حملات، 3نفر 
)2شهروند هندي و يك پاكستاني( كشته 
شده و دست كم 6نفر ديگر مجروح شدند. 
پس از اين حادثه، نيروهاي امنيتي امارات 
خيابان هاي منتهي به فرودگاه و المصفح 
را به طور كلي مســدود كردند و از سوي 
ديگر، حركت خطوط هوايي از ابوظبي نيز 

تا چندين ساعت به حالت تعليق درآمد.
محمد البخيتي، عضو شــوراي رهبري 
جنش انصارالله ســاعاتي پــس از تأييد 
رســمي گزارش هاي مربوط به حملات 
پهپادي اخيــر در صفحــه توييتر خود 
نوشــت: اين حمله دردآور، تنها آغازي 

بــراي عمليات هاي ما در عمــق امارات 
است. اگر سياست هاي متجاوزانه امارات 
عليه يمن متوقف نشــود، اين عمليات با 
شدت و حجم بيشــتري در آينده ادامه 
خواهد يافت. پيش از اين، مقاومت يمن 
در ســال2018 با انتشار تصاويري ضبط 
شده از بالاي فرودگاه ابوظبي اعلام كرد 
اين منطقه را مورد حمله قرار داده است. 
اما منابع دولتــي امــارات در آن زمان، 
وقوع هرگونه حادثــه نظامي در فرودگاه 
ابوظبي را تكذيــب كردند. ايــن بار اما 
به نظر مي رسد مقامات اماراتي، راهي جز 
پذيرش وقوع حادثه و تأييد حمله نظامي 
به مهم ترين مراكز اقتصادي پايتخت اين 

كشور نداشته اند.

منطقه المصفح: قلب اقتصادي ابوظبي
المصفح در حقيقت منطقه يا شــهركي 
صنعتــي، بين فرودگاه و بنــدر ابوظبي 
به حساب مي آيد كه طي سال هاي اخير، 
همزمان با توسعه اقتصادي امارات به طرز 
قابل توجهي رشد يافته است. البته سنگ 
بناي اين منطقه در دهه1970 ميلادي، 

چند ســال پس از تاسيس كشور امارات 
گذاشته شد. به گزارش شــبكه الجزيره 
طي 10ســال اخير، ده ها شركت مونتاژ 
قطعه در المصفح تاســيس شــده است 
و علاوه بر آن، بســياري از انبارها براي 
ذخاير كالاهاي استراتژيك ابوظبي نيز 
در اين منطقه قرار دارد. جمعيت ساكن 
در المصفح بيش از 150هزار تن تخمين 
زده مي شــود كه بخش قابــل توجهي 
از آن، كارگــران خارجــي مقيم امارات 
)مخصوصا از كشورهاي پاكستان، هند 
و فيليپين( هستند. روزنامه رأي اليوم با 
اشاره به اهميت استراژيك اين منطقه در 
گزارش خود مي نويسد: حمله به المصفح 

را مي توان آخرين هشدار انصارالله براي 
امارات به شــمار آورد. با توجه به اينكه 
اين منطقه در كنار فــرودگاه ابوظبي از 
بالاترين سطح امنيت نظامي و پدافندي 
برخوردار هســتند، مي توان گفت ديگر 
هيچ نقطه اي در خاك امــارات از گزند 
حملات موشكي يا پهپادي مقاومت يمن 

در امان نيست.

امارات در يمن به دنبال چيست؟
خبر خــروج ارتــش امــارات از يمن در 
ســال2018 بســياري را بر آن داشت تا 
گمان كنند اين كشــور به طور كامل از 
جنگ يمن عقب نشيني كرده است. اما در 
حقيقت چنين نبود. امارات طي سال هاي 
گذشته شبكه گســترده اي از نيروهاي 
شــبه نظامي و نيابتي را در جنوب يمن 
سازماندهي كرده كه از سال2018 و پس 
از خــروج ارتش اين كشــور، عملا براي 
تحقق منافع ابوظبــي فعاليت مي كنند. 
به گزارش شــبكه الجزيره، مجموعه اين 
گروه هاي شبه نظامي نزديك به 70هزار 
نيرو اســت و حجم بالايي از تســليحات 

پيشرفته را در اختيار دارند. اگرچه امارات 
در ســال هاي اوليه جنگ يمن، همراه با 
عربستان سعودي عليه مقاومت انصارالله 
موضع گيري داشت اما در ادامه، با سيطره 
بر اســتان هاي جنوبي و مشــخصا شهر 
عدن، حتي عليــه نيروهاي وابســته به 
عربستان ســعودي نيز وارد جنگ شد. 
تنش هاي ميان رياض و ابوظبي در جنوب 
يمن تا جايــي پيش رفت كــه 2متحد 
پيشــين، ناچار به برگــزاري مذاكرات و 
حتي انعقاد توافق آتش بس ميان شــبه 
نظاميان وابسته به خود شدند؛ توافقي كه 
البته تا كنون بارها از ســوي امارات نقض 

شده است.
اصرار ويژه امارات براي سيطره يكجانبه 
بر مناطــق جنوبي يمن، پرســش هاي 
متعددي را در سطح رسانه ها و تحليلگران 
منطقه اي برانگيخته اســت. به نوشــته 
عبدالباري عطــوان، ســردبير روزنامه 
رأي اليوم، امارات از طريق سيطره بر عدن 
مي خواهد در معــادلات دريايي منطقه 
خاورميانه و جهان، بيــش از پيش تأثير 
داشــته باشــد. در اين زمينه بايد توجه 
داشت ســيطره بر عدن، حديده و جزاير 
سقطري براي كنترل تنگه باب المندب، 
به عنوان يكــي از مهم ترين گذرگاه هاي 
تجاري و انرژي جهان تعيين كننده است. 
امارات تا كنون موفق شده حضور خود در 
عدن و سقطري را از طريق قدرت نظامي 
تثبيت كند اما تمام تلاش هاي اين كشور 
براي ورود به حديده با مقاومت مثال زدني 
انصارالله روبه رو شــده و شكست خورده 
است. البته حضور امارات در عدن محدود 
به ســال هاي پس از جنگ يمن نيست. 
شــركت بنادر دبي به عنــوان مهم ترين 
بازوي اقتصادي امارات در ســال2007 
قراردادي را براي اجاره 100ســاله بندر 
عدن با دولت وقت يمن به رياســت علي 
عبدالله صالح به امضا رساند. اگرچه امارات 
براساس اين قرارداد موظف بود بندر عدن 
را توسعه دهد اما با گذر زمان روشن شد 
هدف از عقد اين قرارداد، سيطره امارات بر 
سواحل عدن و جلوگيري از پيشرفت بندر 
اين شهر به عنوان مهم ترين رقيب بنادر 
دبي در سطح منطقه بوده است. قرارداد 
اجاره بندر عدن پس از انقلاب سال2011 
مردم يمن و ســقوط دولت صالح ملغي 
شد، اما امارات 5سال بعد از طريق جنگ 
و سيطره نظامي، بار ديگر كنترل اين بندر 

را به دست آورد.

جنبش انصارالله در پاسخ به دخالت هاي نظامي امارات در يمن، مراكز استراتژيك در عمق خاك اين كشور را هدف حملات پهپادي قرار داد
ضرب شست يمنی ها به امارات  جهان نما

كرونا؛ به كام اغنيا، عليه فقرا

ثروت 10ثروتمند دنيــا در دوران همه گيري كرونــا كه باعث مرگ 
روزانه حدود 21هزارو300نفر شده، دوبرابر شده و همزمان با غني تر 
شدن اين 10نفر، ميليون ها انسان به خاطر نابرابري در توزيع واكسن، 

جانشان را از دست داده اند.
به گزارش الجزيره، آكسفام، مؤسســه بين المللي غيردولتي مستقر 
در انگليس كه در زمينه فقر و نابرابري جهاني فعاليت مي كند، مثل 
هر سال، گزارش سالانه خود را در ژانويه منتشــر كرده و مثل تمام 
گزارش هاي پيشين، درباره افزايش شكاف بين اغنيا و فقرا هشدار داده 
است. تفاوت گزارش امسال اين است كه اين بار، فقرا با جانشان بهاي 

عميق تر شدن اين شكاف را پرداخت مي كنند.
آكســفام در گزارش خود با نام »نابرابري مي كشد« نوشته است: »ما 
با نگراني هاي بي سابقه وارد سال2022 شده ايم.« اين سازمان در اين 
گزارش به نابرابري شديدي كه به صورت »خشونت اقتصادي« عليه 

فقيرترين مردم و كشورهاي دنيا درآمده، هشدار داده است.
بر اين اساس، در اين دنياي به شدت نابرابر، سياست هاي سيستماتيك 
و ساختاري و انتخاب هاي سياسي به نفع ثروتمندان و صاحبان قدرت 
شكل مي گيرد و در نتيجه آن، بيشتر مردم معمولي در سراسر دنيا، 
آســيب مي بينند. اين گزارش، به اين مسئله اشاره كرده كه نابرابري 

واكسني نمونه اي بارز از اين وضعيت دنياست.

در بخشي از آن آمده است: »ميليون ها انسان زنده می ماندند اگر به 
واكسن دسترسي داشتند، اما حالا مرده اند و در حالي فرصت حيات را 
از دست داده اند كه شركت هاي بزرگ داروسازي به كنترل انحصاري 

اين فناوري ها ادامه مي دهند.«
آكسفام محاسبه كرده اســت كه 252مرد بيش از يك ميليارد زن و 
دختر در آفريقا، آمريكاي لاتين و كشــورهاي حوزه درياي كارائيب 
ثروت دارند و 10 ثروتمند اول دنيا بيشتر از 3.1ميليارد انسان فقير 
دنيا ثروت دارند. آكســفام معمولا گزارش خود را در آستانه مجمع 
جهاني اقتصاد كه در داووس در ســوئيس برگزار مي شــود، منتشر 
مي كند. اما گردهمايي ثروتمندترين و پرقدرت ترين افراد دنيا امسال 

هم به خاطر همه گيري كرونا به تعويق افتاده و برگزار نمي شود.
هفته گذشته، مجمع جهاني اقتصاد هم گزارش ريسك جهاني2022 
خود را منتشــر كرد و هشــدار داد كه بهبود نامتــوازن اقتصادي از 
همه گيري كرونا، كه تا حد زيادي به توزيع گسترده واكسن بستگي 

دارد، شكاف هاي درون و بين كشورها را افزايش داده است.
مجمع همچنين  درباره نابرابري فزاينده كه به خاطر همه گيري كرونا 
بدتر هم شده، هشــدار داده و گفته اســت كه اين شرايط باعث بروز 
تنش ها و مصايب بيشــتري شده و در واكنش كشــورها به تغييرات 
اقليمي، بي ثباتي هاي اجتماعي و نابرابري هاي اقتصادي خلل ايجاد 

مي كند.

مسير اشتباه
با وجود تلاش هاي ســازمان ملل و دولت ها در چند دهه اخير براي 
مقابله با فقر و توزيــع برابر فناوري و دسترســي به آمــوزش، دنيا 
دهه هاست با ســرعت به ســمت نابرابري شــديد حركت مي كند. 
در گزارش آكســفام آمده است: 
»شــكاف هاي امروز مســتقيما 
به ميراث تاريخي نژادپرســتي، 
ازجمله برده داري و استعمار ربط 

دارد.«
اين گزارش به اين مسئله اشاره 
مي كند كــه يك درصــد بالاي 
جامعه جهاني تقريبا 20بار بيشتر 
از 50درصد پايين جمعيت دنيا، 
ثروت كسب كرده اند و همه گيري 
كرونا، حتي اوضــاع را بدتر كرده 
است. نرخ بهره پايين و محرك هاي دولتي براي بهبود اقتصاد از ضربه 
كوويد-19 سال2020، باعث شــده تا قيمت سهام و ديگر دارايي ها 
به شدت بالا بكشد و همين، اغنيا را غني تر كرده است. گابريل بوچر، 
مدير اجرايي آكســفام به الجزيره گفته است: »تريليون ها دلار پولي 
كه توســط بانك هاي مركزي به بازارهاي مالي ريخته شده تا اقتصاد 
نجات پيدا كند، به انفجار در ثروت ميلياردرها منجر شده است. اين 
بزرگ ترين افزايش ناگهاني ثروت اغنيا در تاريخ اســت؛  اين درحالي  
اســت كه همه گيري كرونا، مردم عادي را بيــش از پيش فقير كرده 
است.« نابرابري ثروت فقط به مردم آســيب وارد نمي كند و تبعات 
آن به ســياره زمين نيز آســيب وارد مي كند؛ آن هم در شرايطي كه 
زمين به خاطر تغييرات اقليمي، روزهاي ســختي را تجربه مي كنند 
و كارشناسان هشــدار مي دهند پنجره طلايي نجات زمين در حال 

بسته شدن است.

نابرابري واكسن 
براســاس يك تحقيق كه آكسفام به آن اشــاره كرده، مردمي كه در 
كشورهاي كم درآمد و درآمد متوسط زندگي مي كنند دوبرابر بيشتر 
از افرادي كه در كشورهاي ثروتمند زندگي مي كنند در معرض مرگ 
به خاطر آلودگي به ويروس كوويد-19 هستند. در برخي كشورها، اين 

رقم براي فقيرترين مردم جامعه، 4برابر است.
 بوچر گفته است: »بسياري از افراد مشاغل خود را از دست داده اند و 
از آن بدتر، ميليون ها نفر جانشان را از دست داده اند. زنان، گروه هاي 
نژادي و شهروندان فقيرترين كشورها، بيشــترين ضربه را متحمل 
شده اند.« آكسفام از دولت هايي كه قدرت دارند خواسته تا تغييرات 
يكباره و بنيادي ايجاد كنند و »خشــونت اقتصادي« را به رسميت 
بشناسند؛ چون اين كار يكي از مقدمات حركت به سمت دنيايي است 
كه نابرابري در آن وجود ندارد. به گفته آكسفام، اولين قدم براي شروع، 
وضع ماليات بســيار زياد بر ثروت  10ثروتمند دنياست كه در دوران 
همه گيري، ثروتشان دوبرابر شده است. مبلغ مالياتي كه اين 10نفر 
بايد به خاطر شــرايط، كســب درآمدهاي يكباره و بيش از ميانگين 

بپردازند، حدود 812ميليارد دلار است.
بوچر به الجزيره گفته اســت: »ما بايد اين افزايش يكباره ثروت را با 
ماليات برگردانيم. اين كار ساده اســت و همه آن را قبول دارند؛ براي 
ابرپولدارها ماليات ببريد و اين پول را براي پرستارها، بيمارستان ها و 

واكسن هزينه كنيد.«

روزنامه لس آنجلس تايمز ]آمريكا[

روزنامه گاردين ]انگليس[

روزنامه گلوبال تايمز ]چين[

اوميكرون مي تواند كشنده  باشد

جانسون عليه بي بي سي

اوميكرون در پكن

لس آنجلس تايمز نوشــته كه ميزان مرگ ومير 
ناشــي از كرونا در لس آنجلس به طور متوسط 
به 40نفر در روز رسيده است. اين آمار در 10ماه 
گذشته بي سابقه بوده است؛ موضوعي كه نشان 
مي دهد سويه اوميكرون آنقدرها هم كه گفته 
مي شد، بي خطر نيست. آمار قربانيان طي 2هفته، 

2برابر شده است.

بوريس جانسون براي مقابله با موج رسانه اي كه 
طي روزهاي اخير عليه او به راه افتاده، تصميم 
گرفته  تــا بودجه عمومي شــبكه تلويزيوني 
بي بي سي در ســال 2027را لغو كند. جانسون 
به خاطر شــركت در مهماني سال گذشته دفتر 
نخست وزيري در اوج بحران كرونا مورد انتقاد 

شديد قرار دارد. 

 بازگشت آنفلوآنزا
ماسك نزدن اروپايي ها دردسرساز شد

سختگيـــري كمتـــر 
دولت هــاي اروپايي و 
كاهش حساسيت مردم 
به اســتفاده از ماسك 
پــس از تزريــق 3دوز 
واكسن، باعث بازگشت 
ويــروس آنفلوآنــزا به 
اروپا شــده است. مركز 
پيشــگيري و كنتــرل 

بيماري هاي اروپا )ECDC( اعلام كرده كه از 
اواسط ماه دسامبر )اواخر آذرماه( موارد ابتلا به 
آنفلوآنزا در كشورهاي اروپايي افزايش ناگهاني 

داشته است.
ويروس آنفلوآنزا هر ســال با آغاز فصل سرد 
شــيوع پيدا مي كند و ســالانه جان حدود 
650هزار نفر را در سراســر جهان مي گيرد. 
زمستان گذشــته اما به لطف استفاده مردم 
در كشورهاي مختلف جهان از ماسك و حفظ 
فاصله اجتماعي به خاطر شــيوع كرونا، عملا 
ويروس آنفلوآنزا ريشــه كن شده بود. امسال 
اما واكسيناســيون گســترده در كشورهاي 
توسعه يافته باعث شده تا مردم كمتر از ماسك 
اســتفاده كنند. به خصوص اروپايي ها زودتر 

از ديگران ماسك هاي 
خود را كنار گذاشته اند. 
هميــن درزمســتان 
امســال به بلاي جان 
آنها تبديل شده است. 
به گــزارش خبرگزاري 
فرانسه، شيوع ناگهاني 
ويروس آنفلوآنزا در كنار 
شيوع بالاي سويه هاي 
جديد ويروس كرونا در اروپا باعث شــده تا 
متخصصان در مورد آغــاز يك وضعيت »دو 
همه گيري« يا »twindemic« هشدار دهند. 
مركز پيشــگيري و كنترل بيماري هاي اروپا 
اعلام كــرد درصورتي كه اجبار اســتفاده از 
ماسك برداشته شــود، احتمال زنده ماندن 
ويــروس آنفلوآنزا تا فصل بهــار وجود دارد. 
گفته مي شود سويه غالب آنفلوآنزا كه امسال 
شــيوع پيدا كرده، سويه H3ويروس A است 
كه معمولاً در ميان افراد ميانســال عوارض 
شديدي به جا مي گذارد. مشــكل بدتر اين 
است كه واكســن هاي موجود براي ويروس 
آنفلوآنزا، در مقابل اين ســويه كاري از پيش 

نمي برند.

رشــد اقتصادي چين در سال2021 به 
8.1درصد رســيده كه فراتر از رشــد آسيا

6درصدي اســت كه پيش از اين دولت 
اين كشورآن را پيش بيني كرده بود. با اين حال، افت 
ميزان رشد در ماه هاي پاياني سال2021 نشان مي دهد 
كه بحران اقتصادي همچنان در كمين دومين قدرت 
بزرگ اقتصادي جهان اســت. براساس آمار دولتي كه 
ديروز منتشــر شــده، توليد ناخالص داخلي چين در 
سه ماهه چهارم ســال، 4درصد نســبت به سال قبل 
افزايش يافته كه كمترين ميزان رشــد فصلي در يك 
سال و نيم گذشته اســت؛ دوره اي كه كرونا بيشترين 
فشار را روي اقتصاد چين و اقتصاد جهاني وارد كرده 
است. اين مسئله نشان مي دهد كه اقتصاد چين طي 

ماه هاي پيــش رو، شــرايط پيچيــده و خطرناكي را 
پشت سر خواهد گذاشت؛ به خصوص كه اين كشور با 
تشــديد بحران در حوزه املاك و مستغلات و شيوع 

سويه جديد كرونا نيز مواجه است.
مشــكلات اقتصــادي در برخــي از بزرگ تريــن 
شــركت هاي ساخت و ســاز چين، اعتماد خريداران 
مســكن و ملك به اين بازار را به پايين ترين حد خود 
رســانده اســت. تامي وو، اقتصاددان ارشد چيني، 
به آكســفورد اكونوميكس در هنگ كنگ، مي گويد 
كه بدهي و مشــكلات اقتصادي تأثير  بدي بر حوزه 
ساخت وساز و توسعه املاك داشته است. او مي گويد: 
»ســرمايه  گذاري در املاك و مســتغلات بيشترين 
بخش توليــد ناخالص داخلي را تشــكيل مي دهد و 

كاهش سرعت ساخت و ســاز، تأثير زيادي بر كاهش 
نرخ رشد دارد. انتظار داريم كه ركود در حوزه املاك 
در نيمه اول امسال و پيش از بهبود فعاليت املاك و 

مستغلات تاحدودي در نيمه دوم نيز ادامه يابد.« طبق 
آمار، بخش مهم رشــد 4درصدي در 3 ماهه چهارم، 

مربوط به بخش صنعت بوده است.
بخش صنعت در ماه دسامبر سال2021 در مقايسه 
با دوره مشابه در سال2020، 4.3درصد رشد داشته  
كه  رشد اين بخش در ماه نوامبر 3.8درصد بوده است. 
اين تا حد زيادي به لطف تداوم صادرات چين اتفاق 
افتاده است. صادرات چين فقط در ماه دسامبر2021 
در مقايسه با مدت مشــابه سال قبل، 21درصد رشد 
داشته است تا ارزش كل صادرات چين در سال را به 

حدود3.4تريليون دلار برساند.
اما در ميان اختلالات جديــد مرتبط با كرونا، مصرف 
داخلي به طور چشــمگيري كاهش پيدا كرده است. 
قرنطينه هاي سفت و ســخت و تعطيلي شهرها، دليل 
اصلي اين وضعيت بوده اســت. ازدحام كشــتي ها در 
بنادر چين اخيــرا افزايش پيدا كرده اســت؛ چرا كه 
شهرهاي بيشتري به دليل شناسايي معدود موارد ابتلا 

به ويروس، ناگهان تعطيل مي شوند.

رشد 8/1درصدي اقتصاد چين در سال2021
باوجود رشد چشمگير اقتصادي چين در سال2021، افت محسوس رشد توليد 

ناخالص ملي طي 3ماهه چهارم، نگراني هايي را به دنبال داشته است 84درصد
درآمــد 84درصــد 
خانوارهــا در دنيــا طــی 
سال2021 به خاطر كرونا 
كاهش پيدا كرده است، 
امــا تعــداد ميلياردرهــا 
در هميــن دوره افزايــش 

يافته است

فرودگاه ابوظبي

المصفح

ابوظبي

3هفته مانده به بازي هاي المپيك زمســتاني 
پكن وشناسايي نخســتين مورد ابتلا به سويه 
اوميكرون در اين شهر، باعث نگراني مسئولان 
شده است. چين از سياست »كرونا صفر« پيروي 
مي كند و درصورت مشاهده نخستين مورد از 
ابتلاي به ويروس در يك منطقه، كل آن منطقه را 

قرنطينه مي كند. 

16ميليارد دلار
العربی الجديــد  روزنامــه 
ميانگين خسارت های مالی امارات 
در جنگ يمن را ســالانه 16ميليارد 

دلار عنوان كرده است

منطقه المصفح و يك انبار واقع در فرودگاه ابوظبی هدف حملات پهپادي انصارالله قرار گرفته است
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گرمايش زمين و تغييرات  اقليمي هر از گاهي براي مهدياگلمحمدي
آنهايي كه گوش شنوايي دارند زنگ هاي خطر را به  صدا 
درمي آورد. گزارش بلومبرگ شــايد به جديدترين زنگ 
خطري كه در جهان به صدا در آمد و بسياري آن را نشنيده 
گرفتند اشاره مي كند؛ اين واقعيت كه كويت به عنوان يكي 
از ثروتمندترين كشور هاي دنيا با افزايش دماي چهار و نيم 
سانتي گرادي طي چند دهه آينده غيرقابل سكونت خواهد 
شد. مطابق اين گزارش كه بســياري از رسانه هاي جهان 
همچون اينسايدر، ديلي ميل و گاردين آن را پوشش دادند 
براي پي بردن به خطري كه اين كشور را تهديد مي كند نياز 
نيست به آينده اي دور برويم، تابستان سال2021 ميلادي 
)يعني چند دهه پيش از افزايش دماي چهار و نيم درجه اي 

پيش بيني شده( معمولا كســي نمي توانست در برخي 
شهر هاي كويت منتظر اتوبوس باشد چرا كه به دليل گرماي 
هوا اين وســيله نقليه عمومي عملا كار نمي كرد. با وجود 
ثروت كويت اما نمي توان منكر گرماي 54درجه اي آن در 
سال2016 ميلادي شد و چنانچه 4.5درجه سانتي گراد به 
آن بيفزاييم بي هيچ شكي كويت غيرقابل سكونت خواهد 
شد. كوچ اجباري و نابودي جمعيت چند سالي است كه 
براي پوشش گياهي و جانوري اين كشور رقم خورده است. 
به طوري كه دامپزشك هاي اين كشــور فقط حيوانات، 
خزنده ها و پرنده هاي خانگي ساكنان را درمان مي كنند و 
سال هاست خبر خاصي از حيات وحش اين كشور نيست. 
تامارا قبازرد، دامپزشــك باغ وحش كويــت در اين باره 
مي گويد: سال گذشته 4روز بسيار گرم داشتيم كه در پي آن 

جسد پرنده هاي تلف شده روي برخي بام هاي خانه ها ديده 
مي شــد به همين دليل ، گزارش بلومبرگ از ميان رفتن 
پوشش گياهي و جانوري برخي كشور هاي قاره آفريقا و آسيا 
را مقدمه كوچ اجباري جمعيت انساني آن قلمداد مي كند و 
توجه پژوهشگران و مسئولان اين كشور ها را به اين زنگ 
خطر جلب مي كنــد. به گفته محققــان، تدريجي بودن 
گرمايــش زمين كه بخــش عمــده اي از آن ناشــي از 
سوخت هاي فسيلي است باعث شده ميزان احساس خطر 

مردم نسبت به اين عامل تعيين كننده اندك باشد.
در گزارش اخير دويچه وله هم نتيجه تحقيقات يك گروه 
علمي دانشگاهي در هلند نشــان مي د هد كه ادامه توليد 
گازهاي گلخانــه اي مي تواند در ســال2070 ميلادي، 
3ميلياردو500ميليون نفر از سكنه زمين را به كوچ اجباري 
براي نجات از خشكسالي و تغييرات اقليمي وا دارد. نقشه 
كوچ اجباري كه حدود 6ماه پيش توسط ديلي ميل منتشر 
شد هم نشان مي داد بيشترين ميزان كوچ اجباري جمعيت 
ناشي از گرمايش زمين در منطقه خاورميانه و آفريقا روي 

خواهد داد.

برهوت كويتي ها 
هفته گذشته وزير راه و شهرسازي در 
پست اينستاگرامي نوشت كه شاهد 
برگزاري جشــن پايان مســتأجري 
مردم ايران خواهيم بــود. اين ادعاي 
عجيب رستم قاسمي در حالي مطرح 
شده كه قيمت مســكن در سال هاي 
اخير حــدود 1600درصــد افزايش 
داشته و خانه دار شدن تقريبا چيزي 
شبيه به رؤياست. در همين تهران كه 
51درصد جمعيت آن اجاره نشــين 
هستند، روزبه روز بر تعداد مستأجران 
افزوده مي شــود و با اين قيمت هاي 
نجومي مســكن، كســي اميدي به 
خريد خانــه ندارد. پيــش از اين هم 
رئيس جمهور اعلام كرده بود كه براي 
خانه دار شدن مردم سالي يك ميليون 
مســكن مي ســازيم. ايــن در حالي 
است كه حجم توليد مسكن فعلا در 
ســال فقط حدود 300 تا 350 هزار 
واحد اســت كه قرار است به سرعت 
افزايش يابد. حــالا اگر صحبت هاي 
رئيس جمهور هم به واقعيت بپيوندد، 
باز هم در خوش بينانه ترين حالت طي 
3يا 4ســال آينده تنها 3تا 4ميليون 
مسكن ســاخته مي شــود اما اكنون 
كشــور به 10ميليون واحد مسكوني 
نياز دارد و اين يعني باز هم يك عده 
تا 10ســال ديگر خانــه دار نخواهند 
شد و مستأجر باقي مي مانند. در اين 
صورت چطور مي شــود به اين زودي 
و با اين وضعيــت اقتصــادي و اين 
قيمت هاي عجيب و غريب مســكن، 
براي پايان مســتأجري مردم ايران 
جشــن گرفت؟ احتمالا تنهــا فايده 
اين نقل قول اميدوار شدن و بالا رفتن 
روحيه عده اي از مســتأجران است 

وگرنه قصه مسكن سر دراز دارد.

 گزارش
 يك جشن!

زيبايی بهاری، معماری خزانی، اصفهان زمستانی...  عکس: همشهری/ حامد عسگرپور اول آخر

حافظ

ديشب به سيل اشك ره خواب مي زدم
نقشي به ياد خط تو بر آب مي زدم

تعديلزمستاني
دغدغه

د ر ســال هاي اخير آمــار اخراج 
كارگران در فصل زمستان و درست 
پيش از عيد نوروز، با عنوان تعد يل، 
منجر به بيــكاري اجباري طيفي 
وســيع از كارگران شــد ه است. 
كارفرمايــان به دلايــل مختلفي 
مثل ورشكســتگي كارگاه، پايان 
قرارد اد ، انتقال تجهيزات كارگاه به 
مكاني كوچك تر، تعطيلي كارخانه، 
عدم نياز، به كارگيري نيروي جد يد  
و... كارگر را در ماه هاي پاياني سال 
از كار بيكار مي كنند، اما گويا علت 
اصلي اين اتفاق نپرداختن عيدي و 
سنوات آخر ســال است. البته اين 
نوع تعديل و اخــراج نيرو اغلب در 
كارگاه هــاي خدماتي و زيرزميني 
رخ مي دهد كه كارگر نه چيزي از 
قانون كار مي دانــد و نه به حقوق 
خود آگاه است. برخي از كارفرماها 
هم با سوءاستفاده از اين نا آگاهي 
به راحتي عــذر كارگــري را كه 
حداقل حقوق را دريافت مي كند، 
مي خواهند تــا هيــچ مزايايي به 
كارگر بي نوا پرداخت نكنند. آيت 
اسدي، عضو شوراي عالي كار روز 
گذشته در اظهارنظري گفته است 
كه اخراج كارگران در ماه هاي پايان 

سال براي فرار از پرداخت عيدي و 
سنوات تخلف اســت و اين وظيفه 
وزارت كار اســت كه بر كارگاه ها 
نظارت كند تا برخي كارفرمايان به 
كارگران اجحاف نكنند. اما ماجرا 
اين اســت كه كارفرمــا درصورت 
داشــتن قــرارداد قانونــي مثلا 
10ماهــه، مي توانــد تعديل نيرو 
داشته باشد به شــرط آنكه طبق 
قانون عيدي و ســنوات كارگر را 
برابر همان 10مــاه پرداخت كند. 
با اين حال شــايد اين اخراج ها و 
تعديل هاي زمستاني و در آستانه 
عيد نوروز چندان اخلاقي نباشــد 
و بهتر است صاحبان مشاغل كمي 
هم هواي كارگران را داشته باشند. 
كارگران هم اگر قانــون را بدانند 
قطعا اجازه نمي دهند كه حق شان 
پايمال شود. درصورتي كه كارفرما 
بخواهد بدون دليــل آنها را اخراج 
كنــد و از دادن حقــوق و مزايا و 
همچنين عيدي و ســنوات سر باز 
بزند، كارگر بايد شكايت كند، زيرا 
ندادن حق سنوات و عيدي كارگر 
از سوي كارفرما غيرقانوني است و 
كارگر مي تواند در اين مورد طرح 
دعوي كند. نظارت بيشــتر وزارت 
كار بر كارگاه ها هم مي تواند از اين 
بي قانوني ها و بيكار شدن كارگران 

جلوگيري كند.

فاطمهعباسي

شهنامصفاجو

تقويم/ سالمرگعدد خبر

 پايان نواى خرم 

همايون خرم از نوابغ موســيقي 
ايران سال13۰۹ در بوشهر متولد 
شد. مادرش از شيفتگان موسيقي 
اصيل ايراني بــود و از مقام هاي 
موســيقي ايراني به دســتگاه 
همايون علاقه اي وافر داشت. به 
همين دليل نام همايون را براي 
فرزند خود انتخــاب كرد. خرم 
در سن 1۰ ، 11ســالگي به مکتب 
استاد صبا راه يافت و در 14سالگي 
يك شبه ره صد ساله را پيمود و 
به عنوان نوازنده 14ساله، در راديو 
به تنهايي به اجرا پرداخت. بعدها 
در بسياري از برنامه هاي موسيقي 
راديو، به ويــژه در برنامه گلها، 
به عنوان آهنگساز، تکنواز ويولن 
و رهبر اركستر، آثاري با ارزش 
ارائه داد. همايون خرم، بخشي 
از حافظه تاريخي موسيقي ايران 
را با خلق آثاري همچون »تو اي 
پري كجايي«، »رســواي زمانه 
منم«، »امشــب در سر شوري 
دارم«، »ميناي شکسته«، »بگذر 
از كوي ما«، »پيك ســحري«، 
»ساغرم شکســت  اي ساقي« و 
»طاقتم ده« رقم زده اســت. او 
ملودي هاي شــاخص و ماندگار 
بسياري در تاريخ موسيقي كشور 
ساخت و يکي از رموز ماندگاري 
اين آثار غناي ملوديك و ارزش 
موزيکاليته و قدرت آنهاســت. 
كتاب غوغاي ستارگان مهم ترين 
اثر مکتوبي اســت كــه به بيان 
خاطرات همايون خرم پرداخته 
و ازجمله آثار ارزشمند و ماندگار 
در حــوزه ادبيات و موســيقي 
به شــمار مــي رود. او در زمينه 
هنر و موسيقي مسئوليت هايي 
چون عضويت در شــوراي عالي 
موسيقي راديو، رهبري اركستر 
ســازهاي ملي، استاد دانشکده 
موسيقي ملي و هنرستان شبانه و 
آهنگساز در برنامه هاي موسيقي 
ايرانــي را در كارنامه خود ثبت 
كرد. اين خالق نغمه هاي ماندگار 
در ۸2ســالگي و در 2۸ دي 
سال13۹1 به علت بيماري سرطان 

در بيمارستان دي درگذشت.

نويسندگانباشگاه

 چون مرثيه اي بر يك رويا 

سهشنبه  

هميشــه ته قضيه مهم تر از ســرش بوده. فرقي 
ندارد قضيه صرفِ يك بشــقاب قيمــه ريزه در 
چلويي مرشد، جنب مســجد جامعِ بازار باشد يا 
شروع يك رابطه عاشــقانه نيم بند. قضيه مي تواند آغاز تحصيل در يك 
رشته دانشگاهي باشد حتي، يا نوشتن يك سناريوي داستاني براي فيلمي 
سينمايي. ليك قضيه هرچه كه باشد، كر و هسته مركزي اش، تهش هست، 
در انتها. خودمان هم يك تكه كلام داريم، سر هر داستان نو و تجربه نشده 
كه قد و قواره درست و حسابي ندارد، مي گوييم »تهش چي؟« يا به قول 

انگليسي ها so what؟
حال كه ته بندي شد مي شود راحت تر ســراغ قضيه هايمان برويم. اينكه 
الان كجاي آن سري هستيم كه شروع كرديم؟ قرار بود به كجا برويم و چرا 
و چگونه رسيديم به اينجا؟ اينجا كجاست واقعا؟ اصلا تهش هست يا هنوز 

داريم در باتلاقي كه شروع شده فرو مي رويم و هنوز نرسيديم به تهش؟
پاشنه آشيل بيشتر ايده هاي زيباي تهُي و آرمان طلبي هاي كور، همين 
سرنگري است، بي نظر به تهِ داستان. درحالي كه در حقيقت هرچه هست 
در انتهاست. يك گالن عسل بدهي و تهش عصاره پهن باشد چه مي شود؟ 
ما در خيلي چيزها با عسل شروع مي كنيم و اكنون در عصاره ايم، يا داريم 
مي رسيم بهش. به تهش. كمي مشام مان را تيز كنيم، مي شود شنيد تندي 
بويش را. ولي انگار سرهاي درون داستانِ ما، هنوز در ابتدا زيست مي كنند. 
هنوز روي تكُ شــاخه هاي نازك و نحيفش لحاف پهن كرده و به پهنا لم 
داده اند بي آنكه ريشه هاي پوســيده و گند گرفته زيريني را ديده باشند. 
شايد هم خودشان مي دانند چه بي در و پيكر است داستانِ  ته ندارشان. 
ليك از بخت بد، ما هم توي قضيه هستيم. ما روي شاخه هاي همان درخت 
داريم گُر مي گيريم از استرس و يخ مي زنيم از بي باري و بي برگي درختي 
كه جز پوسيده چوبي چيزي در بساطش نمانده. مي شنويم صداي خرد 
شــدن درخت را و به فنا رفتن مايي كه رويش سواريم، چون مرثيه اي بر 

يك رويا... .

سيداحمد بطحايي/ داستان نويس

آدم برفي ها هــم روز جهاني 
دارنــد؛ 18ژانويه هر ســال 
)28دي( روز اين موجودات ســرد اما با احساس جهان 
امروز است؛ يك مجسمه برفي فشرده و شبيه انسان كه 
با استفاده از 2يا 3گلوله برفي ساخته مي شود و در دسته 
هنرهاي زودگذر قرار مي گيرد. نكته عجيب آدم برفي ها، 
جنسيت نداشتن آنهاست اما واژه مركب معرفي اين سازه 
 ،)Bonhomme de Neige( دستي در زبان فرانســه
Snow�( و حتي انگليسي )Schneemann )آلماني 
man( به مرد بودن آن تأكيد دارد! در بيشتر واژه نامه ها، 
آدم برفي را موجــودي خيالي معرفــي كرده اند كه در 
كوه هاي هيماليا زندگي مي كند. در افســانه هاي محلي 
آمده كه در ايــن منطقه، موجودي درشــت پيكر به نام 
يتي )YETI(يا مرد برفي زندگي مي كند كه هر كس او 
را ببيند، مي ميرد. در اســطوره هاي ايراني هم ديو سرما 
»مرگوس« خوانده مي شــود؛ پديــده اي اهريمني كه 
نامش برگرفته از مرگ است و با دميدن سرماي طولاني 

و سخت، زندگي را به نابودي سوق مي دهد.
البته ذكر نام يتي تبتي صرفــاً توضيحي در باب مفهوم 
آدم برفــي در كتاب هــاي لغت اســت. در وب ســايت 
»نشــنال جئوگرافي« آمده كه افســانه يتي در سراسر 
جهان وجود دارد؛ چون در دنيايي كه به شكل فزاينده اي 
شهري شده، مهم اســت كه بفهميم به زندگي متصل 
هستيم. ما به نمادهايي نياز داريم كه به درك ارتباط با 

هم كمك مي كنند.
بــاب اكـشتـــاين، نويسنـــده كـــتاب تـــاريخ 
آدم برفــي)History of the Snowman( نخســتين 
تصويــر شــناخته شــده از ايــن موجــود يخچالي را 
 در يك نســخه خطي از كتاب ســاعت ها در كتابخانه

Koninkijke لاهه هلند مي يابد؛ جايي كه او خاطرنشان 

مي كند ساخت آدم برفي، يكي از سرگرمي هاي محبوب 
دوره قرون وســطي با ويژگي اعتراضي بوده است؛ يك 
پوشش نقره اي در زمســتان هاي بسيار ســرد كه فقر 
و گرســنگي و بي خانماني بيداد مي كــرد. بعدها نقش 
آدم برفي به آيين هاي سنتي كريســمس راه يافت و در 

جشن هاي سال نو، همراه هميشگي مردم شد.
جالب اينكه برخي آدم برفي ها توسط هنرمندان مشهور 
خلق شــده اند يا به داســتان آنها راه يافته اند. ازجمله 
»ميكل آنــژ« نقاش بزرگ ايتاليايي كه در 19ســالگي 
توسط حاكم فلورانس مأمور شــد تا يك آدم برفي را در 
حياط عمارت او طراحي و خلق كند. ويليام شكسپير هم 
كاراكتر »پادشــاه برف« را وارد نمايشنامه ريچارد دوم 
خود كرد. هانس كريستين آندرسن نيز »زندگي كوتاه 

يك آدم برفي« را با الهام از آن نوشت.
ويژگي آدم برفي در طول تاريخ حيات اين موجود سپيد، 
تنهايي در جمع آدم ها، واقعيت و خيال، غم و شــادي، 
زندگي و مــرگ در كوتاه ترين زمان ممكن اســت. روز 

آدم برفي نشانه اي  اســت كه چگونه مي توان 
نيمه روشن اين مترســك شبيه انسان 

را بازســازي كرد و از تاريك سوي آن 
خــارج شــد.اگرچه گرماي 

تدريجي كره زمين ناشي 
از گازهــاي گلخانه اي بر 
بارش برف در برخي نقاط 

تأثير معكوس گذاشــته اما 
ســاختن آدم برفي نشــان از 

قوه تخيل و خلاقيــت كودكان 
دارد و بسياري از بزرگسالان هم 
براي اين مخلوق زمستاني ذوق 

مي كنند.

امروزروزجهانيآدمبرفياست
متولدماهبرف

بر و برگ گرينويچ

دريچه

استاندارد قد باديگارد هاي كره شمالي 
4سانتي متر افزايش يافت. به اين معني 
كه از اين پس باديگارد هايي كه به واحد 
»Unit 974، « مشــهور هســتند به 
جاي دست كم 163سانتي متر قد بايد 
كوتاه تر از 167سانتي متر نباشند. اين 
افزايش قد نسبت به سال گذشته انجام 
شــده و فقط يكي از ملاك هاي جديد 

براي انتخاب باديگارد هاست.
 نظم و انضباط بيــش از حد و آمادگي 
جســماني بــالا از ديگــر ملاك هاي 
انتخاب اين نظامي هاي جديد اســت. 
همچنين آنها ديگر مجــاز به ملاقات 
با خانواده خود نيســتند و براي ديدن 
خانواده بايد دســت كم 13ســال صبر 
كنند. زماني اهميت خبر افزايش ملاك 
قد باديگار د ها براي رســانه هاي جهان 
برجسته تر شد كه مشــخص شد اين 
اطلاعات در كره شــمالي بسيار سري 

هســتند و رســانه هاي كره جنوبي با 
بازتاب آنهــا ميزان نفوذ خــود در اين 
كشــور را به رخ رقيب شــمالي خود 
 مي كشند. به گزارش سايت ديلي ان كي

Daily NK كــه در كره جنوبــي   
اخبار كره شــمالي را مخابــره مي كند 
همچنين باديگار د هاي يادشــده بايد 
كيم جونگ اون را صــد درصد بي نقص 
بدانند و هيچ اشتباهي را براي او متصور 

نباشند.

طرحي در بريتانيا در حال بررسي است 
كه چنانچه بدل به قانون شــود، قتل با 
انگيزه دلسوزي را جرم قلمداد نخواهد 
كرد يادست كم محكوميت ناچيزي براي 
آن درنظر گرفته خواهد شد. به گزارش 
اينديپندنت، خدمات دادستاني سلطنتي 
- سي پي اس )CPS( شروع به برگزاري 
جلسات رايزني با موضوع دستورالعمل 
حقوقي قتل كرده اســت تا فهرستي از 
عوامل له و عليــه محكوميت مظنونان 
تهيه كند. مطابق ايــن طرح اگر متوفي 
»داوطلبانه، مطمئــن  و آگاهانه تصميم 
به پايــان دادن به زندگي خــود گرفته 
باشــد«، و در مواردي كــه تصميم فرد 
مظنون »كاملا از روي شــفقت« بوده 
باشد، احتمال محكوم شــدن به شكل 
قابل توجهی كمتر خواهد بود. اين هيأت 
رايزنــي همچنين فهرســتي از عوامل 
پيشنهادي تهيه كرده است كه منجر به 
افزايش احتمال پيگرد قانوني مي شود؛ 
ازجمله قتل هايي كه در آنها سن قرباني 

زير 18سال، يا فاقد ظرفيت ذهني كافي 
بــراي تصميم گيري آگاهانــه در مورد 

پايان دادن به زندگي خود بوده باشد.
ســاير عوامل مرتبط عبارتند از سابقه 
خشونت و آزار مظنون، نفع مالي ناشي 
از مرگ قرباني  يا قتل به دست پزشكان، 
پرستاران  و افرادي كه وظيفه حفظ جان 

بيمار را دارند. 
برخــی وكلا و كاربرهای فضای مجازی 
نگران افزايش آمار قتل با استفاده از اين 
قانون جديد هستند و مخالفت خود را با 

آن ابراز كرده اند.

باديگار د هاي كره شمالي قد مي كشند

جرم  زدايي از قتل با انگيزه دلسوزي 
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